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Pismo Informacyjne Politechniki Wroc³awskiej
Politechnika Wroc³awska, Wybrze¿e Wyspiañskiego 27, 50-37 Wroc³aw

Piêædziesi¹ta ósma inauguracja roku
akademickiego na Politechnice Wroc³aw-
skiej to zarazem uroczysta inauguracja ka-
dencji dwunastego (a licz¹c z prorektora-
mi Suchard¹ i Zipserem czternastego) jej
rektora. Dlatego tradycyjna uroczystoœæ
zosta³a poszerzona o akt przekazania insy-
gniów w³adzy. Przebiega³a w obecnoœci
licznie zgromadzonych goœci i zasiadaj¹-
cych na podium licznych rektorów wro-
c³awskich i polskich uczelni. Przewodni-
czy³ jej najdostojniejszy wiekiem wœród
profesorów Gerard J.Bessler.

Sk³adaj¹cy funkcjê prof. Andrzej Mu-
lak podkreœli³, ¿e ten symboliczny gest jest
wyrazem demokracji akademickiej i zna-

kiem marszu pokoleñ. Niczym „Znaczy
Kapitan” Mamert Stankiewicz stwierdzi³,
¿e „statek oddaje w stanie, w jakim jest”, a
uwzglêdniaj¹c nie³atwe czasy gospodarcze
mo¿na uznaæ, ¿e jest on ca³kiem dobry.
Lecz ka¿dy kapitan potrzebuje szczêœcia,
pokory i wyobraŸni.

Prof. T.Luty podziêkowa³ swemu po-
przednikowi  i jego wspó³pracownikom za
wysi³ki podejmowane dla dobra uczelni.
Zadeklarowa³, ¿e bêdzie „primus inter pa-
res Politechniki Wroc³awskiej”. W swoim
obszernym przemówieniu (patrz str. 12) po-
ruszy³ wiele istotnych spraw. Równie¿
¿ywotne dla ¿ycia uczelni problemy by³y
przedmiotem wyk³adu inauguracyjnego

prof. Janusza Szafrana (ca³oœæ
wyst¹pienia na str. 15-20).

Dokonano immatrykulacji 12
m³odych ludzi reprezentuj¹cych
poszczególne wydzia³y uczelni.
Prorektor ds. nauczania ¿yczy³
im z tej okazji wielu sukcesów.
JM Rektor wrêczy³ trzynastu na-
uczycielom akademickim na-
grody Senatu PWr. Wyró¿niono
27 spoœród oko³o 4000 tegorocz-
nych absolwentów (po jednym
z ka¿dego kierunku kszta³cenia),
a 24 studentom studiów dzien-
nych stypendia MENiS. (Listy
wyró¿nionych studentów i ab-
solwentów podajemy odrêbnie.)

Przewodnicz¹cy Zarz¹du
Konwentu Uczelnianego Samo-
rz¹du Studenckiego Krzysztof
Maj zwróci³ siê do m³odszych
kolegów z zaproszeniem do
wspó³pracy i do twórczego,
¿yczliwego podejœcia do ¿ycia.

Odczytano liczne listy z
¿yczeniami (w tym od premiera
rz¹du RP, min. M.Kleibera i
min. K.£ybackiej) dla ca³ej spo-
³ecznoœci akademickiej.

Inauguracja
roku akademickiego na PWr

F
o
t.

 S
³a

w
o
m

ir
 S

z
re

k

Inauguracja roku akademickiego na PWr .. 3
ROZMAITOŚCI .......................................... 4
Komisje Senackiei ich składy ..................... 6
Wspomnienia ............................................. 7
Przemówienie inauguracyjne
JM Rektora PWr  prof. T. Lutego .............. 12
Spotkanie z byłymi rektorami PWr ........... 14
Wykład inauguracyjny prof. J. Szafrana ... 15
Pierwsza inauguracja na W-12 ................ 21
Inauguracja w filiach PWr ......................... 22
Doktorat honoris causa na AR ................. 25
Doktoraty honoris causa
na Papieskim Wydziale Teologicznym ..... 25
Doktorat honoris causa na UWr ............... 25
Nagrody Prezesa Rady Ministrów ............ 26
Stypendium MENiS na rok akad.2002/03 29
Kataliza i adsorpcja w przetwórstwie paliw .. 30
Energetyka 2002 ...................................... 31
Innowacje w spawalnictwie ...................... 32
Roczny raport Fundacji na rzecz NP ....... 33
„Recykling tworzyw sztucznych” R’02 ...... 34
Edukacyjna linia recyklingu ...................... 36
XI Workshop on High Voltage Engineering . 37
Wyprawa do Złoczowa ............................. 38
Wycieczka do Warszawy ......................... 39
Nowości z Marina el Alamein ................... 40
Ignacy Domeyko – obywatel świata ......... 42
Posiedzenie KRUWiO .............................. 44
Medale dla prof. J.Świątka ....................... 45
Zarządzenia,Okólniki, Ogłoszenia ........... 45
Konferencja Prorektorów ......................... 46
Powiedzieli o Konferencji Prorektorów ..... 48
Jubileuszowy, V Dolnośląski FN na PWr . 50
Dolnośląski V Festiwal Nauki
   w Bibliotece Głównej i OINT ................. 52
   w Wydziałowym Zakładzie Informatyki .. 52
   na Wydziale Chemi ............................... 53
   Powiedzieli o Festiwalu Nauki ................ 54
   Wspólna  uczelnia? ............................... 55
„Gdzie jesteśmy, dokąd zmierzamy?” ...... 56
Leonardo da Vinci - Belgia ....................... 58
Liczne nowości na początek kadencji ...... 59
FILIA W LEGNICY ................................... 60
Konferencja prasowa na AR .................... 60
VIII  Konferencja Biologii Komórki ............ 60
Biblioteka niezbędna studentom .............. 61
NA WYDZIAŁACH .................................... 61
Tym razem była to chemia ....................... 62
Książki zagraniczne na antresoli .............. 65
KSIĄŻKI, które polecamy... ...................... 66
Od otwarcia do zamknięcia ...................... 66



nr1594

R O Z M A I T O Œ C I

UWAGA ZMOTORYZOWANI!

Kilka lat temu na parkingu przed Gma-
chem G³ównym PWr utworzono piêæ spe-
cjalnych stanowisk, tzw. kopert. Uczelnia
co roku p³aci Zarz¹dowi Dróg i Komuni-
kacji za korzystanie z tych miejsc.

Prawo do parkowania na „kopertach” ma
tylko 10 osób posiadaj¹cych identyfikato-
ry (w tym w³adze uczelni). Na tablicy usta-
wionej bezpoœrednio przy „kopertach”
znajduj¹ siê napisy zakazuj¹ce parkowania
tam innych pojazdów. Niestety, czêsto s¹
one ignorowane.

Aby przeciwdzia³aæ korzystaniu z ozna-
kowanych miejsc przez nieuprawnione oso-
by, pracownicy Zespo³u Ochrony Uczelni
bêd¹ kilka razy dziennie sprawdzaæ, jakie
samochody tam parkuj¹. Pocz¹tkowo w³a-
œciciele samochodów nieuprawnionych
bêd¹ ostrzegani ulotkami o treœci:

„Zwracamy uprzejmie uwagê, ¿e samo-

chód ten zosta³ zaparkowany w miejscu

dostêpnym jedynie dla pojazdów upowa¿-

nionych przez Politechnikê Wroc³awsk¹

specjaln¹ przepustk¹ – identyfikatorem.

Prawo do parkowania na miejscach wy-

dzielonych „kopertami” Politechnika wy-

kupi³a od Urzêdu Miasta Wroc³aw, wiêc

uniemo¿liwienie korzystania z niego jest nie

tylko zachowaniem naruszaj¹cym dobre

obyczaje, ale równie¿ – bêd¹c naruszeniem

prawa w³asnoœci – jest wykroczeniem praw-

nym.

Prosimy o nie zajmowanie w przysz³o-

œci wydzielonych miejsc parkingowych,

poprzestaj¹c tym razem jedynie na odno-

towaniu numeru rejestracyjnego pojazdu.

Dziêkujemy!

Dyrektor Administracyjny PWr”

Nieuprawniony u¿ytkownik musi siê li-
czyæ tak¿e z dzia³aniami podejmowanymi
przez Policjê i Stra¿ Miejsk¹.

W przysz³oœci rejon ten bêdzie monito-
rowany przy pomocy kamery obrotowej.

NOWY ZARZ¥D KUSS

Ukonstytuowa³ siê Zarz¹du Konwentu
Uczelnianego Samorz¹du Studenckiego na
kadencjê 2002-2005. W jego sk³ad
wchodz¹:
1. Krzysztof Maj (W-8) – przewodnicz¹cy
2. Adrian Jaworski (W-4) – wiceprzewod-

nicz¹cy
3. Piotr Jeziorski (W-4)
4. Micha³ Skalny (W-7)
5. Jan Wilk (W-10).

PRZEWODNICZ¥CY NOWEGO
KOLEGIUM PROREKTORÓW

Kolegium Prorektorów ds. Nauczania
Uczenli Wroc³awia w nowym roku akade-
mickim poszerzy³o tematyczny i terytorial-
ny obszar swego dzia³ania i nosi nazwê
Kolegium Prorektorów ds. Kszta³cenia i
Studenckich Uczelni Wroc³awia i Opola.

15 paŸdziernika dokona³o ono wyboru
przewodnicz¹cego. Zosta³ nim prof. Jerzy
Œwi¹tek, prorektor PWr. W poprzedniej ka-
dencji nasz prorektor ds. nauczania równie¿
pe³ni³ tê funkcjê, ale nie jesteœmy pewni,
czy w zwi¹zku ze zmian¹ nazwy gremium
jest to pierwsza, czy druga kadencja. Ale
co tam, na Wydziale Prawa, Administracji
i Ekonomii UWr te¿ maj¹ z tym trudnoœci.

ZMIANA SIEDZIBY POCZTY W A-1

Od 16 wrzeœnia Urz¹d Pocztowy nr 51,
funkcjonuj¹cy dot¹d w pokoju nr 170 w
Gmachu G³ównym PWr na parterze, zosta³
przeniesiony do nowych pomieszczeñ
mieszcz¹cych siê w przyziemiu tego budyn-
ku (pok. nr 15/A-l). Przydzielony lokal
zosta³ wyremontowany na koszt i staraniem
Poczty Polskiej i odpowiednio przystoso-
wany do nowej funkcji. Urz¹d Pocztowy
zajmuje obecnie dwa pomieszczenia o po-
wierzchni ok. 52 m2. Wejœcie dla klientów
jest na tzw. „poziomie zerowym” – bezpo-
œrednio z bramy przejœciowej, prowadz¹-
cej na dziedziniec wewnêtrzny budynku A-
l. Rozwi¹zanie to u³atwi pracê obs³udze
placówki, zaœ klienci, szczególnie osoby
niepe³nosprawne, bêd¹ mieli ³atwiejszy do-
stêp do niej.

Nowe pomieszczenia w Urzêdzie Pocz-
ty s¹ przestronne i estetyczne, znajduj¹ siê
tu dwa okienka do obs³ugi klientów, a tak-
¿e stó³, krzes³a i wygodny pulpit. Ca³y
wystrój pomieszczenia jest w kolorze po-
pielato-stalowym.

Decyzjê o przeniesieniu urzêdu poczto-
wego podjêto z powodu nieodpowiednich
warunków pracy w dotychczasowym, sto-
sunkowo niewielkim pomieszczeniu. Nie
spe³nia³o ono podstawowych wymagañ, ja-
kim – wg przepisów Poczty Polskiej – musz¹
odpowiadaæ lokale przewidziane na placów-
ki pocztowe. Poczta ju¿ od kilku lat postu-
lowa³a, by zmieniæ ten stan, a nawet warun-
kowa³a dalsze funkcjonowanie placówki na
uczelni popraw¹ warunków lokalowych.

Ze wzglêdu na znaczenie, jakie ma do-
bra obs³uga pocztowa dla funkcjonowania
Uczelni, pomimo wielkiego deficytu po-

wierzchni u¿ytkowej w Gmachu G³ównym,
decyzj¹ w³adz PWr przyznano Urzêdowi
Pocztowemu nr 51 nowe, wiêksze pomiesz-
czenia.

Urz¹d czynny jest jak dotychczas, tzn.
w godz. 830 - 15°°, z wyj¹tkiem dni wol-
nych od pracy na PWr.

NAGRODY „POLITYKI”

W paŸdzierniku br. tygodnik „Polityka”
ju¿ po raz drugi przyzna³ nagrody (po 25.000
z³ ka¿da) wybitnym m³odym naukowcom.
Wœród instytucji subsydiuj¹cych nagrody
jest równie¿ KBN. Podobnie jak w zesz³ym
roku, Politechnika Wroc³awska ma w gro-
nie laureatów swojego reprezentanta. Nie
jest to jednak osoba z tytu³em in¿ynierskim,
a psycholog – dr Tomasz Zaleœkiewicz.

Laureat pracuje w Zak³adzie Psycholo-
gii Zarz¹dzania Instytutu Organizacji i Za-
rz¹dzania. Nale¿y do 8-osobowego zespo³u
naukowców i doktorantów dzia³aj¹cego pod
kierunkiem prof. Czes³awa Nosala.

Dr Zaleœkiewicz zajmuje siê psychologi¹
ryzyka w kontekœcie inwestycji finansowych
i gie³dowych konkretyzowanych w ró¿nych
sytuacjach ryzyka . Stara siê ustaliæ, co po-
woduje, ¿e niektóre decyzje ludzie podej-
muj¹ w sposób rozwa¿ny i przemyœlany, a
inne – pod wp³ywem emocji.

Ta tematyka badawcza ma wyraŸny zwi¹-
zek z tegoroczn¹ nagrod¹ Nobla z ekono-
mii.

Nagroda Nobla dla Daniela Kahnemana

to dowód na to, ¿e w ekonomii coraz bar-

dziej licz¹ siê metody psychologiczne – na-
pisa³ Tadeusz Tyszka w ekonomicznym do-
datku do „Rzeczpospolitej” (12.10.02) ko-
mentuj¹c fakt, ¿e obok ekonomisty Herberta
Simona (zreszt¹ posiadaj¹cego te¿ wykszta³-
cenie psychologiczne) uhonorowano tym
razem „pe³nokrwistego” psychologa.

NOWOŒCI W PRZYCHODNI

W okresie wakacyjnym w przychodni
lekarskiej przy pl. Katedralnym przeprowa-
dzone zosta³y prace remontowe i moderni-
zacyjne. Na parterze, w miejscu które po-
przednio zajmowa³a rejestracja (przeniesio-
na nieco dalej) jest teraz apteka i optyk.
Jeszcze w tym roku ma byæ uruchomiona
nowa centrala telefoniczna. Przewidziano
tak¿e remont laboratorium analitycznego i
wyposa¿enie go w nowoczesny sprzêt.
Wszystkie te zmiany maj¹ na celu podnie-
sienie poziomu us³ug medycznych i spraw-
niejsz¹ obs³ugê pacjentów.
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I POSIEDZENIE SENATU
(26.09.2002)

Obradom przewodniczy³ JM Rektor
prof. T.Luty.

• Senat uczci³ pamiêæ zmar³ych: em. doc.
dra in¿. Stefana Jasmana (Wydz. BLiW),
dra hab. in¿. Jacka Grajnerta, prof.
nadzw. (Wydz. Mech.) i em. prof. dra hab.
in¿. Tadeusza Pieni¹¿ka (Wydz. Chem.).
JM Rektor przypomnia³ te¿ tragicznie
zmar³ego doktoranta Instytutu Matematy-
ki Dariusza Kwolka.

Poinformowa³ równie¿ o zaginiêciu
prof. dra hab. in¿. Zdzis³awa Kawali.

• JM Rektor przedstawi³ poszczególne
osoby wchodz¹ce w sk³ad Senatu.

• Omówi³ zagadnienia, które uwa¿a za
istotne w kontekœcie prac nad Strategi¹ roz-

woju uczelni.
Kluczowe znaczenie dla uczelni ma ka-

dra naukowa – „wielkoœæ nieliczbowa sta-
nowi¹ca o wielkoœci uczelni”. Celem jest taki
jej rozwój, bywszystkie wydzia³y uzyska³y
prawo do habilitowania, gdy¿ jest to pod-
stawowe kryterium „uniwersyteckoœci”.
Model kariery pracownika  PWr opiera siê
na za³o¿eniu, ¿e jest to osoba po doktoracie,
jej pierwsze zatrudnienie nastêpuje na czas
okreœlony, na tyle nied³ugi, by pozwoli³ na
zweryfikowanie jej kwalifikacji do pracy
naukowej. Nale¿y szczegó³owo okreœliæ za-
sady konkursów na stanowisko profesora (w
tym profesora nadzwyczajnego) uwzglêd-
niaj¹c przy tym aspekt etyczny.

W niedalekiej przysz³oœci powinien po-
wstaæ projekt nowego statutu PWr. Bêdzie
to autorskie dzie³o grupy profesorów pod
przewodnictwem prof. A.Ha³asa. W ostat-
niej fazie prac projektem zajmie siê senac-
ka komisja ds. statutu i regulaminów.

MENiS zapowiada, ¿e do koñca roku
przedstawi nowy projekt ustawy o szkol-
nictwie wy¿szym. Wkrótce te¿ pojawi siê
ministerialny dokument „Strategia rozwo-
ju szkolnictwa wy¿szego”, na którego te-
mat œrodowisko akademickie powinno w
ci¹gu miesi¹ca przedstawiæ swoj¹ opiniê.
W tej sytuacji zamiast czekaæ z nowelizacj¹
Statutu PWr na now¹ ustawê mo¿na wy-
pracowaæ dobre rozwi¹zanie, którego two-
rzenie bêdzie okazj¹ do dyskusji i przemy-
œleñ nad ogólniejszymi koncepcjami.

Trzeba podj¹æ te¿ prace nad organizacj¹
uczelni. Wymaga to niewielkich zmian w
strukturze, przeprowadzenia inwentaryza-
cji nieruchomoœci i lokali (zw³aszcza A-1,
by nie sta³ siê chaotycznym centrum kon-

gresowym). Niezbêdne jest zrozumienie dla
tej inicjatywy ze strony spo³ecznoœci. Trze-
ba podj¹æ prace nad harmonogramem za-
mówieñ publicznych, planem inwestycyj-
nym i regulaminem finansowym.

Szczególnie wa¿ne s¹ kontakty zagra-
niczne, gdy¿ u³atwi¹ one pozyskanie fun-
duszy przedakcesyjnych i akcesyjnych.

Priorytetem jest informatyzacja uczelni.
Mimo braku wzorów do naœladowania PWr
zamierza staæ siê pierwsz¹ ca³kowicie zin-
formatyzowan¹ uczelni¹ w kraju. Planuje
siê te¿ dzia³ania promocyjne i intensyfika-
cjê kontaktów z mediami.

Zak³ada siê, ¿e znowelizowana ustawa
o szkolnictwie wy¿szym oraz odpowiednie
zapisy w statucie uczelni pozwol¹ urucho-
miæ nowe kierunki bez potrzeby uzyskiwa-
nia akceptacji z zewn¹trz. Rozwijane bêd¹
studia doktoranckie.

Kontakty z wy¿szymi szko³ami zawo-
dowymi i niepañstwowymi musz¹ zostaæ
uporz¹dkowane, a niekorzystne dla PWr
umowy – renegocjowane.

Trzeba opracowaæ model sieci biblio-
tecznej, zaj¹æ siê afiliacj¹ i certyfikacj¹ la-
boratoriów badawczych oraz stanem BHP
w laboratoriach.

Nale¿y nak³aniaæ pracowników do sta-
³ej aktywnoœci badawczej, zw³aszcza zwi¹-
zan¹ z grantami zagranicznymi. Dziekani i
Senat powinni wi¹zaæ awanse i konkursy z
aktywnoœci¹ w projektach i grantach.

W sprawach studenckich nale¿y wspó³-
pracowaæ z samorz¹dem studenckim. W
najbli¿szym czasie trzeba bêdzie podj¹æ
prace nad zasadami przyznawania stypen-
diów oraz remontami i inwestycjami stu-
denckiej bazy socjalnej. Wszystko to ma
siê dziaæ w myœl zasady, ¿e „uczelnia to
organizm, który potrzebuje sztywnej struk-
tury i ci¹g³ego fermentu intelektualnego”.
Pomoc¹ w przezwyciê¿aniu przeciwieñstw
powinien byæ entuzjazm.

Senat przyj¹³ s³owa JM Rektora z
aplauzem.

• Przedstawiono pod obrady Regulamin

pracy Senatu i Zasady pracy komisji senac-

kich. Po odrzuceniu (16:26:12) propozycji
dra M.Molasego, by wprowadziæ zapis
umo¿liwiaj¹cy wprowadzanie do komisji
wiêcej ni¿ jednego przedstawiciela wydzia-
³u i drobnej korekcie jêzykowej Zasad przy-
jêto oba dokumenty (49:1:1).

• W oparciu o §31 ust. 1 Statutu JM Rek-
tor zaproponowa³ powo³anie 5 sta³ych ko-
misji senackich:
– ds. akademickich, kadry naukowej i etyki,

– ds. rozwoju i integracji europejskiej,
– ds. badañ naukowych i wspó³pracy z go-

spodark¹,
– ds. organizacji i finansów,
– ds. studiów i studentów.

Senat przyj¹³ ten wniosek (53:0:0). Po-
nadto sta³¹ komisj¹ senack¹ jest Komisja
Oceniaj¹ca, która sk³ada siê z reprezentan-
tów poszczególnych wydzia³ów zg³oszo-
nych przez dziekanów po zaopiniowaniu
przez rady wydzia³ów.

JM Rektor poprosi³ o wpisywanie siê
w sk³ad poszczególnych komisji oraz o
zg³aszanie kandydatów na delegatów do
Rady Bibliotecznej.

• Senat podj¹³ uchwa³y o nadaniu dok-
toratów h.c. PWr:
– prof. A.Burghardtowi (IICh PAN) – na

wniosek Wydz. Chemicznego PWr,
– prof. R.Tadeusiewiczowi (AGH) – na

wniosek Wydzia³u Elektroniki PWr.
• Na posiedzeniu Senatu PWr 26.06.02

nie uda³o siê uchwaliæ planu rzeczowo-fi-
nansowego PWr z braku quorum. Sprawa
ta zostanie skierowana do zaopiniowana do
sen. komisji ds. organizacji i finansów po
jej ukonstytuowaniu siê.

• Pozytywnie zaopiniowano zmianê w
strukturze organizacyjnej uczelni polega-
j¹c¹ na:
– rozwi¹zaniu Samodzielnej Sekcji

Kszta³cenia i Rozwoju Kadry Naukowej
(51:0:0); jej kompetencje bêd¹ przejête
przez Dzia³ Nauczania i Kancelariê Rek-
tora (primo voto Sekretariat Uczelni);

– utworzeniu Dzia³u Studenckiego
(49:0:1) z Samodzielnej Sekcji Spraw
Studenckich i Samodzielnej Sekcji Po-
mocy Studentów Materialnej.
• Prorektor ds. nauczania prof. J.Œwi¹-

tek omówi³ dane na temat tegorocznej re-
krutacji. Na studia dzienne przyjêto o 500
osób wiêcej ni¿ w ub. roku, natomiast, jak
w ca³ym kraju, ubywa studentów zaocz-
nych. Sk³ania to w³adze do rozwijania
dziennych usm.

• Zakoñczone prace nad okresow¹ ocen¹
nauczycieli akademickich sk³oni³y JM
Rektora do podania interesuj¹cych faktów.
Na 2100 n.a. podda³o siê ocenie tylko 1750
osób. Jak siê okazuje, nie ma zapisu statu-
towego, który pozwoli³by zastosowaæ wo-
bec uchylaj¹cych siê jak¹œ sankcjê. Tê lukê
trzeba zape³niæ. Ale nawet ci ocenieni s¹
powodem do zastanowienia, poniewa¿ a¿
80% otrzyma³o ocenê bardzo dobr¹. (Trud-
no to zrozumieæ w sytuacji, w której tylko
2/3 pracowników publikuje.) Ocenê dosta-
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teczn¹ ma 2,6%, zaœ niedostateczn¹ – 1
osoba! Widaæ st¹d, ¿e system ocen nie spe³-
nia swojej roli, brak zw³aszcza jasno spre-
cyzowanych kryteriów oceny.

Prof. E.Rusiñski poruszy³ problem trud-
noœci z ocen¹ pracowników, zmianach ocen
na szczeblu wydzia³owym i ograniczonej
mo¿liwoœci oddzia³ywania poprzez oceny
na samodzielnych pracowników.

JM Rektor powiadomi³, ¿e powo³a³
dwóch rzeczników dyscyplinarnych:
prof.H.Suchnick¹ i prof. K.Tchonia, któ-
rzy powinni przyczyniæ siê do podniesie-
nia poziomu etycznego œrodowiska. Bêdzie
siê te¿ tym zajmowaæ komisja ds. akade-
mickich, kadry naukowej i etyki.

Wtorki w Klubie Seniora

Wszystkich pracowników Politechniki
Wroc³awskiej zapraszamy w nadcho-
dz¹cym miesi¹cu do Klubu Seniora
dzia³aj¹cego przy Kole Emerytów i
Rencistów. Na listopad zaplanowano tu
szereg interesuj¹cych imprez i prelek-
cji, które odbywaj¹ siê we wtorki. Oto
ich program:
•  5.XI., godz. 15.00: „OdnaleŸæ siebie”
– wiersze nasze – Czes³aw Rodziewicz;
• 12 XI., godz. 16.00: Œwiêto Niepod-
leg³oœci;
• 19 XI., godz. 15.00: „Moskwa” – An-
drzej Ostoja-Solecki;
• 26 XI., godz. 15.00: „Ptasi kompas” –
dr hab. Ma³gorzata Komorowska.

Zatwierdzono sk³ady komisji senackich
(podajemy je poni¿ej).

• Zg³oszono 3 kandydatów na przewod-
nicz¹cego UKW. Wybrano prof. R.Grz¹-
œlewicza (25 g³osów, zg³. przez prof.
G.Besslera). Prof. K.Wójs (zg³oszony
przez prof. T.Lutego) otrzyma³ 16 g³osów,
a prof. J. Zdanowski (którego zg³osi³ prof.
W.Kollek) – 12.

Jako reprezentanci poszczególnych kurii
do UKW weszli ponadto: prof. J.Zdanow-
ski (przedst. prof., doc. i dr hab.), dr Marek
Sikora (pozost. n.a.), dr Wojciech Pieni¹-
¿ek (prac. niebêd¹cy n.a.) oraz – z urzêdu –
mgr Alicja Samo³yk. Wybór reprezentanta
studentów nie nast¹pi³ z braku quorum.

• Do Rady Bibliotecznej wybrano: dr
hab. Janusza Dobesza, prof. Tadeusza
Galanca, prof. Zbigniewa Gnutka, dra
Andrzeja Grzegorczyka i dra Marka Si-
korê.

• Wœród szeregu szczegó³owych infor-
macji przedstawionych przez JM Rektora
by³y:
– zapowiedŸ przeniesienia przysz³ych po-

siedzeñ Senatu do remontowanej sali
241,

– zapowiedŸ uruchomienia internetowego
systemu wspomagaj¹cego pracê Senatu.

Nastêpne posiedzenie Senatu – 24 paŸ-
dziernika o godz. 14.00.

Komisja ds. Organizacji i Finan-

sów:

1. prof. Ignacy Dudzikowski
2. dr Irena Gancarz
3. Bogdan Ginter
4. prof. Zbigniew Gnutek
5. prof. Ryszard Grz¹œlewicz
6. prof. Jerzy Ho³a
7. prof. Janusz Je¿owiecki
8. in¿. Micha³ Kaczmarek
9. mgr Joanna Kutko
10. in¿. Kazimierz Maga
11. dr Marian Molasy
12. prof. Ewaryst Rafaj³owicz*
13. dr Marek Sikora
14. dr Zbigniew Smalec
15. dr Henryk Szarski
16. prof. El¿bieta Trocka-Leszczyñska
17. prof. Jerzy Zdanowski

Komisja ds. Studiów i Studentów

1. dr Zdzis³aw Bechtold
2. Bogdan Ginter
3. dr Andrzej Grzegorczyk
4. prof. Wac³aw Kollek
5. Marcin Kroczak
6. Dominik Leszczuk
7. prof. Benedykt Licznerski
8. prof. Cezary Madryas
9. prof. Jerzy Malewski
10. dr Marian Molasy
11. dr Zenon Okraszewski
12. dr Jan Szatkowski
13. prof. El¿bieta Trocka-Leszczyñska
14. Jan Wilk
15. dr Bronis³aw Zó³togórski

Komisja ds. Badañ Naukowych

i Wspó³pracy z Gospodark¹

1. prof. Gerard Jan Besler
2. prof. Janusz Fleszyñski
3. prof. Lech G³adysiewicz
4. prof. Jerzy Ho³a
5. prof. Andrzej Matynia
6. dr Janusz Markowski
7. prof. Janusz Mroczka
8. dr Wojciech Pieni¹¿ek
9. prof. Eugeniusz Rusiñski
10. dr Andrzej Sobolewski f
11. prof. Aleksander Weron
12. prof. Zofia Wilimowska
13. prof. Kazimierz Wójs

Komisja ds. Rozwoju

i Integracji Europejskiej

1. dr hab. Janusz Dobesz
2. prof. Adam Grzech
3. prof. Andrzej Ha³as
4. prof. Monika Hardygóra
5. prof. Jacek Kaczmar
6. prof. W³odzimierz Kordylewski
7. prof. Cezary Madryas
8. prof. Jan Misiewicz
9. prof. Ewaryst Rafaj³owicz
10. prof. Janusz Szafran
11. prof. Kazimiera A. Wilk
12. Ewa Wo³owiec
13. prof. Jerzy ZwoŸdziak

Komisjê ds. Akademickich,

Kadry Naukowej i Etyki

1. prof. Daniel J. Bem
2. prof. Tadeusz Galanc
3. prof. Zbigniew Gnutek
4. prof. Andrzej Grudziñski
5. prof. Ryszard Grz¹œlewicz
6. prof. Monika Hardygóra
7. prof. Ryszard Izbicki

8. prof. Janusz Je¿owiecki
9. prof. Pawe³ Kafarski
10. dr Maria Kisza
11. prof. Wac³aw Kollek
12. prof. Benedykt Licznerski
13. prof. Janusz Szafran

Komisja Oceniaj¹ca

1. dr hab. Janusz Dobesz (W-1)
2. dr Eugeniusz Hota³a (W-2)
3. prof. Kazimiera A. Wilk (W-3)
4. prof. Janusz Mroczka (W-4)
5. prof. Ignacy Dudzikowski (W-5)
6. prof. Lech G³adysiewicz (W-6)
7. prof. Gerard Jan Besler (W-7)
8. prof. Zofia Wilimowska (W-8)
9. dr Zdzis³aw Bechtold (W-9)
10. prof. Jacek Kaczmar (W-10)
11. prof. Aleksander Weron (W-11)
12. prof. Jerzy Zdanowski (W-12)

*) T³ustym drukiem podkreœlono nazwiska prze-

wodnicz¹cych komisji.

Komisje Senackie
i ich sk³ady
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Wspomnienie

Karol nie ¿yje

Z g³êbokim ¿alem przyjêliœmy wiadomoœæ o œmierci Dok-
tora Karola Pesza. Zmar³ 11 wrzeœnia 2002 r., po krótkiej
i ciê¿kiej chorobie w wieku 51 lat.

Pozostawi³ ¯onê oraz troje dzieci.

By³ fizykiem, absolwentem Wydzia³u Matematyki, Fizy-
ki, Chemii i Astronomii Uniwersytetu Wroc³awskiego, lecz
pracê magistersk¹ wykona³ w Instytucie Immunologii i
Terapii Doœwiadczalnej.

Zafascynowany po³¹czeniem fizyki, chemii i biologii,
podj¹³ studia doktoranckie na Politechnice Wroc³awskiej.

Rozprawa doktorska wykonana i obroniona
w marcu 1978 r., w Zak³adzie Fizyki Che-
micznej ówczesnego Instytutu Chemii Orga-
nicznej i Fizycznej Politechniki Wroc³aw-
skiej, dotyczy³a wp³ywu oddzia³ywañ jedno-
i dwufotonowych na transport noœników
³adunku w kryszta³ach molekularnych.

Jego póŸniejsze prace dotyczy³y rozprosze-
nia neutronów, interesowa³ siê równie¿ soli-
tonami, polaronami czy fraktalami.

Potrafi³ wyjaœniæ z³o¿one modele matema-
tyczne za pomoc¹ prostych doœwiadczeñ,
które sam projektowa³ i wykonywa³, wyko-
rzystuj¹c do pokazów niekonwencjonalne
elementy.

Fascynowa³ Go zwi¹zek miêdzy zjawiska-
mi dyfuzji i chaosu, m.in. realizacja zapadki
Feynmana, równanie Fokkera-Plancka.

Jak ma³o kto rozumia³ fizykê i metodom fi-
zyki teoretycznej by³ wierny do koñca. Rów-
nie¿ nie szczêdzi³ czasu i energii, by prze-
konaæ m³odych, jak piêkna jest natura
widziana oczyma fizyka.

Wiedzia³, jak wa¿ny jest sposób pisania prac
naukowych. Da³ tego dowód t³umacz¹c Do-

bre rady dla pisz¹cych teksty naukowe, ksi¹¿-
kê Davida Lindsaya.

Jego zainteresowania naukami œcis³ymi,
wspó³czesn¹ filozofi¹ i socjologi¹ sprowo-
kowa³y ¿yw¹ korespondencjê z Michio
Kaku, autorem ksi¹¿ki, która w Jego polskim
t³umaczeniu ukaza³a siê pod tytu³em Wizje,

czyli jak nauka zmieni œwiat w XXI w.

By³ cz³onkiem Mensy Polskiej od 1989 roku.

By³ postaci¹ ze wszech miar nietuzinkow¹.

By³ z nami blisko trzydzieœci lat.

Bardzo bêdzie brakowa³o nam korytarzowych ostrych dys-
kusji i sporów z Nim, a tak¿e widoku pochylonej sylwetki
zmierzaj¹cej rowerem do Instytutu.

¯egnaj, Karolu!

Kole¿anki i Koledzy

z Instytutu Chemii Fizycznej i Teoretycznej

Politechniki Wroc³awskiej
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Pamiêci doc. Stefana Jasmana

„Im wiêcej wart cz³owiek
  tym wiêkszy po nim ból”
                           (A. Wa¿yk).

Coraz czêœciej mówimy o po¿egnaniach, odejœciach, o
wiecznych roz³¹kach. I mimo ¿e nadal musimy pod¹¿aæ wy-
tyczon¹ œcie¿k¹ ¿ycia, nie zawsze potrafimy siê pogodziæ z
myœl¹, ¿e nagle kogoœ zabrak³o, ktoœ odszed³. Tak jak w przy-
padku naszego starszego Kolegi, Stefana. W³aœnie Stefana,
nie docenta, nie dyrektora. Ten poufa³y ton jest chyba najlep-
szym œwiadectwem naszej ¿yczliwoœci i sympatii, jak¹ Go
darzyliœmy. Zawsze pogodny, optymistycznie nastawiony do
œwiata i ludzi, gdy¿ afirmacja ¿ycia by³a Ÿród³em Jego filozo-
fii ¿yciowej.

St¹d wiadomoœæ o nag³ej œmierci by³a dla nas wszystkich
niesamowitym zaskoczeniem. Wydawa³o siê, ¿e bêdzie ¿y³
wiecznie, z t¹ Swoj¹ pogod¹ ducha bêdzie z nami na kolej-
nych wyjazdowych spotkaniach, pójdziemy na Ma³¹ Kopê w
Karpaczu, na Górê Parkow¹ w Krynicy… Zdaje siê, ¿e by³ i
bêdzie z nami zawsze.

Bo przecie¿ tu, na naszej uczelni, na Wydziale Budownic-
twa L¹dowego, podj¹³ pracê na stanowisku zastêpcy asysten-
ta ju¿ w 1949 roku, po drugim roku studiów.

Swojej Alma Mater pozosta³ wierny a¿ do œmierci. Tu prze-
¿ywa³ Swoje dobre i z³e chwile. Od 1952 roku, kiedy otrzy-
ma³ dyplom magistra in¿yniera budownictwa oraz stanowi-
sko asystenta, a¿ do 1991 roku, tj. do przejœcia na emeryturê,
zwi¹zany by³ z Katedr¹ Budownictwa ¯elbetowego, prze-
kszta³con¹ w 1968 r. w Zak³ad Konstrukcji Betonowych.

W pracy naukowej zajmowa³ siê miêdzy innymi: badania-
mi modelowymi p³yt obci¹¿onych si³ami skupionymi, prefa-

brykacj¹ i sprê¿eniem pow³ok walcowych i kopu³, badaniem
odkszta³ceñ reologicznych betonu, przyczynami awarii budyn-
ków wielkop³ytowych, wznoszeniem budynków o konstruk-
cji s³upowo-p³ytowej metod¹ podnoszonych stropów. Opubli-
kowa³ kilkadziesi¹t prac naukowych w kraju i za granic¹, w
tym dwie pozycje ksi¹¿kowe.

Kocha³ ¿ycie i ludzi. Nie pompatycznie i na pokaz. Auten-
tycznie. Zwyczajnie. Po ludzku. Nazywa³ rzeczy po imieniu.
Szed³ wytyczon¹ przez Siebie œcie¿k¹ ¿ycia.

„Carpe diem” – to Jego myœl przewodnia. Stara³ siê ogar-
n¹æ œwiat w jego najszerszym aspekcie. St¹d tyle projektów,
publikacji krajowych i zagranicznych. By³ œwietnym nauczy-
cielem akademickim, promotorem 8 prac doktorskich.

Oprócz dzia³alnoœci naukowo-badawczej i dydaktycznej
prowadzi³ dzia³alnoœæ œciœle zwi¹zan¹ z praktyk¹ budowlan¹,
wychodz¹c naprzeciw oczekiwaniom ówczesnego rynku.

W latach 1952–1956 pracowa³ we Wroc³awskim Biurze
Projektowym Budownictwa Przemys³owego, a przez nastêp-
ne cztery lata w Spó³dzielni Pracy „Zespó³ Techniczny”. By³
wspó³autorem projektów cementowni „Odra”, „Rejowiec II”,
„Wiek II”, „Che³m” i „Dzia³oszyn”, a tak¿e zak³adów DFK
Dzier¿oniów, ZSH Górka i innych.

Wspólnie z prof. Brzoz¹ opracowa³ projekty i nadzorowa³
budowy wielu koœcio³ów.

By³ zarówno doskona³ym teoretykiem, jak i praktykiem.
Kocha³ to, co robi³. Mo¿e ju¿ wówczas przeczuwa³:

„Nie ca³y minê. Choæ zostanie owo
Kochanie ziemi w bajorku i oœcie
I przeœwiadczenie, ¿e œledŸ bywa w poœcie
Zarówno piêkny jak pod jesieñ owoc” (St. Grochowiak)

By³ bezkonfliktowy. Nie mia³ ¿adnych problemów z na-
wi¹zywaniem stosunków miêdzyludzkich. Nic wiêc dziwne-
go, ¿e przez kilka kolejnych kadencji pe³ni³ funkcjê kierow-
nika Zak³adu, w latach 1981-1987 by³ dyrektorem Instytutu
Budownictwa.

Urodzony spo³ecznik. Praca w Polskim Zwi¹zku In¿ynie-
rów i Techników Budownictwa by³a jego drugim ¿ywio³em.
Przez 17 lat pe³ni³ funkcjê przewodnicz¹cego Wroc³awskie-
go Oddzia³u. Liczba naprawdê imponuj¹ca. Dzia³a³ równie¿
w ZNP. Nawet po odejœciu w 1991 r. na emeryturê anga¿owa³
siê w dzia³alnoœæ Ko³a Emerytów Politechniki Wroc³awskiej.

Za Swoj¹ wieloletni¹ dzia³alnoœæ by³ wielokrotnie odzna-
czany. Otrzymywa³ liczne wyró¿nienia, m.in.: Krzy¿ Kawa-
lerski Orderu Odrodzenia Polski, Z³oty i Srebrny Krzy¿ Za-
s³ugi oraz Medal Komisji Edukacji Narodowej.

3 sierpnia 2002 roku odszed³ od nas rzetelny i prawy cz³o-
wiek, przyjaciel i kolega.

Z pewnoœci¹ wœród adresatów wiersza Czes³awa Mi³osza
by³ równie¿ docent Stefan Jasman, krajan poety, rodem z
Nowej Wilejki:

„Kiedy umrê, zobaczê podszewkê œwiata.
Drug¹ stronê, za ptakiem, gór¹ i zachodem s³oñca.
Wzywaj¹ce odczytania prawdziwe znaczenie.
Co nie zgadza³o siê, bêdzie siê zgadza³o.
Co by³o nie pojête, bêdzie pojête.”

¯egnaj Drogi Przyjacielu!

Mieczys³aw Kamiñski

Jerzy Ho³a                  
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Prof. dr hab. in¿. Tadeusz Romuald Pieni¹¿ek

12 wrzeœnia 2002 roku odszed³ od
nas na zawsze Profesor Tadeusz Pieni¹-
¿ek, emerytowany profesor Wydzia³u
Chemicznego Politechniki Wroc³aw-
skiej, dziekan czterech kadencji tego
wydzia³u, d³ugoletni pracownik nauko-
wy i dydaktyczny Instytutu Technolo-
gii Nieorganicznej i Nawozów Mineral-
nych. Na cmentarzu parafialnym przy
ul. Smêtnej obok pogr¹¿onej w ¿a³obie
Rodziny, po¿egnali Profesora Rektor
Politechniki Wroc³awskiej, Dziekan
Wydzia³u Chemicznego oraz liczne gro-

no przyjació³ i wspó³pracowników. Odszed³ Cz³owiek ogromnie ¿ycz-
liwy, pogodny, doskonale rozumiej¹cy problemy m³odzie¿y studiuj¹-
cej, z któr¹ nawi¹zywa³ ³atwo kontakt przeradzaj¹cy siê w d³ugoletnie
wiêzy przyjaŸni i która darzy³a go wyj¹tkowym zaufaniem.

Profesor Tadeusz Pieni¹¿ek urodzi³ siê 7 lutego 1922 roku w Prze-
worsku. Ze wzglêdu na wybuch II Wojny Œwiatowej nie zdo³a³ ukoñ-
czyæ Gimnazjum Ogólnokszta³c¹cego. Pozna³ trudy, cierpienia i wy-
rzeczenia okresu okupacji utrzymuj¹c siê z pracy fizycznej, pracuj¹c
najpierw w cukrowni, a nastêpnie jako pracownik kolejowy. W grud-
niu 1944 roku eksternistycznie i z wyró¿nieniem zda³ maturê w Pañ-
stwowym Liceum Humanistycznym w Przeworsku. W 1945 roku roz-
pocz¹³ studia na Politechnice Wroc³awskiej, najpierw na Wydziale
Hutniczym, a po jego likwidacji (od drugiego roku) na Wydziale Che-
micznym. Na III roku studiów zosta³ zatrudniony na stanowisku za-
stêpcy asystenta w Katedrze Technologii Chemicznej Przemys³u Nie-
organicznego w Oddziale Chemii Technicznej. W lipcu 1950 roku jako
pierwszy powojenny absolwent Wydzia³u Chemicznego obroni³ pracê
dyplomow¹, uzyska³ stopieñ magistra in¿yniera i dyplom z numerem
1. Kolejne stopnie kariery naukowej osi¹ga³ pracuj¹c na Politechnice
Wroc³awskiej, z któr¹ zwi¹zany by³ przez ¿ycie zawodowe jako na-
uczyciel akademicki i badacz w Instytucie Technologii Nieorganicz-
nej i Nawozów Mineralnych. Oprócz tego przez szereg lat dzia³a³ w
Pracowni Technologii Fizykochemicznych Podstaw Procesów Tech-
nologicznych Polskiej Akademii Nauk w Instytucie Chemii Fizycznej
PAN. W macierzystej uczelni pracowa³ od 1953 roku na stanowisku
adiunkta. W roku 1961 obroni³ pracê doktorsk¹, a w roku 1967 odby³
kolokwium habilitacyjne. Rada Wydzia³u Chemicznego w roku 1967
powo³a³a Go na stanowisko docenta, natomiast w roku 1973 uzyska³
tytu³ naukowy profesora nadzwyczajnego.

Dzia³alnoœæ naukowa Profesora Tadeusza Pieni¹¿ka dotyczy³a za-
gadnieñ zwi¹zanych z technologi¹ nawozów. Zajmowa³ siê uk³adami
równowagowymi soli mineralnych ze szczególnym uwzglêdnieniem soli
potasowych. Wyniki prac badawczych realizowanych i publikowanych
w okresie wykonywania pracy doktorskiej dotyczy³y mechanizmów re-
akcji powstawania termofosfatów wapniowo-krzemianowych otrzymy-
wanych metod¹ stapiania apatytu z krzemionk¹ i anhydrytem, z równo-
czesnym wyzyskiwaniem wydzielaj¹cego siê dwutlenku siarki do wy-
twarzania kwasu siarkowego. Praca habilitacyjna dotyczy³a natomiast
wielosk³adnikowych równowag fazowych z udzia³em takich soli, jak
chlorek potasu, siarczan magnezu, siarczan potasu, chlorek magnezu
oraz mocznika. Efektem tych prac by³a równie¿ wydana wspólnie z prof.
W³odzimierzem Bobrownickim ksi¹¿ka „Technologia soli potasowych”,
bêd¹ca do dnia dzisiejszego wa¿n¹ pozycj¹ Ÿród³ow¹ wiedzy z tej dzie-
dziny. Wiele lat ¿ycia poœwiêci³ Profesor opracowaniu technologii

otrzymywania soli potasowych z krajowego polihalitu, co uwol-
ni³oby polski przemys³ wytwarzaj¹cy nawozy od problemu zdo-
bywania odpowiednich surowców. Jego szerokie zaintereso-
wania sprawi³y, ¿e publikowa³ tak¿e wiele na temat innych za-
gadnieñ technologicznych. Jest autorem prac dotycz¹cych na
przyk³ad odsalania wody morskiej i s³onych wód œródl¹dowych,
ocenia³ przydatnoœæ i³ów koniñskich dla celów ceramiki bu-
dowlanej, bada³ metody podwy¿szania czystoœci chemicznej
wêglika krzemu, a tak¿e technologiê wytwarzania argonu o spe-
cjalnej czystoœci. W opracowaniach technologicznych wyko-
nanych pod kierunkiem Profesora Tadeusza Pieni¹¿ka wielki
nacisk po³o¿ono na uwzglêdnianie zagadnieñ eliminacji,
wzglêdnie unieszkodliwiania ubocznych produktów procesów
chemicznych. Wyprzedzono w ten sposób o wiele lat regulacje
i rozwi¹zania s³u¿¹ce ochronie œrodowiska. Liczne prace ba-
dawcze wykonane pod kierunkiem Profesora wynika³y z po-
trzeb rozwoju krajowego przemys³u nawozowego, na którego
zamówienie zosta³y zrealizowane.

Na specjalne podkreœlenie – obok dzia³alnoœci naukowej –
zas³uguje praca dydaktyczna i wychowawcza Profesora Tade-
usza Pieni¹¿ka. Nale¿a³ do osób bior¹cych bezpoœredni udzia³ w
zorganizowaniu i uruchomieniu pracowni technicznych, labora-
toriów oraz bazy aparaturowej dla kszta³cenia studentów spe-
cjalizuj¹cych siê w technologii chemicznej. Uczestniczy³ w opra-
cowywaniu obowi¹zuj¹cych programów nauczania dla wy¿szych
uczelni, jak i programów podwy¿szania kwalifikacji pracowni-
ków dydaktycznych. Miar¹ Jego znacz¹cej roli w dzia³alnoœci
dydaktycznej Wydzia³u jest fakt, ¿e pe³ni³ czterokrotnie funkcjê
dziekana Wydzia³u Chemicznego w trudnych latach 1968-1972
oraz 1981-1987. Zaskarbi³ sobie wtedy szacunek, uznanie i sym-
patiê studentów bêd¹c ich prawdziwie prawym opiekunem. By³
d³ugoletnim cz³onkiem Senatu PWr pe³ni¹c miêdzy innymi funk-
cjê przewodnicz¹cego Senackiej Komisji ds. Dydaktyki. W la-
tach 1987-1990 by³ cz³onkiem Komisji Dyscyplinarnej przy Ra-
dzie G³ównej Szkolnictwa Wy¿szego. By³ równie¿ wielokrotnie
zastêpc¹ dyrektora Instytutu Technologii Nieorganicznej i Na-
wozów Mineralnych do spraw badañ naukowych i wspó³pracy z
przemys³em, kszta³cenia kadry naukowej, dydaktyki i spraw stu-
denckich. W Instytucie Technologii Nieorganicznej i Nawozów
Mineralnych przez ponad 20 lat kierowa³ Zak³adem Technologii
Nawozów Mineralnych, prowadzi³ tak¿e Seminarium Naukowe
z technologii chemicznej nieorganicznej.

Wspó³pracowa³ z wieloma zagranicznymi oœrodkami nauko-
wymi, z których szczególnie owocna by³a wspó³praca z Instytu-
tem Chemii i Technologii Politechniki w Merseburgu.

Za sw¹ pracê i dzia³alnoœæ by³ wielokrotnie nagradzany od-
znaczeniami pañstwowymi i resortowymi. Otrzyma³ miêdzy in-
nymi Medal Komisji Edukacji Narodowej, Krzy¿ Kawalerski
Orderu Odrodzenia Polski, Z³oty i Srebrny Krzy¿ Zas³ugi.

Mi³oœci¹ szczególn¹ Profesor ukocha³ Tatry. Jego uczniowie
i wspó³pracownicy wybieraj¹c siê na wakacje w te piêkne góry
mieli nieomal pewnoœæ, ¿e Go tam spotkaj¹.

Po¿egnaliœmy Profesora, wybitnego Nauczyciela i Wycho-
wawcê m³odzie¿y akademickiej. Trwa³e wspomnienie o Nim
pozostanie w pamiêci przyjació³, wspó³pracowników oraz wielu
pokoleñ absolwentów Wydzia³u Chemicznego.

Pawe³ Kafarski                         

dziekan Wydzia³u Chemicznego             

Józef Hoffmann                        

dyrektor Instytutu Technologii Nieorganicznej

i Nawozów Mineralnych             

Wspomnienie
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Wspomnienie o przyjacielu

Zbigniew Matheisel

 7 wrzeœnia
2002 r. po¿e-
gnaliœmy prof.
dra hab. in¿.
Z b i g n i e w a
Mathe i s e l a ,
profesora nad-
zwyczajnego
Poli techniki
Wroc³awskiej
i Oddzia³u
Technologii i

Materia³oznawstwa Elektrotechniczne-
go we Wroc³awiu.

Profesor Zbigniew Matheisel urodzi³
siê 28 maja 1925 roku w Ko³omyi. Tam
rozpocz¹³ naukê w szkole podstawowej,
a nastêpnie œredniej, któr¹ przerwa³y
dzia³ania wojenne. W czasie obu oku-
pacji pracowa³ na kolei jako dy¿urny ru-
chu, kontynuuj¹c jednoczeœnie naukê.
W 1945 r. uzyska³ z wynikiem celuj¹-
cym œwiadectwo dojrza³oœci i rozpocz¹³
studia na Wydziale Elektrycznym Poli-
techniki Lwowskiej. Po repatriacji w
1946 r. przyby³ do Wroc³awia i roz-
pocz¹³ studia na Wydziale Mechanicz-
no-Elektrycznym Politechniki Wro-
c³awskiej. Dyplom magistra in¿yniera
elektryka z wynikiem bardzo dobrym,
z dziedziny techniki wysokich napiêæ,
uzyska³ 7 lipca 1950 r.

Ju¿ w czasie studiów w latach 1948-
50 by³ zatrudniony przez profesora Je-
rzego Ignacego Skowroñskiego w Ka-
tedrze Wysokich Napiêæ na stanowisku
asystenta, a po uzyskaniu dyplomu –
adiunkta. Od maja 1950 r. do wrzeœnia
1954 r. by³ lektorem jêzyka rosyjskiego
na Wydziale Elektrycznym i £¹cznoœci.
Od marca 1951 r. prowadzi³ wyk³ady i
laboratorium elektrotechniki samocho-
dowej na Wydziale Mechanicznym, a od
1952 r. by³ ³¹cznikiem naukowym miê-
dzy Politechnik¹ Wroc³awsk¹ a zak³a-
dem M-5 w Œwidnicy.

W dniu 15 paŸdziernika 1949 r. w
utworzonym przez prof. J. I. Skowroñ-
skiego Zak³adzie Materia³oznawstwa
Elektrycznego Instytutu Elektrotechniki,
którego centrala mieœci³a siê w Warsza-
wie, podj¹³ pracê na drugim etacie. Po-
wierzono Mu pracowniê materia³ów ma-
gnetycznych miêkkich, tworzon¹ od pod-
staw przez Niego. Od tego momentu
³¹czy³ dydaktykê na Uczelni z prac¹ na-
ukowo-badawcz¹, œciœle zwi¹zan¹ z prze-
mys³em elektrotechnicznym. D³ugoletnia

praca w Instytucie Elektrotechniki i ¿ywy
kontakt z przemys³em elektrotechnicznym,
z mo¿liwoœci¹ wgl¹du w jego trudnoœci, po-
zwoli³y mu ustaliæ zwi¹zki zachodz¹ce po-
miêdzy procesami technologicznymi wytwa-
rzania i przetwarzania blach magnetycznych
a w³asnoœciami koñcowymi wyrobu. Umys³
wnikliwy i wytrwa³oœæ pozwoli³y Mu na pro-
wadzenie i realizacjê wielu tematów praco-
ch³onnych i d³ugotrwa³ych, interesuj¹cych
pod wzglêdem naukowym i wa¿nych z uwa-
gi na efekty gospodarcze. Ma te¿ w tej dzie-
dzinie szereg osi¹gniêæ, wymagaj¹cych wiel-
kiego wk³adu pracy eksperymentalnej, do-
brego przygotowania teoretycznego, a przede
wszystkim zmys³u badawczego i intuicji –
nieodzownych przymiotów rzetelnego bada-
cza. W wiêkszoœci prace tego typu musz¹ byæ
wykonywane zespo³owo. Profesor Zbigniew
Matheisel posiada³ umiejêtnoœæ organizowa-
nia i kierowania prac¹ zespo³ow¹, co jest rów-
nie¿ wybitn¹ cech¹ samodzielnego pracow-
nika nauki. Nieb³ah¹ rolê odgrywa³y tu nie-
w¹tpliwie Jego zalety osobiste: ¿yczliwoœæ
w stosunku do wspó³pracowników i osobi-
sty przyk³ad nieprzeciêtnej pracowitoœci.

Efektem tych prac, oprócz wielu publikacji
i uzyskanych efektów ekonomicznych w kra-
jowym przemyœle elektrotechnicznym, by³y
kolejno uzyskiwane stopnie i tytu³y naukowe.

W dniu 17 lutego 1961 r. zosta³ powo³a-
ny przez Ministra Przemys³u Ciê¿kiego na
stanowisko samodzielnego pracownika na-
ukowo-badawczego w Oddziale Technolo-
gii i Materia³oznawstwa Elektrotechniczne-
go Instytutu Elektrotechniki.

W dniu 12 czerwca 1963 r. Rada Wydzia-
³u Elektrycznego Politechniki Wroc³awskiej
na podstawie przeprowadzonego przewodu
rozprawy doktorskiej nt. „O mo¿liwoœci ste-
rowania procesem przeróbki plastycznej
blach magnetycznych anizotropowych za
pomoc¹ pomiarów anizometrem indukcyj-
nym” przyzna³a Mu stopieñ naukowy dok-
tora nauk technicznych.

Nastêpnie w dniu 31 lipca 1973 r. Cen-
tralna Komisja do Spraw Kadr Nauko-
wych przyzna³a Mu stopieñ naukowy dok-
tora habilitowanego nauk technicznych,
na wniosek Rady Wydzia³u Elektrycznego
Politechniki Wroc³awskiej po rozprawie ha-
bilitacyjnej pt. „Blachy elektrotechniczne
walcowane na zimno. Stan zagadnienia i
perspektywy rozwojowe”. Publikacja ksi¹¿-
kowa z tym zwi¹zana „Nowoczesne blachy
elektrotechniczne, stalowe” uzyska³a 20 li-
stopada 1973 r. nagrodê wydzia³ow¹ Wy-
dzia³u Nauk Technicznych PAN.

Na wniosek Rady Wydzia³u Elektrycz-
nego Politechniki Wroc³awskiej w dniu 9
marca 1978 r. Przewodnicz¹cy Rady Pañ-

stwa nada³ Mu tytu³ naukowy profesora
nadzwyczajnego.

Warto tu wymieniæ udzia³ Profesora
w uruchomieniu w Zak³adzie Niskich
Temperatur Instytutu Fizyki PAN uni-
kalnego elektromagnesu bezrdzeniowe-
go o mocy 1,5 MW i natê¿eniu pola ma-
gnetycznego oko³o 50.000 A/cm.

Wykorzystuj¹c w pe³ni osi¹gane wy-
niki w pracach badawczo-rozwojowych
i rozeznanie potrzeb przemys³owych
oraz przenosz¹c je na uczelniê, Profe-
sor wyró¿nia³ siê w pracy dydaktycznej
jako doskona³y wyk³adowca. Posiada³
umiejêtnoœæ jasnego i zajmuj¹cego wy-
k³adu, dostosowanego do poziomu i za-
interesowañ s³uchaczy. Od 1948 r. a¿ do
czerwca 1999 r. pracowa³ na pe³nym
etacie na Politechnice Wroc³awskiej i na
po³owie etatu w Instytucie Elektrotech-
niki. W 1999 r. zakoñczy³ wieloletni¹,
tak owocn¹ pracê badacza naukowego.

Profesor Zbigniew Matheisel praco-
wa³ równie¿ aktywnie w ¿yciu spo³ecz-
nym, pe³ni¹c wiele funkcji w Stowarzy-
szeniu Elektryków Polskich, w tym
przez jedn¹ kadencjê – Prezesa Zarz¹-
du Oddzia³u Wroc³awskiego SEP.

Za dzia³alnoœæ naukow¹, dydaktyczn¹
i organizacyjn¹ przyznano Profesorowi
wiele presti¿owych odznaczeñ. Wymie-
niæ mo¿na kilka najwa¿niejszych: Krzy¿
Kawalerski Polonia Restituta, Z³oty i
Srebrny Krzy¿ Zas³ugi, Medal Komisji
Edukacji Narodowej, ceniony w œrodo-
wisku elektryków polskich Medal Po¿a-
ryskiego, Z³ota Odznaka SEP, Z³ota Od-
znaka NOT, Medal 50-lecia SEP, Nagro-
da Pañstwowa I stopnia.

W spo³ecznoœci elektryków Profesor
cieszy³ siê bardzo du¿ym autorytetem.
By³ wspania³ym koleg¹, tworzy³ wokó³
siebie atmosferê ¿yczliwoœci. Rozmowy
z Nim by³y prawdziw¹ przyjemnoœci¹.
Do ostatnich chwil ¿ycia interesowa³y
Go sprawy zawodowe i postêpy w pra-
cach naukowych Jego wspó³pracowni-
ków, udziela³ cennych wskazówek dok-
torantom i habilitantom.

W ¿yciu cz³owieka nie mniejsz¹ rolê
obok pracy zawodowej stanowi ¿ycie
rodzinne. W dniu 20 paŸdziernika
1956 r. wraz z ¿on¹ Krystyn¹ za³o¿y³
wzorow¹ rodzinê, wychowa³ dwoje
dzieci i doczeka³ siê piêciorga wnucz¹t.

W czasie naszej ponad 55-letniej przy-
jaŸni i kole¿eñstwa nigdy siê na Tobie
nie zawiod³em. Zostaniesz na zawsze w
pamiêci mojej i naszych kolegów.

Tadeusz Sulima

Wroc³aw, 10.10.2002 r.
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Posiedzenie

Komitetu Badañ Naukowych*

19 wrzeœnia 2002 roku

• Przewodnicz¹cy obradom prof. Mi-
cha³ Kleiber przekaza³ nastêpuj¹ce infor-
macje:

1. Zgodnie z rozporz¹dzeniem Preze-
sa Rady Ministrów z 26 czerwca
2002 r. od 1 lipca br. Minister Na-
uki kieruje, obok dzia³u admini-
stracji rz¹dowej „Nauka”, dzia³em
„Informatyzacja”.

2. Prezes Rady Ministrów wyrazi³
zgodê na udzia³ w posiedzeniach
Komitetu podsekretarza stanu w
Ministerstwie Zdrowia Andrzeja
Naumana. Bêdzie on przedstawi-
cielem Ministra Zdrowia z prawem
do g³osu.

3. W zwi¹zku z objêciem przez prof.
Piotra Wolañskiego funkcji prorek-
tora do spraw nauki Politechniki
Warszawskiej, usta³o jego cz³onko-
stwo w Zespo³ach T-12 i O-13.
Prof. Wolañski bêdzie w dalszym
ci¹gu jako ekspert pe³ni³ funkcjê
przewodnicz¹cego Zespo³u I-15.
W sk³ad Zespo³u T-12 wszed³ prof.
Jerzy Merkisz z Politechniki Po-
znañskiej, specjalista z dziedziny
spalinowych zespo³ów napêdo-
wych.

4. W zwi¹zku z objêciem przez prof.
Ryszarda Borowieckiego funkcji
Rektora Akademii Ekonomicznej w
Krakowie, usta³o jego cz³onkostwo
w Zespole H-02. W sk³ad Zespo³u
H-02 wszed³ prof. Mariusz Bratnic-
ki z Akademii Ekonomicznej w Ka-
towicach, specjalista z dziedziny or-
ganizacji i zarz¹dzania.

5. Prof. Maciej ̄ ylicz otrzyma³ nagro-
dê Prezesa Rady Ministrów za wy-
bitne osi¹gniêcia naukowe w 2001
r. z zakresu biologii molekularnej.
Komitet z³o¿y³ mu gratulacje.

• Po przyjêciu porz¹dku obrad i pro-
toko³u z poprzednich obrad, na wniosek
Departamentu Wspó³pracy z Zagranic¹
i Integracji Europejskiej KBN podj¹³ na-
stêpuj¹ce decyzje:

1. Przyj¹³ uchwa³ê w sprawie przy-
znania œrodków finansowych na
dofinansowanie badañ naukowych
i prac rozwojowych bêd¹cych czê-

œci¹ programów UE lub innych
programów miêdzynarodowych w
³¹cznej wysokoœci 24.935.700 z³.

2. Przyj¹³ uchwa³ê w sprawie przy-
znania œrodków finansowych na
dofinansowanie realizacji zadañ
dotycz¹cych uczestnictwa polskich
zespo³ów w projektach 5. Progra-
mu Ramowego Badañ, Rozwoju
Technicznego i Prezentacji Unii
Europejskiej w wysokoœci 60.000
z³.

3. Postanowi³ przyj¹æ rozliczenia ra-
portów rocznych i koñcowych,
ocenionych pozytywnie, z wykona-
nia w 2001 r. zadañ w ramach pro-
jektów 5. Programu Ramowego re-
alizowanych przez jednostki na-
ukowe.

4. Postanowi³ utrzymaæ kary umow-
ne dla Huty Czêstochowa oraz Or³a
Bia³ego S.A. naliczone z powodu
opóŸnienia w z³o¿eniu raportów.

5. Przyj¹³ informacjê o wys³aniu li-
sty polskich kandydatów do Grup
Doradczych 6. PR oraz o uczest-
nictwie Polski w 5. Programie Ra-
mowym Unii Europejskiej.

6. Z danych statystycznych wynika,
¿e wed³ug stanu z 31 lipca br. 1056
polskich zespo³ów naukowych i
firm uczestniczy w 836 realizowa-
nych w ramach 5.PR projektach ba-
dawczych. Oczekiwane dofinanso-
wanie z Komisji Europejskiej dla
zakwalifikowanych zespo³ów ma
wynieœæ ok. 123 milionów euro.

7. W przygotowanym kolejnym, 6.
Programie Ramowym polskie ze-
spo³y badawcze wykaza³y du¿¹ ak-
tywnoœæ11.  – iloœæ zg³oszo-
nych projektów uplasowa³a nas na
6 pozycji wœród 58 krajów (UE,
kraje kandyduj¹ce oraz inne), któ-
re wykaza³y wstêpne zainteresowa-
nie uczestnictwem w 6.PR.

• Na wniosek Departamentu Studiów
i Polityki Naukowej Komitet:

1. zwiêkszy³ œrodki na dzia³alnoœæ
wspomagaj¹c¹ badania w 2002 r.
o 770.000 z³ z przeznaczeniem na
pokrycie kosztów dzia³alnoœci wy-
dawniczej czasopisma  „Forum
Akademickie”, dofinansowanie
wystawy pt. „Poland and XX-th
century” oraz Konferencji Antark-
tycznej, a tak¿e na sfinansowanie

I etapu utworzenia scentralizowa-
nej bazy danych KBN.

2. przyj¹³ 31 raportów z realizacji za-
dañ dofinansowywanych ze œrod-
ków na dzia³alnoœæ4.  ogólno-
techniczn¹ i wspomagaj¹c¹ bada-
nia w 2001 r. przed³o¿onych przez
naczelne i centralne organy admi-
nistracji oraz PAN i PAU oraz
uzna³ zadania za rozliczone.

• Prof. Marek Bartosik, sekretarz sta-
nu w KBN, poinformowa³ o:

1. projekcie ustawy o finansowaniu
nauki,

2. projekcie ustawy zmieniaj¹c¹ usta-
wê o Komitecie Badañ Naukowych
(projekt reguluje przekszta³cenie
urzêdu Komitetu Badañ Nauko-
wych w Ministerstwo Nauki i In-
formatyzacji),

3. projekcie rozporz¹dzenia Rady Mi-
nistrów w sprawie utworzenia Mi-
nisterstwa Nauki i Informatyzacji
i zniesienia urzêdu Komitetu Ba-
dañ Naukowych.

• Jan Krzysztof Fr¹ckowiak, podse-
kretarz stanu w KBN, przedstawi³ pro-
jekt ustawy o informatyzacji dzia³alno-
œci administracji publicznej.

• Departament Ekonomiczny KBN
przedstawi³ informacjê o wykonania bu-
d¿etu w czêœci 28 – Nauka w I pó³roczu
2002 r. oraz o realizacji bud¿etu dzia³u
730 – Nauka wg stanu na 31 sierpnia
2002 r.

Komitet zapozna³ siê tak¿e z projek-
tem bud¿etu, czêœci 28 – Nauka, na rok
2003 wed³ug limitu œrodków przyznane-
go przez Ministra Finansów. Projekt ten
wywo³a³ burzliw¹ dyskusjê, której jedn¹
z konkluzji by³o, ¿e œrodowiska nauko-
we powinny podj¹æ energiczne dzia³ania,
których celem powinno byæ prezentowa-
nie zarówno decydentom jak i szerokim
rzeszom spo³eczeñstwa wyników prac
naukowych i ich wp³ywu na gospodarkê
i jakoœæ ¿ycia obywateli. Minister Kle-
iber zadeklarowa³ pomoc urzêdu Komi-
tetu w tej sprawie.

Kolejne posiedzenie Komitetu Badañ
Naukowych odbêdzie siê 17 paŸdzierni-
ka 2002 roku.

*) Materia³y z posiedzenia KBN udostêpni³a

nam pani Joanna Kulesza – dyrektor Departamen-

tu Informacji i Promocji, rzecznik prasowy KBN

(p.o.)
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Eminencjo, Ksiê¿e Kardynale,

Ekscelencjo, Ksiê¿e Biskupie,

Panie Wojewodo,

Panie Marsza³ku,

Panowie Prezydenci,

Wasze Magnificencje Rektorzy,

Wysoki Senacie Politechniki Wroc³aw-
skiej,

Szacowni Przedstawiciele Korpusu Dy-
plomatycznego,

Szanowne Panie i Panowie Pos³owie i
Senatorowie,

Przedstawiciele sfer gospodarczych i fi-
nansowych,

Wielce Szanowni Pañstwo i Drodzy Stu-
denci,

We wstêpie pragnê z³o¿yæ serdeczne
¿yczenia z okazji jubileuszy akademic-
kich. Z okazji jubileuszu 300-lecia Fakul-
tetu na rêce i do serca Wielkiego Kancle-
rza Papieskiego Wydzia³u Teologicznego
oraz jego Rektora Ks. Infu³ata Prof. Igna-
cego Deca sk³adam w imieniu spo³eczno-
œci Politechniki serdeczne ¿yczenia wspa-
nia³ego rozwoju i pomyœlnoœci w pe³nie-
niu misji formowania ducha, myœli i
charakterów.

Z okazji 300-lecia Uniwersytetu Wro-
c³awskiego na rêce JM Rektora Uniwer-
sytetu Wroc³awskiego Pana Profesora
Zdzis³awa Latajki sk³adam serdecznoœci i
pozdrowienia dla ca³ej spo³ecznoœci Uni-
wersytetu z ¿yczeniami sukcesów i roz-
kwitu. Zroœniêci przed laty, bêdziemy
œwiêtowaæ jubileusze w poczuciu wspól-
noty i cieszyæ siê osi¹gniêciami wszyst-
kich uczelni.

Szanowni Pañstwo,

Politechnika Wroc³awska rozpoczyna
dziœ 58. rok akademicki. Stajê przed Pañ-
stwem jako dwunasty rektor tej uczelni i –
podobnie jak wszyscy moi poprzednicy –
zatroskany o jej przysz³oœæ i los, ale te¿
pe³en optymizmu i wiary w nieograniczo-
ne mo¿liwoœci naszej spo³ecznoœci.

Pierwsi rektorzy budowali Politechnikê
na gruzach ma³ej niemieckiej uczelni, wnie-
œli ducha i tradycje akademickiego Lwo-
wa, troszczyli siê o jej utrzymanie jako kon-
tynuatorki Politechniki Lwowskiej i dorob-

ku nauk œcis³ych i przyrodniczych Uniwer-
sytetu Jana Kazimierza. Dzisiaj Politech-
nika Wroc³awska to czo³owa uczelnia w
Kraju, z aspiracjami bycia najlepsz¹, zor-
ganizowana w 12 wydzia³ach, zatrudniaj¹-
ca ponad 4 tysi¹ce pracowników, w tym 200
profesorów tytularnych, kszta³c¹ca ponad
30 tysiêcy studentów na 22 kierunkach stu-
diów i stanowi¹ca standardy wykszta³ce-
nia technicznego i badañ naukowych. Jest
to zas³ug¹ tysiêcy pracowników, kilku ge-
neracji uczonych i pracowników obs³ugi –
zgodnymi w traktowaniu Politechniki
jako wspólnego dobra. Pielêgnujmy to
dobro, zjednoczmy siê wokó³ problemów,
jakie Politechnika napotyka na drodze swe-
go rozwoju i stwórzmy na Uczelni tak¹ at-
mosferê, aby s³usznie preferowane osobi-
ste kariery s³u¿y³y naszemu wspólnemu
dobru – Politechnice!! Jako rektor obejmu-
j¹cy swe obowi¹zki, mam przywilej sku-
pienia siê na przysz³oœci (a mo¿e i marze-
niach) Politechniki.

Narastaj¹ca z³o¿onoœæ œwiata wymaga,
aby uczelnie wype³nia³y sw¹ misjê poprzez
zdecydowane zwrócenie siê w badaniach i
nauczaniu do „spo³eczeñstwa opartego na
wiedzy”. Musimy kszta³ciæ ludzi wszech-
stronnych, rozumiej¹cych zmiany i wyty-
czaj¹cych kierunki rozwoju. Zmienione
otoczenie wymaga od nas zast¹pienia po-
staw wyczekiwania postawami aktywnymi,
które rodz¹ siê z wiary we w³asne mo¿li-
woœci, z inicjatywy i przedsiêbiorczoœci. Co
wa¿niejsze, jest naszym obowi¹zkiem pro-
mowanie takich postaw wœród studentów:
prócz przekazywania wiedzy winniœmy
zadbaæ o formowanie osobowoœci i postaw,
dla których wa¿ne s¹ takie wartoœci jak:
pracowitoœæ, odpowiedzialnoœæ, rzetelnoœæ
oraz patrzenie na skutki swej pracy z punktu
widzenia korzyœci: zarówno osobistych, jak
i ogólnospo³ecznych.

Politechnika jest organizmem nieakcep-
tuj¹cym ³atwo zmian, ale jest powo³ana do
dzia³ania z wyraŸnie okreœlon¹ perspek-
tyw¹ przysz³oœci. Przysz³oœæ tê okreœlaj¹
wyzwania europejskie. Utrzymanie i
wzmocnieniu akademickiego charakteru
Uczelni to nasza szansa i gwarancja na
poczesne miejsce w europejskim obsza-
rze edukacyjnym.

Politechnika jest i bêdzie przoduj¹c¹
instytucj¹ badawcz¹ i jestem przekonany,
¿e znajdzie to swój wyraz w strategii roz-

woju Uczelni, któr¹ w nadchodz¹cych mie-
si¹cach uchwali Senat. Zwracam siê do ca-
³ej spo³ecznoœci Politechniki, aby dokument
ten by³ nasz¹ wspóln¹ trosk¹. Mam nadzie-
jê, ¿e podobnie jak Wysoki Senat i rady
wydzia³ów, tak i organizacje zwi¹zkowe
pochyl¹ siê nad tym dokumentem z poczu-
ciem odpowiedzialnoœci.

Wiedza, któr¹ przekazujemy studentom,
musi mieæ swe Ÿród³o w nowoczesnych
badaniach prowadzonych na Uczelni oraz
doœwiadczeniach przemys³owych. Wy-
kszta³cenie uzyskane na Politechnice bê-
dzie w coraz wiêkszym stopniu interdyscy-
plinarne, bêdzie wykraczaæ poza tradycyj-
ne dziedziny in¿ynierii, splataæ siê z
naukami œcis³ymi, przyrodniczymi, ekono-
micznymi i humanistycznymi. W perspek-
tywie widzieæ nale¿y studia na kierunkach
humanistyczno-technicznych. Powinno to
dopomóc naszemu absolwentowi w rozu-
mieniu spo³ecznych i cywilizacyjnych
zmian, wyposa¿yæ w wiedzê, która siê nie
starzeje, uœwiadomiæ zwi¹zek nauki i tech-
nologii z polityk¹, uformowaæ cechy przed-
siêbiorczoœci oraz przygotowaæ do usta-
wicznego kszta³cenia w czasie kariery za-
wodowej.

Podejmiemy starania o akredytacjê eu-
ropejsk¹ wszystkich kierunków studiów,
kreowanie nowych kierunków, trójstopnio-
wy schemat wykszta³cenia: pierwszy po-
ziom – dla rynku pracy (ogólny!), drugi
poziom – dla zawodu, trzeci – dla przy-
sz³ych liderów, kszta³cenie z perspektyw¹:
studia - w³asna firma - uczenie siê poprzez
dzia³anie. Rozwój studiów doktoranckich
jest priorytetem Uczelni, wraz z nimi po-
szerzenie oferty kierunków interdyscypli-
narnych oraz form kszta³cenia elitarnego,
w tym kadr europejskich. Ufam, ¿e kryte-
riami przyznawania dotacji bud¿etowej
stan¹ siê w koñcu: jakoœæ kszta³cenia i ja-
koœæ kadry akademickiej, a nie liczba stu-
dentów!!!

Politechnika Wroc³awska s³ynie z wy-
posa¿ania swych absolwentów w grun-
town¹ wiedzê podstawow¹ i temu te¿ bêd¹
s³u¿yæ inwestycje dla dydaktyki (audyto-
ria, laboratoria) usprawniaj¹ce kszta³cenie
podstawowe. Podejmiemy œcis³¹ wspó³pra-
cê w tym zakresie z nowo kreowan¹ Wy-
¿sz¹ Szko³¹ Oficersk¹ Wojsk L¹dowych, co
razem z now¹ formu³¹ kszta³cenia kadry

Przemówienie inauguracyjne
JM Rektora Politechniki Wroc³awskiej
prof. zw. dr hab. in¿.Tadeusza Lutego

(aula PWr – 3 paŸdziernika 2002 r.)
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oficerskiej mo¿e doprowadziæ do utworze-
nia na Politechnice Wydzia³u In¿ynierii
Wojskowej.

Doceniam potrzebê partnerskich stosun-
ków z Samorz¹dem Studenckim, jestem
przekonany, ¿e powinien on dawaæ przy-
k³ad, doskonaliæ formy wyra¿ania opinii i
poczuwaæ siê do odpowiedzialnoœci za œro-
dowisko studenckie. Bêdziemy wspieraæ
inicjatywy studenckie, dzia³alnoœæ organi-
zacji studenckich i Fundacji Manus jako
formê kszta³towania postaw prospo³ecz-
nych przysz³ej inteligencji.

Uczelnia nasza jest ze swej natury zwi¹-
zana ze spo³eczeñstwem, jest poddana eko-
nomicznym i etycznym wp³ywom ze-
wnêtrznym, tak charakterystycznym dla
teraŸniejszoœci. Za bardzo wa¿ne zadanie
na nadchodz¹c¹ kadencjê uwa¿am zapew-
nienie ka¿demu pracownikowi warunków
zawodowego rozwoju oraz dbanie o finan-
sowe i organizacyjne bezpieczeñstwo
Uczelni. S³u¿yæ temu bêd¹ inicjatywy do-
tycz¹ce regulacji prawnych oraz preferen-
cji finansowych, w obu kwestiach silnie
zale¿ne od uwarunkowañ zewnêtrznych.

Co siê tyczy finansów, to nie mo¿na
mówiæ o wolnoœci badañ naukowych, twór-
czoœci artystycznej i wolnoœci nauczania w
sytuacji, gdy wydatkowanie œrodków finan-
sowych na te cele podlega istotnym ogra-
niczeniom objêtym np. ustaw¹ o zamówie-
niach publicznych. Pani Minister Krystyna
£ybacka deklaruje, ¿e do koñca tego roku
akademickiego powstanie nowa ustawa o
szkolnictwie wy¿szym. Ma byæ oparta na
strategii rozwoju szkolnictwa wy¿szego
Kraju, podobno ju¿ opracowanej i wkrótce
maj¹cej byæ przedmiotem konsultacji z na-
szym œrodowiskiem. Czekamy !!!!

W tym kontekœcie pragnê podkreœliæ ini-
cjatywê opracowania nowego Statutu
Uczelni. W zapisach Statutu znajd¹ siê,
mam nadziejê, uregulowania d³ugo ocze-
kiwane przez nasz¹ spo³ecznoœæ: jedno-
znaczna wspó³zale¿noœæ jednostek organi-
zacyjnych i podleg³oœæ s³u¿bowa pracow-
ników, uproszczenie procedur
podejmowania decyzji, unikniêcie wynatu-
rzeñ akademickiej demokracji, wprowadze-
nie modelu kariery akademickiej oraz sto-
sunek do konfliktu interesów, wieloetato-
woœci i problemów etyki. Z uwag¹ i powag¹
okreœlimy nasze obowi¹zki i przywileje w
stosunku do wy¿szych szkó³ zawodowych.
Ufam, ¿e prace nad nowym Statutem, pro-
wadzone równolegle do prac nad now¹
ustaw¹ o szkolnictwie wy¿szym, nie oka¿¹
siê wysi³kiem zbêdnym, a wrêcz odwrot-
nie: proponowane przez nas uregulowania
bêd¹ inspiruj¹ce dla autorów Ustawy. Mam
te¿ nadziejê, ¿e tym razem œrodowisko aka-
demickie Dolnego Œl¹ska i Opola wypowie

swe sugestie jednym g³osem i tak¹ inicja-
tywê podejmê na forum Kolegium Rekto-
rów Uczelni Wroc³awia i Opola.

Nawet najlepsze prawo nie wyeliminu-
je nieprawid³owoœci, a szczególnie w tak
wielowymiarowej i barwnej dzia³alnoœci
akademickiej. Obserwujemy wzrost naru-
szeñ ró¿nego rodzaju norm etycznych i
trzeba im przeciwdzia³aæ, pocz¹wszy od
ich pokazywania. Z pewnymi problemami
degradacji etycznej, jak konflikt interesów,
zaczynamy siê dopiero spotykaæ. Jestem
zdania, ¿e ka¿da instytucja akademicka i
naukowa powinna wypracowaæ swoj¹
w³asn¹ politykê w tym zakresie i Politech-
nika ten trud podejmuje. Jako druga uczel-
nia w Kraju, poza uczelniami medyczny-
mi, powo³a³a Senack¹ Komisjê do Spraw
Akademickich, Kadry Naukowej i Etyki.

Podstaw¹ akademickoœci jest umiejêt-
noœæ panowania nad w³asnymi oczekiwa-
niami co do mo¿liwoœci polepszenia swo-
jego bytu materialnego. A jest to bardzo
trudne, zw³aszcza w naszym Kraju, gdzie
zarobki pracowników nauki s¹ tak ¿a³osne.
Nasuwa siê tutaj refleksja, przywo³uj¹ca
uzasadnienie dla stroju akademickiego –
togi: to strój maj¹cy przykryæ biedê profe-
sora !!!!!!!!

W polityce naukowej jest naszym obo-
wi¹zkiem wspieranie zespo³ów uzyskuj¹-
cych najlepsze rezultaty w pracy badaw-
czej i wdro¿eniach oraz tworzenie nowo-
czesnych kierunków badañ (techno-, info-,
bio-). Awanse akademickie oraz polityka
zatrudnienia bêdzie temu sprzyja³a. Przed-
stawiê Wysokiemu Senatowi zasady za-
trudniania i awansowania pracowników
naukowych. Uwa¿am przy tym za najistot-
niejsze stworzenie motywacji wyzwalaj¹-
cych twórcze mo¿liwoœci pracowników
Politechniki i umacnianie systemu i kultu-
ry osobistej przedsiêbiorczoœci. S³u¿yæ
temu bêd¹ równie¿ wszelkie inicjatywy
organizacyjne, a w szczególnoœci: nie-
ustanne zabieganie o finansowe wsparcie
pozabud¿etowe, w tym z funduszy Unii
Europejskiej, VI Programu Ramowego i
funduszy strukturalnych. Zorganizowanie
profesjonalnej pomocy w przygotowywa-
niu projektów badawczych krajowych i
zagranicznych, w szczególnoœci europej-
skich, staje siê potrzeb¹ chwili. Podejmu-
jemy siê szybkiej i kompletnej informaty-
zacji Uczelni, projektu na skalê niespoty-
kan¹ w Kraju. Jest to potrzeba i wyzwanie.
Jestem przekonany, ¿e z pomoc¹ ¿yczli-
wych nam dobroczyñców tego dokonamy.
W koñcu, mamy nadziejê na dokoñczenie
w tym roku akademickim naszej najwiêk-
szej inwestycji – budynku dla wydzia³ów
Mechanicznego i Informatyki i Zarz¹dza-

nia oraz rozpoczêcie budowy Centrum Kon-
gresowego..

Upatrujê wielkich mo¿liwoœci w kre-
owaniu presti¿u Politechniki na forum
miêdzynarodowym, krajowym i regional-
nym poprzez:
– zintensyfikowanie wspó³pracy europej-

skiej i pozaeuropejskiej; mamy w tym
wzglêdzie wielkie mo¿liwoœci, szereg
umów dobrze wype³nionych wspó³prac¹
i kolejne wynikaj¹ce z kontaktów z na-
szymi absolwentami;

– wk³ad Politechniki do rozwoju regionalne-
go, profesjonalne doradztwo, ekspertyzy
dotycz¹ce kierunków rozwoju Regionu;

– udzia³ w tworzeniu Regionalnej Strate-
gii Innowacyjnej, kreowanie lokalnych
programów zamawianych (z poœrednic-
twem Urzêdu Wojewody),

– aktywn¹ wspó³pracê z absolwentami, za-
równo pracuj¹cymi w Kraju, jak i poza
granicami; liczymy na ¿yczliwoœæ i przy-
jêt¹ powszechnie zasadê, ¿e uczelnia jest
bogata bogactwem i sukcesami swoich
absolwentów. Równie¿ i dziœ zwrócimy
siê do nowo przyjmowanych studentów,
aby po latach nauki, opuszczaj¹c mury
Politechniki nie zapomnieli o niej, kie-
dy bêdzie w potrzebie;

– tworzenie w Filiach mocnych oœrodków
nauczania, skutecznie konkuruj¹cych ze
szkolnictwem zawodowym i niepañ-
stwowym; wzmocnienie wspó³pracy z
m³odzie¿¹ uzdolnion¹, zabieganie o fi-
nansowy udzia³ samorz¹dów lokalnych;

– wzmocnienie medialnego wizerunku Po-
litechniki, popularyzacjê wiedzy, wspó³-
pracê ze szko³ami œrednimi oraz rozwi-
janie systemu zdalnej edukacji.

W wype³nianiu misji i obowi¹zków wo-
bec spo³eczeñstwa nie powinno zabrakn¹æ
naszej opinii w sprawach ¿ycia spo³eczne-
go, z zachowaniem godnoœci uczelni aka-
demickiej. St¹d, pozwolê sobie zwróciæ
uwagê na dwie sprawy. Pierwsza to inicja-
tywa Kolegium Rektorów Uczelni Wroc³a-
wia i Opola, dostrzegaj¹ca potrzebê aktyw-
noœci œrodowisk akademickich wobec zbli-
¿aj¹cych siê wyborów samorz¹dowych.
Apelujemy do œrodowisk akademickich o
aktywny udzia³ w wyborach samorz¹do-
wych, o inicjowanie dyskusji z kandydata-
mi na temat znaczenia i roli wy¿szego szkol-
nictwa, nauki i kultury, przysz³ych relacji
uczelnie – samorz¹d.

Zwracamy siê te¿ do studentów, aby
wybory samorz¹dowe wykorzystali jako
szansê do formowania postaw prospo³ecz-
nych przysz³ej inteligencji.

Po drugie, spo³eczeñstwo ma prawo
oczekiwaæ, ¿e kieruj¹cy naszym Krajem



nr15914

dostrzegaj¹ niebezpieczeñstwa wynikaj¹ce
z dominacji spraw ekonomicznych i poli-
tycznych w ¿yciu spo³ecznym. Edukacja,
nauka i kultura maj¹ jedynie swe œwiêta,
inauguracje, jubileusze, festiwale etc.. Fi-
nansowanie szkolnictwa wy¿szego, nauki
i kultury jest czêsto podporz¹dkowane temu
specyficznemu kalendarzowi. Dopominanie
siê o pilne i skuteczne, systemowe napra-
wienie finansowania szkolnictwa wy¿szego,
nauki i kultury jest naszym obowi¹zkiem.
Tylko w tych sferach dzia³alnoœci mo¿na
upatrywaæ przysz³oœci, poczesnego i god-
nego miejsca naszego Kraju i narodu w spo-
³eczeñstwie Unii Europejskiej. Unia to
przede wszystkim zjednoczenie ludzi wy-
kszta³conych, kulturalnych i tolerancyj-
nych.

Szanowni Pañstwo,

Na zakoñczenie pragnê zwróciæ siê do
naszych studentów. Jesteœcie nasza dum¹ i
przysz³oœci¹. Absolwenci wynios¹ dyplom
renomowanej uczelni, znanej i uznanej, któ-
rej wykszta³cenie – i to podstawowe i kie-
runkowe – otworzy drzwi najlepszych firm

i przedsiêbiorstw. Czêœæ z Was zdecydowa-
³a siê dalej inwestowaæ w siebie poprzez
podjêcie studiów doktoranckich. Ufam, ¿e
Politechnika wyposa¿y³a Was w wiedzê,
która siê nie zestarzeje i pozwoli konkuro-
waæ skutecznie na trudnym rynku pracy, ¿e
ta wiedza umo¿liwi Wam podejmowanie
zatrudnienia w nadziei na spe³nienie zawo-
dowych aspiracji, a nie na stabilizacjê.

Wszystkim, w licznym gronie ponad 9
tysiêcy, nowo wstêpuj¹cym w nasze progi
– gratulujê wyboru uczelni. ¯yczê Wam
pomyœlnych studiów, szczêœliwych lat i
najprawdziwszych studenckich przyjaŸni i
mi³oœci. Noœcie z godnoœci¹ imiê studenta
Politechniki, pracowników Uczelni obda-
rzajcie szacunkiem i powa¿aniem, przyno-
œcie chlubê Uczelni i zawsze kierujcie siê
zasad¹ PLUS RATIO QUAM VIS (rozum
ponad si³ê, lub: si³a argumentów ponad ar-
gument si³y). A po latach, kiedy opuœcicie
mury Politechniki z dyplomami w kiesze-
ni, pamiêtajcie o niej, szczególnie wtedy,
kiedy bêdzie w potrzebie.

Z okazji inauguracji 58. roku akademic-
kiego na Politechnice sk³adam najser-

deczniejsze ¿yczenia pracownikom, profe-
sorom i m³odszym nauczycielom akademic-
kim, pracownikom obs³ugi technicznej i ad-
ministracyjnej – ca³ej spo³ecznoœci akade-
mickiej. Szczególne s³owa szacunku i
uk³ony sk³adam naszym seniorom i pionie-
rom, których ¿ycie dla Politechniki niech
bêdzie przyk³adem dla nas wszystkich.

Ze s³owami przyjaŸni i szacunku zwra-
cam siê do moich najbli¿szych wspó³pra-
cowników, prorektorów i dziekanów, któ-
rzy podjêli wraz ze mn¹ trud s³u¿enia Poli-
technice w najbli¿szej kadencji. Proszê,
abyœmy uwierzyli w nieograniczone mo¿-
liwoœci naszej spo³ecznoœci i ufali, ¿e cho-
cia¿ jest niewiele pieniêdzy, istniej¹ inne
wartoœciowe zasoby takie jak optymizm,
odwaga i wyczucie kierunku rozwoju.

Proszê pozwoliæ mi te¿ na osobisty ak-
cent; chcia³bym z tego miejsca podziêko-
waæ moim najbli¿szym, Ma³¿once, Córce,
Ziêciowi i Wnukom za wyrozumia³oœæ, ra-
doœci i rodzinne ciep³o domu, potrzebne
zawsze, a szczególnie teraz, kiedy oddajê
siê w s³u¿bê Politechnice.

Dziêkujê bardzo serdecznie.

Najlepsi absolwenci

na poszczególnych kierunkach

B³a¿ej Marchewka architektura i urbanistyka
 Rados³aw Joñczak gospodarka przestrzenna

  Grzegorz Antoniszyn budownictwo
 Monika Szyszka biotechnologia
Barbara WoŸniak chemia

Agnieszka Kloc in¿ynieria chemiczna i procesowa
Andrzej Ka³êdkowski technologia chemiczna

Cyprian Wronka automatyka i robotyka
 Bo¿ena Erdmann elektronika i telekomunikacja

 S³awomir Œwiêtoniowski informatyka
 Bartosz Rusek elektrotechnika
 Daniel Gajek elektrotechnika / USM

 Magdalena Ciuman górnictwo i geologia
 Ma³gorzata Adamska in¿ynieria œrodowiska
 Agnieszka Czarnecka ochrona œrodowiska

 Justyna Chmiel zarz¹dzanie i marketing
 Wies³aw Bonar informatyka

 Marcin Sobolewski mechanika i budowa maszyn
 Marcin Pasterski automatyka i robotyka

 B³a¿ej Paluszyñski mechanika i budowa maszyn
 Izabela Renner mechanika i budowa maszyn

 Tomasz Jakubowski matematyka
 Wojciech Rudno-Rudziñski fizyka

 Wawrzyniec Niewodniczañski in¿ynieria materia³owa
 Anna Kaczmarska fizyka techniczna

 Monika Go³êbiowska informatyka
 Adam Charytoniuk elektronika i telekomunikacja

Nagrody JM Rektora Spotkanie
z by³ymi

rektorami PWr
5 wrzeœnia odby³o siê kurtuazyjne spotkanie, na

które JM Rektor PWr zaprosi³ swoich poprzedników
–  by³ych rektorów PWr.  Prof. Tadeusz Luty pragn¹³,
by by³o to pierwsze spoœród spotkañ jego kadencji
przeprowadzonych w rektorskim gabinecie. Nie by³o
to jednak mo¿liwe ze wzglêdu na kalendarz obowi¹z-
ków. Ostatecznie na zaproszenie, poza nieobecnym
z powodu wyjazdu prof. T.Zipserem przybyli wszy-
scy zaproszeni: prof. W.Kasprzak, prof. J.Kmita,
prof. A.Wiszniewski i prof. A.Mulak.

„Moj¹ intencj¹ by³o zapytaæ moich poprzedników,
co mnie czeka w tym gabinecie. W pewnym sensie
zada³em im to pytanie. Przekona³em siê wtedy, ¿e
ka¿dy z nich by³ indywidualist¹. Ka¿dy mia³ inne
doœwiadczenia z pe³nionej funkcji.

Mówiliœmy o wielu rzeczach, których nie uda³o
siê za³atwiæ w poprzednich kadencjach. Np. dotyka-
liœmy kwestii muzeum Politechniki. Nie rozwa¿ano,
gdzie je zorganizowaæ, ale czy w ogóle nale¿y po-
wo³ywaæ tak¹ placówkê. Tu tak¿e zdania by³y po-
dzielone.

Spotkanie pozwoli³o mi zaznaczyæ pe³n¹ ci¹g³oœæ aka-
demick¹ naszej uczelni, któr¹ mo¿emy siê szczyciæ.

Mogliœmy stwierdziæ, ¿e wszyscy kierujemy siê
wspólnymi zasadami.” – powiedzia³ prof. Luty.
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Wyk³ad inauguracyjny

POLITECHNIKA W SPO£ECZEÑSTWIE WIEDZY
– teraŸniejszoœæ, przysz³oœæ i marzenia

Prof. Janusz Szafran

1. WSTÊP

Bez w¹tpienia ¿yjemy na zakrêcie cy-
wilizacyjnym. Przekszta³ca siê i odchodzi
cywilizacja przemys³owa na korzyœæ rosn¹-
cej w si³y, znaczenie i bogactwo cywiliza-
cji, a tak¿e gospodarki opartej na wiedzy.

Te nieuchronne przekszta³cenia zmie-
niaj¹ nasze ¿ycie i maj¹ swe Ÿród³a i si³ê
napêdow¹ w najbogatszych krajach, a
przede wszystkim w Stanach Zjednoczo-
nych. W jaki sposób i czy w ogóle wscho-
dz¹ce gospodarki, kraje rozwijaj¹ce, mog¹
w tym partycypowaæ i jak czerpaæ z tego
korzyœci? Jak taki kraj, jak Polska mo¿e siê
w tym odnaleŸæ? Co z edukacj¹, nauk¹,
gospodark¹? Dziesi¹tki pytañ towarzyszy
nam ju¿ na samym pocz¹tku.

Pytania te s¹ stawiane nie bez powodu.
Chcemy bowiem, aby mo¿liwie najszybciej
zmniejszaæ lukê cywilizacyjn¹ i staraæ siê
goniæ bogate kraje europejskie. To, jak to
czyniæ, zale¿y od nas samych, ale te¿ od
doœwiadczeñ spo³eczeñstw, które j¹ prze-
sz³y lub przechodz¹, bêd¹c na innym eta-
pie rozwoju.

Odpowiedzi na postawione pytania po-
szukuje siê od pewnego czasu i niektóre z
nich chcia³bym tu naszkicowaæ uwzglêd-
niaj¹c, ¿e teraz jest moment doœæ szczegól-
ny, gdy¿:
– zosta³o tylko nieco ponad rok do praw-

dopodobnego przyst¹pienia naszego
kraju do Unii Europejskiej,

– zatacza coraz szersze krêgi globalizacja,
– nasz kraj jest w trakcie transformacji

ustrojowej obejmuj¹cej wszystkie dzie-
dziny ¿ycia,

– a tak¿e – mamy w³aœnie pocz¹tek no-
wej kadencji w³adz Politechniki.
No i w koñcu bardzo wa¿ne miejsce w

transformacji – dochodzeniu do i rozwija-
niu spo³eczeñstwa i gospodarki opartej na
wiedzy odgrywaj¹ wy¿sze uczelnie: uni-
wersytety. To tu wiedza powstaje, st¹d jest
przekazywana do gospodarki i spo³eczeñ-
stwa w postaci publikacji, opracowañ, a
przede wszystkim w postaci œwiat³ych,
wykszta³conych obywateli.

2. NIECO HISTORII

Aby rozwa¿aæ drogi rozwoju cywiliza-
cyjnego, gospodarczego, naukowego kra-
jów rozwijaj¹cych, takich jak nasz kraj,

pouczaj¹ca mo¿e byæ historia dojœcia in-
nych krajów do bogactwa. Nas tutaj inte-
resuj¹ przede wszystkim dwa obszary: za-
kres i charakter zmian polityki naukowej
oraz trajektorie rozwoju gospodarczego.
Interesuj¹ca mo¿e te¿ byæ korelacja tych
obszarów.

W dziedzinie polityki naukowej ostat-
nich kilkudziesiêciu lat mo¿na zauwa¿yæ
dwa jakoœciowo ró¿ne horyzonty czasowe:
skokowe zmiany w trakcie i po drugiej
wojnie œwiatowej oraz p³ynne zmiany od
lat 60. do teraz.

Przed drug¹ wojn¹ œwiatow¹ pojedyn-
czy uczeni lub niewielkie zespo³y nie dys-
ponuj¹c odpowiednimi bud¿etami badaw-
czymi realizowali naukê niemal na w³asn¹
rêkê, traktuj¹c j¹ równie¿ zazwyczaj jako
pos³annictwo lub misjê. II wojna œwiatowa
zmieni³a wszystko. Wysi³ek militarny naj-
silniejszych krajów by³ ogromny, a koñco-
wy rezultat w ogromnym stopniu zale¿a³
od wk³adu uczonych w gospodarkê na po-
trzeby militarne. Ten nadzwyczajny wk³ad
uczonych zosta³ zauwa¿ony i doceniony
przez rz¹dy i korporacje przemys³owe. Za-
owocowa³o to ogromnym wzrostem nak³a-
dów na badania i wzrostem armii uczonych.
Uczeni zyskali pieni¹dze, ale stracili wol-
noœæ, gdy¿ p³atnika dochodzenie prawdy,
jakiejkolwiek prawdy i tylko prawdy, nie
bardzo interesowa³o.

Okres p³ynnych zmian zaczyna siê póŸ-
niej. Mo¿na go zacz¹æ rozwa¿aæ od lat 60.
w odstêpach mniej wiêcej 10-letnich. I tak:

W latach szeœædziesi¹tych: badania,
g³ównie podstawowe, prowadzono we
wszystkich kierunkach, a uczeni decydo-
wali sami o potrzebach nauki. W rozwiniê-
tych krajach rz¹dy ogranicza³y siê do po-
wo³ywania rad konsultacyjnych, opiniuj¹-
cych rezultaty badañ i ich znaczenie dla
spo³eczeñstwa.

W latach 70. zmniejsza siê znacznie
udzia³  uczonych w formu³owaniu polityki
naukowej, a znacznie wzrasta rola pañstwa
i gospodarki wyra¿ana przez ekonomistów,
analityków rz¹dowych i polityków. Wpro-
wadzono priorytety w zaspokajaniu potrzeb
nauki oraz uznano, ¿e badania stosowane
s¹ Ÿród³em cywilizacyjnego postêpu.

 W latach 80., a potem 90. pañstwa roz-
winiête z rosn¹c¹ prêdkoœci¹ wchodz¹ w
nowy etap rozwoju gospodarczego. Decy-

duj¹cego znaczenia nabieraj¹ nowe tech-
nologie i ich zastosowanie. Mo¿na tu wy-
mieniæ: mikroelektronikê i informatykê,
komputery osobiste, telekomunikacjê, bio-
technologiê, technologie medyczne i wie-
le, wiele innych. Nauka staje siê na tyle
uwik³ana w rozwój gospodarczy, ¿e poli-
tyka naukowa przekszta³ca siê coraz bar-
dziej w politykê naukowo-techniczn¹ i in-
nowacyjn¹, wzrasta przy tym znaczenie
instytucji poœrednicz¹cych miêdzy nauk¹ i
gospodark¹.

W latach 90. (a¿ do teraz) procesy te
nabieraj¹ dynamiki. Polityka naukowa zo-
staje podporz¹dkowana strategii wzrostu
gospodarczego, gdy¿ opinia publiczna do-
maga siê, aby badania naukowe wi¹za³y siê
z potrzebami spo³ecznymi i gospodarczy-
mi, aby realizowaæ je i oszczêdnie i sku-
tecznie. Priorytetem jest teraz nie nauka,
lecz edukacja, tak aby nowa wiedza mog³a
mo¿liwie naj³atwiej rozpowszechniaæ siê w
spo³eczeñstwie. Gospodarka oparta na wie-
dzy, spo³eczeñstwo wiedzy, a nawet cywi-
lizacja wiedzy stopniowo staj¹ siê faktem.

W wiêkszoœci bogatych, rozwiniêtych
krajów przemiany gospodarcze i naukowe
wystêpowa³y synchronicznie. Lecz istniej¹
te¿ kraje takie jak Finlandia czy Irlandia,
które przesz³y tê drogê na skróty i one mog¹
byæ wzorem dla maj¹cych podobne zamia-
ry krajów rozwijaj¹cych siê, takich jak Pol-
ska, Czechy, czy Wêgry. Stosownie do
przeprowadzonych badañ i analiz standar-
dowa droga poœcigowa rozwoju gospodar-
czego przebiega w trzech fazach rozwojo-
wych nazwanych odpowiednio fazami:
czynnika, inwestycji i innowacji.

W fazie czynnika rozwój gospodarczy
kraju jest oparty na posiadanych krajowych
zasobach, takich jak na przyk³ad surowce
czy si³a robocza. Krajowe firmy s¹ podwy-
konawcami przedsiêbiorstw zagranicznych.
Kraje transformuj¹ce siê z gospodarki so-
cjalistycznej maj¹ jeszcze dodatkowe trud-
noœci. Wiele firm „dawnej” gospodarki,
czêsto zacofanych molochów, restruktury-
zuje siê lub upada, co prowadzi i do zwiêk-
szonych trudnoœci gospodarczych i znacz-
nych napiêæ spo³ecznych.

Faza inwestycji ma na celu ogranicze-
nie importu i rozwój eksportu. Rynek przy-
ci¹ga inwestycje w produkcjê wyrobów
standardowych i masowej produkcji wyro-
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Rys. 1.  Politechnika dzisiaj

bów standardowych i œredniej technologii.
G³ównym Ÿród³em transferu technologii s¹
inwestycje zagraniczne.

W najbardziej zaawansowanej fazie roz-
woju bliskiej krajom rozwiniêtym, nazywa-
nej faz¹ innowacji, gospodarka i nauka
osi¹gaj¹ tak¹ dojrza³oœæ, ¿e nad adaptowa-
niem technologii obcych zaczyna domino-
waæ tworzenie w³asnych. G³ównym atutem
kraju staj¹ siê jego nowa wiedza i umiejêt-
noœci technologiczne. Wzrasta zapotrzebo-
wanie na rezultaty badañ podstawowych i
stosowanych przyczyniaj¹c siê do rozkwi-
tu nauki.

Jak widaæ, stan polityki naukowej i go-
spodarczej w Polsce jest mniej wiêcej taki,
jak w krajach rozwiniêtych w latach 60.
Chcia³oby siê powiedzieæ: a¿ taki, gdy¿
dzia³alnoœæ i naukowa, i gospodarcza wy-
maga liderów, ci¹g³oœci, œrodków i spokoj-
nych warunków rozwoju. Nie musimy mieæ
kompleksów, bo w latach 1939–1989 pod-
legaliœmy zbyt wielkim ograniczeniom, a
w pocz¹tkowym okresie tamtego 50-lecia
nieproszeni goœcie ze wschodu i zachodu
unicestwili niemal ca³kowicie naszych li-
derów i bazê materialn¹.

Aby przedyskutowaæ nasz¹ trajektoriê
dochodzenia do gospodarki i spo³eczeñstwa
opartego na wiedzy, trzeba obecnie zdefi-
niowaæ niektóre pojêcia, a tak¿e podaæ pod-
stawowe charakterystyki, a przede wszyst-
kim przybli¿yæ rzeczywistoœæ naszego Uni-
wersytetu Technicznego, jego struktury,
organizacji i charakterystyki.

3. WIEDZA I INNOWACJE
We wszystkich rozwiniêtych gospodar-

czo krajach istnieje zgodna opinia, ¿e obec-
nie wiedza odgrywa fundamentaln¹ rolê w
procesach gospodarczych. Oznacza to miê-
dzy innymi, a mo¿e przede wszystkim,
przyœpieszenie wykorzystania i przetwarza-
nia wyników badañ naukowych w u¿ytecz-
ne rynkowo produkty. Zak³ada siê obecnie,
¿e centralne znaczenia dla przedsiêbiorstwa
maj¹ jego zasoby wiedzy, a nie nagroma-
dzone œrodki produkcji czy materia³y.
Mamy wiêc gospodarkê opart¹ na wiedzy,
spo³eczeñstwo wiedzy i – lada moment –
cywilizacjê wiedzy.

Samo posiadanie wiedzy jednak nie
wystarcza,  trzeba mieæ umiejêtnoœci oraz
odwagê aby tê wiedzê praktycznie zasto-
sowaæ. Zak³ada siê zatem, ¿e dla sukcesu
gospodarki istotne s¹: wiedza, dzia³alnoœæ
innowacyjna, dyfuzja innowacji oraz trans-
fer technologii. Niektóre z tych pojêæ s¹
zrozumia³e intuicyjnie, ale dla œcis³oœci
mo¿e warto je zdefiniowaæ:

W i e d z a  to ogó³ wiarygodnych in-
formacji o rzeczywistoœci wraz z umiejêt-
noœci¹ ich wykorzystania.

D z i a ³ a l n o œ æ  i n n o w a c y j -
n a  to ca³okszta³t dzia³añ naukowych, tech-
nologicznych, organizacyjnych, finanso-
wych i handlowych, które prowadz¹ do
wdra¿ania nowych lub udoskonalonych
produktów czy procesów.

Wykorzystanie wiedzy wymaga stoso-
wania odpowiednich procedur zarz¹dzania.
Mo¿na wyró¿niæ szereg szczegó³owych
funkcji, jak np. ocena stanu, zasady prze-
chowywania, zdobywanie nowej wiedzy,
ustalenie celów gromadzenia, rozwój, iden-
tyfikacja itp.

Z kolei przejœcie od spo³eczeñstwa prze-
mys³owego do spo³eczeñstwa wiedzy cha-
rakteryzuj¹: dematerializacja (tj. przekszta³-
canie materialnej czêœci gospodarki w prze-
twarzanie informacji), przyœpieszenie (tj.
skracanie czasu powstania nowego produk-
tu), decentralizacja (tj. np. wytwarzanie

produktów na zamówienie, czego nie mo-
g³a strawiæ centralna gospodarka) oraz glo-
balizacja.

Na podstawie definicji innowacji mo¿-
na wyró¿niæ nastêpuj¹ce sfery czynników
odnosz¹ce siê bezpoœrednio do niej, a do-
tycz¹ one przedsiêbiorstw i instytucji na-
ukowo-technicznych, zagadnieñ transferu
i absorpcji technologii, wiedzy i umiejêt-
noœci oraz czynników zwi¹zanych z otocze-
niem.

System nauki i edukacji ma coraz wiêk-
szy wp³yw na gospodarkê opart¹ na wie-
dzy oraz innowacje. Kszta³tuje siê to ró¿-
nie w ró¿nych krajach i przemys³ach, lecz
nie zmienia to tej zasady. Zespó³ czynni-
ków maj¹cych wielki wp³yw na te procesy,
a zwi¹zanych z nauk¹ i edukacj¹ to: pod-
stawowy system edukacyjny, system szkol-
nictwa wy¿szego, przede wszystkim tech-
nicznego, system wspomagaj¹cy badania

podstawowe oraz dzia³alnoœæ badawczo-
rozwojow¹, kontakty miêdzynarodowe,
mobilnoœæ naukowców, ³atwoœæ dostêpu do
wyników badañ finansowanych ze œrodków
publicznych, dostêp do skodyfikowanej
wiedzy, ³atwoœæ tworzenia firm przez ba-
daczy, system wartoœci i etyki wp³ywaj¹cy
na nieformalne kontakty.

4. POLITECHNIKA DZISIAJ
Politechnika Wroc³awska, jak ka¿dy

uniwersytet techniczny, pe³ni trzy funkcje:
edukacyjn¹, naukow¹ i rozwoju kadry. Aby
przeanalizowaæ, jak te funkcje s¹ powi¹za-
ne w strukturê uniwersytetu, wygodnie jest
pos³u¿yæ siê u¿ywanym czasami schema-
tem typu wejœcie – wyjœcie, któremu mo¿e
odpowiadaæ przedstawiony na rys.1 sche-
mat blokowy. Jak widaæ, s¹ wyraŸne 3 ob-
szary: wejœciowy, wewnêtrzny i wyjœcio-

wy. Zacznijmy od wnêtrza. S¹ tam dwa
najistotniejsze systemy, to jest nauki i edu-
kacji. „Produktem” sytemu edukacji s¹
magistrowie in¿ynierowie, z których naj-
lepsi przechodz¹ na wy¿szy szczebel kszta³-
cenia – studia doktoranckie. Produktem
bloku nauki realizowanej przez uczonych
s¹ rezultaty badañ i wiedza. To wnêtrze
wspó³pracuje z jednej strony z zasilaj¹cym
go nowymi studentami systemem rekruta-
cji i ogólnodostêpn¹ baz¹ wiedzy dla uczo-
nych i studentów, a z drugiej z gospodark¹
i spo³eczeñstwem, do których przechodzi
ca³y produkt Politechniki, to jest œwiatli
obywatele – doktorzy in¿ynierowie i ma-
gistrowie in¿ynierowie oraz uzyskane wy-
niki badañ. Jest jeszcze CTT – centrum
transferu technologii, stanowi¹ce specyficz-
ny most miêdzy nauk¹ a gospodark¹.

Dodatkowo mamy wspó³pracê miêdzy-
narodow¹ w dziedzinie nauki i edukacji.
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Trzeba jednak tu powiedzieæ, ¿e w obu
tych dziedzinach wspó³praca jest bardzo
niesymetryczna, co jest bez w¹tpienia nie-
korzystne. Niez³ym przyk³adem mo¿e byæ
program Socrates, w którym w zasadzie
nie ma studentów przyje¿d¿aj¹cych do
nas. To niew¹tpliwie trzeba by zmieniæ w
przysz³oœci, ale zapewne konieczne bêdzie
uruchomienie studiów w jêzyku angiel-
skim – przynajmniej na niektórych kierun-
kach. Ca³e szczêœcie, ¿e jeszcze ci¹gle
mamy boom edukacyjny i ogromne iloœci
studentów.

W tym prostym schemacie nale¿y wska-
zaæ na trzy czynniki:
– uczelnia jest autonomiczna w zakresie

programów edukacyjnych, kierunków
badañ naukowych, organizacji itp.,

– aby „to” dzia³a³o, musi byæ finansowa-
ne z odpowiednich Ÿróde³,

– i najwa¿niejsze: ta konstrukcja nie jest
dostosowana do gospodarki opartej na
wiedzy, gdy¿, jak widzimy, przekaz wie-
dzy jest w zasadzie jednokierunkowy,
zarówno gdy chodzi o wiedzê „¿yw¹”,
jak i „nieo¿ywion¹”,

a dalej ta jednokierunkowoœæ, brak sprzê-
¿enia zwrotnego powoduje, ¿e:

– uniwersytety nie wiedz¹, czego potrze-
buje gospodarka,

– a jeszcze, co gorsza, i gospodarka, i spo-
³eczeñstwo, i politycy nie znaj¹ potrzeb
i nie doceniaj¹ wysi³ku uczonych i uni-
wersytetów. I si³y te nie s¹ sk³onne w
Polsce do zwiêkszania strumienia pie-
niêdzy przeznaczonego na te cele.
Oba czynniki s¹ niezbyt dobre w skut-

kach. Pierwszy powoduje, ¿e uczelnie na
ogó³ nie ukierunkowuj¹ swych badañ bez-
poœrednio na potrzeby gospodarki i spo³e-
czeñstwa, a drugi, ¿e spo³eczeñstwo i go-
spodarka nie uœwiadamiaj¹ sobie bezpo-
œrednich zysków i korzyœci z istnienia
uczelni. Jeœli Polska ma zbli¿aæ siê do go-
spodarki opartej na wiedzy i spo³eczeñstwa
wiedzy, to oba te zjawiska trzeba zmieniæ:
uczeni musz¹ zaj¹æ siê potrzebami gospo-
darki i spo³eczeñstwa, a ci ostatni potrze-
bami uczonych.

Myœl¹c o tych zmianach, trzeba zdaæ
sobie sprawê z dwóch rzeczy: jakie s¹ te-
raz i jakie bêd¹ w przysz³oœci ograniczenia
i uwarunkowania oraz jak zorganizowane
s¹ uniwersytety w najbogatszych krajach,
czyli jak robi¹ to inni.

Przedtem  mo¿na jednak spróbowaæ siê-
gn¹æ do m¹droœci zawartej w aforyzmach.
Wybra³em tu dotycz¹ce nas opinie polity-
ka, uczonego i aforysty. Oto te 3 aforyzmy
o edukacji i nauce:

• Uniwersytet to nic innego jak college,
w którym nauczyciele stracili zaintereso-
wanie do nauczania (John Ciardi)

• Jakie to wzruszaj¹ce, ¿e ludzie proœci
zasiêgaj¹ rady uczonych. Jakie to rozs¹d-
ne, ¿e ich nie s³uchaj¹. (Hugo Steinhaus)

• Jesteœmy coraz bli¿si odkrycia Boga
przez naukê. Dr¿ê wtedy o jego los. (Stani-

s³aw Jerzy Lec)

Jak widaæ, opinii zbyt dobrej nie mamy,
a trzeba tu dodaæ, ¿e te aforyzmy to naj³a-
godniejsze, najkorzystniejsze dla nas, jakie
uda³o mi siê znaleŸæ. Inne s¹ gorsze, a naj-
czêœciej – znacznie gorsze. Jest sporo do
zrobienia, aby to zmieniæ.

Ale teraz na powa¿niej: spróbujmy okre-
œliæ uwarunkowania uniwersyteckich prze-
kszta³ceñ, którym jesteœmy poddani teraz i
w bliskiej przysz³oœci. S¹ to:
– boom edukacyjny i ci¹gle niski wspó³-

czynnik scholaryzacji,
– stan gospodarki i zachodz¹ce transfor-

macje,
– rych³e wejœcie do Unii Europejskiej,
– struktura naszych uczelni jest z prze³o-

mu XIX i XX wieku,
– uœwiadomienie sobie, ¿e Politechnika to

ogromny zak³ad pracy, który szczegól-
nie przy ograniczonych œrodkach wyma-
ga wspomagania profesjonalistów w za-
rz¹dzaniu,

– izolacja œrodowiska naukowego i brak
spo³ecznego zrozumienia potrzeb,

– polityka edukacyjna i naukowa pañstwa
ma na celu minimalizacjê bie¿¹cych
kosztów bez ogl¹dania siê na krótko- i
d³ugofalowe skutki,

– i przypomnijmy raz jeszcze priorytet
edukacji w spo³eczeñstwie wiedzy.
A teraz zobaczmy, jak to robi¹ inni.

5. JAK TO ROBI¥ INNI
Jako przyk³ad tego, jakie s¹ wyniki od-

powiedniej polityki naukowej i rozwiniê-
tej gospodarki, wybra³em dobrze znany we
Wroc³awiu Uniwersytet w Stuttgarcie. Czy-
niê to trochê te¿ z racji posiadania odpo-
wiednio obszernych materia³ów, ale rów-
nie¿ dlatego, ¿e jest to dobry uniwersytet,
a w innych uniwersytetach rozwiniêtych
krajów europejskich jest podobnie. Trud-
no tu oczywiœcie o ca³oœciow¹ analizê, ale
chcia³bym skoncentrowaæ siê na kilku za-
gadnieniach: „filozofii” podejœcia do edu-
kacji i badañ w dziedzinie nauk technicz-
nych, zwi¹zkami z gospodark¹, sylwetk¹
uczonego, a szczególnie „szefa”, instytucji
wysokiej technologii p¹czkuj¹cych wokó³
uniwersytetu oraz szczegó³ach finansowa-
nia i wspó³pracy gospodarczej oraz miêdzy-
narodowej.

Uniwersytet w Stuttgarcie w swej filo-
zofii podejœcia do nauki i edukacji wyci¹-
ga bezpoœrednie wnioski ze znanego prio-
rytetu edukacji w gospodarce i spo³eczeñ-
stwie wiedzy. Jest to te¿ oczywiste w sensie

bezpoœredniej zale¿noœci bogactwa kraju od
wykszta³cenia jego obywateli.

Z kolei jest równie¿ oczywistym, ¿e
kszta³cenie musi byæ prowadzone w oto-
czeniu, w którym prowadzi siê badania na
najwy¿szym œwiatowym poziomie, gdy¿
tylko wtedy ma siê do czynienia z kszta³-
ceniem akademickim, uniwersyteckim.

Kolejnym istotnym czynnikiem misji
uniwersytetu technicznego jest w spo³e-
czeñstwie i gospodarce opartej na wiedzy
bezpoœredni zwi¹zek uniwersytetu z prze-
mys³em. Po prostu dla profesora, ale te¿
in¿yniera, obserwacja procesów przemys³o-
wych jest tym, czym na przyk³ad dla bio-
loga obserwacja przyrody. Ostatni¹ istotn¹
cech¹ aktualnej sytuacji jest te¿ inne zna-
czenie badañ podstawowych i zacieranie siê
granicy miêdzy badaniami podstawowymi
i stosowanymi jako elementami ci¹gu pro-
wadz¹cego poprzez technologiê do koñco-
wego produktu.

Jest te¿ logicznym za³o¿enie, ¿e skoro
wiedza powstaje na uniwersytetach i tu jest
rozpowszechniana, to jest naturalnym, aby
w³aœnie tutaj powstawa³y instytucje gro-
madz¹ce i rozpowszechniaj¹ce wiedzê,
jest te¿ racjonalnym aby to w³aœnie tutaj
by³ zal¹¿ek firm najwy¿szej technologii.
Uniwersytet Stuttgarcki wyci¹gn¹³ z tego
wnioski i to tu w bezpoœredniej bliskoœci
znajduj¹ siê Centra Transferu Technolo-
gii, Centra Doskona³oœci, czy te¿ odpo-
wiednie Systemy Innowacyjne. To rów-
nie¿ tutaj odbywa siê „inkubacja” przed-
siêbiorców, to jest inicjuje siê tworzenia
firm high-tech przez w³aœnie wypromowa-
nych doktorów. Uniwersytet przejmuje
tutaj wspomaganie administracyjne, finan-
sowe i zarz¹dzania pozostawiaj¹c m³ode-
mu biznesmenowi tylko problemy mery-
toryczne, w których czasem wspiera go
jego profesor.

Uniwersytet w Stuttgarcie równie¿ spre-
cyzowa³ wymagania dotycz¹ce nauczycie-
li akademickich w tych nowych warunkach
spo³ecznoœci wiedzy. Twierdzi siê, ¿e po-
winien to byæ cz³owiek o zupe³nie innej ni¿
„etatowa” mentalnoœci. Poza najwy¿szymi
walorami akademickimi, powinien byæ
managerem, ekspertem w sprawach finan-
sowania, kierowania zespo³ami badawczy-
mi itp.

Poza t¹ filozofi¹ podejœcia do edukacji i
badañ, sprecyzowaniem sylwetki lidera,
uczonego, nauczyciela i managera oraz
p¹czkuj¹cych wokó³ uniwersytetu instytu-
cji, równie pouczaj¹ce mog¹ byæ szczegó-
³y dotycz¹ce liczby uniwersyteckich part-
nerów zagranicznych, partnerów przemy-
s³owych, a tak¿e zasad finansowania.

I tak uniwersytet w Stuttgarcie wspó³-
pracuje z 35 krajami. Imponuj¹ce s¹ liczby
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Rys.3. Porównanie struktury finansowania – dane w procentach nak³adów ka¿dego z uniwersytetów

wspó³pracuj¹cych z nim uniwersytetów z
najbardziej rozwiniêtych krajów, co przed-
stawiono na rys.2. Mamy wiêc: USA – 71,

Francjê – 36, Wielk¹ Brytaniê – 27, Kana-
dê – 14, W³ochy – 13, Hiszpaniê – 10
wspó³pracuj¹cych uniwersytetów.

Dla porównania: my mamy podpisane
umowy o wspó³pracy z 26 krajami (to nie-
wiele gorzej ni¿ Stuttgart), ale liczby wspó³-
pracuj¹cych uniwersytetów s¹ znacznie
mniejsze. Mamy tutaj: Niemcy – 18, USA
– 12, Francja – 8, Rosja – 7 wspó³pracuj¹-
cych z Politechnik¹ Wroc³awsk¹ uniwersy-
tetów.

Równie ciekawie wygl¹da struktura fi-
nansowania oraz szczegó³y tego finanso-
wania dla jednego z wybranych instytutów
wydzia³u in¿ynieryjnego tego uniwersyte-
tu. Struktura tego finansowania, wzglêdnie,
w procentach przedstawia siê nastêpuj¹co:
8% – Uniwersytet w Stuttgarcie, 43% –
projekty wspierane ze Ÿróde³ publicznych,
49% – projekty przemys³owe (rys.3).

Jak wiêc widaæ, w oko³o 50% ma miej-
sce finansowanie z bud¿etu i tyle samo z
przemys³u. Ale warto zwróciæ uwagê na to,

¿e w 92% przypadków to p³atnik, publicz-
ny lub prywatny, decyduje o celach i kie-
runkach badañ. Z dalszych szczegó³ów wi-
daæ, ¿e jest to odbiorca bardzo zró¿nico-
wany. W finansowaniu ze Ÿróde³
publicznych partycypuj¹: minister ds. na-
uki i technologii, Niemiecka Fundacja Ba-
dawcza, Unia Europejska, landy, Fundacja
Volkswagena. Finansowane badania musz¹
byæ nakierowane na potrzeby definiowane
przez te instytucje, co znakomicie rozsze-
rza horyzonty i ofertê badawcz¹. Takie wie-
lostronne poœrednie finansowanie bud¿eto-
we trzeba uznaæ za interesuj¹ce rozwi¹za-
nie.

Wœród partnerów przemys³owych, któ-
rzy przecie¿ finansuj¹ po³owê kosztów
dzia³alnoœci naukowej, jest przesz³o 30
du¿ych partnerów, a w tym takie giganty
jak: Bosch, Daimler Benz, IBM, Siemens.

Tylko pozazdroœciæ.
Dla doœæ luŸnego porównania mo¿na

przytoczyæ trochê wybranych danych do-
tycz¹cych Politechniki Wroc³awskiej. Je-
œli przyk³adowo wzi¹æ pod uwagê rok 2001
(w innych latach jest podobnie), to struk-
tura finansowania dzia³alnoœci naukowej
jest nastêpuj¹ca:
– oko³o 77% – bud¿et pañstwa (za³o¿ono

zu¿ycie 50% dotacji MEN na cele ba-
dawcze oraz dzia³alnoœæ statutow¹, ba-
dania w³asne, granty KBN),

– oko³o 16% – zlecenia przemys³owe.
Reasumuj¹c – istniej¹ du¿e ró¿nice po-

miêdzy realizacj¹ badañ naukowych w kra-
jach rozwiniêtych i w naszym kraju. Do-
tycz¹ one:
– struktury organizacyjnej, a szczególnie

infrastruktury towarzysz¹cej,
– inne s¹ zasady, sposoby i wymagania kre-

owania liderów dzia³alnoœci naukowej,
– inne s¹ Ÿród³a, skala i zasady finanso-

wania badañ.
Powinniœmy zatem staraæ siê wp³ywaæ

na te czynniki, które jesteœmy w stanie
zmieniæ szybko, bez w¹tpienia nie dotyczy
to ani bud¿etu pañstwa, ani gospodarki, bo
wymaga to czasu. S¹ to dodatkowe uwa-
runkowania do tych, które omówiliœmy
poprzednio. Ale wszystko inne...

6. POLITECHNIKA JUTRO
Wiod¹ca rola uniwersytetu w spo³eczeñ-

stwie wiedzy nie mo¿e, niestety, byæ zre-
alizowana werbalnie i musz¹ to byæ praw-
dziwe reformy. Jak wiadomo, w aktualnym
œwiecie i w warunkach globalizacji podej-
mowanie badañ posiadaj¹cych szansê szyb-
kiego wdro¿enia staje siê koniecznoœci¹.
Stwarza to szansê nie tylko poprawy stanu
gospodarki, ale równie¿ podniesienia sta-
nu œwiadomoœci spo³ecznej, spo³ecznego
docenienia roli uniwersytetu.

Aby móc zrealizowaæ zamierzenia do-
pasowania siê do spo³eczeñstwa wiedzy,
koniecznym jest wyposa¿enie uniwersyte-
tu i jego pracowników w dodatkowe mo¿-
liwoœci i funkcje, trzeba zatroszczyæ siê o
wytworzenie powi¹zañ ze œwiatem ze-
wnêtrznym.

Przedstawia siê to na schemacie bloko-
wym, na którym sam uniwersytet oznaczo-
no tylko jednym blokiem (wczeœniej przed-
stawionym szczegó³owo – choæ teraz samo
wnêtrze te¿ bêdzie nieco inne), ale za to
rozbudowano i dodano nowe bloki ze-
wnêtrzne.

Zgodnie z tym schematem blokowym
widaæ, ¿e uniwersytet powinien:
– kszta³ciæ (a raczej samokszta³ciæ) lide-

rów,
– wspó³organizowaæ tworzenie nowych

firm high-tech,
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Rys.4. Politechnika jutro

– prowadziæ promocjê w³asnych poczy-
nañ i osi¹gniêæ, szczególnie populary-
zuj¹c je w spo³eczeñstwie,

– tworzyæ instytucje sprzêgaj¹ce naukê i
edukacjê oraz gospodarkê (szczególnie
wa¿ne sprzê¿enia zwrotne !!),

– doprowadzaæ do rozkwitu wspó³pracy
europejskiej i miêdzynarodowej we
wszystkich sferach dzia³alnoœci akade-
mickiej,

– tak zorganizowaæ uniwersytet, aby by³
maksymalnie elastyczny.
W tym schemacie blokowym chcia³bym

zwróciæ uwagê na najbardziej istotn¹ moim
zdaniem, równie¿ w zwi¹zku ze zbli¿aniem
siê do Unii Europejskiej, kwestiê wspó³pra-
cy miêdzynarodowej. Trochê takich progra-
mów przedakcesyjnych istnieje i w mniej-
szym lub wiêkszym stopniu w nich uczest-
niczymy, ale chodzi mi tutaj o daleko
wiêksz¹ skalê zjawiska. Otó¿ w aktualnym
stanie polskiej gospodarki trzeba za³o¿yæ, ¿e
zwi¹zków uniwersytetów z gospodark¹ nie
da siê szybko doprowadziæ do stanu w kra-
jach rozwiniêtych. Z drugiej strony uniwer-
sytety z natury rzeczy, poprzez badania na-
ukowe s¹ przystosowane do globalizacji i
spo³eczeñstwa wiedzy. Mo¿e wobec tego
spróbowaæ w pierwszym rzêdzie doprowa-
dziæ uniwersytety do stanu zbli¿onego do
tego w krajach rozwiniêtych i spróbowaæ
rozprzestrzeniaæ to w spo³eczeñstwie po-
przez edukacjê. Szczegó³y mo¿na by dopra-
cowaæ, ale bez wielkiego b³êdu mo¿na przy-
j¹æ, ¿e droga do tego prowadzi przez wspól-
ne projekty z uniwersytetami (technicznymi)
zagranicznymi i (za ich poœrednictwem) z
gospodark¹ œwiatow¹ oraz przez intensywn¹
wymianê kadry i studentów.

Uczestniczy³em ostatnio (marzec br.) w
doktoracie polskiego studenta, na irlandz-

kiej uczelni, za pieni¹dze irlandzko-ame-
rykañskiej firmy, w której m³ody doktor
otrzyma³ natychmiast pracê.

Droga do tego wiedzie przez V i VI pro-
gram ramowy i intensyfikacjê wspó³pracy
zagranicznej. Aby to realizowaæ, trzeba byæ
odpowiednio przygotowanym tworz¹c sto-
sowne programy, przygotowuj¹c infrastruk-
turê i wprowadzaj¹c masowe studia obco-
jêzyczne – g³ównie mam na myœli jêzyk
angielski.

Nie nale¿y oczywiœcie lekcewa¿yæ i za-
niedbywaæ rozwijania struktur charaktery-
stycznych dla gospodarki opartej na wie-
dzy, takich jak: Centra Transferu Techno-
logii, Centra Doskona³oœci, Regionalne
Systemy Innowacyjne, jak te¿ inicjowania
i wspierania rozwoju nowego biznesu high-
tech z udzia³em absolwentów. Wszystkie te
inicjatywy nale¿y maksymalnie wspieraæ
poszukuj¹c te¿ wsparcia politycznego.

Kszta³cenie liderów i ich charakterysty-
kê rozumiem tak, jak to opisano w zwi¹z-
ku z Uniwersytetem w Stuttgarcie.

Kwestiê promocji uczelni nale¿a³oby
zacz¹æ rozumieæ nieco szerzej. Nie tylko
jako reklamê maj¹c¹ zwiêkszyæ liczbê kan-
dydatów na studentów czy te¿ potencjal-
nych zleceniodawców, co robi siê obecnie,
ale rozwijanie zwi¹zków, które mog¹ za-
pewniæ poparcie spo³eczeñstwa, polityków,
czy te¿ w³adz regionalnych.

7. UNIWERSYTETY
W ZWI¥ZKU Z AKCESEM
DO UNII EUROPEJSKIEJ,
REGIONY I RSI

Ostatnio dotar³a do nas œwiadomoœæ ry-
ch³ego przyst¹pienia do Unii Europejskiej,
czego wyrazem jest zaktywizowanie gre-

miów decyzyjnych polskiej nauki. W
czerwcu tego roku, pod auspicjami mini-
stra nauki, odby³a siê konferencja zatytu-
³owana NAUKA POLSKA DLA INTE-
GRACJI EUROPEJSKIEJ. KBN zadekla-
rowa³ na niej uruchomienie programu o tej
nazwie, którego celem jest: „ przyœpiesze-
nie rozwoju regionalnego Polski dla osi¹-
gniêcia œrednich parametrów gospodar-
czych Unii Europejskiej – zw³aszcza przez
wsparcie rozwoju gospodarczego opartego
na wiedzy, infrastrukturze informacyjnej,
badaniach naukowych i nowych technolo-
giach, z szerokim wykorzystaniem mo¿li-
woœci wspó³pracy krajowej i wspó³pracy
europejskiej”.  Wa¿ne zadania programu to:
– pomoc w przygotowaniu programów

rozwoju regionalnego, w tym regional-
nych strategii innowacyjnych i eduka-
cyjnych,

– pomoc w przygotowaniu wniosków o
dofinansowanie ze œrodków VI progra-
mu, a tak¿e uwzglêdnienie œrodków of-
fsetowych,

– kszta³cenie kadr niezbêdnych do przy-
gotowania stosownych programów i
wniosków (o dofinansowanie),

– tworzenie sieci powi¹zañ regionalnych
i krajowego systemu innowacyjnego.
Wspó³realizatorami programu maj¹ byæ:

w³aœciwe organy administracji rz¹dowej i
samorz¹dowej, w szczególnoœci Ministro-
wie Gospodarki i Spraw Zagranicznych
oraz Pe³nomocnik Rz¹du ds. Integracji
Europejskiej, ministrowie nadzoruj¹cy jed-
nostki naukowe, oraz w³adze, podmioty i
organizacje regionalne.

Inicjatywa ta przychodzi w sam¹ porê,
poniewa¿ Unia Europejska podkreœla, ¿e
jednostki terytorialno-administracyjne, np.
województwa, nie maj¹ pe³nych cech regio-
nu bez regionalnego systemu innowacji RSI,
a co wiêcej, uwa¿a siê, ¿e rozprzestrzenia-
nie innowacji ma du¿e znaczenie lokalne ze
wzglêdu na fizyczn¹ bliskoœæ podmiotów.

Jako bezpoœredni skutek tej konferencji
zorganizowano pod auspicjami wojewody
oraz rektorów wroc³awskich uczelni regio-
naln¹ konferencjê: „Nauka i szkolnictwo
wy¿sze na rzecz Dolnego Œl¹ska – stan aktu-
alny i oczekiwania”. Wojewoda dolnoœl¹ski
Ryszard Nawrat przedstawi³ na niej obszary
aktywnoœci, które, jego zdaniem, wymagaj¹
wsparcia œrodowiska akademickiego. Obej-
mowa³o to nastêpuj¹ce punkty:
– powiêkszenie wskaŸnika scholaryzacji

na poziomie wy¿szym i zagwarantowa-
nie równego dostêpu do studiów m³o-
dzie¿y ze wszystkich rejonów Dolnego
Œl¹ska,

– zapewnienie wroc³awskim uczelniom
silnej pozycji na europejskim rynku edu-
kacji,
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Rys.5. Imperial McDonald's

Rys.6  A teraz œmia³o do celu

– zagwarantowanie wiod¹cej roli œrodo-
wisk naukowych w budowie regional-
nego systemu innowacji RSI,

– Dolny Œl¹sk na drodze do Unii Euro-
pejskiej; koniecznoœæ dzia³añ na rzecz
budowy konsorcjów skutecznie pozy-
skuj¹cych œrodki na rzecz nauki i go-
spodarki.
Skoro jednym z istotnych, nadrzêdnych

celów jest powo³anie RSI, to warto opiera-
j¹c siê na doœwiadczeniach innych przed-
stawiæ, kto jest partnerem i uczestnikiem
RSI. Jest to ogromna iloœæ uczestnicz¹cych
instytucji (przedsiêbiorstwa, w³adze regio-
nalne, instytuty badawcze i naukowe, poli-
techniki, instytucje finansowe i kredytowe,
instytucje wspieraj¹ce itp.). Wszystkie te
instytucje odgrywaj¹ bezpoœredni¹ lub po-
œredni¹ rolê w procesach innowacyjnych.
Istotnym jest te¿, ¿e RSI jest typowym
przyk³adem uk³adu sieciowego, a relacje
pomiêdzy poszczególnymi uczestnikami
systemu opieraj¹ siê na zasadzie wymiany,
a nie podleg³oœci. Zarz¹dzanie i koordyna-
cja wymagaj¹ zatem metod innych ni¿ tra-
dycyjne.

Reasumuj¹c mo¿na wyraziæ sw¹ nadzie-
jê, ¿e wspó³tworzenie RSI doprowadzi do
celu powoduj¹c przy okazji rozwój i do-
stosowanie do Europy uczelni i regionu, a
udzia³ Politechniki Wroc³awskiej bêdzie tu
niebanalny.

8. A CO NAJWA¯NIEJSZE
Najwa¿niejsze problemy tu rozwa¿ane

i g³ówne obszary naszego, to jest uczonych
i nauczycieli, zainteresowania to:
– priorytet edukacji w spo³eczeñstwie

wiedzy,
– budowa i rozbudowa wszelkich zwi¹z-

ków Politechniki ze spo³eczeñstwem i
gospodark¹,

– dynamiczny rozwój wspó³pracy z zagra-
nic¹,

– przygotowanie siê do wejœcia i obecno-
œci w Unii Europejskiej i wspomo¿enie
w tym naszego regionu,

– . . . a poza tym walory akademickie, któ-
re nale¿y rozwijaæ do jak najwy¿szego
poziomu i odpowiednich standardów, w
tym akredytacji krajowej i europejskiej.

9.  . . . .I MARZENIA
Na marzenia zazwyczaj ju¿ czasu bra-

kuje. Zreszt¹ najpiêkniejsze marzenia to za-
zwyczaj te niespe³nione. Boleœnie przeko-
nuje siê o tym wielu w tym kraju, gdy wy-
marzona wolnoœæ wreszcie nadesz³a. Ale o
kilku marzeniach nawi¹zuj¹cych do dzisiej-
szego wyk³adu chcia³bym powiedzieæ:

– Pierwsze marzenie wi¹¿e siê z przed-
stawionym na zdjêciu na ilustracji nr 5
wejœciu do „fast foodu” McDonalda w sa-

mym centrum Porto w Portugalii. Zwróæ-
my uwagê na or³a cesarskiego i napis „Im-
perial”. Otó¿ marzy mi siê, aby nasza Poli-
technika Wroc³awska doczeka³a siê kiedyœ
czegoœ, choæ w niewielkiej czêœci, tak zna-
nego i rozpowszechnionego.

– Drugie marzenie wi¹¿e siê  z opini¹
Sir Winstona Churchilla, który powie-
dzia³: Jest niewiele zalet, których

Polacy nie posiadaj¹ i niewiele

b³êdów, których nie pope³nili.

Otó¿ marzy mi siê, aby ju¿
o nas tak nie mówiono.

– Trzecie marzenie wi¹-
¿e siê z etyk¹. W zwi¹zku
z licznymi badaniami
mówi siê o etyce sporo.
Odbywaj¹ siê konferencje
poœwiêcone jej znaczeniu
w nauce, a spo³eczeñstwo
wiedzy i globalizacja
przydaj¹ jej nowego wy-
miaru. Ja – uwa¿aj¹c, ¿e
etyka jest jedna i nie mo¿e
byæ modyfikowana i nagina-
na do dowolnych potrzeb i za-
chcianek – chcia³bym wyraziæ
marzenie, aby zagl¹daæ do klasy-
ków, a czasami nawet wyci¹gaæ z tej
lektury stosowne wnioski. Samemu zreszt¹
te¿ mi siê marzy, aby umieæ w pe³ni korzy-
staæ z takich syntetycznych i pe³nych tre-
œci zdañ, jak ten cytat:

Stwórca powierzy³ cz³owiekowi jako za-

danie i obowi¹zek przywództwo i kierowa-

nie œwiatem i od badaczy zale¿y nale¿yta

troska – a jeœli trzeba walka – o prawo re-

alizacji tego zadania. Istota tego sprowa-

dza siê do: priorytetu etyki nad technolo-

gi¹, osoby nad rzeczami, ducha nad mate-

ri¹. (Jan Pawe³ II)

Pod koniec przemyci³em sporo w¹tków,
ale ju¿ czas koñczyæ. Dziêkujê wszystkim
cierpliwym s³uchaczom tego wyk³adu i
¿yczê, aby w tym roku akademickim
wszystkim nam uda³o siê osi¹gn¹æ zamie-
rzone cele – jak na rysunku poni¿ej.

Podziêkowania:
Autor sk³ada podziêkowania: prof. Ja-

nowi Kochowi za bardzo obszerne mate-
ria³y Ÿród³owe, prorektorowi prof. Jerze-
mu Œwi¹tkowi za materia³y konferencji
dotycz¹cej Regionalnego Systemu Innowa-
cyjnego oraz prof. Andrzejowi Wiszniew-
skiemu, ¿onie Beacie i córce Justynie za
cenne wskazówki i porady merytoryczne i
medialne.
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Pierwsza
inauguracja
na W-12

Ju¿ 26 wrzeœnia br. w auli gmachu g³ów-
nego odby³a siê pierwsza inauguracja roku
akademickiego na Wydziale Elektroniki
Mikrosystemów i Fotoniki PWr. W obec-
noœci prorektora ds. nauczania prof. Jerze-
go Œwi¹tka oraz w³adz dziekañskich pra-
wie trzysta osób przyjêtych na ten wydzia³
z³o¿y³o œlubowanie i sta³o siê pe³nopraw-
nymi studentami.

Prorektor pogratulowa³ zebranym za-
równo wyboru uczelni, któr¹ tym samym
uznali za najlepsz¹, jak i decyzji obrania
drogi ¿yciowej prowadz¹cej do zdobycia
jak najlepszego wykszta³cenia. Bez niego
trudno obecnie myœleæ o przysz³oœci. W
dzisiejszych czasach wiedza sta³a siê wa-

Dziekan W-12 w towarzystwie pracownic dziekanatu wrêcza indeksy nowym studentom

lut¹. Prof. J. Œwi¹tek podkreœli³ koniecz-
noœæ dzia³ania w zespo³ach i strukturach
sieciowych. Jego zdaniem ostatnim indy-
widualist¹ w badaniach naukowych by³
Newton. Wszystkie dalsze istotne prace
powstawa³y w zespo³ach.

Prorektor zauwa¿y³, ¿e studia to tak¿e
kwadranse akademickie, nowe znajomoœci
– „nie wa¿ne, co studiujesz, ale kogo spo-
tkasz”. To szansa na spêdzenie kilku cie-
kawych lat.

Dziekan W-12 prof. Benedykt Liczner-
ski witaj¹c swoich podopiecznych podkre-
œli³, ¿e Politechnika Wroc³awska jest uczel-
ni¹ autonomiczn¹ i nale¿y do czo³owych
polskich szkó³ wy¿szych, a wybrany przez
nich wydzia³ jest unikalny w Polsce. Po-
siada on pe³ne uprawnienia akademickie.
Studenci bêd¹ tu przygotowywani tak, aby
mieli jak najwiêksze szanse w trwaj¹cym
obecnie „wyœcigu technologii”. Dziekan nie
obiecywa³ im studiów ³atwych, ale zauwa-
¿y³, ¿e mog¹ byæ przyjemne. Radzi³, aby
sporo czasu poœwiêcali samodzielnej pra-

cy. Deklarowa³ pomoc przy pokonywaniu
trudnoœci. Przypomnia³, ¿e w³aœnie student
jest najwa¿niejszy dla uczelni, a jej absol-
wenci nale¿¹ do elity narodu i oni przejm¹
odpowiedzialnoœæ za kraj.

Przewodnicz¹cy Zarz¹du Konwentu
Uczelnianego Samorz¹du Studentów
Krzysztof Maj zaproponowa³ studentom,
by zg³aszali siê do reprezentowanej przez
niego organizacji i nie poddawali siê, gdy
natrafi¹ na trudnoœci. Jako absolwent Wy-
dzia³u Elektroniki zapewni³, ¿e W-12 po-
siada najmilszy dziekanat na naszej uczel-
ni.

Nowi studenci otrzymali w czasie uro-
czystoœci nie tylko indeksy i legitymacje
studenckie, ale tak¿e „Pryzmat” i „Pryzma-
cik” przygotowane specjalnie dla studen-
tów pierwszych lat studiów, kalendarz stu-
dencki, ksi¹¿eczkê zdrowia oraz zaœwiad-
czenie dla WKU. Zostali równie¿
poinformowani przez pracownicê Biblio-
teki G³ównej PWr, jak mog¹ korzystaæ z
bibliotek. (hw)
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Inauguracja w filiach PWr
Wa³brzych

W tym roku inauguracje roku akademic-
kiego 2002/2003 w filiach PWr rozpoczy-
na³ Wa³brzych. 9 paŸdziernika w sali Te-
atru Zdrojowego w Szczawnie-Zdroju zgro-
madzili siê pe³ni¹cy rolê gospodarzy:
prorektor PWr prof. Ernest Kubica, osoby
kieruj¹ce wa³brzysk¹ fili¹, dziekani sied-
miu wydzia³ów funkcjonuj¹cych w tej jed-
nostce, studenci oraz zaproszeni goœcie.
Wœród nich byli: prezydent Wa³brzycha
Stanis³aw KuŸniar, burmistrz Szczawna-
Zdroju Tadeusz WlaŸlak, wójtowie s¹sied-
nich gmin, duchowni – ks. pra³at Józef Stru-
garek i duszpasterz akademicki ks. Marek

Babuœka, reprezentanci wy¿szych uczelni
i szkó³ œrednich w Wa³brzychu, przedsta-
wiciele wa¿niejszych firm w tym regionie,
aktualni i byli pracownicy Filii oraz osoby
pe³ni¹ce kierownicze funkcje na naszej
uczelni i w filiach PWr w Legnicy i Jelenie
Górze.

Uroczystoœæ rozpoczê³o wyst¹pienie
dyrektora Filii dr in¿. Ryszarda Kabata,
który w tym roku powróci³ na to stanowi-
sko po kilkuletniej przerwie. Powo³a³ siê
on na s³owa JM Rektora wypowiedziane
podczas inauguracji roku akademickiego na
PWr podkreœlaj¹ce wagê tworzenia w fi-

liach mocnych oœrodków nauczania sku-
tecznie konkuruj¹cych ze szkolnictwem
zawodowym niepañstwowym, wzmocnie-
nia wspó³pracy z uzdolnion¹ m³odzie¿¹
oraz zabiegania o finansowy udzia³ samo-
rz¹dów lokalnych. Do najwa¿niejszych za-
dañ kadencji nale¿¹: zwiêkszanie i uatrak-
cyjnianie oferty dydaktycznej kierowanej
do m³odzie¿y regionu wa³brzyskiego, pod-
wy¿szanie standardu bazy dydaktycznej
oraz infrastruktury technicznej obiektów,
promowanie naszej uczelni i jej mo¿liwo-
œci dydaktycznych przez wspó³uczestnic-
two w rozwoju tego regionu, inspirowanie
i zachêcanie studentów do wiêkszej aktyw-
noœci. Poniewa¿ Politechnika Wroc³awska
nie jest w stanie sama finansowaæ zarówno
bie¿¹cej dzia³alnoœci Filii, jak i planowa-
nych przez jej kierownictwo obszernych
przedsiêwziêæ, dr R. Kabat zamierza pozy-
skiwaæ brakuj¹ce œrodki finansowe od sa-
morz¹du lokalnego, polityków, biznesu, a
tak¿e zabiegaæ o fundusze w resortowym
ministerstwie i œrodki pomocowe z Unii
Europejskiej.

Dyrektor zwracaj¹c siê do studentów I
roku powiedzia³: „Chcemy Wam zaszcze-
piæ potrzebê ci¹g³ego poznawania prawdy,
w tym przede wszystkim prawdy naukowej.
Chcemy Wam zaszczepiæ ochotê do ci¹g³e-
go podwy¿szania umiejêtnoœci intelektual-
nych i ich szlachetnego wykorzystywania
wg maksymy Plus ratio quam vis.” Pod-
kreœli³, ¿e programy studiów, kadra dydak-
tyczna, regulaminy ani dyplomy uzyskane
w Filii nie ró¿ni¹ siê od wroc³awskich.

Prorektor prof. Ernest Kubica w prze-
mówieniu nawi¹za³ do 35. rocznicy istnie-
nia wa³brzyskiej filii. Powo³uj¹c siê na w³a-
sne doœwiadczenia (przez wiele lat prowa-
dzi³ tu zajêcia dydaktyczne) przypomnia³,
¿e oferowa³a ona wszystkie rodzaje studiów
i szybko siê rozwija³a. Wraz z rosn¹c¹
liczb¹ specjalizacji powsta³a potrzeba prze-
noszenia zajêæ po III roku do Wroc³awia.
Jednak w³adze uczelni uwzglêdniaj¹c po-
trzeby œrodowiska chc¹ rozwin¹æ dalsze
specjalizacje oraz studia uzupe³niaj¹ce i
podyplomowe. Uczelnia czuje siê w Wa³-
brzychu potrzebna i wspierana przez region.

Prorektor zapewni³ nowych studentów,
¿e uczelnia powa¿nie traktuje ich kszta³ce-
nie i bêdzie zwracaæ uwagê na indywidu-
alne cechy ka¿dego z nich. Zadaniem na-
uczycieli akademickich jest nie tylko prze-
kazywanie studentom wiedzy, ale i
rozbudzanie ich szerszych zainteresowañ.
Studenci funkcjonuj¹c w œrodowisku aka-
demickim musz¹ tak¿e rozwijaæ w³asn¹
osobowoœæ i umiejêtnoœæ ¿ycia dla innych
ludzi. Musz¹ byæ twórczy, by w przysz³o-
œci osi¹gn¹æ sukces. Zwracaj¹c siê do ab-
solwentów podkreœli³, ¿e to oni s¹ bogac-
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twem uczelni. ¯yczy³ im sukcesów i wiary
w siebie, gdy¿ s¹ dobrze przygotowani
przez najlepszych nauczycieli PWr.

O tym, ¿e nie by³o to stwierdzenie go³o-
s³owne œwiadczy fakt, ¿e obecnym prezy-
dentem Wa³brzycha jest absolwent Filii
Stanis³aw KuŸniar. W jego przypadku spe³-
ni³y siê s³owa wypowiedziane przed laty
podczas inauguracji przez dziekana prof.
Kazimierza Biernatowskiego, który zapew-
nia³ ówczesnych studentów, ¿e w³aœnie oni
bêd¹ nied³ugo kadr¹ kierownicz¹ i zajm¹
wa¿ne i odpowiedzialne stanowiska.

Stanis³aw KuŸniar przedstawi³ g³ówne
elementy Strategii Rozwoju Miasta Wa³-
brzycha. S¹ to:
• rozwój nauki i stworzenie oœrodka aka-

demickiego,
• rozwój przemys³u i us³ug o nowocze-

snych technologiach (przyk³adem s¹ za-
k³ady powstaj¹ce w WSSE, gdzie prze-
widuje siê tworzenie placówek nauko-
wo-badawczych),

• rozwój turystyki.
Prezydent ¿yczy³ pracownikom Filii w

imieniu ca³ego wa³brzyskiego samorz¹du
osi¹gniêcia wielu sukcesów naukowych i
dydaktycznych.

Po immatrykulacji studenci I roku otrzy-
mali indeksy od dziekanów swoich wydzia-
³ów, a przewodnicz¹ca samorz¹du studenc-
kiego Agnieszka Juszczyk w swoim wyst¹-
pieniu zapewni³a ich, ¿e dokonali trafnego
wyboru. Zachêca³a nowych kolegów do
kontaktów zarówno z samorz¹dem, jak i z
innymi organizacjami i ko³ami studencki-
mi, które zawsze s¹ gotowe im s³u¿yæ.

Wrêczono tak¿e dyplomy ukoñczenia
studiów absolwentom, a studenci III roku
Wydzia³u Informatyki i Zarz¹dzania: Ewe-
lina Szeja i Przemys³aw Dowgia³o odebra-

li dyplomy przyznaj¹ce im stypendia Mi-
nisterstwa Edukacji Narodowej i Sportu.

Czêœæ artystyczn¹ stanowi³ koncert chó-
ru Te Deum pod dyrekcj¹ Jaros³awa Jani-
ka.

Dyrektor Filii dziêkuj¹c wszystkim za
udzia³ w inauguracji nowego roku akade-
mickiego szczególnie podziêkowa³ mgr
Janinie Jaworskiej za sprawne prowadze-
nie uroczystoœci i mgr Januszowi Batoro-
wi za jej przygotowanie.

Wyk³ad inauguracyjny „Wody leczni-
cze sudetów”, którego skrót przedstawia-
my poni¿ej, zosta³ wyg³oszony przez kie-
rownika Zak³adu Geologii i Wód Mineral-
nych w Instytucie Górnictwa dr hab. in¿.
Wojciecha Ciê¿kowskiego, prof. PWr.

„Wody lecznicze s¹ szczególnym rodza-
jem wód podziemnych – ludzie wykorzy-
stuj¹ je w celach medycznych. Obszar Su-
detów jest pod wzglêdem wystêpowania
takich wód obszarem wyraŸnie uprzywile-
jowanym; stanowi on tylko ok. 3% po-
wierzchni kraju, a znajduje siê tu prawie
jedna czwarta z szeœædziesiêciu polskich
z³ó¿ wód leczniczych, a tak¿e prawie jed-
na czwarta krajowych uzdrowisk.

Wodami leczniczymi s¹ wody podziem-
ne o poprawnym stanie chemicznym i w³a-
œciwoœciach fizycznych, przy ich niewiel-
kich wahaniach, oraz o udowodnionych
w³aœciwoœciach leczniczych. Podstawo-
wym warunkiem jest jednak formalne uzna-
nie takich wód za lecznicze przez Radê
Ministrów. Ten wymóg powoduje, ¿e wody
takie w Polsce uznawane s¹ za kopalinê, a
wiêc ich poszukiwanie, rozpoznawanie i
eksploatacja podlega prawu geologiczne-
mu i górniczemu.

Œlady wykorzystywania wód w Sude-
tach pochodz¹ a¿ z paleolitu (Sosnówka),

neolitu (Jedlina Zdrój) i z pocz¹tków na-
szej ery (Szczawno Zdrój). W historii ju¿
od XII w. napotykamy na prawie ci¹g³e in-
formacje na ten temat, przy czym apogeum
rozwoju uzdrowisk notuje siê na wiek XIX.
Ujêcia wód leczniczych obejmuj¹ b¹dŸ na-
turalne wyp³ywy – Ÿród³a, b¹dŸ odwierty.
Spoœród Ÿróde³ nale¿y wymieniæ ciekaw-
sze ujêcia: basenowe (L¹dek Zdrój i Cie-
plice Œl. Zdrój) zasilaj¹ce po³o¿one bezpo-
œrednio nad nimi baseny, a tak¿e ujêcia za
pomoc¹ specjalnych dzwonów fosforobr¹-
zowych, tzw. ujêcia systemem Scherrera.
Ujêcia tego drugiego typu znajduj¹ siê w
trzech uzdrowiskach. Mówi¹c o ujêciach
wierconych (odwiertach) warto wspo-
mnieæ, ¿e z obszaru sudeckiego pochodz¹
pierwsze wiercenia, których celem by³a
lokalizacja zasobów wód leczniczych (1798
r., Stary Zdrój) na obecnym obszarze Pol-
ski, a tak¿e wiercenie najg³êbsze (2005 m,
1997 r., Cieplice Œl. Zdrój).

Z L¹dka Zdroju pochodz¹ jedne z naj-
starszych w Europie wyniki analizy che-
micznej wody. Analiza wykonana w 1498
r. a¿ o æwieræ wieku wyprzedza analizy
wykonywane w innych krajach przez s³aw-
nego Paracelsusa.

Obecnie w badaniach wód leczniczych
stosuje siê wiele nowoczesnych metod,
pozwalaj¹cych na uzyskanie szeregu no-
wych informacji. Najbardziej spektakular-
ne wyniki uzyskaæ mo¿na dziêki badaniom
izotopowym wód. Sk³ad trwa³ych izotopów
tlenu i wodoru w cz¹steczkach wód pozwa-
la na okreœlenie ich genezy, warunków in-
filtracji i wysokoœci po³o¿enia obszarów za-
silania. Stosowanie nowych modeli mate-
matycznych oraz wykorzystanie zawartoœci
trytu w wodach umo¿liwiaj¹ precyzyjne
okreœlenie „wieku” wód oraz parametry ich
przep³ywu podziemnego. Komputerowe
opracowanie wielu setek tysiêcy danych z
prawie dwustu lat obserwacji ró¿nych wód
równie¿ rzuca nowe œwiat³o na warunki
kr¹¿enia wód, ich zasilania oraz wp³ywu
na nie warunków zewnêtrznych. Interesu-
j¹cych informacji dostarczaj¹ zdjêcia sate-
litarne, badania hydrogeotermometryczne
i inne.

Historia wykorzystania sudeckich wód
leczniczych oraz wyniki nowszych prac
wskazuj¹, ¿e wody te s¹ zagro¿one, zarów-
no tak pod wzglêdem zasobów, jak i jako-
œci. Najbardziej jaskrawym przyk³adem jest
tu zanik w po³owie XIX w. szczaw bardzo
znacz¹cego wówczas uzdrowiska Stary
Zdrój (obecnie w granicach Wa³brzycha)
wskutek oddzia³ywania górnictwa wêgla
kamiennego, a tak¿e zanik w po³owie XX
w. wód witriolowych Opolna Zdroju na
skutek rozbudowy kopalni wêgla brunat-
nego Turów.”
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W koñcowej czêœci wyk³adu nieco
szczegó³owiej przedstawione zosta³y za-
gadnienia wystêpowania wód leczniczych
w okolicach Wa³brzycha. W zwi¹zku z li-
kwidacj¹ kopalñ wêgla kamiennego i od-
budowywaniem siê warunków wodnych w
tzw. niecce wa³brzyskiej, zdaniem wyk³a-
dowcy, w przysz³oœci dojdzie do ponow-
nego pojawienia siê zanik³ych w przesz³o-
œci szczaw Starego Zdroju i Jedliny Zdro-
ju. Tak wiêc Wa³brzych ma szansê stania
siê ponownie centrum zag³êbia, lecz nie
wêglowego a uzdrowiskowego!

Legnica

10 paŸdziernika odby³a siê inauguracja
roku akademickiego Filii w Legnicy, w któ-
rej uczestniczyli: dr in¿. Krzysztof Rudno-
Rudziñski – prorektor ds. studenckich, dr
in¿. Kazimierz Bieniek – prodziekan Wy-
dzia³u Budownictwa L¹dowego i Wodne-
go, dr in¿. Zenon Okraszewski– prodzie-

kan Wydzia³u Elektrycznego, dr in¿. Sta-
nis³aw Œlusarczyk – prodziekan Wydzia³u
Górniczego, dr in¿. Iwona Dubielewicz –
prodziekan Wydzia³u Informatyki i Zarz¹-
dzania, dr hab. in¿. Andrzej Ambroziak –
prodziekan Wydzia³u Mechanicznego i dr
in¿. Anna Kisiel – przedstawicielka Insty-
tutu Podstaw Elektrotechniki i Elektrotech-
nologii.

Parlamentarzystów reprezentowa³ Sena-
tor RP Marian Lewicki, a pos³owie: Broni-
s³awa Kowalska i Ryszard Maraszek nade-
s³ali okolicznoœciowe ¿yczenia. W imieniu
w³adz miasta przyby³ Tadeusz Spêdowski
– dyrektor Wydzia³u Oœwiaty Kultury i

Sportu Urzêdu Miasta, a przedstawicielem
powiatu by³ wicestarosta Franciszek Chy-
³a. Mszê Œw. w intencji pracowników Poli-
techniki i studentów Filii celebrowali dusz-
pasterze akademiccy: ks. dr Jan Pazgan i
O. Dariusz Barna.

Obecni byli równie¿ przedstawiciele

szkó³ wy¿szych i œrednich z Legnicy oraz
miast oœciennych, reprezentanci instytucji
zwi¹zanych z edukacj¹, a tak¿e osoby zwi¹-
zane z lokalnym przemys³em.

Prorektor dr in¿. Krzysztof Rudno-Ru-
dziñski, który wyg³osi³ przemówienie in-
auguracyjne, odebra³ œlubowanie studentów
I roku i otworzy³ nowy rok akademicki.

Dyplomy in¿ynierskie wrêczy³ repre-
zentacji absolwentów Wydzia³u Mecha-
nicznego prodziekan dr hab. in¿. Andrzej
Ambroziak. W ubieg³ym roku akademic-
kim dyplom uzyska³o trzydziestu absol-
wentów tego wydzia³u i czterdziestu dwóch
– Wydzia³u Informatyki i Zarz¹dzania.

W imieniu samorz¹du studenckiego ra-
doœnie i z humorem powitali nowych kole-
gów Dorota Pisula i Hubert Mieliñski. Za-
prosili ich te¿ do wspó³pracy i do udzia³u
w ¿yciu studenckim.

Wyk³ad inauguracyjny pt.: „Œwiat onli-
ne” dra in¿. Krzysztofa Waœki z Zak³adu
Informatyki W-8 spotka³ siê z zaintereso-
waniem i aplauzem goœci i studentów.

Nowy rok akademicki rozpoczê³o w le-
gnickiej filii oko³o 300 nowoprzyjêtych stu-
dentów studiów dziennych, 42 studentów
zaocznych Uzupe³niaj¹cych Studiów Ma-
gisterskich – na kierunku Informatyka, oraz
oko³o 400 dotychczasowych studentów stu-
diów dziennych, 212 – zaocznych usm i 19
– trzeciego roku studiów doktoranckich (w
tym 12 osób z otwartym przewodem dok-
torskim). £¹cznie w Legnicy studiuje pra-
wie tysi¹c studentów PWr.

Uœwietniaj¹cy uroczystoœæ chór kame-
ralny Filii w Legnicy pod dyrekcj¹ Jaro-
s³awa Lewkowa zachwyca³ swoim œpiewem
zarówno podczas Mszy Œw., jak i w trakcie
inauguracji w Akademii Rycerskiej.
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Œwiêtuj¹cy swój jubileusz 300-lecia Pa-
pieski Wydzia³ Teologiczny uhonorowa³
godnoœci¹ doktorów honoris causa dwie
zas³u¿one dla Koœcio³a osobistoœci. 8 paŸ-
dziernika tytu³ ten otrzyma³ prof. dr Her-
bert Schambeck, a nastêpnego dnia JE ks.
kard. Angelo Sodano.

Prof. dr Herbert Schambeck urodzi³
siê w 1934 r. w Baden pod Wiedniem. Stu-
diowa³ prawo na Uniwersytecie Wiedeñ-
skim. Wyk³ada³ na uniwersytetach w Wied-
niu i Linzu.

Kierowa³ Austriackim Instytutem Poli-
tyki Pracy przy Uniwersytecie w Linzu.

By³ senatorem z ramienia ludowej partii
chrzeœcijañskich demokratów i przewodni-
cz¹cym klubu parlamentarnego tej partii. By³
wybierany na przemian na stanowisko prze-
wodnicz¹cego lub wiceprzewodnicz¹cego
Rady Federalnej.

Nale¿y do grona wspó³za³o¿ycieli  po-
wo³anej przez Jana Paw³a II w 1994 r. Pa-
pieskiej Akademii Nauk Spo³ecznych i
aktywnie uczestniczy w jej pracach. Jest
te¿ konsultorem Papieskiej Rady ds. Ro-
dziny. Zosta³ odznaczony wielkim krzy-

2 paŸdziernika br. Akademia Rolnicza
we Wroc³awiu nada³a doktorat honoris cau-
sa prof. Teofilowi Mazurowi, emerytowa-
nemu profesorowi Uniwersytetu Warmiñ-
sko-Mazurskiego.

Prof. Teofil Mazur urodzi³ siê w
1927 r. Na Wydziale Rolniczym WSR
w Olsztynie przeby³ karierê akademick¹
uzyskuj¹c tytu³ i stanowisko profesora
zwyczajnego (1979). Wspó³tworzy³
Wydzia³ Rolniczy olsztyñskiej ART. Po
przejœciu na emeryturê w 1997 r. zosta³
profesorem Wszechnicy Mazurskiej w
Olecku.

G³ówne kierunki badañ prowadzonych
przez prof. Mazura to:

¿em orderu œw. Grzegorza. Jan Pawe³ II
obdarzy³ go nominacj¹ Gentiluomo di
Sua Santita.

By³ wielokrotnie nagradzany wysokimi
odznaczeniami Austrii i innych krajów. Na-
le¿y do towarzystw i akademii naukowych
w ró¿nych krajach europejskich. Wyg³asza³
wyk³ady i referaty na sympozjach nauko-
wych i uczelniach ca³ego œwiata. Przema-
wia³ m.in. na forum ONZ, w Radzie Europy
i w Radzie Federacji Rosyjskiej.

Jest doktorem honoris causa uniwersy-
tetów w Santiago de Chile, Waszyngtonie,
Pradze, Wroc³awiu i ksiêstwie Liechtenste-
in. Jako uczony, polityk i dzia³acz chrze-
œcijañski czêsto odwiedza³ Wroc³aw i inne
miasta Polski.

J.E. ks. kard. Angelo Sodano urodzi³
siê w 1927 r. Doktor teologii na Papieskim
Uniwersytecie Georgiañskim i doktor pra-
wa kanonicznego na Papieskim Uniwersy-
tecie Laterañskim. Po œwiêceniach kap³añ-
skich (1950 r.) wyk³ada³ teologiê dogma-
tyczn¹ w seminarium diecezjalnym w Asti.
Prowadzi³ te¿ duszpasterstwo m³odzie¿y
akademickiej.

Doktoraty honoris causa
na Papieskim Wydziale Teologicznym

Doktorat honoris causa na AR

Od 1959 r. w s³u¿bie Stolicy Apostol-
skiej. Po studiach w Papieskiej Akademii
Koœcielnej pe³ni³ funkcjê sekretarza Nun-
cjatury Apostolskiej w Ekwadorze, Uru-
gwaju i Chile. Wezwany ponownie do Rzy-
mu w 1968 r., przez 10 lat pracowa³ w ów-
czesnej Radzie Publicznych Spraw
Koœcio³a. W 1977 r. zosta³ arcybiskupem
tytularnym Nova di Cesare i Nuncjuszem
Apostolskim w Chile.

W maju 1988 r. Jan Pawe³ II powo³a³ go
na stanowisko sekretarza Rady Publicznych
Spraw Koœcio³a. W nastêpnym roku obj¹³
urz¹d sekretarza ds. relacji z pañstwami.
Reprezentowa³ Stolicê Apostolsk¹ na licz-
nych zgromadzeniach miêdzynarodowych,
przede wszystkim na spotkaniach mini-
strów spraw zagranicznych uczestnicz¹-
cych w Organizacji Bezpieczeñstwa i
Wspó³pracy odbywaj¹cych siê w Wiedniu,
Kopenhadze, Nowym Jorku i Pary¿u.

W 1991 abp Sodano zosta³ mianowany
kardyna³em. Nastêpnego dnia Jan Pawe³ II
powierzy³ mu urz¹d Sekretarza Stanu Stolicy
Apostolskiej. Funkcjê tê sprawuje do dziœ z
wielkim oddaniem papie¿owi i Koœcio³owi.

– opracowanie metodyki oznaczania
aminokwasów w glebach oraz frak-
cji azotu,

–  rozk³ad i przemiany zwi¹zków orga-
nicznych,

–  badania naturalnych nawozów orga-
nicznych,

–  badanie wp³ywu nawo¿enia na jakoœæ
pozyskiwanych plonów, a tak¿e skut-
ków ekologicznych nawo¿enia oraz
opracowanie nawo¿enia w rolnictwie
zintegrowanym,

–  badania nad zintegrowanym nawo-
¿eniem.

Jego prace badawcze wnios³y du¿y po-
stêp do nauki o nawo¿eniu roœlin i gleby

oraz do opracowania zrównowa¿onego na-
wo¿enia obowi¹zuj¹cego w rolnictwie zin-
tegrowanym.

Prof. Teofil Mazur jest autorem lub
wspó³autorem 355 prac naukowych, w
tym 154 oryginalnych prac twórczych i
13 podrêczników akademickich. Wypro-
mowa³ ponad 200 magistrów i 26 dokto-
rów. Recenzowa³ 50 rozpraw doktorskich
i 60 habilitacyjnych. Dzia³a aktywnie w
komitetach Wydzia³u V Nauk Rolniczych
i Leœnych PAN. Jest cz³onkiem Miêdzy-
narodowego Towarzystwa Gleboznaw-
czego i licznych krajowych towarzystw
naukowych.

Doktorat honoris causa na Uniwersyte-
cie Wroc³awskim

15 paŸdziernika Uniwersytet Wroc³aw-
ski nada³ doktorat honoris causa prof. dro-
wi hab. Ludwigowi Adamovichowi, wybit-
nemu przedstawicielowi nauki prawa pu-
blicznego w Austrii bêd¹cemu od blisko 19
lat prezesem Trybuna³u Konstytucyjnego
Republiki Austrii.

W ci¹gu swej pracy zawodowej by³ on
tak¿e szefem Wydzia³u Spraw Konstytucyj-

nych i dyrektorem departamentu w Urzêdzie
Kanclerskim. Jako profesor prawa publicz-
nego Uniwersytetu w Grazu zajmowa³ siê
prawem administracyjnym i konstytucyj-
nym, szerok¹ teori¹ i filozofi¹ prawa oraz
filozofi¹ pañstwa i wolnoœci jednostki.

Otrzyma³ wiele godnoœci, odznaczeñ i
nagród. Jest doktorem honoris causa Uni-
wersytetu Josepha Strossmayera w Osije-
ku oraz Uniwersytetu Karola Franciszka w
Grazu, laureatem nagrody naukowej Fran-

za Gschnitzera Uniwersytetu w Innsbruc-
ku i cz³onkiem honorowym Sekcji Filozo-
ficzno-Historycznej Austriackiej Akademii
Nauk.

Austriacki Trybuna³ Konstytucyjny pod
przewodnictwem prof. Ludwiga Adamovi-
cha w istotnym stopniu przyczyni³ siê do
tego, ¿e kolejno powstaj¹ce s¹dy konstytu-
cyjne krajów Europy Wschodniej nawi¹-
za³y do dorobku konstytucjonalizmu euro-
pejskiego.

Doktorat honoris causa na UWr
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W tym roku trzy zespo³y z Politechniki

Wroc³awskiej zosta³y uhonorowane Na-

grod¹ Prezesa Rady Ministrów przyznan¹

za wybitne osi¹gniêcia  naukowo-technicz-

ne w roku 2001.

I. Zespó³ w sk³adzie:
prof. dr hab. in¿. Edward Chlebus (I-24),
dr in¿. Tomasz Boratyñski (I-24),
dr in¿. Bogdan Dyba³a (I-24),
mgr in¿. Mariusz Frankiewicz (I-24)
zosta³ wyró¿niony za  „Wdro¿enie in-

nowacyjnych technologii i rozwój nowych

produktów dla polskich przedsiêbiorstw”.

Dziêki wspólnemu wysi³kowi w³adz
uczelni oraz Wydzia³u Mechanicznego i In-
stytutu Technologii Maszyn i Automatyza-
cji uzyskano w 1999 r. œrodki z KBN na
zakup urz¹dzeñ s³u¿¹cych rozwojowi naj-
nowszych technologii stosowanych we
wstêpnych fazach projektowania i rozwo-
ju nowych produktów rynkowych (œrodo-
wiskowy projekt inwestycyjny). Zakupio-
no unikalny w kraju zestaw urz¹dzeñ do
stereolitografii, pró¿niowego formowania
tworzyw w formach silikonowych, urz¹dze-
nia do wytwarzania form metod¹ napyla-
nia metalu oraz laserowy skaner bry³ do
digitalizacji obiektów fizycznych o dowol-
nych formach geometrycznych. Wspomnia-
ne wy¿ej innowacyjne technologie rapid
prototyping i rapid tooling mog¹ byæ efek-
tywnie stosowane tylko w oparciu o za-
awansowane techniki geometrycznego
modelowania CAD-3D w œrodowisku sys-
temów komputerowych.

Typowymi obszarami zastosowania tych
technologii s¹:

– studia projektowe i ergonomiczne,
– badania i ocena rozwi¹zañ konstrukcyj-

nych na bazie modeli fizycznych oraz
metod badawczych z zakresu elastoop-
tyki, termowizji, rentgenografii, mode-
lowania przep³ywów itp.,

– analiza i ocena procesów wytwarzania,
a zw³aszcza  monta¿u,

– badanie i modelowanie przep³ywów for-
mowania tworzyw,

– badanie i ocena marketingowa nowych
produktów,

– wielofunkcyjne modele stosowane w
odlewnictwie i przeróbce plastycznej,

– modelowanie i wytwarzanie implantów
kostnych oraz miêkkich w medycynie.
Technologie te mo¿na równie¿ stosowaæ

w trybie odwrotnym, tzw. reverse engine-

ering – in¿ynierii odwrotnej od modelu fi-
zycznego produktu opracowanego przez
stylistê, poprzez przestrzenn¹ digitalizacjê
tego modelu z pomoc¹ urz¹dzenia lasero-
wego do jego odtworzenia technikami ra-

pid prototyping i replikowania go metoda-
mi formowania pró¿niowego w formach si-
likonowych (kilkanaœcie egzemplarzy) lub
formach odlewniczych, wtryskowych lub
t³ocznikach (wytwarzanych zarówno jed-
nostkowo jak i w wiêkszych seriach). W
Pracowni Rapid Prototyping – Rapid To-
oling Instytutu Technologii Maszyn i Au-
tomatyzacji realizowane s¹ te¿ prace na
rzecz przemys³u.

Spoœród firm wspó³pracuj¹cych nad roz-
wojem nowych produktów firm by³y m.in.:
Amica Wronki, LEMO GmbH Mondorf,
Munch Motor Technik Ostrów Wlkp. –
motocykl Mamut, INCO Warszawa, Mo-

torola, PAFAL Œwidnica – liczniki energii,
APATOR Toruñ – liczniki energii, ELTRA
Bydgoszcz – konfekcja elektrotechniczna,
SPAMEL Twardogóra – prze³¹czniki, Cy-
ber United Dusseldorf – multimedialny ro-
bot CU-2. Ten ostatni prototyp, w ca³oœci
rozwiniêty w pracowni, jest szczególnie
interesuj¹cy.

Urz¹dzenie przeznaczone jest do komu-
nikacji multimedialnej przez sieæ interne-
tow¹. U¿ytkownik wpinaj¹c robota-zabaw-
kê CU-2 poprzez kabel USB do komputera
zalogowanego do sieci Internetu mo¿e
³¹czyæ siê z innym u¿ytkownikiem w do-
wolnym miejscu na œwiecie. Robot-zabaw-
ka wyposa¿ony jest w mikrofon, g³oœnik i
kamerê znajduj¹c¹ siê w ruchomej g³owie
(sterowanej z klawiatury komputera lub
CU-2), dziêki czemu oprócz komunikacji
dŸwiêkowej mo¿na obserwowaæ dowolne
obiekty znajduj¹ce siê w zasiêgu ruchomej
kamery. Pe³ne sterowanie mo¿e byæ pro-
wadzone bez korzystania z klawiatury kom-
putera ograniczaj¹c siê do obs³ugi w pe³ni
funkcjonalnej klawiatury umieszczonej na
panelu czo³owym urz¹dzenia CU-2 (na
korpusie robota). Praktyczne funkcje u¿yt-
kowe, zwi¹zane g³ównie ze sterowaniem
kamer¹ i funkcjami audio-video, to mo¿li-
woœæ ci¹g³ej i zdalnej obserwacji pomiesz-
czeñ i ruchomych obiektów lub osób.

Prezentowane technologie, oparte na
najnowszych osi¹gniêciach mechaniki, che-
mii oraz technik komputerowych, stwarzaj¹
mo¿liwoœci szybkiego rozwoju in¿ynierii
produkcji i in¿ynierii medycznej nie tylko
na Politechnice Wroc³awskiej, ale tak¿e
mog¹ byæ wykorzystywane przez inne jed-
nostki wroc³awskich uczelni. Pracowania
jest tak¿e do dyspozycji przedsiêbiorstw
produkcyjnych. Z pomoc¹ tych technolo-
gii mog¹ one rozwijaæ i wprowadzaæ na
rynek nowe produkty rodzimej konstrukcji
– konkurencyjne funkcjonalnie i cenowo w
stosunku do wyrobów importowanych.

II. Pracownicy
     Politechniki Wroc³awskiej
     tworz¹cy zespó³ w sk³adzie:

dr in¿. Kazimierz Grabas (I-3) - kierow-
nik zespo³u,

dr Józef Koszela (I-10),
dr hab. W³odzimierz Brz¹ka³a (I-10),
prof. dr hab. Witold Charewicz (I-5),
dr Barbara Ko³wzan (I-15)
dr in¿. Mieczys³aw Steininger (I-3)
otrzymali Nagrodê Prezesa Rady Mini-

strów za przeprowadzenie rekultywacji sta-
wu osadowego zawieraj¹cego odpady prze-
róbcze z produkcji koncentratów w Kowa-
rach.

Sudeckie z³o¿a rud uranu – pierwiastka
o znaczeniu strategicznym – by³y przed-
miotem zainteresowania Zwi¹zku Radziec-

Od lewej stoj¹: dr Tomasz Boratyñski, dr Bogdan Dyba³a, mgr Mariusz Frankiewicz i prof. Edward

Chlebus

Nagrody Prezesa Rady Ministrów



paŸdziernik 2002 27

kiego. Na podstawie umowy miêdzy Polsk¹
a ZSRR w roku 1948 utworzono specjali-
styczne przedsiêbiorstwo pañstwowe zaj-
muj¹ce siê poszukiwaniem, wydobyciem,
przerobem i eksportem rudy uranu. Dzia-
³alnoœæ tych zak³adów opatrzona by³a klau-
zul¹ tajnoœci i w pierwszym okresie pro-
wadzona by³a pod nadzorem radzieckiej
administracji wojskowej.

Strategiczna rola uranu z czasem zma-
la³a. Po 1956 r. wymieniano radzieck¹ ka-
drê in¿yniersk¹ i kierownicz¹ na polsk¹. Po
wyczerpaniu siê bogatych w uran rud utwo-
rzono w Kowarach w 1967 roku zak³ad pro-
dukcji koncentratów uranowych dla potrzeb
eksportowych i planowanego rozwoju ener-
getyki j¹drowej w Polsce. Powsta³o tu sk³a-
dowisko odpadów szlamowych, tzw. staw
osadowy. Szacuje siê, ¿e zgromadzono w
nim ok. 250 tys. ton odpadów z produkcji
koncentratów uranowych.

W 1972 r. zlikwidowano zak³ad, a teren
i maj¹tek zak³adów przekazano Politech-
nice Wroc³awskiej. Powsta³ tu Zak³ad Do-
œwiadczalny PWr „Hydromech” specjalizu-
j¹cy siê w hydrometalurgii i nowych tech-
nologiach. Od roku 1972 do stawu
wprowadzano odpady technologiczne z
dzia³alnoœci Zak³adu, a póŸniej spó³ki „Hy-
dromet”. By³y to m.in. odpady z: produk-
cji doœwiadczalnej koncentratów miedzio-
wych, szlamów anodowych, produkcji siar-
czanu niklu, odpady poflotacyjne, odpady
z produkcji katalizatorów, przeróbki rudy
lantanowcowej, œcieki z produkcji pow³ok
galwanicznych.

Wieloletnie przetwarzanie rud urano-
wych doprowadzi³o do szkód w biosferze i
naruszenie równowagi ekologicznej.

Ze wzglêdu na zgromadzony w stawie
osadowym depozyt – jego rodzaj i iloœæ,

natê¿enie wystêpuj¹cego tu promieniowa-
nia jonizuj¹cego, z³y stan techniczny za-
pory zagra¿aj¹cy statecznoœci skarp, po³o-
¿enie na stoku góry i na terenie dzia³alno-
œci górniczej – staw stanowi³ rzeczywiste
zagro¿enie dla œrodowiska i okolicznych
mieszkañców. Sytuacja sta³a siê krytyczna
podczas powodzi 1997 r., kiedy to ca³a za-
pora nasi¹k³a wod¹, a czêœæ podstawy za-
pory zosta³a uleg³a erozji. Grozi³o to wy-
dostaniem siê zawartoœci stawu na zewn¹trz
oraz ska¿eniem wód rzeki Jedlicy. Koniecz-
nym sta³o siê zatem opracowanie komplek-
sowego sposobu zabezpieczenia stawu i li-
kwidacji wystêpuj¹cych zagro¿eñ.

Politechnika Wroc³awska, jako u¿yt-
kownik terenu, uzna³a za pilne i konieczne
podjêcie dzia³añ zmierzaj¹cych do kom-
pleksowego uregulowania zagro¿eñ œrodo-
wiska i uruchomi³a program, który obejmo-
wa³ trzy etapy dzia³ania:
a) przeprowadzenie szczegó³owych badañ

w celu zdefiniowania zagro¿eñ i opra-

cowania danych do projektowania,

b) opracowanie projektów technicznych,
c) prace wykonawcze

Pierwszym zadaniem by³o zapewnienie
finansowania ca³oœci prac. Niezbêdne by³o
te¿  przygotowanie bazy danych do projek-
towania oraz na wykonanie projektów tech-
nicznych eliminacji istniej¹cych zagro¿eñ.
Kierownikiem tego programu zosta³ dr in¿.
Kazimierz Grabas, a do realizacji za³o¿o-
nych celów powo³ano cztery specjalistycz-
ne zespo³y badawcze, którymi kierowali:
–  dr Józef Koszela – zespó³ geologii, gór-

nictwa i geotechniki,
–  dr in¿. Mieczys³aw Steininger – zespó³

chemii,
–  dr Barbara Ko³wzan – zespó³ biologii i

ekologii,

–  prof. dr hab. in¿. Witold Charewicz  –
zespó³ radiologii.
Dr Józef Koszela pe³ni³ jednoczeœnie

funkcjê generalnego projektanta przedsiê-
wziêcia, a dr hab. W³odzimierz Brz¹ka³a
by³ jednym z g³ównych wspó³autorów pro-
jektów technicznych i innych opracowañ z
zakresu geotechniki.

Rekultywacja wymaga³a przeprowadze-
nia prac naukowo-badawczych, rozwojo-
wych i wdro¿eniowych oraz wielokierun-
kowych dzia³añ organizacyjnych, w tym
sta³ych kontaktów z Komisj¹ Unii Europej-
skiej, Pañstwow¹ Agencj¹ Atomistyki i za-
graniczn¹ firm¹ wykonawcz¹.

Zespó³ w pe³ni zrealizowa³ za³o¿one cele
naukowo-techniczne i spo³eczne:
– zwiêkszono statecznoœæ obwa³owañ i

pod³o¿a stawu osadowego,
– uporz¹dkowano stosunki wodne,
– dokonano immobilizacji zanieczysz-

czeñ,
– zmniejszono promieniowanie jonizuj¹-

ce do poziomu t³a,
– wkomponowano obiekt w krajobraz,
– dokonano biozabudowy powierzchni te-

renu,
– zastosowano nowoczesne metody ba-

dawcze i nowoczesne technologie,
szczególnie w zakresie radiometrii i geo-
techniki.
Rezultatem tych prac jest zlikwidowa-

nie stawu, który w opinii w opinii Starosty
Jeleniogórskiego by³ obiektem o najwy¿-
szym stopniu zagro¿enia œrodowiska w
powiecie jeleniogórskim.

Wykonany projekt uzyska³ pozytywne
opinie wspó³pracuj¹cych instytucji: Komi-
sji Europejskiej, firmy wykonawczej z Nie-
miec, Pañstwowej Agencji Atomistyki, Sta-
rostwa Powiatowego w Jeleniej Górze,
wa³brzyskiego oddzia³u Okrêgowego Urzê-
du Górniczego we Wroc³awiu oraz burmi-
strza, Zarz¹du i Rady Miasta Kowary, a tak-
¿e niezale¿nych recenzentów.

Powy¿sze rozwi¹zanie jest jedynym w
Europie rozpoczêtym i zakoñczonym
przedsiêwziêciem rekultywacyjnym osad-
nika tego typu odpadów i w 2001 roku zo-
sta³o uznane za wybitne krajowe osi¹gniê-
cie naukowo-techniczne

III. Dwa zespo³y
      z Instytutu Techniki
      Cieplnej i Mechaniki
      P³ynów PWr

otrzyma³y wspólnie nagrodê za prace
wdro¿eniowe dla Energetyki Cieplnej.

W ramach prac naukowo-badawczych
realizowanych przez Zak³ad Urz¹dzeñ Ko-
t³owych i Gospodarki Cieplnej Instytutu
Techniki Cieplnej i Mechaniki P³ynów Po-
litechniki Wroc³awskiej zespó³ w sk³adzie:

dr in¿. Henryk Karcz (I-20) - kierownik,

0d lewej stoj¹ dr in¿. Kazimierz Grabas, dr Józef Koszela, dr hab. W³odzimierz Brz¹ka³a, dr Barbara

Ko³wzan, prof. dr hab. Witold Charewicz, dr in¿. Mieczys³aw Steininger
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dr in¿. W³adys³aw Sikorski (I-20),
i in¿. Wies³aw Jodkowski (I-20)
podj¹³ siê rozwi¹zania problemu palni-

ków olejowych wielkiej mocy do spalania
ciê¿kich paliw p³ynnych w zastosowaniu
do rozruchu kot³ów energetycznych.

Czêsto obserwujemy, jak podczas roz-
palania kot³a w ciep³owni z komina wydo-
bywa siê gêsty, czarny dym. Aby unikn¹æ
protestów okolicznych mieszkañców roz-
ruch kot³a najczêœciej przeprowadzany jest
w nocy.

Uk³ad rozpalania kot³ów energetycz-
nych z olejowymi palnikami gazodyna-
micznymi  umo¿liwia rozpalanie kot³ów w
bardzo szerokim zakresie mocy cieplnej, a
charakterystyczn¹ cech¹ palnika opracowa-
nego przez zespó³ dr Henryka Karcza jest
bezdymne spalanie paliwa w zakresie od
200 kg/h do 4000 kg/h. Wszystkie inne
konstrukcje palników zapewniaj¹ wzglêd-
nie dobr¹ jakoœæ spalania najwy¿ej do 1000
kg/h. W³aœciwoœæ tê osi¹gniêto dziêki do-
skona³emu rozpyleniu paliwa, uzyskanemu
unikaln¹ opatentowan¹ metod¹. To dosko-
na³e rozpylenie paliwa umo¿liwia zap³on
palnika mazutowego od iskry elektrycznej
bez koniecznoœci stosowania zapalarki ga-
zowej. Palnik ten, jako jedyny, pali siê bez-
dymnie równie¿ w warunkach zimnej ko-
mory kot³a (w czasie rozruchu) dziêki cze-
mu z komina od pocz¹tku wydobywa siê
„bia³y” dym. Umo¿liwia to rozruch kot³ów
niezale¿nie od pory dnia.

Dziêki zastosowaniu w szeregu krajo-
wych elektrociep³owni i elektrowni palni-
ków gazodynamicznych uzyskano nieza-
wodn¹ pracê uk³adu rozpalania przy ca³-
kowitym i zupe³nym spalaniu, co
spowodowa³o oszczêdnoœæ oleju w czasie
rozruchu kot³a przeciêtnie o 25¸30% oraz
ograniczenie emisji substancji szkodliwych

poni¿ej dopuszczalnych norm zanieczysz-
czenia œrodowiska.

Uk³ad rozpalania kot³a oraz zastosowa-
ne w nim palniki olejowe zosta³y opraco-
wane i wdro¿one na podstawie prowadzo-
nych przez autorów badañ podstawowych,
których wyniki zosta³y przedstawione w
szeregu publikacjach.

Wdro¿one dotychczas instalacje da³y,
udokumentowany referencjami, wymier-
ny efekt ekonomiczny w postaci oszczêd-
noœci oleju o wartoœci oko³o 11.412.600
z³, zaœ z pozosta³ych obiektów szacunko-
wy efekt w skali rocznej wynosi oko³o
60.000.000 z³. W zdecydowany sposób
poprawi³y tak¿e niezawodnoœæ eksploata-
cyjn¹ uk³adów rozruchowych i zmniejszy-
³y emisjê substancji szkodliwych do at-
mosfery.

W okresie od pocz¹tku wdro¿eñ (od
roku 1990) efekt szacunkowy ekonomicz-

ny wynikaj¹cy z oszczêdnoœci paliw p³yn-
nych jest rzêdu 700.000.000 z³.

Wchodz¹cy w sk³ad drugiego zespo³u:

dr in¿. Januariusz Górecki (I-20) – kie-
rownik,

prof. zw. dr hab. in¿. Jerzy Stañda (I-20),
dr in¿. Artur Andruszkiewicz (I-20),
oraz mgr in¿. Krzysztof Kubas (I-20)
w ramach wspó³pracy z Elektrowni¹

„Turów” w Bogatyni wykonali prace ba-
dawcze, w wyniku których w latach 2000 i
2001 dokonano tam dwóch wdro¿eñ doty-
cz¹cych uk³adów pomiarowych bloku ener-
getycznego. Tematem pierwszego by³
„Uk³ad do pomiaru strumienia masy wody
w obiegu ch³odz¹cym skraplacze bloku”.

W uk³adzie do pomiaru strumienia
masy wody zastosowano za skraplaczami
bloku prototypowe sondy uœredniaj¹ce ci-
œnienie dynamiczne strumienia wody p³y-
n¹cej w przewodach (o œrednicy 1600
mm). Uzyskiwany z uk³adu sygna³ pomia-
rowy jest dostarczany do nastawni steru-
j¹cej prac¹ bloku i wykorzystywany do
bie¿¹cej kontroli pracy uk³adu kondensa-
cyjnego, co w efekcie powoduje podnie-
sienie jego  sprawnoœci eksploatacyjnej.
Prace te s¹ obecnie kontynuowane dla in-
nych bloków elektrowni.

Przedmiotem drugiego wdro¿enia by³y
„Uk³ady pomiarowe oporów hydraulicz-
nych na sitach w kana³ach ss¹cych pomp
wody ch³odz¹cej skraplacze bloku”.

Do okreœlania oporów hydraulicznych
zastosowano metodê poœredni¹ polega-
j¹c¹ na okreœlaniu zale¿noœci strumienia
wody ch³odz¹cej, ciœnienia statycznego
za sitem oraz poziomu wody ch³odz¹cej
w kanale przed sitem od oporów hydrau-
licznych sita (zatkania). Sygna³y pr¹do-
we z czujników mierz¹cych wymienione
parametry s¹ kierowane do mikroproce-

0d lewej stoj¹: in¿. Wies³aw Jodkowski, dr Henryk Karcz i dr W³adys³aw Sikorski

0d lewej stoj¹:: dr Januariusz Górecki, dr Artur Andruszkiewicz, prof. Jerzy Stañda i mgr Krzysztof

Kubas
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sorowego przetwornika wskazuj¹cego ak-
tualne opory sita.

Wyniki wdro¿onych prac by³y prezento-
wane na miêdzynarodowych konferencjach
i w czasopismach naukowo-technicznych.

Grzegorz Sêk - dwukrotny stypendy-
sta FNP - zosta³ uhonorowany Nagrod¹
Prezesa Rady Ministrów za pracê dok-
torsk¹ „Spektroskopia fotoodbiciowa
sprzê¿onych studni i kropek kwanto-

wych”. Zosta³a ona wykonana w Insty-
tucie Fizyki PWr pod kierunkiem prof.
Jana Misiewicza. Celem pracy by³o wy-
znaczenie fundamentalnych w³aœciwoœci
tych nowych obiektów kwantowych, któ-
re coraz czêœciej znajduj¹ zastosowanie
w przyrz¹dach optoelektronicznych i
elektronicznych takich jak: Ÿród³a i de-
tektory promieniowania, tranzystory, czy
mo¿e równie¿ w niedalekiej przysz³oœci

podstawowe elementy logiczne kompu-
tera kwantowego. Wa¿nym osi¹gniêciem
dr Grzegorza Sêka by³y pierwsze w Pol-
sce i jedne z pierwszych na œwiecie ba-
dania samorosn¹cych kropek kwanto-
wych i ich sprzê¿onych uk³adów modu-
lacyjnymi metodami optycznymi, w
których specjalizuje siê zespó³ profesora
Misiewicza. Grupa ta od kilku lat zajmu-
je siê  niskowymiarowymi strukturami
pó³przewodnikowymi stosuj¹c g³ównie
nieniszcz¹ce metody spektroskopowe.
Badania wykonywane s¹ we wspó³pracy
z wieloma krajowymi i zagranicznymi in-
stytucjami naukowymi wytwarzaj¹cymi
tego rodzaju struktury.

Prace, w których obecnie uczestniczy
laureat, dotycz¹ nowej generacji laserów
pó³przewodnikowych dla telekomunikacji
œwiat³owodowej konstruowanych w opar-
ciu o technologiê arsenku galu. Prowadzi
on równie¿ badania zjawisk optycznych w
uk³adach pó³przewodnikowych kropek
kwantowych realizuj¹cych funkcje kompu-
tera kwantowego. Oba zagadnienia finan-
sowane s¹ w ramach dwóch niezale¿nych
projektów z tzw. V Europejskiego Progra-
mu Ramowego.

Szerzej o tematyce badañ prowadzonych
przez dr Grzegorza Sêka pisaliœmy w nu-
merze 153 „Pryzmatu”.

Dr Grzegorz Sêk (z lewej) ze swoim promotorem prof. Janem Misiewiczem

Stypendium
Ministra Edukacji Narodowej

i Sportu
na rok akad.2002/2003

Wydzia³ Budownictwa
L¹dowego i Wodnego
Pawe³ Hawryszkow

Wydzia³ Chemiczny
Ewelina Bogdan
Bart³omiej Skwara
Jolanta ¯urek

Wydzia³
Informatyki I Zarz¹dzania
Przemys³aw Biecek
Przemys³aw Dowgia³o
Pawe³ Piotr Mazur
Artur Pajkert
Ewelina Szeja

Wydzia³ Podstawowych
Problemów Techniki
Adam Bielaszewski
Wojciech Donderowicz
Witold Jacak
Przemys³aw Klusik
Mateusz Kwaœnicki
Karol Langner
Jacek Ma³ecki
Bart³omiej Siudeja
Bartosz Teleñczuk

Wydzia³
In¿ynierii Œrodowiska
Katarzyna     Strzelecka

Kolegium Rektorów
Uczelni Wroc³awia i Opola

             Do Spo³ecznoœci Akademickiej
Dolnego Œl¹ska i Opola

Kolegium Rektorów Wy¿szych Uczelni Wro-
c³awia i Opola wyra¿a przekonanie, ¿e zbli¿aj¹ce
siê wybory do w³adz samorz¹dowych odbêd¹ siê
przy aktywnym udziale œrodowiska akademickie-
go. Uczestnictwo w wyborach to nie tylko nasz
spo³eczny obowi¹zek, to okazja do zwrócenia
uwagi na wa¿n¹ rolê i znaczenie szkolnictwa
wy¿szego, nauki i kultury dla rozwoju Regionu.

Zwracamy siê do wspólnoty akademickiej z
apelem o inicjowanie dyskusji z kandydatami do
w³adz samorz¹dowych wszystkich szczebli na
temat regionalnej roli uczelni wy¿szych i form
wspó³pracy samorz¹d – uczelnie. Wyró¿nikiem
programów wyborczych wspieranych kandyda-
tów winna byæ dba³oœæ o rozwój szkolnictwa
wy¿szego, nauki i kultury.

Ufamy, ¿e wspólnota akademicka poprzez
udzia³ w wyborach zademonstruje sw¹ wiêŸ ze
spo³eczeñstwem Regionu, a studenci wykorzy-
staj¹ szansê do formowania prospo³ecznych po-
staw przysz³ej inteligencji.

Przewodnicz¹cy Kolegium Rektorów

/—/ prof. zw. dr hab. in¿. Tadeusz Luty

Rektor Politechniki Wroc³awskiej    

 

Wroc³aw, dnia 24 wrzeœnia 2002 r.
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Instytut Chemii i Technologii Nafty i
Wêgla Politechniki Wroc³awskiej kontynu-
uje z powodzeniem organizacjê miêdzyna-
rodowych konferencji z cyklu „Catalysis
and Adsorption in Fuels Processing and
Environmental Protection”. Tegoroczne
spotkanie, ju¿ czwarte z rzêdu, odby³o siê
w dniach 18-21 wrzeœnia br. w hotelu „Ko-
smos” w Kudowie Zdroju. Uczestniczy³o
w nim ponad 80 osób z Francji, Hiszpanii,
Anglii, USA, Ukrainy, Bia³orusi, Wêgier,
Niemiec i Polski. Co wa¿ne, reprezentowali
oni zarówno oœrodki akademickie, jak i
przemys³. Nie zdo³ali dotrzeæ uczestnicy z
Rosji i z Kazachstanu.

W imieniu Komitetu Organizacyjnego
konferencjê otworzy³ dr hab. Janusz Traw-
czyñski, zaœ ze strony instytutu powita³
goœci konferencyjnych jego dyrektor prof.
Jerzy Walendziewski. Konferencja trwa³a
3 dni. W tym czasie przedstawiono 4 re-
feraty plenarne, 21 komunikatów ustnych
oraz ponad 40 komunikatów w formie po-
sterów. Obrady odbywa³y siê w jêzyku an-
gielskim. Warto przy tym podkreœliæ do-
bry poziom jêzykowy i du¿¹ swadê m³o-
dych autorów prezentowanych ustnie
komunikatów.

Wspólnym motywem referatów plenar-
nych by³o wytwarzanie, przetwarzanie i
magazynowanie energii i paliw w sposób
spe³niaj¹cy wspó³czesne wymagania,
szczególnie wymagania zwi¹zane z ochron¹
œrodowiska. Prof. Brian McEnaney z an-
gielskiego Uniwersytetu w Bath w swoim
bardzo ciekawym wyk³adzie omówi³ skom-
plikowane zagadnienia zwi¹zane z maga-
zynowaniem energii w materia³ach wêglo-
wych. Najnowsze rozwi¹zania technolo-
giczne i techniczne w  pozyskiwaniu energii
ze Ÿróde³ odnawialnych przedstawi³ w swo-
im referacie prof. Marek £aniecki z Uni-
wersytetu A. Mickiewicza w Poznaniu. Z
kolei dr Celine Sayag (Uniwersytet Piotra
i Marii Curie w Pary¿u) pokaza³a, jak sto-
suj¹c klasyczne pomiary kinetyczne mo¿-
na uzyskaæ informacje o przebiegu reakcji
zachodz¹cych w procesach katalitycznego
hydroodsiarczania, hydroodazotowania i
hydroodtleniania frakcji paliwowych. Na-
tomiast nowoczesne rozwi¹zania stosowa-
ne przez firmy samochodowe dla wyelimi-
nowania emisji szkodliwych sk³adników
spalin z samochodowych silników benzy-
nowych przedstawi³ w bardzo interesuj¹cy
sposób dr Piotr Bielaczyc z OBR Bosmal
w Bielsku-Bia³ej.

Tematyka ustnych komunikatów przed-
stawionych podczas poszczególnych sesji
koncentrowa³a siê wokó³ g³ównych tema-

Kataliza i adsorpcja
w przetwórstwie paliw i ochronie œrodowiska

tów zarysowanych w referatach plenar-
nych. Wyniki prac dotycz¹cych badañ nad
okreœleniem w³aœciwoœci, metodami ich
udoskonalenia oraz wykorzystania sorben-
tów wêglowych i nieorganicznych przed-
stawili: dr. Lidia V. Pashchenko (Ukraiñ-
ska Akademia Nauk, Donetsk); mgr Anna
Filozof-Nieœcior oraz mgr Bart³omiej Szy-
ja (oboje z PWr) i dr Jan Krasoñ z Geo-
explorers Int., Colorado, USA). Problema-
tyka roli noœnika katalizatora oraz jego
wp³ywu na w³aœciwoœci i aktywnoœæ kata-
lizatorów by³a przedmiotem wyst¹pieñ mgr
Bo¿eny Malinowskiej i mgr Ireneusza
Szyszki (oboje z naszej PWr) oraz dr Alek-
sandra Malyscheva (Sasol GmbH Niemcy).
Wiele wyg³oszonych komunikatów doty-

czy³o zagadnieñ syntezy i charakteryzowa-
nia w³aœciwoœci katalizatorów oraz proce-
sów katalitycznych stosowanych w prze-
twórstwie paliw silnikowych: prof. Jacek
Rynkowski (P£); dr Max Petersen (Accel-
rys GmbH, Niemcy); dr Jean-Pierre Candy
(LCOMS, Francja), dr Joanna £ojewska
(UJ); dr Robert Wandas (Oœrodek Badaw-
czo-Rozwojowy Przemys³u Rafineryjnego,
P³ock); mgr Dariusz Tomasiewicz oraz mgr
Jerzy Ciepliñski (obaj z PKN Orlen SA,
P³ock). Wyniki badañ dotycz¹cych spala-
nia zwi¹zków organicznych na katalizato-
rach perowskitowych przedstawi³y mgr
Beata Bia³obok i dr Anna Musialik-Pio-
trowska (obie PWr), natomiast wyniki prac
dotycz¹cych katalitycznego unieszkodli-
wiania lotnych zwi¹zków chloroorganicz-
nych przedstawili prof. Zbigniew Karpiñ-
ski (Instytut Chemii Fizycznej PAN) oraz
prof. Gabor Szechy z Politechniki w Bu-
dapeszcie. Wyst¹pienia prof. Joaquin Oli-
vares del Valle (Uniwersytet w Sewilli,

Hiszpania) i dr Ryszarda Mostowicza (In-
stytut Chemii Przemys³owej, Warszawa)
dotyczy³y unieszkodliwiania tlenków azo-
tu zawartych w gazach spalinowych.

Wœród prezentacji posterowych warto
wspomnieæ komunikaty na temat wykorzy-
stania torfów i szungitów w ochronie œro-
dowiska (dr Anna Jankowska, PWr i dr
Czes³aw Jañczak, WSP S³upsk), wytwarza-
nia eterów tert-butylowych jako kompo-
nentów paliw motorowych (mgr Stanis³aw
Grzeczkowski, OBR PR, P³ock), katalitycz-
nego odwodorniania n-butanów (prof. Ro-
man Dziembaj, UJ) i hydroizomeryzacji n-
parafin (J. Walendziewski, PWr).

Warto podkreœliæ sprawne prowadzenie
poszczególnych sesji przez prof. prof. Te-
resê Siemieniewsk¹ (PWr), Briana McEna-
ney’a, Gabora Szechy’ego, Marka £aniec-
kiego i Jacka Rynkowskiego.

Zapewnienie odpowiedniej oprawy kon-
ferencji wymaga³o niew¹tpliwie du¿ego
wysi³ku ze strony organizatorów i nie by-
³oby mo¿liwe bez wsparcia sponsorów.
Konferencja by³a dofinansowana przez
Komitet Badañ Naukowych, a ponadto
przez PKN Orlen S.A., Rafineriê Gdañsk¹
S.A., Rafineriê Jas³o S.A., Rafineriê Nafty
Jedlicze S.A., Rafineriê Czechowice SA.
oraz Centrum Badawczo-Analityczne Ra-
cer Sp. z o.o. i Gazoprojekt S.A. W zgod-
nej opinii wszystkich uczestników konfe-
rencja okaza³a siê sukcesem naukowym i
organizacyjnym. Sukces organizacyjny nie
by³by mo¿liwy bez wielkiego zaanga¿owa-
nia wszystkich cz³onków Komitetu Orga-
nizacyjnego, w sk³ad którego wchodzili: dr
El¿bieta Beran, dr Marek Ku³a¿yñski, mgr
Bo¿ena Malinowska, dr Aleksandra Masal-
ska, dr Wojciech Pieni¹¿ek, dr Barbara
Pniak, dr Marek Stolarski, dr hab. Janusz
Trawczyñski i prof. Jerzy Walendziewski.
Na podkreœlenie zas³uguje równie¿ dosko-
na³a kuchnia oraz sympatyczna atmosfera
stworzona przez w³aœciciela hotelu „Ko-
smos” pana Mariana Klauzê, co mia³o rów-
nie¿ niew¹tpliwy wp³yw na ogóln¹ ocenê
konferencji.

Pe³ne teksty wszystkich komunikatów
oraz plakatów zosta³y opublikowane w
materia³ach konferencji (Prace Nauk. Inst.
Chemii i Technologii Nafty i Wêgla Poli-
techniki Wroc³awskiej 2002, nr 57, ISSN
0324-9867) i s¹ do nabycia w Ksiêgarni
Politechniki w budynku A-1.

Na wyraŸne ¿yczenie uczestników, or-
ganizatorzy zadeklarowali, ¿e za trzy lata
odbêdzie siê nastêpne takie spotkanie.
Mamy nadziejê, ¿e równie udane.

dr hab. in¿. Janusz Trawczyñski
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Energetyka
2002

Trudno wyobraziæ sobie, co sta³oby siê
z dzisiejsz¹ cywilizacj¹, gdyby zosta³a na-
gle pozbawiona Ÿróde³ energii. Energetyka
ma ¿ywotne znaczenie dla ka¿dego rozwi-
niêtego technicznie spo³eczeñstwa. W Pol-
sce ten temat jest szczególnie gor¹cy ze
wzglêdu na rosn¹ce powi¹zania naszego
kraju z Uni¹ Europejsk¹ oraz z powodu
¿ywo (czasem nawet zbyt ¿ywo!) dyskuto-
wanych kwestii przekszta³ceñ w³asnoœcio-
wych sektora energetycznego. Dlatego
warto odnotowaæ, ¿e na Politechnice Wro-
c³awskiej od 6 do 8 listopada bêdzie od-
bywa³a siê konferencja naukowo-technicz-
na ENERGETYKA 2002 zorganizowana
pod honorowym patronatem ministra nauki
prof. Micha³a Kleibera. Jej organizatorami
s¹ Politechnika Wroc³awska, Instytut Tech-
niki Cieplnej i Mechaniki P³ynów oraz Pol-
ska Akademia Nauk, Komitet Termodyna-
miki i Spalania. Przewodnicz¹cym Komi-
tetu Organizacyjnego konferencji jest dr
hab. in¿. Kazimierz Wójs.

Ta organizowana ju¿ po raz drugi inter-
dyscyplinarna konferencja ma na celu zgro-
madzenie przedstawicieli ró¿nych dziedzin
nauki i przemys³u. Spotkaj¹ siê tu specjali-
œci z zakresu ekologii, elektroenergetyki,
energetyki niekonwencjonalnej, mechani-
ki, informatyki i termodynamiki. Intencj¹
inicjatorów konferencji jest dzia³anie na
rzecz przep³ywu wiedzy o badaniach i po-
wstaj¹cych technologiach miêdzy reprezen-

tantami poszczególnych dziedzin. Tote¿
ka¿dy, nawet przypadkowy s³uchacz znaj-
dzie tu coœ interesuj¹cego. Wszystkich pra-
cowników i bywalców Politechniki Wro-
c³awskiej zachêcamy do zainteresowania
siê wyk³adami plenarnymi, które wyg³osz¹
prelegenci znani ze swoich popularyzator-
skich talentów.

Wyk³ady plenarne:
w dniu 6 listopada 2002 r. w auli Gma-

chu G³ównego (bud. A-1) odbêd¹ siê otwar-
te wyk³ady:

• godz. 10.00 – prof. £ukasz Turski Cy-

wilizacja bez energii?

• godz. 10.45 – prof. Andrzej Wisz-
niewski Nauka – technika – cz³owiek

• godz. 11.30 – Jerzy £askawiec, Ro-
man Walkowiak Doœwiadczenia Elek-

trowni Turów z zakresu rozwi¹zañ tech-

nicznych, finansowania i kierunków prze-

kszta³ceñ w³asnoœciowych

• godz. 12.45 – Eugeniusz Bilkowski
Elektrownia Be³chatów S.A. w okresie

transformacji

O r g a n i z a t o r z y
zapraszaj¹

Pracowników Politechniki

na

o t w a r t e  w y k ³ a d y,

które w dniu 6 listopada

przedstawi¹ prelegenci

znani ze swoich

popularyzatorskich talentów!

w dniu 7 listopada 2002 r. w sali 263
bud. A-4 zaprezentowane zostan¹:

• godz. 9.30– prof. Jacek ¯elkowski,
Franz Bauer Strategia rozwoju energetyki

w Unii Europejskiej

• godz. 10.15 – Wojciech Tabiœ Strate-

gia rozwoju polskiego sektora energetycz-

nego

Udzia³ tak powa¿nych praktyków ¿ycia
gospodarczego jak dyrektor generalny
Elektrowni Turów Jerzy £askawiec, dyrek-
tor techniczny tej firmy Roman Walkowiak,
czy Eugeniusz Bilkowski z Elektrowni
Be³chatów S.A., którzy bêd¹ wystêpowali
obok prof. £ukasza Turskiego z Centrum
Fizyki Teoretycznej PAN (Warszawa) i
prof. Andrzeja Wiszniewskiego to zdarze-
nie inspiruj¹ce do niestandardowych dys-
kusji.

By³y minister nauki zaprezentuje swoj¹
koncepcjê „dobrej nauki” i „dobrej techni-
ki” oraz miejsce cz³owieka w badaniach i
wynikaj¹ce st¹d konsekwencje etyczne.
Profesor Turski przedstawi natomiast za-
gro¿enia wynikaj¹ce ze stopnia naszego
uzale¿nienia od Ÿróde³ energii.

W nastêpnym dniu bêdzie mo¿na us³y-
szeæ wyk³ady adresowane do specjalistów.
Wyg³osz¹ je dyrektor Departamentu Roz-
woju w Ministerstwie Gospodarki Woj-
ciech Tabiœ oraz prof. Jacek ̄ elkowski (TU
Clausthal). Jego wyk³ad przygotowany
wraz z przedstawicielem przemys³u nie-
mieckiego Franzem Bauerem  poka¿e, jak
mo¿na okreœliæ rozwój kraju mierz¹c jego
zu¿ycie energii.

Zasadnicza tematyka konfe-
rencji obejmuje 11 grup tema-
tycznych. S¹ to:
• Kierunki rozwoju energetyki –
nowoczesne technologie
• Problemy energetyki zawodo-
wej
• Modelowanie procesów ciepl-
nych i przep³ywowych
• Przesy³anie i dystrybucja ener-
gii elektrycznej – rynek energii
• Ciep³ownictwo i skojarzone
wytwarzanie energii
• Energetyka niekonwencjonalna
• Diagnostyka, miernictwo i au-
tomatyzacja w energetyce
• Energetyka a ekologia
• Polski sektor energetyczny
• Produkty uboczne energetyki
• Maszyny i urz¹dzenia energe-
tyczne

Organizatorzy przewidzieli
równie¿ w programie szereg pre-
zentacji technicznych i technolo-
gicznych.

Dyrektor Jerzy £askawiec wœród energetyków z uczelni i przemys³u
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W dniach 23 – 25 wrzeœnia odby³a siê
we Wroc³awiu 44. Naukowo-Techniczna
Konferencja Spawalnicza, która obradowa-
³a pod has³em „POSTÊP I INNOWACJE
W SPAWALNICTWIE”.

Jest to cykliczna konferencja, która w
latach nieparzystych organizowana jest w
Katowicach podczas targów INTERWEL-
DING, a w latach parzystych w innych kra-
jowych oœrodkach naukowych. Oœrodek
wroc³awski by³ po raz pierwszy organiza-
torem tej konferencji w 1979 r.

W pierwszym dniu konferencji organi-
zatorzy przewidzieli zwiedzanie ALSTOM
POWER (dawniej Dolmel) oraz nowo po-
wsta³ej we Wroc³awiu fabryki autobusów
VOLVO.

Zgodnie z tradycj¹
przy okazji konferencji
odby³y siê:

– posiedzenie Rady
Programowej Przegl¹du
Spawalnictwa,

– zebranie Zarz¹du
G³ównego Sekcji Spa-
walniczej SIMP, które mia³o miejsce w fir-
mie CLOSS Polska w Œwidnicy.

Podczas oficjalnego otwarcia 44 Nauko-
wo-Technicznej Konferencji Spawalniczej
wrêczono medale im. Stanis³awa Olszew-
skiego nastêpuj¹cym osobom:

• prof. dr. hab. W³adys³awowi Kaczma-
rowi (poœmiertnie) – twórcy Zak³adu Spa-
walnictwa na Politechnice Wroc³awskiej,

• dr. in¿. Rudolfowi Lisonowi (Centrum
Badania w Julich, Niemcy) – znanemu spe-
cjaliœcie z dziedziny spajania materia³ów
ró¿noimiennych, autorowi trzech monogra-
fii, w którego laboratoriach odbywa³o sta-
¿e naukowe wielu spawalników z Polski,

• dr. in¿. Hubertowi Drzeñkowi – wie-
loletniemu i obecnemu przewodnicz¹cemu
Dolnoœl¹skiej Sekcji Spawalniczej SIMP,

• dr. in¿. Tomaszowi Kozakowi z Poli-
techniki Gdañskiej,

• prof. Eugeniuszowi Ranatowskiemu  z
Akademii Rolniczo-Technicznej w Byd-
goszczy.

Konferencja zgromadzi³a oko³o 200
uczestników, w tym blisko 50 autorów re-
feratów. Obrady odbywa³y siê na terenie
Politechniki Wroc³awskiej. Uczestnicy
konferencji reprezentowali wszystkie kra-
jowe oœrodki naukowe zajmuj¹ce siê spa-
walnictwem, a tak¿e wiele instytucji prze-
mys³owych. Tak wiêc by³o to krajowe fo-
rum wymiany doœwiadczeñ z zakresu
badañ, technologii i innowacji w dziedzi-
nie spawalnictwa. Pewnym uzupe³nieniem
konferencji by³a prezentacja piêciu refera-
tów zagranicznych.

Zakres prezentowanych referatów obej-
mowa³:

• dziedziny interdyscyplinarne bazuj¹-
ce na mechanice, fizyce i chemii, co w
szczególnoœci podkreœli³ prof. W³adys³aw

44. Naukowo-Techniczna Konferencja Spawalnicza

Innowacje w spawalnictwie

Organizatorzy konferencji i ich goœæ. Od lewej stoj¹: dr in¿. Les³aw Krynicki – kierownik Zak³adu

Spawalnictwa (I-24, W-10),  prof. Stanis³aw Piwowar –  honorowy przewodnicz¹cy sekcji spawalniczej

SIMP, dr hab.in¿. Andrzej Ambroziak, prof. nzw. PWr oraz dr in¿. Julian Kuna.
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Fundacja na rzecz Nauki Polskiej wy-
da³a raport za rok 2001. By³ to dla Funda-
cji rok jubileuszowy – zamyka³ on pierw-
sze dziesiêciolecie jej istnienia. W tym
okresie FNP wspar³a œrodowisko nauko-
we ³¹czn¹ kwot¹ 190 milionów z³otych w
formie rozmaitych subwencji oraz wielu
stypendiów i nagród. W roku 2001 reali-
zowano kilkanaœcie programów, w tym
konkursy sta³e, adresowane do naukowców
indywidualnych, takie jak: Nagroda FNP,
Subsydia Profesorskie, ponadto szeœæ pro-
gramów stypendialnych, z których dwa
przeznaczone by³y dla naukowców zagra-
nicznych. Pozosta³e osiem programów
wieloletnich dotyczy³o wspierania warsz-
tatów naukowych, subwencjonowania
wydawnictw i transferu technologii.

W 2002 roku rozpoczêto dwa nowe pro-
gramy stypendialne:

1) Krajowe stypendia wyjazdowe (fi-
nansowanie kilkumiesiêcznych wy-
jazdów badawczych m³odych na-
ukowców do wiod¹cych oœrodków
naukowych w Polsce),

2) Stypendia na kwerendy za granic¹
(stypendia umo¿liwiaj¹ce prowadze-
nie zagranicznych kwerend biblio-
tecznych i archiwalnych, s³u¿¹cych
realizacji oryginalnych prac badaw-
czych).

Ponadto dzia³aj¹ programy istniej¹ce ju¿
w latach ubieg³ych:

3) Stypendia krajowe dla m³odych na-
ukowców (od edycji 2001 r. stypen-
dyœci maj¹ mo¿liwoœæ ubiegania siê
o przed³u¿enie stypendium na drugi

4) Stypendia zagraniczne dla m³odych
doktorów (od edycji 2001 r. stypen-
dyœci po powrocie do Polski mog¹
ubiegaæ siê o grant wspomagaj¹cy w
wysokoœci do 40 tys. z³),

5) Polskie stypendium badawcze w
Szkole Studiów Slawistycznych i
Wschodnioeuropejskich Uniwersyte-
tu Londyñskiego (SSEES),

6) Stypendia Konferencyjne,
7) Stypendia dla naukowców z krajów

Europy Œrodkowowschodniej.
Programy wieloletnie:

8) Program TECHNE – wspieraj¹cy
przedkomercyjne prace nad zastoso-
waniem nowych technologii, produk-
tów i us³ug,

9) Program MILAB – wspieraj¹cy mo-
dernizacjê infrastruktury laboratoriów
i pracowni,

10)  Program CERBER – pomagaj¹cy w
wyposa¿aniu instytucji w nowoczesne
systemy zabezpieczenia i ochrony
cennych zbiorów,

Roczny raport
Fundacji na rzecz Nauki Polskiej

11)  Program SUBIN – udzielanie wspar-
cia finansowego placówkom nauko-
wym w sytuacjach wymagaj¹cych
szybkiej pomocy interwencyjnej (np.
po powodzi).

W roku 2001 beneficjentami ró¿nych
programów FNP zostali nastêpuj¹cy na-
ukowcy z Politechniki Wroc³awskiej:

– prof. dr hab.in¿. Krzysztof Abramski
– subsydium profesorskie,

– mgr in¿. El¿bieta Gawin,
– mgr in¿. Szymon Mercik,
– mgr in¿. Grzegorz Sêk – stypendia kra-

jowe dla m³odych naukowców,
– mgr in¿. Anna Jaœkiewicz,
– mgr in¿. Rafa³ Latajka – stypendia

konferencyjne,
– dr in¿. Marek Koz³owski – Wydzia³

Mechaniczny,
– dr in¿. Regina Paszkiewicz – Wydzia³

Elektroniki – program TECHNE,
– prof. dr hab. Wies³aw ¯yrnicki – Wy-

dzia³ Chemiczny – program MILAB,
– dr in¿. Marek T³acza³a – Instytut Tech-

niki Mikrosystemów – program SUBIN.
Szczegó³owe informacje o programach

i nowoœciach FNP mo¿na znaleŸæ na stro-
nie internetowej:http://www.fnp.org.pl lub
pod adresem:

FUNDACJA
NA RZECZ NAUKI POLSKIEJ

ul. Gra¿yny 11,
02-548 Warszawa,

tel.:(22) 845-95-01,
fax: 845 95 05,

e-mail:fnp@fnp.org.pl

W³osiñski w podsumowaniu obrad konfe-
rencji zaznaczaj¹c jednak, ¿e referatów tych
by³o zbyt ma³o;

• opis procesów poprzez charakteryza-
cjê wyników badañ,

• podnoszenie jakoœci w spawalnictwie,

w tym mo¿liwoœæ kszta³cenia in¿ynierów
EWE.

Szczególnie dobrze wypad³y prezenta-
cje zak³adów przemys³owych, a tak¿e wy-
stawa towarzysz¹ca konferencji (ponad 20
wystawców).

Referaty konferencyjne prezentowano w
szeœciu sesjach (25 referatów w sesjach ple-
narnych i 25 w sesji posterowej) o nastê-
puj¹cej tematyce:

• zapewnienie jakoœci, szkolenia i cer-
tyfikacje w spawalnictwie,

• problemy materia³owe i technologicz-
ne w procesach spawania ³ukowego,

•  nak³adanie warstw metodami spawal-
niczymi,

• nak³adanie warstw metodami spawal-
niczymi,

• lutowanie i lutospawanie,
• wykorzystanie w spawalnictwie Ÿróde³

ciep³a o skoncentrowanej energii.
Referaty wzbudza³y czêsto o¿ywion¹

dyskusjê przekraczaj¹c¹ zaplanowany czas
sesji.

Materia³y konferencyjne zosta³y wyda-
ne w nr 8-10.2002 „Przegl¹du Spawalnic-
twa”, co przyczyni³o siê do ich starannego
opracowania pod wzglêdem naukowym i
edytorskim.

Zawarto w nich równie¿ informacje o Wro-
c³awiu i Politechnice Wroc³awskiej.

Posiedzenie Rady Programowej „Przegl¹du Spawalnictwa” na PWr
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W dniach 16-20 wrzeœnia 2002 r. w Vel-
kich Losinach (Czechy) odby³a siê III Miê-
dzynarodowa Konferencja Naukowa nt.
„Recykling tworzyw sztucznych”, zorgani-
zowana przez Instytut Materia³oznawstwa
i Mechaniki Technicznej PWr, pod patro-
natem JM Rektora PWr, Ministra Œrodowi-
ska, Programu CEEPUS i Unii Europej-
skiej. Sponsorami konferencji byli: dziekan
Wydzia³u Mechanicznego PWr, Wojewódz-
ki Fundusz Ochrony Œrodowiska i Gospo-
darki Wodnej we Wroc³awiu, KGHM Pol-
ska MiedŸ S.A. oraz Elektrownia Turów
SA. W konferencji uczestniczy³o oko³o 60
osób reprezentuj¹cych m. in. instytucje zaj-
muj¹ce siê gospodark¹ odpadami oraz in-
stytuty naukowo-badawcze i wy¿sze uczel-
nie z kraju i z zagranicy.

Otwarcia konferencji dokonali prof.
Jerzy Kaleta – dyrektor Instytutu Mate-
ria³oznawstwa i Mechaniki Technicznej,
prof. Jerzy ZwoŸdziak – przewodnicz¹-
cy Komitetu Naukowego konferencji oraz
dr in¿. Marek Koz³owski – przewodnicz¹-
cy Komitetu Organizacyjnego (wszyscy
z PWr). Przedstawili oni g³ówne za³o¿e-
nia i cele, jakie postawili sobie organiza-
torzy wobec obserwowanego w ostatnich
latach postêpu w dziedzinie ochrony œro-
dowiska.

Podczas konferencji odby³o siê 7 sesji
plenarnych, których tematyka dotyczy³a:
szkodliwego wp³ywu odpadów na stan œro-
dowiska naturalnego i kierunków rozwoju
metod recyklingu, recyklingu mechanicz-
nego (materia³owego), uszlachetniania
wyrobów z recyklatów, recyklingu che-

micznego (surow-
cowego), recyklin-
gu organicznego
oraz recyklingu sa-
mochodów.

Podczas sesji Re-

cykling w Europie,
której przewodni-
czy³ prof. Jerzy
ZwoŸdziak, refero-
wano problemy ak-
tualnego stanu i pro-
gnozy rozwoju tech-
nologii odzysku
tworzyw sztucznych
w Europie (dr Neil
Mayne, APME,
Bruksela), pirolizy
jako metody zago-
spodarowania mie-
szanych odpadów z
tworzyw sztucznych
(dr Mihai Brebu, In-
stytut Chemii Ma-
kromolekularnej w
Jassach (Iasi, Ru-
munia), roli two-

rzyw sztucznych ulegaj¹cych degradacji w
œrodowisku w zagospodarowaniu odpadów
(prof. Ivan Chodak, S³owacka Akademia
Nauk, Bratys³awa), kompatybilizacji mie-
szanin poliolefiny–polistyren przy u¿yciu
wielosk³adnikowych kompatybilizatorów
(dr Zdenek Starý, Instytut Chemii Makro-

III Miêdzynarodowa Konferencja Naukowa
„Recykling tworzyw sztucznych” R’02

Od prawej: prof. Jerzy ZwoŸdziak, prof. Jerzy Kaleta i dr Marek Koz³owski.
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molekularnej w Pradze), reaktywnego prze-
twórstwa odpadów poliolefinowych (dr
Viera Khunowa, Politechnika w Bratys³a-
wie) i wybranych aspektów recyklingu mie-
szanin polipropylen–poliamid 6  (dr Mihai
Brebu).

W ramach sesji Recykling – zagadnienia

ogólne, której przewodniczy³ prof. Ryszard
T. Sikorski (PWr), omawiano politykê eko-
logiczn¹ w zakresie recyklingu tworzyw
sztucznych oraz politykê ekologiczn¹ pañ-
stwa w zakresie gospodarki odpadami (mgr
in¿. Lech Buchelt, Ministerstwo Œrodowi-
ska), wp³yw zanieczyszczeñ na zmiany kli-
matu (mgr in¿. Adam J. Stêpieñ, P£), aktu-
alny stan i perspektywy recyklingu tworzyw
sztucznych (prof. Andrzej Ga³êski, PAN,
£ódŸ), metody zagospodarowania odpadów
tworzyw termoplastycznych, ¿ywic fenolo-
wo-formaldehydowych oraz gumy (prof.
Wies³aw W. Su³kowski, UŒ, Katowice),
omówiono funkcjonowanie systemów zbiór-
ki i recyklingu odpadów w gminach Wiel-
kopolski, we Wroc³awiu i Toruniu oraz
przedstawiono nowe inicjatywy PWr: Cen-
trum Doskona³oœci Recyklingu Materia³ów
oraz demonstracyjn¹ liniê recyklingu two-
rzyw sztucznych (dr in¿. Marek Koz³owski).
Na sesji Recykling materia³owy, któr¹ pro-
wadzi³ prof. Wies³aw W. Su³kowski, przed-
stawiono m.in. wybrane aspekty przetwór-
stwa tworzyw sztucznych (prof. Marek Bie-
liñski, ATR, Bydgoszcz), aktualny stan
wiedzy na temat recyklingu poli(chlorku
winylu), poli(tereftalanu etylenu), polipro-
pylenu i poliamidu 6, litych poliuretanów,
w³aœciwoœci kompozytów elastomer–plasto-
mer, mo¿liwoœci recyklingu folii wielowar-
stwowych metod¹ reaktywnego przetwór-
stwa, wp³yw promotora mieszalnoœci na w³a-
œciwoœci przetworzonych odpadów folii

wielowarstwowej, charakterystykê palnoœci
recyklatu otrzymanego z oczyszczonych
wielowarstwowych opakowañ spo¿ywczych
oraz metodê autotermicznego wyt³aczania
œlimakowo-tarczowego w zastosowaniu do
recyklingu.

Podczas sesji Recykling chemiczny pro-
wadzonej przez prof. Andrzeja Ga³êskiego
i prof. Antoniego Golachowskiego (AR,
Wroc³aw) zreferowano zagadnienia doty-
cz¹ce reaktywnoœci kopolimerów butadie-
nowo-styrenowych jako modelu mechani-
zmu procesów starzenia, procesy wolnorod-
nikowe i wolne rodniki w produktach
pirolizy odpadów polimerowych, w³aœci-
woœci adsorpcyjne modyfikowanych odpa-
dów spienionego polistyrenu, modyfikowa-
nych odpadów ¿ywic fenolowo-formalde-
hydowych oraz ich zastosowanie w
procesach oczyszczania œcieków, modyfi-
kacjê piankowych systemów poliuretano-
wych produktami glikolizy, poliestrole do
tworzyw poliuretanowych otrzymywane z
odpadów poliestrów (PET i PTT) i olejów
roœlinnych, oraz termolizê mieszanin odpa-
dów tworzyw sztucznych w ekstrakcie fur-
furolowym.

W czasie sesji Kompozyty na osnowie

recyklatów, której przewodniczy³ prof. Ry-
szard Jasiñski (AE, Poznañ) prelegenci
poruszyli nastêpuj¹ce tematy: zastosowa-
nie granulatu gumowego ze zu¿ytych opon
do produkcji kompozytów uretanowo-gu-
mowych, kompozyty hybrydowe polipro-
pylenu z m¹czk¹ drzewn¹ i talkiem, kom-
pozyty polietylenu z m¹czk¹ drzewn¹ do
wytwarzania europalet, kompozytowe ma-
teria³y œlizgowe z PTFE porowatego, wy-
korzystanie recyklatu w³ókienniczych po-
kryæ pod³ogowych do modyfikacji zapraw
cementowych.

W ramach sesji Recykling samochodów,
prowadzonej przez prof. Wac³awa Lesz-
czyñskiego (AR, Wroc³aw) zapoznano s³u-
chaczy z doœwiadczeniami edukacyjnymi
w zakresie recyklingu samochodów, kon-
cepcj¹ utylizacji czêœci samochodowych
nie poddawanych recyklingowi oraz war-
toœci¹ energetyczn¹ pozosta³oœci po de-
monta¿u samochodów, zbiórk¹ i recyklin-
giem odpadów powstaj¹cych w trakcie za-
gospodarowania pojazdów wycofanych z
eksploatacji, jak te¿ recyklingiem elemen-
tów polimerowych w procesie z³omowa-
nia samochodów.

W trakcie ostatniej sesji Tworzywa bio-

degradowalne, której przewodnictwo ob-
jê³a prof. Izabella Hyla (GIG, Katowice),
omówiono m.in. problemy recyklingu od-
padów opakowaniowych z tworzyw syn-
tetycznych, œrodowiskow¹ degradacjê jako
metodê utylizacji odpadów polimerowych,
kompozyty biodegradowalne na osnowie
skrobi termoplastycznej, w³aœciwoœci wy-
trzyma³oœciowe tworzywa sporz¹dzonego
ze skrobi i tworzyw syntetycznych metod¹
ekstruzji i prasowania oraz mieszaniny
skrobi i polimeru syntetycznego zawiera-
j¹cego grupy karboksylowe.

Kilku wyst¹pieniom towarzyszy³y pre-
zentacje posterowe. Obradom towarzyszy-
³y o¿ywione dyskusje, czêsto kontynuowa-
ne w kuluarach.

Podczas trwania konferencji odby³o siê
tak¿e spotkanie robocze dotycz¹ce dzia-
³alnoœci Centrum Doskona³oœci Recyklin-
gu Materia³ów utworzonego w Instytucie
Materia³oznawstwa i Mechaniki Technicz-
nej PWr w ramach 5 Programu Ramowe-
go, które ma na celu m.in. integracjê kra-
jowych i zagranicznych oœrodków badaw-
czych i upowszechnianie wiedzy na temat
recyklingu ró¿nych materia³ów.

Podczas konferencji odby³a siê tak¿e
Sesja turystyczna, podczas której uczest-
nicy mieli okazjê zwiedziæ zamek krzy-
¿acki Bolzow i Jaskinie Jaworzyñskie.

Na podkreœlenie zas³uguje znakomi-
ta organizacja konferencji. Pe³ne teksty
wszystkich referatów zosta³y zamiesz-
czone w tomie Prace Naukowe Instytu-

tu Materia³oznawstwa i Mechaniki Tech-

nicznej Politechniki Wroc³awskiej nr 63,
Seria: Konferencje nr 10, Oficyna Wy-
dawnicza PWr, Wroc³aw 2002 (ISSN
0324-9573).

Kolejna, IV Miêdzynarodowa Konfe-
rencja Naukowa „Recykling Tworzyw
Sztucznych” odbêdzie siê w 2004 roku w
Madrycie.

mgr in¿. Dorota Dobrzyñska    

Instytut Chemii Przemys³owej  

im. Prof. Ignacego Moœcickiego,

Warszawa              
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Instytut Materia³oznawstwa i Mechani-
ki Technicznej uruchomi³ edukacyjn¹ liniê
recyklingu tworzyw sztucznych (PE, PP,
PS, PET). Linia stanowi wyposa¿enie Pra-
cowni In¿ynierii i Recyklingu Tworzyw
Sztucznych, a zosta³a wykonana dziêki do-
tacji Fundacji na Rzecz Nauki Polskiej
w ramach programu TECHNE.

W Pracowni In¿ynierii i Recyklingu
Tworzyw Sztucznych prowadzone s¹
prace doktorskie, corocznie wykonuje
siê 5-10 prac dyplomowych, odbywaj¹
siê zajêcia laboratoryjne w ramach kur-
su Recykling tworzyw sztucznych, Mate-
ria³oznawstwo oraz Nowoczesne metody
oceny tworzyw sztucznych dla studentów
trzech wydzia³ów Politechniki Wroc³aw-
skiej oraz Studium Doktoranckiego. Pra-
cownia In¿ynierii i Recyklingu Tworzyw
Sztucznych udostêpniona jest tak¿e
uczniom Zasadniczej Szko³y Samochodo-
wej w G³ogowie, w której realizowany jest

Edukacyjna linia
recyklingu tworzyw sztucznych

Autorecykling - pilotowy program dydak-
tyczny Ministerstwa Edukacji Narodowej
i europejskiego Programu Leonardo da Vin-
ci. Poœwiêcony jest on recyklingowi samo-
chodów.

Pracownia In¿ynierii i Recyklingu Two-
rzyw Sztucznych wspó³pracuje tak¿e z Za-
rz¹dem Gospodarki Odpadami Urzêdu
Miasta Wroc³awia, co doprowadzi³o do-
tychczas do zgromadzenia unikalnych in-
formacji na temat asortymentu i iloœci od-
padów tworzyw sztucznych w 700-tysiêcz-
nej aglomeracji. W dalszej kolejnoœci
podjêto prace technologiczno-aplikacyjne,
których efektem ma byæ linia recyklingu
tworzyw sztucznych dla Wroc³awia maj¹-
ca wydajnoœæ 150-200 kg/godz.

Zdobyte doœwiadczenia s¹ upowszech-
niane w kolejnych krajach Europy Central-
nej - w ramach programu CEEPUS utwo-
rzono w 1999 r. sieæ Polymer Engineering
and Recycling, maj¹c¹ na celu wymianê

studentów i kadry naukowej, wspólne pra-
ce badawcze, magisterskie i doktorskie.
Aktualnie w sieci uczestnicz¹ wy¿sze
uczelnie techniczne z Wroc³awia, Buda-
pesztu, Sofii, Jassów (Iasi, Rumunia), Bra-
tys³awy i Splitu (Chorwacja).

Prace badawcze prowadzone w Pracowni
In¿ynierii i Recyklingu Tworzyw Sztucz-
nych maj¹ na celu doskonalenie technolo-
gii recyklingu mechanicznego oraz pozna-
nie regu³ in¿ynierii materia³owej prowadz¹-
cych do projektowania i wytwarzania
tworzyw sztucznych o zamierzonych w³a-
œciwoœciach. Linia recyklingu jest unikal-
nym stanowiskiem w skali kraju i umo¿li-
wia demonstracjê poszczególnych etapów
technologicznych procesu recyklingu me-
chanicznego, a tak¿e prace badawcze i te-
stowanie nowych technologii recyklingu w
skali laboratoryjnej, poprzedzaj¹ce etap
wdro¿enia w skali przemys³owej. Produk-
tem koñcowym jest granulat lub folia. Po-
wy¿sza linia s³u¿y do recyklingu odpadów
tworzyw sztucznych (PE, PP, PS, PET).

Osoba kontaktowa:

dr in¿. Marek Koz³owski,
tel. (071)3206216,

kozlowski@nw.pwr.wroc.pl

EDUKACYJNA LINIA

RECYKLINGU TWORZYW SZTUCZNYCH

(schemat blokowy)
7 8

9 100000 11

1. Rozdrabniacz

2. Urz¹dzenie myj¹ce z turbowirówk¹

3. Suszarka – krystalizator

4. Aglomerator

5. Wyt³aczarka

6. Mieszalnik statyczny

7. G³owica do folii dmuchanej

8. Odci¹g z nawijakiem i dmuchaw¹

9. G³owica k¹towa do folii wylewanej

10. Chill-roll do folii wylewanej

11. Uk³ad orientuj¹cy

12. Wanna ch³odz¹ca

13. Osuszacz pneumatyczny

14. Granulator
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W dniach od 23 do 27 wrzeœnia 2002 r.
odby³y siê w Karpaczu kolejne, jedenaste
ju¿, polsko-niemieckie warsztaty naukowe
„11th Workshop on High Voltage Engine-
ering”, których organizatorem by³ Instytut
Podstaw Elektrotechniki i Elektrotechno-
logii PWr.

Polsko-niemieckie warsztaty naukowe
„Workshop on High Voltage Engineering”

11th International Workshop
on High Voltage Engineering

maj¹ trzydziestoletni¹ tradycjê. Inicjatorem
ich by³ prof. Jaros³aw Juchniewicz z Poli-
techniki Wroc³awskiej. Zorganizowano je
we wspó³pracy z Uniwersytetem Technicz-
nym w DreŸnie. Przez wiele lat stanowi³y
forum spotkañ naukowych specjalistów z
uczelni w Polsce i Niemieckiej Republice
Demokratycznej. W 1986 r., a wiêc jesz-
cze przed po³¹czeniem Niemiec, do wspó³-

pracy tej bardzo owocnie w³¹czy³ siê prof.
Kurt Feser z Uniwersytetu w Stuttgarcie.

Obecnie warsztaty s¹ organizowane przez
trzy polskie uczelnie: Politechnikê Wro-
c³awsk¹, Politechnikê Poznañsk¹ i krakowsk¹
Akademiê Górniczo-Hutnicz¹ oraz niemiec-
kie uniwersytety ze Stuttgartu, Drezna, Mo-
nachium i Magdeburga. W tym roku do³¹czy³
do nich Uniwersytet Techniczny w Cottbus,
posiadaj¹cy nowoczesne, bardzo dobrze wy-
posa¿one aparaturowo laboratorium wysokich
napiêæ. Od wielu lat w warsztatach bardzo
aktywnie uczestnicz¹ pracownicy Wroc³aw-
skiego Oddzia³u Instytutu Elektrotechniki.

Tematyka warsztatów obejmuje zagad-
nienia in¿ynierii wysokich napiêæ, dotycz¹-
ce zw³aszcza aktualnych problemów ba-
dawczych elektroenergetyki. Organizatorzy
tych spotkañ wyznaczaj¹ im nastêpuj¹ce
cele:
• prezentacjê wyników badañ realizowa-

nych aktualnie w poszczególnych oœrod-
kach i dyskusjê nad nimi,

• wymianê doœwiadczeñ badawczych
i pogl¹dów naukowych,

• wskazanie perspektywicznych kierun-
ków badañ,

• rozwój doktorantów i m³odych pracow-
ników naukowych pod wzglêdem umie-
jêtnoœci opracowania i przedstawiania
wyników prowadzonych badañ,

• integracjê polskich i niemieckich zespo-
³ów badawczych.
W zorganizowanych przez nas warszta-

tach naukowych w Karpaczu udzia³ wziê³o
45 osób. Oprócz licznego grona doktoran-
tów,  m³odych pracowników i profesorów
z wspó³pracuj¹cych uczelni w warsztatach
uczestniczyli zaproszeni wybitni specjali-
œci z innych niemieckich i polskich oœrod-
ków naukowych. Z referatem zaproszonym,
dotycz¹cym bardzo aktualnej kwestii dia-
gnozowania transformatorów elektroener-
getycznych podczas eksploatacji, wyst¹pi³
prof. Ryszard Malewski. Ogó³em przedsta-
wiono 32 referaty obejmuj¹ce szeroki za-
kres zagadnieñ zwi¹zanych z wysokonapiê-
ciowymi technikami probierczymi i pomia-
rowymi, diagnostyk¹ izolacji urz¹dzeñ
wysokiego napiêcia, nowymi materia³ami
i uk³adami izolacyjnymi oraz odnawialny-
mi Ÿród³ami energii elektrycznej. Ka¿de-
mu wyst¹pieniu, zgodnie z roboczym cha-
rakterem warsztatów,  towarzyszy³a wni-
kliwa krytyczna dyskusja, prowadzona
jednak w bardzo przyjaznej atmosferze.

Nastêpny – dwunasty z kolei – Work-
shop on High Voltage Engineering odbê-
dzie siê w 2004 r. w Niemczech. Jego or-
ganizacji podjêli siê profesorowie H.
Schwarz z Cottbus i Z. Styczyñski z Mag-
deburga.

Janusz Fleszyñski

Na schodach przed goœcinn¹ „Sadyb¹”

Prof. Kurt Feser z Uniwersytetu Stuttgarckiego, doktor honoris causa Politechniki Wroc³awskiej,

prowadzi pierwsz¹ sesjê.
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Podró¿ na Ukrainê ró¿ni siê od wakacyj-
nych wypraw, do jakich jesteœmy przyzwy-
czajeni: starannie zaplanowanych wycieczek
o œciœle ustalonym programie zwiedzania,
realizowanym w poœpiechu, wœród setek po-
dobnych „wypoczywaj¹cych” turystów za-
jêtych raczej robieniem niezliczonych zdjêæ,
ni¿ prawdziwym obcowaniem z nieznanym
miejscem, w którym siê znaleŸli.

Nie pamiêtam, kto dokona³ niezwykle,
moim zdaniem, trafnego podzia³u na tury-
stów i podró¿ników. Wa¿ne jest to, ¿e zde-
finiowa³ tych pierwszych jako osoby, któ-
re potrafi¹ zaprowadziæ ciê w wiele piêk-
nych miejsc, pokazaæ to, czemu foldery
turystyczne nadaj¹ kategoriê „malowniczo-
œci”. Podró¿nik tym ró¿ni siê od turysty,
¿e, jeœli oka¿esz siê chêtnym i godnym tego
obie¿yœwiatem, powiedzie ciê w miejsca
goœcinne, miêdzy niezwyk³ych, a przez to
ciekawych ludzi.

Podró¿ wreszcie ma to do siebie, ¿e ni-
gdy nie wiesz do koñca, co czeka ciê za
rogiem, a bodziec do dalszej wyprawy daje
niejasne przekonanie, ¿e jest to jednak coœ
godnego wysi³ku.

Zgodnie z wszystkimi wyznacznikami
nasza podró¿ na Ukrainê okaza³a siê wy-
praw¹ po przygodê.

Wyruszaj¹c do Z³oczowa wiedzieliœmy,
¿e trafimy do zamku, w którym przez dwa
tygodnie bêdziemy pomagaæ w bli¿ej nie-
okreœlonych pracach. Wczeœniej by³a co
prawda mowa o murach obronnych, ale
brzmia³o to tyle¿ atrakcyjnie, co niejasno.
Zamek okaza³ siê XVII-wieczn¹ twierdz¹
o czterech ogromnych bastionach, (...) do-
magaj¹c¹ siê od nas udzia³u w przywraca-
niu jej dawnej œwietnoœci.

Ufni w swoje si³y i pewni sukcesu za-
braliœmy siê wkrótce do pracy. Szybko
zdiagnozowano nasze kompetencje jako
konserwatorów zabytków i zostaliœmy za-
opatrzeni w ³opaty oraz szpadle i rozpo-
czêliœmy nasz¹ pracê przy usypywaniu
wa³ów obronnych! Jeœli nazwa czynnoœci
brzmi tak dumnie i odpowiedzialnie, to fakt
pos³ugiwania siê przy tej pracy wielk¹
³opat¹ jest doprawdy drugorzêdny.

Nie sposób opowiedzieæ w kilku zda-
niach, ile atrakcji mo¿e siê pojawiæ przy

Wyprawa do Z³oczowa
Pan Bogus³aw Idzi Martynowicz – emerytowany pracownik Katedry Geo-

metrii Wykreœlnej Wydzia³u Architektury od kilku lat prowadzi praktyki stu-
denckie w Z³oczowie na Ukrainie. Studenci naszego Wydzia³u Architektury
pomagaj¹ przy pracach konserwatorskich prowadzonych w z³oczowskim zamku
Sobieskich. Wykonuj¹ tak¿e inwentaryzacje starego cmentarza w tym mieœcie.
Poni¿ej zamieszczamy relacjê Barbary Œmigiel z Klubu Z³oczowskiego w Gli-
wicach – jednej z uczestniczek prowadzonych tam prac.

tego rodzaju pracy, zaznaczê wiêc tylko, ¿e
wkrótce wszyscy odkryliœmy w sobie ¿y³kê
archeologiczn¹. Od chwili, kiedy nasz ko-
lega Adam znalaz³ w trakcie przekopywa-
nia wa³ów fragment ceramiki z XVIII wie-
ku, wszyscy z b³yskiem po¿¹dania w oku
rzucaliœmy siê na najdrobniejszy wykopa-
ny przedmiot. Choæ zdecydowanie najwiê-
cej by³o wœród nich podkówek z austriac-
kich butów, nasze starania zosta³y wkrótce

nagrodzone kolejnym znaleziskiem: wyj¹t-
kowo dobrze zachowanym fragmentem ce-
ramiki. Nie by³o to niestety tym razem sub-
telne rokokowe cacko, ale kawa³ek solid-
nego sto³ówkowego kubka, a widnia³a na
nim, zamiast rêcznie malowanego cherubin-
ka, zupe³nie nie arystokratyczna w swym
kszta³cie kura.

Wielkim moim osi¹gniêciem, godnym
samego Indiany Jones’a, by³o natomiast
wykopanie kuli armatniej. Kula zosta³a
nastêpnie przehandlowana przez nas na
wspaniale placki ziemniaczane u naszego
ukraiñskiego kolegi Olesa, który obieca³
przyrz¹dziæ nam obiad, ale odwleka³ ten
moment, jak d³ugo siê da³o. Kuli armatniej
jednak¿e oprzeæ siê nie móg³. Oles, jako

specjalista i fascynat, znalaz³ wspólny jê-
zyk nie tylko z nami, ale równie¿ z naszy-
mi nowymi przyjació³mi, architektami z
Wroc³awia, podopiecznymi profesora Mar-
tynowicza (postaci tak barwnej, ¿e nale¿a-
³oby poœwiêciæ jemu samemu jakieœ trzy-
dzieœci akapitów). W gronie tym znalaz³ siê
równie¿ Grzeœ – historyk sztuki i wielki
mi³oœnik i znawca fortyfikacji. Ogromnie
nam siê spodoba³ i zanim zwerbowaliœmy
go do naszej ekipy ruszaj¹cej do Odessy,
Grzeœ spêdza³ wiele czasu z Olesem na
wspólnej lekturze periodyków specjali-
stycznych, które nazywaliœmy ¿artobliwie
„Playboyami” dla fortyfikatorów. Nasz
kolega bardzo zazdroœci³ nam mo¿liwoœci
pracy na zamku, a ujawniwszy siê ze swo-
imi pragnieniami, zosta³ natychmiast zapro-
szony do wspólnego wysi³ku na rzecz
wzmocnienia obronnoœci twierdzy.

Chwilami czuliœmy siê co prawda nieco
zmêczeni prac¹ w upale, jednak nawet gdy-
by zapa³ Grzesia nie dzia³a³ tak orzeŸwia-
j¹co, to mieliœmy jeszcze niedoœcigniony
(...) przyk³ad w osobie naszego g³ównego
gospodarza, dyrektora Lwowskiej Galerii
Obrazów, pana Borysa Grigorowicza WoŸ-
nickiego, który prócz wype³niania swych
licznych obowi¹zków w samym Lwowie,
niezwykle du¿o czasu spêdza³ na zamku,
przy czym nadzorowa³ wszystkie prace,
wiêkszoœæ z nich wykonuj¹c w³asnorêcz-
nie (odk¹d po raz pierwszy ujrzeliœmy go z
³opat¹, poczuliœmy siê uhonorowani przy-
dzieleniem nam podobnych obowi¹zków),
i to do póŸnych godzin nocnych. Dyrektor
pracowa³ bowiem do drugiej nad ranem, by
zerwaæ siê o godzinie szóstej i jeszcze przed
œniadaniem przekopaæ kawa³ wa³u, które-
mu my w pi¹tkê nie dalibyœmy rady w cza-
sie krótszym ni¿ trzy godziny. Dodaæ nale-
¿y, ¿e pan Borys nigdy nie zapomnia³ po-
dziêkowaæ nam za pracê, co oczywiœcie
mobilizowa³o nas prawie tak samo jak jego
przyk³ad, a z pewnoœci¹ bardziej nawet ni¿
wizyta miejscowego dziennikarza, który
napisa³ o nas wzruszaj¹cy artyku³ do lokal-
nej gazety. Zamieœci³ obok tak¿e nasze
zdjêcie jako dzielnych robotników, nie-
znacznie tylko przybrudzonych ziemi¹ (...).
Dziêki tym doœwiadczeniom dziœ ju¿ wiem,
co trzeba zrobiæ, by trafiæ na pierwsze stro-
ny gazet.

Najbardziej charakterystyczn¹ cech¹ Z³o-
czowa pozostanie dla nas jednak goœcinnoœæ
mieszkañców. Jest to goœcinnoœæ, której opis
nie wyczerpuje siê nawet w powiedzeniu
„goœæ w dom, Bóg w dom”. Z³oczowianie
zawsze maj¹ dla goœci to, na co sami nie
mog¹ sobie pozwoliæ. Nie wiem, jak to by³o
mo¿liwe, ale doœæ powiedzieæ, ¿e na odjezd-
nym zostaliœmy uczczeni uroczystym przy-
jêciem z winem, tortem i œpiewami pañ opie-
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Dzia³alnoœæ

Ko³a Emerytów i Rencistów

Wycieczka
do Warszawy

Ko³o Emerytów i Rencistów zorganizo-
wa³o w dniach od 9 do 11 wrzeœnia wy-
cieczkê do Warszawy pilotowan¹ przez
pani¹ Mariê Czarneck¹, a zorganizowan¹
przez pani¹ Izabelê Hudymê.

Po drodze odwiedziliœmy Tum ko³o
£êczycy ze s³ynn¹ kolegiat¹ romañsk¹ i
Niepokalanów. Pobyt w Warszawie roz-
pocz¹³ siê od zwiedzania starych Pow¹zek.
Przy symbolicznym grobie Stefana Sta-
rzyñskiego napotkaliœmy grupê Towarzy-
stwa Przyjació³ Warszawy. Jedna z tych
osób, pani Wies³awa Be³dycka, przewod-
niczka warszawska, zaproponowa³a nam
bezinteresowne oprowadzenie po mieœcie
w nastêpnym dniu. Po wizycie na Pow¹z-
kach udaliœmy siê do koœcio³a pw. œw. Sta-
nis³awa Kostki, aby odwiedziæ grób ks. Je-
rzego Popie³uszki (zdj.).

Drugi dzieñ rozpoczêliœmy od zwiedza-
nia warszawskiej Starówki, z koœcio³em œw.

kuj¹cych siê zamkiem. Piosenk¹ i obiadem
dzielili siê z nami tak¿e pracuj¹cy na zamku
studenci ze Lwowa. (...)

Serdecznoœæ mieszkañców Z³oczowa
dawa³a o sobie znaæ na ka¿dym kroku: pod-
czas spacerów do miasta byliœmy pozdra-
wiani i wypytywani o wra¿enia z pobytu,
czêsto te¿ nasi rozmówcy opowiadali, kto
z ich rodziny mieszka w Polsce. Jako przy-
jezdni byliœmy rozpoznawani nawet w za-
k³adzie fryzjerskim i w kawiarni. Nie mu-
szê dodawaæ, z jak¹ otwartoœci¹ wszêdzie
nas traktowano.

Z³oczów jest miejscem, gdzie kupuj¹c
dowolny produkt spo¿ywczy zawsze s³y-

szy siê od sprzedawcy „na zdrowie”. Szcze-
gólne wra¿enie zrobi³o to na nas, kiedy
kupowaliœmy prezent po¿egnalny dla pana
Romana - odŸwiernego w zamku, naszego
troskliwego opiekuna (...). Znaj¹c jego
zwyczaje podarowaliœmy mu mianowicie
eleganck¹ zapalniczkê oraz najwytworniej,
naszym zdaniem, wygl¹daj¹ce papierosy. I
tym razem ¿egna³o nas wychodz¹cych ze
sklepu wiadome pozdrowienie!

Trudno jest opowiedzieæ wszystko o
Z³oczowie. (...) Ka¿demu, kto jeszcze tam
nie by³, poleca³abym tê wyprawê. Dos³ow-
nie ka¿da rzecz, z któr¹ siê tam zetknêli-
œmy, by³a dla nas prawdziw¹ przygod¹,

pocz¹wszy od kazania w polskim koœciele,
a skoñczywszy na wspólnych ogniskach z
lwowskimi studentami.

Z czystym sumieniem mogê stwierdziæ,
¿e okazaliœmy siê prawdziwymi podró¿ni-
kami: zamiast robiæ zdjêcia, poznawaliœmy
ludzi. Sama nie mam ¿adnego zdjêcia z³o-
czowskiego zamku. Zamiast tego posiadam
obrazek z albumu Bujaka, znaleziony na
ulicy w Z³oczowie przez profesora Marty-
nowicza i nosz¹cy na odwrocie œlady kó³
jego roweru.

Nic nie jest do koñca przewidywalne,
kiedy jest siê podró¿nikiem.

Barbara Œmigiel

Anny i katedr¹
œw. Jana, Barba-
kanem i Pomni-
kiem Ma³ego
Powstañca.

Nastêpnym
punktem pro-
gramu by³ Za-
mek Królewski.
Jego wspania³e
wnêtrza poka-
zali nam prze-
wodnicy, którzy
bardzo dok³ad-
nie opowiedzie-
li o wyposa¿e-
niu poszczegól-
nych sal i ich odbudowie. Obejrzeliœmy
równie¿ bardzo ciekawe wystawy czaso-
we: malarstwa œwiatowego (obrazy ofia-
rowane przez Karolinê Lanckoroñsk¹),
wystawê poœwiêcon¹ osobistoœciom euro-
pejskim, które otrzyma³y francusk¹ Legiê
Honorow¹, ekspozycjê wyposa¿enia z
mieszkania Stefana ̄ eromskiego oraz wy-
stawê insygniów w³adzy rz¹du polskiego
na uchodŸstwie.

Pod Kolumn¹ Zyg-
munta spotkaliœmy siê
z pani¹ Wies³aw¹ Be³-
dyck¹, która podczas
jazdy autokarem opo-
wiada³a nam o intere-
suj¹cych obiektach i
postaciach z nimi
zwi¹zanych. Nastêp-
nie zwiedziliœmy
przyk³ad architektury
XXI wieku – niedaw-
no zbudowan¹ Biblio-
tekê Uniwersyteck¹
projektowan¹ przez
architekta Wies³awa
B u d z y ñ s k i e g o
(uczestniczy³ on rów-

nie¿ w konkursie na budowê œwi¹tyni
Opatrznoœci Bo¿ej). Nowa biblioteka wzbu-

dzi³a szczery zachwyt wszystkich uczest-
ników wycieczki, zw³aszcza ogrody na da-
chu wyda³y siê nam bardzo efektownym
rozwi¹zaniem (zdj.).

Du¿¹ przyjemnoœci¹ by³a dla nas tak¿e
wizyta w Parku £azienkowskim, gdzie
ogl¹daliœmy pos¹g Marsza³ka Józefa Pi³-
sudskiego, pomnik H. Sienkiewicza, Poma-
rañczarniê, Pa³ac na Wodzie i Szko³ê Ka-
detów, s³ynn¹ z wydarzeñ Powstania Listo-
padowego 1830 r., a tak¿e eksponowan¹ na
ogrodzeniu parku niezwykle ciekaw¹ wy-
stawê zdjêæ naszej planety z lotu ptaka.

Z okien autokaru obejrzeliœmy pomniki
Syrenki i Nike, Ofiar £agrów w latach
1939-1944, Powstañców Warszawy, bu-
dynki Cytadeli, gmach Sejmu, Belweder i
Pa³ac Namiestnikowski.

W trzecim dniu wycieczki zwiedziliœmy
¯elazow¹ Wolê, barokowy pa³ac w Niebo-
rowie – dawn¹ siedzibê Ogiñskich i Radzi-
wi³³ów oraz arboretum SGGW w Rogowie
z piêknym alpinarium i bogat¹ kolekcj¹ po-
³udniowoamerykañskich drzew i krzewów.

Tê wspania³¹ wycieczkê zakoñczyliœmy
obiadem w zajeŸdzie pod Piotrkowem Try-
bunalskim i wieczorem dotarliœmy do Wro-
c³awia – zmêczeni, lecz szczêœliwi i pe³ni
wra¿eñ.

dr I. Hudyma , mgr A. Ja³owy
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Jak co roku po wakacjach spotykamy siê
z prof. Stanis³awem Medeksz¹, aby za-
poznaæ siê z postêpami w pracach konser-
watorskich prowadzonych przez Polsko-
Egipsk¹ Misjê Konserwatorsk¹ dzia³aj¹c¹
na po³udniowym wybrze¿u Morza Œró-
dziemnego.

W zesz³orocznym Pryzmacie (nr 108-
109) donosiliœmy o odkryciu komory gro-
bowej podczas wykonywania wykopów
pod fundamenty budynku muzeum. Poka-
zywaliœmy wówczas tak¿e zdjêcie komory
wykonane kamer¹ cyfrow¹. Wstrzymano
wówczas prace przy budowie muzeum na
terenie nekropolii.

W marcu br. misja archeologiczna prof.
Daszewskiego przebada³a grobowiec. Naj-
ciekawszym tegorocznym odkryciem by³
znaleziony tam sarkofag ceramiczny. W
tym rejonie Egiptu od IV w. p.n.e.  domi-
nowa³y wp³ywy greckie mieszaj¹ce siê z
tradycjami egipskimi. W tradycji egipskiej
twarz mumii pokrywa³a malowana maska
poœmiertna. W Marina el-Alamein , podob-
nie jak w grobach rejonu oazy Fajum, znaj-
dowano portrety trumienne malowane na
desce. W tym grobie takiego portretu nie-
stety nie znaleziono; ponadto œlady wska-
zywa³y na to, ¿e by³ on ju¿ wczeœniej zra-
bowany.

W tym sezonie kontynuowano prace kon-
serwatorskie w innej czêœci nekropolii. W

grobowcu oznaczo-
nym symbolem T6
r e k o n s t r u o w a n o
portyk i pomiesz-
czenie nadziemne –
biclinium – du¿¹
salê jadaln¹ z dwo-
ma kamiennymi
³o¿ami biesiadnymi.
Zbiera³a siê w niej
ca³a rodzina, aby
przy okazji œwi¹t i
rocznic symbolicznie
ucztowaæ w obecno-
œci pochowanych tam
zmar³ych.

Planowan¹ budo-
wê przeniesiono w
inne miejsce, bli¿ej
brzegu morza. Dzi-
siaj muzeum ju¿ stoi
w stanie surowym
(realizowane jest w
du¿ym stopniu wg
koncepcji dr. in¿.
arch. Rafa³a Czerne-
ra z naszego Wydzia-

³u Architektury) i jest prawdopodobne, ¿e
w przysz³ym roku bêdzie ju¿ ukoñczone.
Maj¹ tam byæ eksponowane przedmioty
znalezione na terenie wykopalisk, tak¿e
malowid³a œcienne, które zdobi³y wnêtrza
domów, a które ze wzglêdu na nadmorski
klimat nie mog¹ byæ eksponowane na ze-
wn¹trz. Wszystkie elementy rekonstru-
owanych budowli musz¹ byæ natychmiast
po wykopaniu zabezpieczane chemicznie.
W przeciwnym przypadku bardzo szybko
ulegaj¹ korozji i rozsypuj¹ siê w py³. Œrod-
ki do konserwacji kupowane s¹ z pieniê-
dzy firm sponsoruj¹cych nasz¹ misjê, a
czêœciowo dostarczane przez egipskie w³a-
dze rz¹dowe.

Zwróciliœmy siê do prof. Stanis³awa Me-
dekszy z pytaniami dotycz¹cymi szczegó-
³ów jego prac.

– Czy rekonstruowane czêœci miasta s¹
ju¿ udostêpniane zwiedzaj¹cym?

– Czêsto w czasie weekendów przy-
je¿d¿aj¹ egipskie wycieczki tzw. „mi³oœni-
ków archeologii”. Czasem zatrzymuj¹ siê u
nas wycieczki niemieckie jad¹ce do pobli-
skiej oazy, gdzie bardzo ciekawe wykopali-
ska prowadz¹ ich rodacy. Rz¹dowi egipskie-
mu zale¿y na tym, ¿eby Marina el Alamein
sta³a siê s³awna nie tylko ze wzglêdu na bi-
twê z czasów II wojny œwiatowej. W tej

chwili angielskie,
niemieckie i w³oskie
wycieczki odwie-
dzaj¹ g³ównie cmen-
tarze i mauzolea z
tego okresu. Wkrótce
jednak powstanie tu
muzeum archeolo-
giczne, które bêdzie
po³o¿one na tle jedne-
go z domów odkry-
wanego miasta. Ju¿
teraz, po naszych pra-
cach rekonstrukcyj-
no-konserwatorskich,
fragmenty miasta
przybieraj¹ coraz
czytelniejsze formy
uliczek, zau³ków i
placów.

Œciany domów s¹
rekonstruowane tylko
do pewnego pozio-
mu. Podczas tego-
rocznych prac uda³o
siê ukoñczyæ rekon-
strukcjê jednej z nisz.
Nisze – edyku³y wil-
li, wyposa¿one w cie-
kawe detale architek-
toniczne – by³y
umieszczane w repre-
zentacyjnych wnê-

Nowoœci z Marina el Alamein
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trzach andronitis, czyli w czêœci domu prze-
znaczonej tylko dla mê¿czyzn. Zwieñczone
tympanonem wspartym na kolumnach, ozda-
biane malowid³ami, stanowi³y bardzo deko-
racyjny element wnêtrza.

– Czy domy w Marinie by³y piêtrowe?

– W domach mieszkalnych znajdujemy
klatki schodowe, ale nie musi to oznaczaæ,
¿e domy by³y piêtrowe. Schody najczêœciej
prowadzi³y na tarasy dachowe, które s¹
i by³y nieod³¹cznym elementem œródziem-
nomorskiej architektury. Woda deszczowa,
tak cenna w tamtejszym klimacie, by³a od-
zyskiwana z dachów specjalnym systemem
i sprowadzana do podziemnych zbiorni-
ków. Odkryto, ¿e rury spustowe sprowa-
dzaj¹ce wodê z dachów do cystern umiesz-
czonych pod posadzkami dziedziñców mia-
³y formê kolumn.

Podczas oczyszczania wnêtrz domów
odnajduje siê wiele przedmiotów codzien-
nego u¿ytku, przede wszystkim naczynia
ceramiczne: sto³owe, miseczki, talerzyki,
bardzo popularne wœród ówczesnych pañ
naczynia na kosmetyki i pachnid³a, frag-
menty skorup ceramicznych z zachowany-
mi inskrypcjami – tzw. ostrakony, lampki
oliwne o rozmaitych, czêsto ozdobnych
kszta³tach. W ostatnim sezonie czêsto spo-
tykanym motywem zdobniczym by³a g³o-
wa Serapisa z charakterystycznym nakry-
ciem g³owy. Znajduje siê te¿ sporo bi¿ute-
rii, na ogó³ z br¹zu, ale czasem i ze z³ota,
br¹zowe ciê¿arki do wa¿enia z wyryt¹ na
nich wartoœci¹ w postaci ukoœnych kresek.

Bardzo ciekawym znaleziskiem ostat-
niego sezonu by³ depozyt zak³adzinowy
ukryty w amforze zakopanej pod posadzk¹

domu. By³y tam przedmioty, które mia³y
zapewniæ pomyœlnoœæ domowi i odpêdzaæ
od niego z³e duchy: ma³a kadzielniczka z
br¹zu, z widocznymi resztkami wypalonych
w niej substancji, oraz br¹zowy pos¹¿ek
Afrodyty wielkoœci oko³o 11 cm. Jak wi-
daæ, zwyczaj wmurowywania pod budyn-

kiem kamienia wêgielnego i ró¿nych towa-
rzysz¹cych mu przedmiotów ma doœæ d³ug¹
tradycjê i niew¹tpliwie staro¿ytne korzenie.
W Egipcie (okresu dynastycznego) by³

zwyczaj umieszczania w depozycie zak³a-
dzinowym miniatur narzêdzi budowlanych
wyobra¿aj¹cych te, które s³u¿y³y do budo-
wy œwi¹tyni.

– Czy przez ten ostatni rok odczuli Pañ-
stwo bardziej napiêt¹ atmosferê ze wzglê-
du na zagro¿enia terrorystyczne?

– Od wielu lat mamy bardzo dobre sto-
sunki z Egipcjanami pracuj¹cymi przy wy-
kopaliskach. S¹ do nas bardzo przychylnie
nastawieni, bo przecie¿ dajemy im pracê.
Fundamentaliœci islamscy oczywiœcie s¹ ak-
tywni w Egipcie, czego najbardziej brutal-
nym przejawem by³ zamach na turystów ja-
poñskich kilka lat temu. Na tarasach œwi¹-
tyni Hatszepsut zginê³o wówczas
kilkadziesi¹t osób. W tym roku wzrost na-
piêcia uwidoczni³ siê g³ównie w tym, ¿e po-
wiêkszono nasz¹ ochronê policyjn¹. W
ubieg³ych latach w naszym domu mieszka³
tylko jeden, czasem dwóch policjantów,
teraz mieszka z nami ca³y pluton i jest co-
raz mniej miejsca dla nas samych. Pilnuj¹-
ce nas s³u¿by specjalne maj¹ oczywiœcie
dwojakie zadanie: ochrony ludzi i – przede
wszystkim – ochrony prac prowadzonych
przez archeologów i konserwatorów. Oso-
by zamierzaj¹ce uczestniczyæ w pracach
musz¹ cztery miesi¹ce wczeœniej z³o¿yæ
swoje dokumenty w Departamencie Staro-
¿ytnoœci. Policja turystyczna „przeœwietla”
ka¿d¹ osobê pod k¹tem dzia³alnoœci aukcyj-

no-kolekcjonerskiej. Zdarza³y siê przypad-
ki niewpuszczenia na teren wykopalisk ar-
cheologów, którzy nie zd¹¿yli wyrobiæ so-
bie odpowiedniej przepustki. Na szczêœcie
myœmy nigdy nie mieli z tym ¿adnych pro-
blemów.

– ̄ yczê zatem nadal sprzyjaj¹cej atmos-
fery i wielu ciekawych odkryæ w przysz³ym
sezonie. Dziêkujê bardzo za rozmowê.

Rozmawia³a Krystyna Malkiewicz
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Ignacy Domeyko
– obywatel œwiata

(1802-1889)
W dniu 10 czerwca 2002 r. w Oddziale

PAN we Wroc³awiu odby³a siê sesja nauko-
wa, poœwiêcona ¿yciu i dzia³alnoœci Igna-
cego Domeyki. Sesja ta, zorganizowana pod
auspicjami UNESCO z okazji 200-lecia uro-
dzin polskiego uczonego, mia³a na celu upa-
miêtnienie jego barwnego ¿ycia i bogatej w
odkrycia dzia³alnoœci naukowo-badawczej.
Organizatorami by³y nastêpuj¹ce instytucje:
Oddzia³ Polskiej Akademii Nauk we Wro-
c³awiu, Instytut Geotechniki i Hydrotechni-
ki przy Wydziale Budownictwa L¹dowego
i Wodnego PWr oraz Instytut Nauk Geolo-
gicznych UWr. Wyg³oszone odczyty by³y
niezwykle interesuj¹ce. Prelegenci reprezen-
towali: Ambasadê Chile w Warszawie, Aka-
demiê Górniczo-Hutnicz¹ w Krakowie, Uni-
wersytet Wroc³awski oraz Polsk¹ Akademiê
Nauk w Warszawie.

Wœród goœci znaleŸli siê: dr Alfredo La-
stra Norambuena – attaché kulturalny i pra-
sowy Ambasady Chilijskiej w Warszawie,
profesor Zbigniew Wójcik z Muzeum Nauk
o Ziemi, profesor Andrzej Paulo z Akade-
mii Górniczo-Hutniczej w Krakowie i dr
Jerzy Achmatowicz z Instytutu Filologii
Romañskiej Uniwersytetu Wroc³awskiego.

Referaty wyg³oszone przez naszych zna-
komitych goœci by³y niezwykle ciekawe,
podawa³y szereg interesuj¹cych faktów i
anegdot dotycz¹cych postaci wielkiego
uczonego.

Ignacy Domeyko spêdzi³ w Chile a¿ pó³
wieku. Jego pobyt w tym kraju przypad³
na lata 1838-1889. Najwa¿niejsz¹ decyzjê
w ¿yciu, zwi¹zan¹ z podpisaniem kontrak-
tu dotycz¹cego zatrudnienia na stanowisku
profesora mineralogii w szkole w Coquim-
bo, w pó³nocnej czêœci Chile, podj¹³ w paŸ-
dzierniku 1837 r. Propozycjê tak¹ z³o¿y³
Domeyce pe³nomocnik chilijskiego rz¹du.

Zgodnie ze spisem przeprowadzonym w
1835 roku, liczba ludnoœci w Chile wyno-
si³a zaledwie 1.050.000. Rozwój m³odej
republiki wymaga³ wykszta³cenia kadry
wysoko wykwalifikowanych specjalistów,
których kraj ten nie posiada³. Dlatego ów-
czesny rz¹d Chile zdecydowa³ siê sprowa-
dziæ z Europy naukowców, których obec-
noœæ mia³a stanowiæ impuls dla rozwoju
gospodarczego i naukowo-kulturalnego.

Domeyko okaza³ siê bardzo dobrym or-
ganizatorem, troszczy³ siê o wyposa¿enie
szko³y górniczej, opracowywa³ i rozwija³
programy nauczania. Jeszcze podczas pra-

cy w Szkole Œredniej w La Serena, w pro-
wincji Coquimbo, przed³o¿y³ w³adzom
oœwiatowym w Santiago propozycjê refor-
my oœwiaty. Spotka³a siê ona z aprobat¹
kierownictwa instytucji odpowiedzialnych
za edukacjê. Pocz¹tkowo kontrakt na pra-
cê w Chile podpisa³ na 6 lat (do 1844 r.).
Okaza³o siê, ¿e musi uczyæ m³odzie¿ g³ów-
nie elementarnej fizyki i chemii, a dopiero
w póŸniejszym okresie mineralogii, górnic-
twa i hutnictwa. W 1846 r. powierzono
Domeyce Katedrê Chemii i Mineralogii na
Uniwersytecie Chilijskim. W 1852 r. mia-
nowano go odpowiedzialnym za reformê
szkolnictwa wy¿szego w Chile i reorgani-
zacjê Uniwersytetu oraz wdro¿enie „wileñ-
skiego” modelu nauki i oœwiaty. W modelu
tym Uniwersytet sprawowa³ opiekê mery-
toryczn¹ nad szkolnictwem œrednim.

Od wczesnych lat m³odoœci Domeyko
interesowa³ siê naukami œcis³ymi, g³ównie
chemi¹, matematyk¹ i fizyk¹. W latach
1816-1822 studiowa³ te przedmioty na
Uniwersytecie Wileñskim. Stopieñ magi-
stra filozofii uzyska³ na podstawie egzami-
nu i rozprawy przygotowanej z matematy-
ki wy¿szej. W póŸniejszym okresie swoje-
go ¿ycia, ju¿ w Chile, w³aœnie model
wileñski, oparty na sprawdzonych wzorach
niemieckich (studentów kszta³cono w od-
dzia³ach ³¹cz¹cych w sobie katedry, w sys-
temie stacjonarnym) Domeyko rekomendo-
wa³ jako najlepszy do wprowadzenia w
m³odej republice. Warto dodaæ, ¿e w 1850
r. (tydzieñ po swoim œlubie) Ignacy Domey-
ko otrzyma³ oficjalne zaproszenie do objê-
cia Katedry Chemii, Fizyki i Mineralogii
na Uniwersytecie Jagielloñskim w Krako-
wie. Jak wiadomo, z propozycji tej nie sko-
rzysta³.

Ignacy Domeyko by³ nie tylko absol-
wentem Uniwersytetu Wileñskiego, ale tak-
¿e Wy¿szej Szko³y Górniczej – École des
Mines w Pary¿u. Mo¿na przypuszczaæ, ¿e
g³êbsz¹ wiedzê na temat Chile, które by³o
znane ju¿ wówczas ze swojego potencja³u
górniczego, Domeyko zdoby³ dopiero pod-
czas swojego pobytu we Francji. Du¿y
wp³yw na podjêcie przez niego ostatecznej
decyzji dotycz¹cej odbycia podró¿y do
Ameryki Po³udniowej wywar³ Adam Mic-
kiewicz. Pisa³: „Jest dla Ciebie miejsce w
Chile, bêdziesz profesorem chemii i meta-
lurgii, op³ac¹ Ci podró¿, a pensja wynosi 3
tysi¹ce dolarów.”

Maj¹c 35 lat, 1 lutego 1838 r., Ignacy
Domeyko rozpoczyna³ najwa¿niejszy etap
swojego ¿ycia. Podró¿ do Ameryki Po³u-
dniowej trwa³a prawie cztery miesi¹ce. 17
maja 1838 r. przedosta³ siê przez góry,
„skostnia³y z zimna, skulony na grzbiecie
chudej szkapy i bez grosza”. Posiada³ pasz-
port Polaka z Litwy, poddanego Jego Wy-

sokoœci cara rosyjskiego. Obyczaje i tra-
dycje by³y tu inne ni¿ te, do których przy-
wyk³ nowy wyk³adowca z Coquimbo.

Katolicyzm w Ameryce by³ narzucony
si³¹ jako element kolonizacji europejskiej,
obcy kulturom i zwyczajom prekolumbij-
skim. Koœció³ katolicki przeciwstawia³ siê
zatem wyzwoleniu Ameryki i popiera³ hisz-
pañskich katolickich królów. Masoneria
odegra³a istotn¹ rolê w walkach wyzwoleñ-
czych narodów amerykañskich. Wizerunki
bohaterów amerykañskich walk o wolnoœæ
znajdowa³y siê na œwieckich o³tarzach.
Przywódca pierwszego rz¹du Chile Bernar-
do O’Higgins zniós³ tytu³y szlacheckie oraz
wyda³ zakaz ich publicznego u¿ywania, co
pozostawa³o w zgodnoœci z republikañski-
mi tradycjami, znacznie ró¿ni¹cymi siê od
tych, które obowi¹zywa³y w ówczesnej
Rosji i Królestwie Polskim. Domeyko po-
trafi³ szybko zintegrowaæ siê z ¿yciem i
usposobieniem miejscowych ludzi, którzy
okazali mu wiele ¿yczliwoœci. Tak opisa³
pierwszego spotkanego Chilijczyka: „po-
czêstowa³ nas chlebem, jab³kami i orzecha-
mi i nie chcia³ przyj¹æ zap³aty”.

G³ównym oœrodkiem jego dzia³alnoœci
sta³ siê Uniwersytet Chilijski w Santiago,
utworzony w 1842 r. – najwa¿niejsza in-
stytucja naukowa, oœwiatowa i kulturalna
w Chile. W latach 1867-83 Domeyko pia-
stowa³ tam przez trzy kadencje najwy¿szy
urz¹d, mianowicie funkcjê rektora uczelni.
Przez wiele lat pracowa³ nad zreformowa-
niem chilijskiej oœwiaty, w szczególnoœci
nad rozwojem badañ naukowych i popraw¹
warunków studiowania i bytu studentów.
Niew¹tpliw¹ zas³ug¹ Domeyki by³o wpro-
wadzenie w 1847 r. kierunku górniczego
na Uniwersytet Chilijski. Jako sekretarz
Wydzia³u Górniczego opracowa³ program
kursu eksploatacji górniczej, a tak¿e pro-
gramy innych wydzia³ów, zaaprobowane
przez Radê Uniwersyteck¹ w 1855 roku.
Mia³ te¿ istotny wk³ad w nowelizacjê chi-
lijskiego prawa górniczego (w 1874 r.), któ-
re w tej formie przetrwa³o do koñca XX
wieku. Móg³ obserwowaæ prê¿ny i ekspan-
sywny rozwój Chile w XIX stuleciu. Kraj
ten sta³ siê jednym z najlepiej zorganizo-
wanych i ustabilizowanych pañstw Ame-
ryki Po³udniowej.

Ignacy Domeyko by³ wybitnym specja-
list¹ w dziedzinie mineralogii chemicznej.
Odkrycie w 1832 roku z³ó¿ rudy srebra w
Chanarcillo spowodowa³o nagromadzenie
kapita³u w rêkach wielkich przedsiêbior-
ców chilijskich, takich jak rodziny: Gallo,
Matta, Cousino, Edwards, Ossa i Suberca-
sa. Ignacy Domeyko w latach 1847-53 kie-
rowa³ misjami rozjemczymi w kopalniach
srebra, zajmowa³ siê szacowaniem warto-
œci z³ó¿.
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 W latach 1838-46 odbywa³ dalekie pod-
ró¿e badawcze. Na podstawie Ÿróde³ histo-
rycznych mo¿na przypuszczaæ, ¿e przeje-
cha³ w koñskim siodle co najmniej 7.000
km. Wêdrowa³ po bezdro¿ach i bezludnych
przestrzeniach Chile, od jednej osady gór-
niczej do drugiej. Wspina³ siê na prze³êcze
górskie o wysokoœci ponad 4.000 metrów
(rekord 4.700 m) i na czynne wulkany. Sta-
ra³ siê te¿ poznaæ zwyczaje buntowniczych
i uwa¿anych za dzikie plemion.

Jego dorobek naukowy ma charakter
wielokierunkowy. Sporz¹dzi³ bardzo wie-
le notatek, w których uderzaj¹ca jest
wszechstronnoœæ obserwacji uczonego.
Mo¿na tutaj znaleŸæ pomiary barometrycz-
ne, obserwacje klimatyczne, sejsmologicz-
ne, opisy skamielin przewodnich i meteory-
tów. Interesowa³ siê szczególnie wystêpo-
waniem z³ó¿ surowców mineralnych,
zw³aszcza poszukiwaniem kruszców, no-
wych minera³ów, wód mineralnych, a tak-
¿e tektonik¹ Andów. Stworzy³ naukowe
podstawy eksploatacji bogactw natural-
nych. Za³o¿y³ te¿ sieæ stacji meteorologicz-
nych. Pasjonowa³y go równie¿ zagadnie-
nia etnograficzne i socjologiczne. Bada³
¿ycie Indian Araukanów, przyczyniaj¹c siê
do uratowania ich od zag³ady. By³ inicja-
torem tworzenia kolekcji mineralogicz-
nych. Dysponowa³ analizami chemiczny-
mi setek próbek minera³ów. Podejmowa³
starania o przekazanie zbiorów uczelniom
polskim.

Spoœród nowych minera³ów odkry-
tych przez Ignacego Domeykê, prze-
trwa³y tylko trzy: domeykit (Cu

3
As),

krohnkit (Na
2
Cu(SO

4
)
2
×2H

2
O) i daubre-

eit BiO(Cl,OH). Ignacy Domeyko poda-
rowa³ kilka tysiêcy okazów minera³ów
muzeom na œwiecie.

Imieniem Domeyki nazwano wulkanicz-
ne pasmo górskie (Cordillera de Domeyko
– wyj¹tkowo bogate w z³o¿a rud miedzi),
znajduj¹ce siê w Andach Œrodkowych, w
pó³nocnej czêœci Chile, pomiêdzy pustyni¹
Atacama a p³askowy¿em Puna de Ataca-
ma, o d³ugoœci ok. 370 km i wysokoœci do
4325 m.

Domeyko prowadzi³ obszern¹ kore-
spondencjê i wymianê naukow¹ z zagra-
nic¹, czêsto publikowa³ w Annales des Mi-
nes i Neues Jarhrbuch der Mineralogie,
wydawa³ pamiêtniki, katalogi wystaw. Ob-
darowywa³ ksi¹¿kami biblioteki uniwer-
syteckie w Polsce, a okazami rzadkich
minera³ów – muzea w Pary¿u, Warszawie
(Uniwersytet Warszawski) i Krakowie
(Uniwersytet Jagielloñski). Zajmowa³ siê
tak¿e popularyzacj¹ wiedzy krajoznaw-
czej; jest uwa¿any za pierwszego Polaka
– badacza Andów. Opublikowa³ oko³o 500
prac naukowych.

Têskni³ za Polsk¹, myœla³ o powrocie do
kraju, gdy tylko pozwol¹ na to warunki
polityczne, ale czu³ siê te¿ obywatelem
Chile – kraju, który udzieli³ mu goœciny, a
nastêpnie obdarzy³ zaszczytami. Dba³ o
promocjê Chile przedstawiaj¹c ekspozycjê
bogactw naturalnych na wystawach miê-
dzynarodowych w Pary¿u (1867, 1878,
1889), Santiago (1875) i Filadelfii (1876).

W 1860 r ukaza³ siê w Wilnie przek³ad
Jego ksi¹¿ki Araukania i jej mieszkañcy,
a w 1878 r. w Krakowie – rozprawa: Rzut
oka na Kordyliery chilijskie i zawarte w
ich ³onie pok³ady metaliczne. W latach
1884-1888 przebywa³ na Litwie, gdzie na-
pisa³ dwie ksi¹¿ki: Moje podró¿e i Pamiêt-
nik Wygnañca. Ta ostatnia pozycja uka-
za³a siê drukiem we Wroc³awiu, w latach
1962-1963.

Po zakoñczeniu kontraktu Domeyko
zdecydowa³ siê pozostaæ w Chile. Chocia¿
nie powróci³ do kraju swoich przodków,
aktywnie uczestniczy³ w pracach Krakow-
skiego Towarzystwa Naukowego (od 1852
r.) i Akademii Umiejêtnoœci w Krakowie
(od 1874 r.).

Za swego ¿ycia w Chile by³ nazywany
aposto³em nauki i oœwiaty. Tej dzia³alnoœci
poœwiêci³ swoje ¿ycie, zarówno na Litwie,
gdy dzia³a³ w konspiracyjnych organizacjach
filomackich, jak i podczas pobytu na emigra-
cji, w Prusach, Saksonii i Francji. Tworzy³
kó³ka samokszta³ceniowe, pomaga³ chêtnym
w uzyskaniu œwiadectw ukoñczenia szkó³
œrednich i dyplomów uczelni wy¿szych.

Domeyko kocha³ swoj¹ przybran¹ oj-
czyznê. Za³o¿y³ w niej rodzinê, która do
dziœ nale¿y do znacz¹cych w kulturze ka-
tolickiego Chile. Czu³ siê tam dobrze, gdy¿
charakter narodowy Chilijczyków mia³
wiele wspólnego ze zwyczajami polskojê-
zycznej szlachty litewskiej. Posiada³ oby-
watelstwo honorowe Chile od 1848 roku.

Po raz ostatni Ignacy Domeyko wybra³
siê w podró¿ na Litwê, aby zobaczyæ swoj¹
rodzinn¹ ziemiê i spêdziæ trochê czasu ze
swoj¹ córk¹ Ann¹, gdy przesta³ pe³niæ funk-
cjê rektora na Uniwersytecie Chilijskim. Na
krótko przed rozpoczêciem powrotnej dro-
gi do Chile pisa³ w liœcie do swojego bio-
grafa Miguela Arnunategui, ¿e „mieœci w
swojej duszy dwie ojczyzny i gdy myœli o
tym, aby po¿egnaæ siê na zawsze z jedn¹ z
nich, spieszy ju¿ wróciæ do ojczyzny swo-
jego wieku dojrza³ego. Wracaj¹c do Chile
zabiera ze sob¹ garœæ litewskiej ziemi, aby
zabraæ j¹ do grobu w kraju, któremu po-
œwiêci³ swoje najlepsze lata – ponad po³o-
wê ¿ycia, które przynios³o mu tyle satys-
fakcji i dziêki któremu przeszed³ do nie-
œmiertelnoœci”.

Tradycje domeykowskie przetrwa³y do
dziœ w Chile w mineralogii, geologii i gór-

nictwie. Wœród licznych przydomków pod-
kreœlaj¹cych jego wspania³e dokonania zna-
laz³y siê takie s³owa uznania, komplemen-
ty i okreœlenia jak: „ojciec nauczania”, „ko-
wal górnictwa”, „aposto³ nauki”, „gran
sabio Polaco”. Jego nazwisko zosta³o
utrwalone tak¿e w nazwach geograficznych
i przyrodniczych: Cordillera de Domeyko,
domeykit Cu

3
As, Telebratula domeykana,

Ammonites domeykanus Dufr., Nautilus
Domeykus d’Orb., Trigonia domeykoana,
Domeykoa oppositiofolia, Viola domeyka-
na Gay, Pueblo Domeyko. Imiê Ignacego
Domeyki nosz¹ ponadto nazwy licznych
ulic, placów, szkó³, bibliotek, muzeów i
klubów sportowych.

W sesji naukowej zorganizowanej dla
uczczenia dwusetnej rocznicy jego urodzin
uczestniczy³o kilkadziesi¹t osób reprezen-
tuj¹cych ró¿ne oœrodki naukowe i instytu-
cje naukowo-badawcze z Wroc³awia, naj-
liczniej ze œrodowisk Politechniki Wro-
c³awskiej i Uniwersytetu Wroc³awskiego.
Jeszcze po zakoñczeniu sesji, a tak¿e pod-
czas uroczystego obiadu, trwa³a o¿ywiona
dyskusja wœród zaproszonych goœci.

Z tej samej okazji w maju 2002 r. odby-
³a siê Miêdzynarodowa Konferencja w sie-
dzibie UNESCO w Pary¿u. Podobne kon-
ferencje mia³y miejsce na Uniwersytecie
Wileñskim i w Bia³oruskiej Akademii Nauk
we wrzeœniu 2002 r. Du¿a miêdzynarodo-
wa konferencja planowana jest równie¿ w
Polsce, w grudniu br. na Akademii Górni-
czo-Hutniczej w Krakowie. Tematyka do-
meykowska bêdzie m.in. przedmiotem ob-
rad Seminarium Polska – Chile, organizo-
wanego na Uniwersytecie Warszawskim, w
listopadzie 2002 r.

W tym miejscu, w imieniu Komitetu
Organizacyjnego Sesji i Przewodnicz¹ce-
go Komisji Nauk o Ziemi – profesora Mi-
cha³a Sachanbiñskiego, pragnê podziêko-
waæ naszym Prelegentom, którymi byli:
doktor Alfredo Lastrra Norambuena, pro-
fesor Zbigniew Wójcik i profesor Andrzej
Paulo, za przygotowanie i zaprezentowa-
nie niezwykle interesuj¹cych referatów.

Panu Profesorowi Jerzemu Zdanowskie-
mu – Prorektorowi Politechniki Wroc³aw-
skiej w kadencji lat 1999-2002 i Panu Pro-
fesorowi Ernestowi Kubicy – ówczesnemu
Dziekanowi Wydzia³u Budownictwa L¹do-
wego i Wodnego, a obecnemu Prorektoro-
wi Politechniki Wroc³awskiej, sk³adamy
podziêkowanie za przychylnoœæ i poparcie
idei, towarzysz¹ce organizacji tej nadzwy-
czajnej sesji oraz jej finansowe wsparcie.

dr hab. Barbara Namys³owska-Wilczyñska,  
prof. nadzw. PWr                     
Zak³ad Geologii                      

Instytut Geotechniki i Hydrotechniki PWr
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Przewodnicz¹cy Kolegium prof. T. Luty
w towarzystwie prorektorów PWr powita³
zebranych w murach w³asnej uczelni. Wœród
zaproszonych goœci byli: Gra¿yna Èupaila-
Tomaszewska – przewodnicz¹ca Rady Miej-
skiej Wroc³awia, Emilian Stañczyszyn –
marsza³ek Województwa Dolnoœl¹skiego,
prof. Ludwik Turko – pe³nomocnik prezy-
denta Wroc³awia, Stanis³aw £opatowski –
przedstawiciel wojewody dolnoœl¹skiego,
Teresa Lis-Pieñkowska – dyrektor Wydzia-
³u Wspó³pracy z Zagranic¹ Urzêdu Marsza³-
kowskiego, Jan Wawrzyniak – dyrektor De-
partamentu Wspó³pracy Regionalnej Urzê-
du Marsza³kowskiego i prof. Andrzej
Drabiñski z Akademii Rolniczej.

Przewodnicz¹ca Rady Miejskiej zapro-
si³a Kolegium do wspó³pracy i przekaza³a
na rêce prof. Z. Latajki (UWr) prezent dla
Biblioteki Uniwersyteckiej.

• Uczelnie w kontekœcie integracji euro-
pejskiej

Marsza³ek E.Stañczyszyn omówi³ (o ile
dobrze rozumiemy tê euromowê) sprawê
kszta³cenia m³odzie¿y w dziedzinach, któ-
re maj¹ s³u¿yæ integracji europejskiej na-
szego regionu („m³odzie¿ dla integracji”).
Podkreœli³ ogromn¹ rolê uczelni, które obok
miast, stowarzyszeñ i organizacji gospodar-
czych s¹ cz³onkami Stowarzyszenia Dolno-

œl¹skiego na rzecz Unii Europejskiej.
Wspieraj¹ one kszta³cenie na temat norm
prawnych i instytucji zjednoczonej Euro-
py („edukacji europejskiej”), co ma do-
prowadziæ do wykszta³cenia kadr zdolnych
do reprezentowania regionu na szczeblu
unijnym („europejskiego banku kadr”).

Dyr. T. Lis-Pieñkowska przedstawi³a
dzia³ania dolnoœl¹skiego samorz¹du na
rzecz przyst¹pienia do UE. Jedn¹ z form
jest w³aœnie europejski bank kadr. Zdaniem
dyr. J.Wawrzyniaka projekt ten ma charak-
ter eksperymentalny, a jego rozwojowi s³u-
¿yæ bêdzie wprowadzenie kolejnych repre-
zentantów uczelni do Rady Programowej.

W dyskusji IM Rektorzy poinformowa-
li o aktualnych lub planowanych dzia³a-
niach na rzecz „edukacji europejskiej”:
– Na UWr dzia³a Centrum Studiów Euro-

pejskich i Niemieckich im. Willego
Brandta.

– Na AR uruchomiono studia podyplomo-
we pod nazw¹ Dolnoœl¹skie Centrum
Modelowania Hydrologicznego.

– Na AE istnieje specjalnoœæ „integracja
europejska”.

– Na PWr planuje siê wpisanie „elemen-
tów prawa europejskiego” do progra-
mów na wszystkich kierunkach studiów.

W kraju wschodz¹cego euro

Posiedzenie Kolegium Rektorów Uczelni Wroc³awia i Opola
(24 wrzeœnia 2002 r.)

Marsza³ek E. Stañczyszyn podkreœli³, ¿e
samorz¹d i urz¹d miejski potrzebuj¹ absol-
wentów uczelni, którzy kompetentnie wspo-
magaliby ich starania o œrodki przedakcesyj-
ne i u³atwiali transformacjê zwi¹zan¹ z wej-
œciem do UE. Podkreœli³ koniecznoœæ
podjêcia starañ w administracji UE w Bruk-
seli o wykreowanie miejsc pracy dla nasze-
go regionu. By zwiêkszyæ szanse Dolnego
Œl¹ska na zdobycie unijnych pieniêdzy, na-
le¿y stworzyæ miêdzyuczelniany program
s³u¿¹cy koordynacji dzia³añ.

Prof. Z. Latajka wyrazi³ pogl¹d, ¿e tak¹
koordynuj¹c¹ instytucj¹ móg³by byæ UWr, na
którym zlokalizowane jest ju¿ Biuro Karier.

• Zbli¿aj¹ siê wybory samorz¹dowe

Prof. T. Luty zaproponowa³ przyjêcie ape-
lu „Do spo³ecznoœci akademickiej Dolnego
Œl¹ska i Opola”, co spotka³o siê z aprobat¹
zebranych. Przyjêto apel przez aklamacjê.

• Inauguracja roku akademickiego 2002/
2003 i Œwiêto Nauki

Zapowiedziano uroczystoœci inauguracji
roku akademickiego na uczelniach oraz ob-
chody 300-lecia Uniwersytetu Wroc³awskie-
go i Papieskiego Wydzia³u Teologicznego
we Wroc³awiu.

Prof. Z.Latajka omówi³ uzupe³nienia do
programu obchodów 300-lecia Uniwersyte-
tu Wroc³awskiego w dniach 13, 14, 15 listo-
pada.

Prof. T.Luty poinformowa³, ¿e Politech-
nika bêdzie obchodziæ swoje œwiêto w dniu
13 listopada br.

Prof. Z. Horbowy zaproponowa³, by na-
grod¹ „za integracjê œrodowiska akademic-
kiego”, wrêczon¹ na uroczystym posiedze-
niu Kolegium (tym razem – 14 listopada) by³
obraz o tematyce wroc³awskiej.

• Nowe centrum naukowe

Kolegium popar³o przedstawion¹ przez
prof. A. Drabiñskiego ideê powo³ania Dol-
noœl¹skiego Centrum Modelowania Proce-
sów Hydrologicznych.

• Powo³anie Rady U¿ytkowników WASK

Stosownie do postanowieñ Porozumienia

Uczelni Wroc³awskich i Wroc³awskich Pla-

cówek Naukowo-Badawczych w sprawie

uczestnictwa w budowie i przysz³ego korzy-

stania z Wroc³awskiej Akademickiej Sieci

Komputerowej oraz Komputerów Du¿ej

Mocy Obliczeniowej oraz Regulaminu Rady

U¿ytkowników WASK (RU WASK), do kom-
petencji Kolegium Rektorów (jako Rady Za-
³o¿ycielskiej WASK) nale¿y powo³anie Rady
U¿ytkowników WASK.

W sk³ad RU WASK wchodz¹:
1) prorektorzy ds. nauki uczelni wroc³aw-

skich, sygnatariuszy ww. Porozumienia,

2) trzy osoby delegowane przez Oddzia³
Wroc³awski PAN i wroc³awskie instytu-
ty PAN, bêd¹ce sygnatariuszami ww. Po-

rozumienia,
3) jedna osoba delegowana przez pozosta-

³ych sygnatariuszy,
4) przewodnicz¹cy Œrodowiskowego Zespo-

³u Koordynacyjnego WASK.
Radê powo³ano na okres kadencji od 1

wrzeœnia 2002 r. do 31 sierpnia 2005 r. w
nastêpuj¹cym (prawie kompletnym) sk³a-
dzie:
1. dr hab. Leszek Borzemski, PAN O/Wro-

c³aw
2. p³k dr in¿. Jan Cieækiewicz, WSO Wojsk

L¹dowych
3. prof. Józef Dziechciarz, AE
4. prof. Jolanta Góralczyk, PWST
5. prof. Marian Klinger, AMed
6. prof. Andrzej Kotecki, AR
7. prof. Stefan Paszkowski, INTiBS PAN
8. prof. Jacek Szewczyk, ASP
9. dr Ryszard Tomczyk, AMuz
10.ks. dr hab. Wies³aw Wenz, PWT
11. prof. Tadeusz Wiêckowski, PWr
12.prof. Marek WoŸniewski, AWF
13.prof. Krzysztof Wójtowicz, UWr
14.prof. Jan Zarzycki, WTN
15.mgr  Marek Znamirowski, IImmun.iTD

PAN
16.przewodnicz¹cy Œrodowiskowego Ze-

spo³u Koordynacyjnego RU WASK bê-
dzie wybrany po powo³aniu Zespo³u

• Wybór wiceprzewodnicz¹cego Kole-
gium

Na wniosek prof. T. Lutego na wiceprze-
wodnicz¹cego Kolegium jednog³oœnie wy-
brano prof. Z. Latajkê.

• Sprawy ró¿ne

Na wniosek Rady Okrêgowej Zrzesze-
nia Studentów i Absolwentów „Millenium”
Kolegium Rektorów wyrazi³o zgodê na ob-
jêcie honorowym patronatem imprezy In-

tegracja 2002.
Prof. T. Luty poinformowa³, ¿e:

– dyrektor administracyjny PWr A. Kacz-
kowski, przewodnicz¹cy Kolegium Dy-
rektorów Administracyjnych UWiO
zda³ sprawê z posiedzenia KDAUWiO
z 4 czerwca br. i ustali³ tematykê posie-
dzenia paŸdziernikowego tego gremium,

– powsta³ projekt powo³ania fundacji pro-
mocji turystyki kongresowej.
Prof. L. Turko zawiadomi³ o miejskich

planach budowy Centrum Kongresowego.

(na podstawie protoko³u
mgr Alicji Samo³yk,  

szefa Kancelarii Rektora)
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Medale dla
prof. J.Œwi¹tka

 „(...) Jestem g³êboko przekonana, ¿e
tysi¹ce osób zwi¹zanych z edukacj¹ zas³u-
guj¹ na szczególne wyró¿nienie. Bardzo
chcia³abym uhonorowaæ i nagrodziæ
wszystkich. Wysoko ceniê Medal Komisji
Edukacji Narodowej, którego idea wywo-
dzi siê z oœwiecenia, z czasów, kiedy to
zaczêto dostrzegaæ rolê nauki i wychowa-
nia, którym przypisywano zbawcz¹ moc
wydobycia Polski z nie³adu.

(...) Dziœ wiêc serdecznie dziêkujê
wszystkim cichym autorom sukcesu pol-
skiej edukacji, wszystkim, którzy nie szczê-
dz¹c czasu, si³ i zapa³u poœwiêcaj¹ siê dla
dobra m³odego pokolenia, dla dobra Pol-
ski. Dziêkujê Pañstwu za trud uczenia i
wychowywania, ¿yczê wytrwa³oœci w d¹-
¿eniu do coraz lepszego wykonywania swo-
ich powinnoœci. B¹dŸcie Pañstwo dla swo-
ich uczniów mistrzami, autorytetami, wy-
rozumia³ymi przewodnikami po œwiecie
nauki, kultury i sztuki, a tak¿e nowej geo-
grafii, która w Europie nie przewiduje gra-
nic. Pomó¿cie m³odym ludziom zachowaæ
swoj¹ to¿samoœæ, odrêbnoœæ „ma³ych oj-

czyzn” przy swobodnym i pozbawionym
kompleksów korzystaniu z interesuj¹cych
perspektyw, jakie m³odemu pokoleniu przy-
niesie wst¹pienie Polski do Unii Europej-
skiej (...).” – napisa³a minister Krystyna
£ybacka z okazji Dnia Edukacji Narodo-
wej.

Wœród wyró¿nionych Medalem Komi-
sji Edukacji Narodowej znalaz³ siê prorek-
tor PWr ds. nauczania prof. Jerzy Œwi¹-
tek. Mamy nadziejê, ¿e jako jeden z  „ci-
chych autorów sukcesu polskiej edukacji”
bêdzie móg³ liczyæ w swoich dzia³aniach
na wsparcie ministerstwa.

Jednoczeœnie odnotowujemy, ¿e prof.
Œwi¹tek zosta³ równie¿ uhonorowany Me-
dalem „Zas³u¿onym dla Politechniki

Rzeszowskiej im. Ignacego £ukasiewi-
cza”. Uczelnia ta doceni³a jego dzia³alnoœæ
na polu kszta³cenia kadry naukowej.

Za r z ¹ d z e n i a , O k ó l n i k i ,  O g ³ o s z e n i aZa r z ¹ d z e n i a , O k ó l n i k i ,  O g ³ o s z e n i aZa r z ¹ d z e n i a , O k ó l n i k i ,  O g ³ o s z e n i aZa r z ¹ d z e n i a , O k ó l n i k i ,  O g ³ o s z e n i aZa r z ¹ d z e n i a , O k ó l n i k i ,  O g ³ o s z e n i a

W ostatnim czasie ukaza³y siê nastê-
puj¹ce zarz¹dzenia wewnêtrzne i pisma
okólne:

• Zarz¹dzenie wewnêtrzne 16/2002 z
dnia 17.05.2002 r. w sprawie szczegó³o-
wego wydzielenia maj¹tku, dostêpu do sal
dydaktycznych oraz zasad finansowania
dzia³alnoœci dydaktycznej i naukowej Wy-
dzia³u Elektroniki Mikrosystemów i Fo-
toniki (W-12);

• Zarz¹dzenie wewnêtrzne 17/2002 z
dnia 24.05.2002 r. w sprawie przeprowa-
dzenia oceny nauczycieli akademickich na
Politechnice Wroc³awskiej w roku 2002;

• Zarz¹dzenie wewnêtrzne 18/2002 z
dnia 24.06.2002 r. w sprawie zlecania za-
jêæ dydaktycznych i rozliczania pensum w
roku akademickim 2002/2003;

• Zarz¹dzenie wewnêtrzne 19/2002 z
dnia 1.07.2002 r. w sprawie utworzenia
Studenckiego Centrum Kultury Muzycz-
nej;

• Zarz¹dzenie wewnêtrzne 20/2002 z
dnia 1.07.2002 r. w sprawie liczby miejsc
i wykorzystywania pomieszczeñ w do-
mach studenckich;

• Zarz¹dzenie wewnêtrzne 21/2002 z dnia
12.07.2002 r. w sprawie og³oszenia zmian
w Statucie Politechniki Wroc³awskiej;

• Zarz¹dzenie wewnêtrzne 22/2002 w
sprawie wprowadzenia zmiany do Regu-
laminu podzia³u i przyznawania nagród
uznaniowych na Politechnice Wroc³aw-
skiej (ZW 16/96);

• Zarz¹dzenie wewnêtrzne 23/2002 z
dnia 29.08.2002 r. w sprawie wydawania
dodatkowych odpisów dyplomów ukoñ-
czenia studiów w jêzykach obcych;

• Zarz¹dzenie wewnêtrzne 24/2002 z
dnia 29.08.2002 r. w sprawie przyznawa-
nia i wyp³acania stypendiów dla studen-
tów cudzoziemców;

• Zarz¹dzenie wewnêtrzne 25/2002 z
dnia 12.09.2002 r. w sprawie ustalenia sta-
wek za prowadzenie zajêæ dydaktycznych
w ramach umów o dzie³o i zlecenia;

• Zarz¹dzenie wewnêtrzne 26/2002 z
dnia 17.09.2002 r. w sprawie podzia³u za-
dañ we w³adzach Uczelni w okresie ka-
dencji 2002-2005;

• Zarz¹dzenie wewnêtrzne 27/2002 z
dnia 20.09.2002 r. w sprawie po³¹czenia
Oddzia³ów w Bibliotece G³ównej i Oœrod-
ku Informacji Naukowo-Technicznej;

• Zarz¹dzenie wewnêtrzne 28/2002 z dnia
17.10.2002 r. w sprawie zmian w Administra-
cji Uczelni dotycz¹cych jednostek organiza-
cyjnych podleg³ych Rektorowi i Prorektorom;

• Pismo okólne 16/2002  z dnia
10.06.2002 r. w sprawie przeprowadzenia
wyborów spo³ecznych inspektorów pracy
na Politechnice Wroc³awskiej na kaden-
cjê 2002-2006;

• Pismo okólne 17/2002 z dnia
11.06.2002 r. w sprawie wprowadzenia
cennika wakacyjnego w domach studenc-
kich Politechniki Wroc³awskiej;

• Pismo okólne 18/2002  z dnia
20.06.2002 r. w sprawie ustalenia kalen-
darza akademickiego na rok akademicki
2002/2003;

• Pismo okólne 20/2002  z dnia
26.09.2002 r. w sprawie uroczystoœci In-
auguracji roku akademickiego 2002/2003
oraz godzin rektorskich;

• Pismo okólne 21/2002  z  dnia
10.10.2002 r. w sprawie obowi¹zku za-
mieszczania og³oszeñ o przetargach nie-
ograniczonym, ograniczonym oraz dwu-
stopniowym na Politechnice Wroc³aw-
skiej;

• Pismo okólne 22/2002  z dnia
10.10.2002 r. w sprawie wprowadzenia
zmiany do Pisma Okólnego 6/2002.

• Pismo okólne 23/2002 z dnia

15.10.2002 r. w sprawie zasad funkcjonowa-

nia szatni na Politechnice Wroc³awskiej.
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Odbywaj¹ca siê w
dniach 17-19 paŸ-
dziernika we Wroc³a-
wiu i Ksi¹¿u Konfe-
rencja Prorektorów ds.
Kszta³cenia Polskich
Uczelni Technicznych
by³a pod wieloma
wzglêdami szczegól-
na. Wkrótce minie
szeœæ lat dzia³alnoœci
Konferencji powo³a-
nej na pocz¹tku 1997
roku w wyniku spo-
tkania prorektorów
uczelni technicznych
we Wroc³awiu. Wiêk-
szoœæ osób, które
uczestniczy³y w pra-
cach przygotowaw-
czych, koñczy teraz
drug¹ kadencjê pro-
rektorsk¹. Do tej gru-
py nale¿y w³aœnie
prof. Alicja Koncza-
kowska, przewodni-
cz¹ca Konferencji,
która podjê³a siê trudu podsumowania jej
dorobku. Podkreœli³a, ¿e praca prorektora ds.
kszta³cenia ( lub ds. nauczania, dydaktyki

itd., bo nazwy ich funkcji s¹ ró¿ne) jest roz-
³o¿ona na ca³y rok. Musi on czuwaæ nad
opracowaniem zasad rekrutacji, egzamina-

mi i wieloma innymi sprawami, do których
ostatnio dosz³y problemy „nowej matury”
(kiedy i jakie wyniki wykorzystaæ). Prorek-

torzy trudzili siê te¿ przy opra-
cowaniu systemu punktowego
(stosowanego w ró¿nym stopniu
przez poszczególne uczelnie) i
zasad akredytacji, które dotycz¹
obecnie 25 uczelni. Wiele uwagi
poœwiêca siê algorytmom obli-
czania kosztów kszta³cenia i
zwi¹zanym z nimi, przynajmniej
teoretycznie, op³atom za studia
zaoczne i wieczorowe oraz za po-
wtarzanie kursów. NIK jest w
tych sprawach bardziej dociekli-
wa ni¿ ministerstwo. Wiele mówi
siê o statusie doktoranta, kosz-
tach wynikaj¹cych z obowi¹zku
prowadzenia badañ zdrowotnych
studentów, suplemencie do dy-
plomu itd.

Prof. J.Œwi¹tek przypomnia³,
¿e by³y na tym forum dyskuto-
wane sprawy informatyzacji
uczelni, powróc¹ one z pewno-
œci¹ w tej kadencji.

Zmiana kadencji na uczel-
niach sprawi³a, ¿e przybyli na
spotkanie zarówno byli jak za-

Konferencja Prorektorów ds. Kszta³cenia Polskich Uczelni Technicznych

Nowa kadencja,
nowy przewodnicz¹cy

JM Rektor wita uczestników konferencji w Sali Senatu
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czynaj¹cy dzia³alnoœæ prorektorzy. By³a to
zatem okazja do wymiany doœwiadczeñ, po-
szerzenia grona osób intensywnie pracuj¹-
cych na rzecz podniesienia poziomu dydak-
tyki i dokonania wyboru nowego przewod-
nicz¹cego. Na wniosek prof.
Konczakowskiej zosta³ nim reprezentant

Politechniki Wroc³awskiej – prof. Jerzy
Œwi¹tek.

Wiele mówiono przy tej okazji na temat
dorobku Komisji Akredytacyjnej Uczelni Pol-
skich (KAUT), gdy¿ to w³aœnie w tym gro-
nie wypracowano jej koncepcjê. Wielu by-
³ych cz³onków Konferencji (ze wzglêdu na

zakoñczon¹ kadencjê
prorektorów) w³¹czy³o
siê w prace KAUT.

Przybyli do Wroc³a-
wia goœcie spotkali siê w
Sali Senatu z w³adzami
uczelni. Prof. Tadeusz
Luty zachêci³ wszyst-
kich w swoim wyst¹pie-
niu do zainteresowania
siê ministerialnym doku-
mentem „Strategia roz-
woju szkolnictwa wy-
¿szego”. Wyrazi³ na-
dziejê, ¿e powa¿nie
mo¿na potraktowaæ de-
klaracjê MENiS o woli
preferowania nauk tech-
nicznych i œcis³ych.
Przypomnia³ te¿ znacze-
nie, jakie ma dla uczelni
nadchodz¹ca integracja
europejska. To sk³ania
do starañ o szybkie usta-
lenie wzoru suplementu
do dyplomu.

Sprawa suplementu
by³a podczas obrad przedmiotem referatu prof.
E.Jezierskiego. Natomiast prof. J. Œwi¹tek omó-
wi³ zagadnienia:

–  promowania najlepszych studentów i ab-
solwentów (przez stwarzanie im mo¿liwoœci
dzia³alnoœci w ko³ach naukowych, warsztatach,
konferencjach itp. oraz przy pomocy wyró¿nieñ),

Chwila na lekturê „Pryzmatu Studenckiego”
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Rozmowa z pani¹ prof. Alicj¹ Kon-

czakowsk¹ z Politechniki Gdañ-

skiej.

Prof. Alicja Konczakowska by³a prze-
wodnicz¹c¹ Konferencji Prorektorów ds.

Kszta³cenia Polskich Uczelni Technicz-
nych w kadencji 1999-2002. Objê³a tê

funkcjê po pierwszym przewodnicz¹cym –
prof. Stanis³awie Bolkowskim z Politech-
niki Warszawskiej.

– Wymieni³a Pani podczas obrad ca³¹
listê zadañ, które Konferencja realizowa-
³a w ci¹gu minionych lat. Czy podejmuj¹c
tê dzia³alnoœæ mia³a Pani ju¿ obraz tego,
jakie bêdzie pole dzia³ania Konferencji?

– W pracach Konferencji prorektorów
bra³am udzia³ w kadencji 1996 – 1999 i
mia³am mo¿liwoœæ oceniæ przydatnoœæ tej
formy wspó³pracy prorektorów. Forum
Konferencji by³o i jest naprawdê dobrym
miejscem wymiany doœwiadczeñ. Sprawy,
które tu omawiamy, maj¹ dla naszych
uczelni istotne znaczenie, dotycz¹ bie¿¹-
cych spraw nurtuj¹cych ca³e œrodowisko.
S¹ to czasami sprawy przyziemne, jak np.
wymóg zaœwiadczeñ o stanie zdrowia kan-
dydatów na studia, wynikaj¹cych st¹d
kosztów i koniecznoœci ich odzyskania.
Innego typu zagadnienie to konsekwencje
wydawana przez MEN orygina³u œwiadec-
twa maturalnego i dwóch kopii na prawach
orygina³u. Kopia œwiadectwa na prawach
orygina³u oznacza, ¿e kandydat mo¿e do
1 paŸdziernika nie deklarowaæ, które miej-
sce studiów wybiera i w efekcie zostaje
przyjêty na studia na  przyk³adowo, na
dwóch wydzia³ach lub na dwóch uczel-

niach i  rezygnuje dopiero jak „rozezna
sytuacjê”, czyli blokuje komuœ miejsce.
Jest to spo³ecznie szkodliwe, bo inny kan-
dydat móg³by na tym niewykorzystanym
miejscu rozpocz¹æ studia. Oczywiœcie bar-
dzo interesuj¹ nas zagadnienia rozwoju i
przysz³oœci szkolnictwa wy¿szego. Wy-
mieniæ tu mo¿na system punktowy, akre-
dytacjê, podnoszenie jakoœci kszta³cenia i
wymianê studentów. Dlatego wszyscy pro-
rektorzy ds. kszta³cenia (nauczania) tak
aktywnie w³¹czaj¹ siê w prowadzone przez
nas prace. Nie s¹ to problemy fikcyjne. Nie
siedzimy i nie rozmyœlamy, o czym by tu
porozmawiaæ, jak¹ kwestiê poruszyæ.
Uwa¿am wiêc to forum za bardzo po¿y-
teczne – chyba w³aœnie takie, jakiego pra-
gnê³am, gdy rozpoczynaliœmy dzia³alnoœæ
w 1997 roku, kiedy to odby³a siê pierw-
sza konferencja prorektorów, w³aœnie tu,
na Politechnice Wroc³awskiej.

– Czy intencj¹ Pañstwa by³o wtedy stwo-
rzenie wspólnego frontu uczelni wobec Mi-
nisterstwa?

– Ka¿de spotkanie prorektorów owoco-
wa³o jednym lub kilkoma dokumentami
formu³uj¹cymi nasze stanowisko wobec
aktualnych problemów, wiêc powsta³o ich
co najmniej 13. Mimo ¿e by³y kierowane
do Ministerstwa, na ¿adne nie otrzymali-
œmy odpowiedzi.

–  zasad przyznawania tytu³u „euroin¿y-
niera”, a w³aœciwie in¿yniera europejskiego.

Obecna by³a te¿, jak zwykle, przedstawi-
cielka MENiS mgr Krystyna Krawczyk, rad-
ca ministerstwa, która przedstawi³a informa-
cje na temat rekrutacji. w Departamencie

Powiedzieli o Konferencji Prorektorów

Szkolnictwa Wy¿szego. Okazuje siê, ¿e i tym
razem Politechnika Wroc³awska ma pierwsze
miejsce w rekrutacji wœród uczelni technicz-
nych (ok. 8.000 spoœród 264.000  nowych stu-
dentów, gdy PW przyjê³a zaledwie 4700
osób). Za to Warszawa wyprzedza nas pod

wzglêdem przyjêæ na studia zaoczne.
Goœcie Politechniki Wroc³awskiej mieli

podczas pobytu okazjê zwiedzenia Krzy¿o-
wej i Ksi¹¿a (zdjêcia ponizej).

Nastêpne dwa dalsze spotkania prorekto-
rów odbêd¹ siê w Krakowie i Rzeszowie.

(mk)
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Wywiad z prof. Miros³awem Moj-

skim, by³ym prorektorem Politech-

niki Warszawskiej, wiceprzewod-

nicz¹cym KAUT.

– Jak Pan ocenia dotychczasowy doro-
bek Konferencji Prorektorów ds. Naucza-
nia Uczelni Technicznych?

– Rezultaty dzia³alnoœci Konferencji s¹
znacz¹ce, zw³aszcza zas³uguje na uwagê,
¿e w tym gremium zorganizowano i prze-
prowadzono wszystkie prace zwi¹zane z
powo³aniem KAUT.

– Czy ocenia Pan, ¿e Pañska uczelnia
– Politechnika Warszawska jako czo³owa
uczelnia techniczna spe³ni³a szczególnie
inspiruj¹c¹ rolê w tych pracach?

– Konferencja to partnerskie forum. Tu
wszyscy s¹ równi. Wœród tych równych
moja uczelnia ma mo¿e prawo czuæ siê w
wiêkszym stopniu nosicielem tradycji, je-
steœmy te¿ „matk¹” niektórych uczelni tech-
nicznych.

– Jest chyba równie¿ najwiêkszym po-
ligonem, na jakim trwaj¹ eksperymenty ze
szkolnictwem wy¿szym. Maj¹ Pañstwo z
pewnoœci¹ najwiêcej studentów, wydzia-
³ów, kierunków...

– Z pewnoœci¹ tak. Zale¿y nam na tym,
¿eby jak najprêdzej objê³a nas akredyta-
cja. Znakomita wiêkszoœæ naszych kierun-
ków kszta³cenia zosta³a zg³oszona do tych
procedur, przygotowano wstêpne doku-
menty. Myœlê, ¿e w ci¹gu najbli¿szych
trzech miesiêcy mniej wiêcej jedna trze-
cia kierunków zostanie poddana ogl¹do-
wi zespo³ów oceniaj¹cych. Przedstawicie-
le niektórych kierunków s¹ szczególnie
zainteresowani szybkim uzyskaniem akre-
dytacji. Dotyczy to np. architektów.
Zreszt¹ wszystkie wydzia³y architektury
uczelni technicznych nale¿¹ pod tym
wzglêdem do czo³ówki.

– Czy dlatego, ¿e w tej dziedzinie bar-
dziej licz¹ siê kryteria uznaniowe?

– Nie, s¹dzê, ¿e te wydzia³y s¹ bardzo
silne kadrowo, maj¹ bardzo znacz¹ce do-
konania, jak udzia³ w konkursach we-
wnêtrznych, realizacje. Teraz mog¹ uzyskaæ
potwierdzenie tych osi¹gniêæ. Akredytacja
œrodowiskowa przeprowadzona przez
KAUT mo¿e stanowiæ w³aœnie potwierdze-
nie ich wysokiej pozycji w dydaktyce, a w
pewnym stopniu – tak¿e dokonañ nauko-
wych.

S¹dzê, ¿e w najbli¿szym czasie bêdzie
ros³o zainteresowanie pe³n¹ akredytacj¹.
Byæ mo¿e pierwsi zg³aszaj¹cy siê kandy-
daci wykazali siê odwag¹ i wiar¹ w siebie.
Ale fakt uzyskania, przynajmniej przez nie-
których, akredytacji zmusza nastêpnych do
w³¹czenia siê do wspó³zawodnictwa, gdy¿
nie mog¹ sobie pozwoliæ na pozostawanie
poza grup¹ „ze znakiem jakoœci”. Ponie-
wa¿  nasz system akredytacji oparty jest na
sztywno okreœlonych, wysokich wymaga-
niach, powinniœmy w rezultacie osi¹gn¹æ
wzrost poziomu kszta³cenia na uczelniach
technicznych.

– To bêdzie chyba zale¿a³o od dzia³al-
noœci komisji.

– Myœlê, ¿e komisja przez liczne dys-
kusje i ustalenia dokumentów zasadni-
czych, wypracowanych w bardzo twardych
dyskusjach jest przekonana do pryncypiów.

– Jak widzi Pan relacjê miêdzy KAUT
a Pañstwow¹ Komisj¹ Akredytacyjn¹?

– Ja s¹dzê, ¿e jest to dzia³alnoœæ kom-
plementarna. PKA jest instytucj¹, która
okreœla uprawnienia do prowadzenia kszta³-
cenia, odnosi siê przy tym do kryterium
minimalnych wymogów, nie wnika szcze-
gó³owo w jakoœæ kszta³cenia. Jej decyzja
stwierdza, ¿e dana jednostka mo¿e kszta³-
ciæ w danym kierunku. Natomiast dzia³al-
noœæ KAUT polega na okreœleniu, ¿e taka
jednostka osi¹ga pewien zalecany, wysoki
poziom. Inaczej mówi¹c: jednostka taka jest
w czo³ówce instytucji kszta³c¹cych w tej
dziedzinie.

– Dziêkujê Panu za rozmowê.

Rozmawia³a Maria Kisza

Podczas otwarcia naszych dzisiejszych
obrad pan Rektor Tadeusz Luty wyrazi³ g³ê-
bokie zadowolenie, ¿e w powstaj¹cej „Stra-
tegii rozwoju szkolnictwa wy¿szego” pod-
kreœlono znaczeniu nauk technicznych. A
ja doda³am: „I matematyki”. Wi¹¿e siê to z
przyjêtym przez Konferencjê stanowi-
skiem, w którym dobitnie mówimy o zna-
czeniu wiedzy matematycznej. Uwa¿amy,
¿e matematyka musi byæ obowi¹zuj¹cym
przedmiotem maturalnym, je¿eli chcemy
mieæ „spo³eczeñstwo oparte na wiedzy”,
spo³eczeñstwo, które bêdzie umia³o sobie
radziæ w naukach technicznych. Niestety,
o ile siê orientujê, równie¿ nastêpne rocz-
niki maturzystów nie bêd¹ zdawaæ matury
z matematyki traktowanej jako przedmiot
obowi¹zkowy, a tylko jako przedmiot wy-
bieralny, a wiêc nie bêdzie on egzekwowa-
ny na odpowiednim poziomie. W tej spra-
wie panuje wishful thinking.

Wydaje mi siê jednak, ¿e to nie powód,
¿eby rezygnowaæ z dotychczasowych

dzia³añ. Mam nadziejê, ¿e nasze wyst¹pie-
nia s¹ tymi kroplami wody, które dr¹¿¹
ska³ê.

– Wœród uczestników konferencji nie
widaæ zniechêcenia. Podchodz¹ z zaanga-
¿owaniem do swoich prac i widz¹ ich re-
alne skutki.

– Tak, oceniam jako bardzo wa¿ne, ¿e
mo¿emy wymieniaæ doœwiadczenia, skon-
frontowaæ wprowadzane zasady dzia³ania,
przedyskutowaæ mo¿liwoœci ich uspraw-
nienia, a nawet porównaæ swoje systemy
organizacji pracy. Wiele zawdziêczamy te¿
pomocy Pani mgr Krystyny Krawczyk z
Ministerstwa Edukacji Narodowej i Spor-
tu. Pomog³a nam  w wielu sprawach,
zw³aszcza wyjaœniaj¹c zawi³e problemy
rekrutacji. Dziêki temu wiedzieliœmy, jak
nie popaœæ w kolizjê z resortowymi regu-
³ami.

– Dzieckiem Konferencji jest Komi-
sja Akredytacyjna Uczelni Technicz-

nych. Czy bêdzie Pani dalej dzia³a³a na
tym polu?

–Tak, jestem przewodnicz¹c¹ KAUT. Na-
sza kadencja trwa do po³owy marca 2003 r.

– A jakie s¹ najœwie¿sze wiadomoœci z
KAUT?

– W tej chwili w poszczególnych jed-
nostkach szkó³ wy¿szych pracuj¹ Zespo³y
Oceniaj¹ce, które badaj¹ wszystko to, co
sk³ada siê na dobr¹ jakoœæ kszta³cenia. W
listopadzie bêdziemy przyjmowaæ ich re-
lacje i podejmowaæ decyzje o udzieleniu
pierwszych akredytacji.

– To zdarzenie bêdzie z pewnoœci¹ mia-
³o uroczysty charakter.

– O, tak. Chcia³abym, ¿eby dla wszyst-
kich polskich szkó³ wy¿szych, a zw³aszcza
uczelni technicznych  by³o to wa¿ne i bar-
dzo uroczyste wydarzenie.

– Dziêkujê Pani za rozmowê.

Rozmawia³a Maria Kisza
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Na Politechnice Wroc³awskiej, podob-
nie jak na innych uczelniach Wroc³awia,
ka¿dej jesieni od 1998 roku odbywa siê
Festiwal Nauki. Trzy wrzeœniowe dni to
prawdziwe Œwiêto Nauki.

Co roku pracownicy naukowi Politech-
niki Wroc³awskiej ca³kowicie nieodp³atnie
przygotowuj¹ bogaty program wyk³adów,
pokazów, zajêæ laboratoryjnych, wystaw i
warsztatów. W tym wielkim przedsiêwziê-
ciu pomoc¹ s³u¿¹ nam w³adze Uczelni i
administracja. Z prawdziw¹ radoœci¹ obser-
wujemy coraz wiêksze zaanga¿owanie stu-
dentów, i to nie tylko jako pomocników-
wolontariuszy, ale te¿ jako aktywnych pre-
legentów potrafi¹cych ciekawie
prezentowaæ osi¹gniêcia nauki. Funkcjê
sekretariatu DFN pe³ni Biuro Promocji
Uczelni – jego kierownik (dr in¿. Marek
Barañski) i pracownice (mgr Ma³gorzata
Smutkiewicz i mgr Tamara Chor¹¿yczew-
ska) s¹ bardzo oddani festiwalowi.

Tegoroczna edycja Dolnoœl¹skiego Fe-
stiwalu Nauki na PWr odbywa³a siê pod
ogólnym has³em „MARATON NAUKOWY –
TRZY DNI Z (POLI)TECHNIK¥”.

Przygotowano:
• 63 wyk³ady,
• 89 pokazów, warsztatów, laboratoriów,

wystaw i innych imprez plenerowych,
• 1 dyskusjê panelow¹,
• 3 kawiarnie festiwalowe, oraz
• uroczyste zakoñczenie po³¹czone z wy-

k³adem prof. M. Klingera (Akademia
Medyczna we Wroc³awiu) zatytu³owa-
nym Opowieœæ o zdrowiu i chorobie,
czyli jak ¿yæ d³ugo i szczêœliwie.
W sumie politechniczny program festi-

walu w 2002 roku liczy³ 157 pozycji. To
wiêcej ni¿ w poprzednim roku, który mia³
z kolei bogatszy program ni¿ rok wczeœniej,
który... itd. Tak dzieje siê od piêciu lat. Licz-
ba odwiedzaj¹cych Politechnikê goœci fe-
stiwalowych jest imponuj¹ca, równie¿ ro-
œnie z roku na rok. Widok autobusów przy-
wo¿¹cych m³odzie¿ napawa³ radoœci¹ z
jednej strony i niepokojem z drugiej,
zw³aszcza mnie – koordynatora. Niepoko-
jem, czy politechniczne sale pomieszcz¹ tak
wielu goœci. Okazywa³ siê on czasami uza-
sadniony, bowiem liczba chêtnych na nie-
które wyk³ady by³a znacznie wiêksza ni¿
iloœæ miejsca w salach. Staraliœmy siê, jeœli
to by³o mo¿liwe – jak np. w przypadku

Jubileuszowy, Pi¹ty Dolnoœl¹ski Festiwal
na Politechnice Wroc³awskiej

– du¿o imprez, du¿e zainteresowanie m³odzie¿y
dyskusji panelowej Cz³owiek, czas i prze-
mijanie prowadzonej przez prof. Cz. No-
sala – przenosiæ zajêcia do wiêkszych sal.
Ale – z przykroœci¹ to stwierdzam – nie
zawsze mogliœmy to uczyniæ i czasami
czêœæ zainteresowanych musia³a odejœæ nie-
zadowolona (np. wyk³ad dr hab. M. Komo-
rowskiej Ptasi kompas, czy wyk³ad prof.
R. Galara Wynalazki przysz³oœci – co z tego
wyniknie?). Na samych wyk³adach (z któ-
rych prawie wszystkie by³y bogato ilustro-
wane) doliczyliœmy siê oko³o 9700 s³ucha-
czy! Ogó³em politechniczne imprezy zgro-
madzi³y blisko 27 tysiêcy goœci, czasami
spoza Dolnego Œl¹ska (np. z Bytomia). Bio-
r¹c pod uwagê tegoroczne zainteresowanie
festiwalem mo¿na stwierdziæ, ¿e niektóre
wrzeœniowe prezentacje i wyk³ady powin-
ny byæ powtórzyone w przysz³orocznej
edycji DFN.

W tym roku na Politechnice Wroc³aw-
skiej wprowadzono now¹ formu³ê spotkañ
festiwalowych – kawiarniê festiwalow¹.
Imprezy te, organizowane przez prof. Ka-
zimierê A. Wilk, odbywa³y siê w klubie
przy fili¿ance kawy. Wydaje siê, ¿e zyska-
³y sympatiê goœci festiwalowych. Ze swej
natury kawiarnie festiwalowe mia³y tema-
tykê interesuj¹c¹ g³ównie doros³¹ czêœæ
Dolnoœl¹zaków.

Spróbujmy podsumowaæ, o czym mo¿-
na by³o us³yszeæ, co zobaczyæ na Politech-
nice Wroc³awskiej w te wyj¹tkowe dni 19,
20 i 21 wrzeœnia? Przypomnijmy, ¿e w 2002
roku DFN obchodzi³ ma³y jubileusz, nie
oby³o siê wiêc bez wspomnieñ. Tyle tylko,
¿e dotyczy³y one etymologii wspó³czesnej
nauki wroc³awskiej. Odwo³ywa³y siê do
Lwowskich korzeni. Us³yszeæ tu mo¿na
by³o, miêdzy innymi, bardzo ciekaw¹
(zw³aszcza dla interesuj¹cych siê chemi¹
wroc³awsk¹) gawêdê Ze Lwowa do Wroc³a-
wia prof. I. Siemiona, wspomnienia Prof.
Henryk Kuczyñski – pionier analizy kon-
formacyjnej w Polsce (poprowadzone przez
dr in¿. S. Lochyñskiego i prof. M. Waw-
rzeñczyka) i zobaczyæ wystawê Dziedzic-
two kultury studenckiej opracowan¹ na pod-
stawie ekspozycji „Wroc³aw 2000 – moje
miasto” oraz wystawê rysunków prof.
R. Natusiewicza zatytu³owan¹ Spacerem po
starym Lwowie.

Czêœæ wyk³adów, pokazów i wystaw
tworzy³a w¹tek tematyczny Nasza historia,

miasto, region. Mogliœmy wiele dowie-
dzieæ siê na temat przesz³ej i przysz³ej ko-
munikacji wroc³awskiej i dolnoœl¹skiej (O
zastêpowaniu koni elektrycznoœci¹, czyli
dzieje i przysz³oœæ komunikacji miejskiej we
Wroc³awiu oraz Od 38 do 160 km/h, czyli
s³ów kilka o kolejach dolnoœl¹skich – bar-
dzo interesuj¹ce wyk³ady mgr in¿. B. Mo-
leckiego, na co zwróci³ uwagê w rozmo-
wie ze mn¹ dziennikarz wroc³awskiego ra-
dia, obecny na wielu politechnicznych
imprezach. Zainteresowani architektur¹
mogli zobaczyæ wystawê dr hab. A. Dra-
pelli-Hermansdorfer i dr in¿. P. Ogielskie-
go – Park Milenijny we Wroc³awiu albo
wystawê Ko³a Naukowego Rysowników
Architektury – Droga ku EXPO – wizje
nowej architektury. Naszemu miastu po-
œwiêcone by³y te¿ filmy o tematyce nauko-
wej Szkie³ko oko i ... kamera?

Kolejna interesuj¹ca grupa tematów kry-
³a siê pod nazw¹ Podgl¹danie Natury. Wia-
domo, ¿e natura jest nie tylko Ÿród³em po-
znania, ale skarbcem rozwi¹zañ, które mo-
¿emy naœladowaæ. Dlatego takie wyk³ady/
prelekcje, jak Zdrowie zaklête w kamie-
niach – emituj¹ca energia minera³u (dr hab.
J. So³oducho), Ptasi kompas (dr hab.
M. Komorowska), Najstarszy jêzyk przyro-
dy (dr J. Lipok) czy pokaz Zio³a na ka¿dy
dzieñ (J. Doskocz) cieszy³y siê du¿¹ popu-
larnoœci¹.

M³odzie¿ t³umnie gromadzi³a siê na
wyk³adach i pokazach, które zaliczyliœmy
do tematu: Œwiat robotów – fikcja czy na-
sza przysz³oœæ. W budynkach przy ul. Jani-
szewskiego by³o sporo prezentacji dotycz¹-
cych robotyki: Roboty manipulacyjne i
mobilne, Pi³ka no¿na robotów – relacja z
Mistrzostw Œwiata RoboCup, otwarte labo-
ratorium Komputerowych systemów stero-
wania. Zainteresowanie m³odzie¿y na za-
jêciach I ty mo¿esz zaprogramowaæ robota
(pokaz programowania klocków Lego
Mindstorms) musia³o napawaæ radoœci¹
organizatorów. Z t¹ grup¹ tematyczn¹ czê-
œciowo wi¹¿e siê wyk³ad Czy cz³owiek ma
szanse na czêœci zamienne? oraz Soczewki
kontaktowe, sztuczny lód, bioimplanty –
wspania³a rodzina hydro¿eli.

Dzisiaj cz³owiek w du¿ym stopniu pod-
porz¹dkowa³ sobie nasz¹ planetê. A co z
kosmosem? Na ten temat mo¿na by³o wie-
le dowiedzieæ siê podczas imprez pod ha-
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s³em Cz³owiek i kosmos. Przy ul. £ukasie-
wicza odby³ siê cykl wyk³adów pod wspól-
nym tytu³em Cz³owiek w kosmosie. Popu-
larnoœci¹ cieszy³a siê prezentacja pojazdu
do eksploracji powierzchni Marsa. Nie
mog³o zabrakn¹æ wiedzy na temat historii
i bezpieczeñstwa lotów. Kurcz¹ce siê za-
soby Ziemi zmuszaj¹ nas do zastanowie-
nia nad szans¹ na zasoby z kosmosu. Temu
poœwiêcony by³ wyk³ad Kopalnia w kosmo-
sie – fikcja, rzeczywistoœæ czy koniecznoœæ?

¯yjemy w czasach, w których informa-
cja jest bardzo cennym dobrem. Szybkie
dotarcie do niej czêsto warunkuje sukces.
Ca³a grupa imprez festiwalowych poœwiê-
cona by³a tematowi Komunikuj¹ce siê
spo³eczeñstwo. Chodzi tu nie tylko o mo¿-
liwoœci szybkiego i bezpiecznego prze-
mieszczania siê ludzi, ale te¿ o przekazy-
wanie informacji, zw³aszcza z wykorzysta-
niem komputerów. Oba nurty by³y obecne
na politechnicznym festiwalu. Do pierwsze-
go z nich mo¿na zaliczyæ choæby cykl wy-
k³adów o kolejach (np. Poci¹g szybki jak
samolot, czyli o kolejach du¿ych prêdkoœci
na œwiecie), czy o samochodach, np. Sa-
mochody zasilane metanem – wyk³ad z pre-
zentacj¹ podzespo³ów samochodowych.
By³o nawet o balonach i poduszkowcach –
Pokaz balonu z prelekcj¹ instruktora oraz
Pokaz poduszkowca. Drugi nurt tej tema-
tyki to nowoczesna komunikacja wykorzy-
stuj¹ca komputery. Mo¿na by³o dowiedzieæ
siê, do czego nadaje siê Internet: Internet –
nowoczesne medium nauczania. Ca³y cykl
pokazów Biblioteki PWr, pod wspólnym
tytu³em Internet w bibliotece – bez tajem-
nic dotyczy³ tego sposobu przekazywania
informacji.

Mimo i¿ komputery to ca³kiem nowy
wynalazek, czêœæ z nich stanowi ju¿ obiekty
muzealne. Mo¿na siê by³o o tym przeko-
naæ odwiedzaj¹c wystawê Urok starych
komputerów. Przy okazji mo¿na by³o do-
wiedzieæ siê, z czego sk³adaj¹ siê kompu-
tery i jak zmienia³a siê ich budowa.

Wszyscy chcielibyœmy byæ zdrowi i
m³odzi. O tym, czy jest mo¿liwe „Uspraw-
nianie” cz³owieka traktowa³y miêdzy in-
nymi takie wyk³ady, jak Fraktale w mate-
ria³ach i medycynie, Soczewki kontaktowe,
Sztuczny lód, bioimplanty – wspania³a ro-
dzina hydro¿eli. Dla cz³owieka u¿yteczne
s¹ malutkie rzeczy, np. maluteñkie roboci-
ki, które by³yby w stanie dop³yn¹æ w uk³a-
dzie krwionoœnym cz³owieka na przezna-
czone miejsce i tam ‘naprawiæ’ to, co jest
chore. O tym, czy i jak mo¿na zrobiæ takie
malutkie rzeczy, mówiono na wyk³adzie o
niezrozumia³ym byæ mo¿e dla czêœci festi-
walowych goœci tytule Nanomateria³y. Na-
tomiast zainteresowani, jak ogl¹da siê coœ
niezwykle malutkiego, mogli udaæ siê do

laboratorium, gdzie prezentowano Zastoso-
wanie metod mikroskopii elektronowej w
badaniach struktury materia³ów.

Jesteœmy uczelni¹ techniczn¹, ale – jak
przysta³o na nowoczesny uniwersytet tech-
niczny – nie zabrak³o wyk³adów i dyskusji
z zakresu nauk podstawowych, a nawet
humanistycznych. Matematyka – królo-
wa nauk? to temat przewodni takich wy-
k³adów, jak Po co jest matematyka? Mo¿-
na by³o wzi¹æ udzia³ w Minikonkursie za-
gadek i ³amig³ówek matematycznych.
Uczestnicy wyk³adu Arbuz dwudziestowy-
miarowy wiedz¹, ¿e by³ to wyk³ad nie o
nowej odmianie owocu, ale o matematyce.

Tematyka wyk³adu Socjofizyka, czyli
modele fizyczne w socjologii albo czy rz¹-
dzi nami przypadek? le¿y na pograniczu
nauk œcis³ych i humanistycznych. Ale ju¿
nie budzi w¹tpliwoœci humanistyczny cha-
rakter takich imprez, jak wspomniany ju¿
wyk³ad Wynalazki przysz³oœci – co z tego
wyniknie, czy dyskusja panelowa Cz³owiek,
czas i przemijanie. Do tej grupy nale¿¹ te¿
inne, ciesz¹ce siê równie¿ du¿ym zaintere-
sowaniem imprezy: Jak zostaæ dziennika-
rzem, czy wyk³ad Kto i w czym jest autory-
tetem?

Prób¹ odpowiedzi na drêcz¹ce wspó³-
czesny œwiat niepokoje i kataklizmy, choæ-
by pamiêtny 11 wrzeœnia 2001 roku, by³y
wyk³ady z pokazami Czy powinniœmy siê
baæ? Wymieñmy tu Awarie i katastrofy
mostów – przyczyny, skutki, zapobieganie,
Drapacze chmur, czy Promieniowanie –
zrozumieæ, wykorzystaæ, polubiæ! Wyk³ad
Czy poradzimy sobie z AIDS? porusza³
wci¹¿ aktualny problem ludzkoœci. Odro-
bina wiêcej wiedzy, z któr¹ mogliœmy za-
poznaæ siê w czasie dolnoœl¹skiego Œwiêta
Nauki mo¿e nas nieco uspokoiæ, ale te¿
wyczuliæ na istotne sprawy.

Festiwal – to równie¿ zabawa. Tak
chcieliœmy go zorganizowaæ i chyba siê
uda³o. Nam, pracownikom nauki bardzo
zale¿y, by m³odemu pokoleniu nauka nie
kojarzy³a siê z czymœ trudnym i nudnym.
Chcemy pokazaæ, ¿e mo¿na siê uczyæ po-
przez zabawê. Ten cel przyœwieca otwar-
tym laboratoriom i warsztatom. Bawmy siê
ucz¹c – uczmy siê bawi¹c to motto przy-
œwieca³o wielu ró¿nym imprezom, w tym
wymienionym ju¿ w tym tekœcie (choæby
wszystkim imprezom zwi¹zanym z progra-
mowaniem robotów). S³u¿y³y te¿ temu za-
jêcia z komputerem (Rysowanie na ekra-
nie, Twoja witryna internetowa). Nawet
przedszkolaki œwietnie bawi³y siê na zajê-
ciach W krainie gier i baœni (uwaga! – naj-
m³odsza grupa, jaka odwiedzi³a tê impre-
zê, to grupa starszaków z wroc³awskiego
Przedszkola Nr 66). Rysowanie bez udzia-
³u komputera by³o przedmiotem Warszta-

tów rysunkowych – tam ka¿dy móg³ spraw-
dziæ swoje zdolnoœci plastyczne. Jak zwy-
kle, ogromn¹ popularnoœci¹ cieszy³y siê
Pokazy ciekawych i zaskakuj¹cych do-
œwiadczeñ z fizyki oraz bardzo kolorowy
pokaz efektów chemicznych Kolorowy, ple-
nerowy show chemiczny ..., który szczegól-
nie dobrze prezentowa³ siê o zmroku. Miê-
dzy duchem, a materi¹ poœredniczy mate-
matyka – to wystêp m³odzie¿y z
Gimnazjum Nr 1 im. H. Steinhausa we
Wroc³awiu. M³odzi wykonawcy pokazali,
¿e lubi¹ zarówno matematykê, jak zabawê.
Zachowywali siê niemal jak prawdziwi ar-
tyœci. Podobnie jak w ubieg³ym roku, wie-
czorem w Koœciele p.w. Najœwiêtszego Ser-
ca Pana Jezusa, pl. Grunwaldzki 3 odby³
siê specjalny Koncert Chóru Kameralnego
„CONSONANZA”.  Amatorzy filmowcy
zaprezentowali swoje dzie³a: PWr – nowa
Wytwórnia Filmów Fabularnych? Na przy-
stani AZS mo¿na by³o obejrzeæ regaty wio-
œlarskie a nawet pop³ywaæ kajakiem. Dla
szukaj¹cych mocnych wra¿eñ ciekawym
doœwiadczeniem by³o obejrzenie piorunów
– Wy³adowania elektryczne w powietrzu.
Nie oby³o siê te¿ bez Wystêpu Górniczej
Orkiestry Dêtej z ZG Polkowice-Sieroszo-
wice. Donoœny g³os orkiestry da³o siê s³y-
szeæ w okolicy g³ównego budynku PWr.

Dla nas, organizatorów DFN na Poli-
technice Wroc³awskiej, tj. koordynatora,
pracowników stanowi¹cego sekretariat
DFN na PWr Biura Promocji Uczelni (pod
kierownictwem dra Marka Barañskiego,
odpowiedzialnego za stronê internetow¹
DFN) – mgr Ma³gorzaty Smutkiewicz i mgr
Tamary Chor¹¿yczewskiej, okres miêdzy
kolejnymi edycjami festiwalu to wytê¿ona
praca. Zaœ dni festiwalowe to zarówno
wysi³ek organizacyjny i stres (czy wszyst-
ko pójdzie zgodnie z planem, czy dopisz¹
festiwalowi goœcie, czy da siê pomieœciæ w
dostêpnych salach wszystkich goœci, czy
wszyscy bêd¹ zadowoleni, itp.), ale te¿ ra-
doœæ i przekonanie, ¿e DFN ma sens. Nie
mo¿emy zawieœæ nikogo: ani sta³ych by-
walców, ani tych, którzy przyszli do nas
pierwszy raz. Staramy siê sprostaæ tym
wymaganiom. Jak by³o w minionym wrze-
œniu – informacje na ten temat jeszcze bêd¹
do nas docieraæ, ale dotychczasowe sygna-
³y wskazuj¹, ¿e nie by³o tak Ÿle. Zdecydo-
wana wiêkszoœæ naszych goœci by³a zado-
wolona, a tych, którzy siê zawiedli – prze-
praszamy i zapraszamy w przysz³ym roku.
W tym roku w politechnicznym programie
festiwalu podaliœmy, do jakiej grupy wie-
kowej adresowane s¹ poszczególne impre-
zy. Zachêcamy nauczycieli, aby wybiera-
j¹c siê ze swoimi klasami na festiwal spraw-
dzali, czy wybrali odpowiedni¹ imprezê dla
swoich podopiecznych. Okazuje siê, ¿e
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nasza oferta odpowiada na zapotrzebowa-
nie ró¿nych grup wiekowych, zarówno
maturzystów jak gimnazjalistów, a nawet
przedszkolaków. Wychodz¹c naprzeciw
zapotrzebowaniu spo³ecznoœci Wroc³awia
rozwa¿amy w przysz³ym roku mo¿liwoœæ
zorganizowania czêœci politechnicznych
imprez w godzinach popo³udniowych,
g³ównie tych adresowanych dla doros³ych
widzów.

Ubieg³oroczna pofestiwalowa wystawa
zdjêæ autorstwa Krzysztofa Mazura zachê-

Biblioteka G³ówna i OINT PWr od po-
cz¹tku, tj. od 1998 roku, uczestniczy w
imprezach popularyzuj¹cych dzia³alnoœæ
wroc³awskich placówek naukowych. Pre-
zentacje ka¿dorazowo dotyczy³y zastoso-
wañ technik internetowych w bibliotekach.

Doœwiadczenia z poprzednich lat sk³oni-
³y organizatorów do zró¿nicowania prezen-
tacji pod wzglêdem wieku, wiedzy i mo¿li-
woœci percepcyjnych widzów. Zatem kadra
BG i OINT mog³a ujawniæ nie tylko swoje
kompetencje z zakresu informacji naukowej,
administrowania serwisów on-line itp., ale i
swoje doœwiadczenie pedagogiczne.

Tegoroczne prezentacje pod has³em:
INTERNET W BIBLIOTECE BEZ TA-
JEMNIC. prowadzono przy stanowiskach
multimedialnych.

Pierwsza z nich: „Jak utrwalamy na-
sze myœli – noœniki informacji” skierowa-
na by³a do uczniów szkó³ podstawowych,
ukazywa³a zmiany zachodz¹ce w ci¹gu
ostatnich kilkudziesiêciu lat w sposobie

ci³a nas, by i w tym roku zorganizowaæ tak¹
wystawê jako echo V DFN.

Nale¿y mocno podkreœliæ, ¿e za jakoœæ
DFN na PWr odpowiadaj¹ organizatorzy,
ale realizuje go rzesza bezimiennych pra-
cowników naszej uczelni. Wszystkim, któ-
rzy przeznaczyli swój czas i w³o¿yli wysi-
³ek w przygotowanie i poprowadzenie im-
prez festiwalowych, serdecznie dziêkujê.
Dziêkujê te¿ W³adzom PWr za okazywan¹
nam, organizatorom, pomoc i nieustann¹
przychylnoœæ. Szczególne podziêkowania

przekazujê studentom, którzy zdecydowa-
li siê poœwiêciæ swój wolny czas, by czyn-
nie uczestniczyæ w œwiêcie dolnoœl¹skiej
nauki.

Zapraszam serdecznie do odwiedzenia
stron internetowych:

http://www.pwr.wroc.pl/~promocja/festiwal

http://www.festiwal.wroc.pl

koordynator DFN na PWr   

dr hab. in¿. Halina Kwaœnicka
kwasnicka@ci.pwr.wroc.pl  

Dolnoœl¹ski V Festiwal Nauki
w Bibliotece G³ównej i OINT

prezentacji ró¿nych typów wydawnictw.
Scharakteryzowano i porównano encyklo-
pedie, s³owniki i czasopisma w wersji tra-
dycyjnej, na mikrofiszach (z u¿yciem czyt-
ników mikrofisz) oraz w wersji elektronicz-
nej (CD-ROM, Internet).

„Wiedza w sieci” by³a adresowana do
uczniów ostatnich klas szkó³ podstawo-
wych oraz uczniów gimnazjów. Prezento-
wa³a pomocne w procesie kszta³cenia Ÿró-
d³a dostêpne w Internecie: encyklopedie,
s³owniki, pe³ne teksty ksi¹¿ek, pe³noteksto-
we archiwa czasopism popularnonauko-
wych, serwisy edukacyjne i in.

Najbardziej zaawansowana prezentacja
– „Skuteczne wyszukiwanie informacji”
odpowiada³a poziomowi uczniów szkó³
œrednich. Pozwala³a zdobyæ ogóln¹ orien-
tacjê w obs³udze mechanizmów wykorzy-
stywanych do poszukiwañ w sieci (katalo-
gi stron, wyszukiwarki, metawyszukiwar-
ki) oraz tworzeniu zapytañ z³o¿onych w
oparciu o algebrê Boola. Klasom matural-

nym prezentowano opcjonalnie mo¿liwo-
œci wykorzystania Internetu w bibliotekach:
katalogi online, czasopisma elektroniczne,
bazy danych dostêpne sieciowo i in.

W ci¹gu trzech festiwalowych dni z ofer-
ty Biblioteki skorzysta³o ponad 750 osób:
162 uczniów szkó³ podstawowych, 184
uczniów gimnazjów, 324 uczniów szkó³
œrednich; 16 osób kszta³c¹cych siê w szko-
le pomaturalnej, 16 pracowników zainte-
resowanych prezentowan¹ tematyk¹ oraz
oko³o 50 goœci indywidualnych.

Uczestnicz¹ce w prezentacjach zorgani-
zowane grupy przybywa³y najczêœciej po-
chodzi³y spoza Wroc³awia. Potwierdza³y
tym samym, ¿e Dolnoœl¹ski Festiwal Na-
uki ma rzeczywiœcie charakter regionalny.
Oprócz uczniów szkó³ wroc³awskich od-
wiedzili nas uczniowie z Lubania, Sobót-
ki, Œwidnicy, Wo³owa i Zawidowa.

Krzysztof  Moskwa   
koordynator Festiwalu

w Bibliotece G³ównej 

Wydzia³owy Zak³ad Informatyki w
dniach 19 - 20 wrzeœnia 2002 r. w ramach
Dolnoœl¹skiego Festiwalu Nauki 2002 za-
prosi³ dzieci i m³odzie¿ do swoich laborato-
riów komputerowych na „Krainê gier i ba-
œni”, „Rysowanie na ekranie” i „Tworzenie
witryn internetowych”. W ci¹gu dwóch dni,
przy przed³u¿onych godzinach dzia³ania la-
boratoriów, odwiedzi³o nas ponad 800 osób,
w wieku od przedszkolnego do licealnego,
które przyjecha³y nie tylko z Wroc³awia, ale
tak¿e z Boles³awca, G³uszyc, Siechnic, Sy-
cowa, Wêgliñca i ¯ernik. Wszyscy goœcie
¿a³owali, ¿e czas przeznaczony na ka¿d¹
grupê wynosi³ tylko jedn¹ godzinê. Atrakcj¹

DFN 2002
w Wydzia³owym Zak³adzie Informatyki

zajêæ by³o drukowanie kolorowych rysun-
ków stworzonych w czasie Festiwalu, a tak-
¿e mo¿liwoœæ obejrzenia w Internecie zapro-
jektowanej przez siebie strony WWW. Du¿a
iloœæ gier wywo³ywa³a zachwyt i radoœæ u
najm³odszych, a tak¿e mi³e wspomnienia u
starszych dzieci. Du¿ym zainteresowaniem
cieszy³a siê tak¿e wystawa ponad piêædzie-
siêciu modeli komputerów, które obecnie
stanowi¹ muzealne zabytki techniki minio-
nych lat. Sprawne zorganizowanie tak du-
¿ego przedsiêwziêcia mo¿liwe by³o dziêki
pracownikom WZI oraz zaanga¿owaniu siê
studentów Wydzia³u Informatyki i Zarz¹dza-
nia, którzy przez kilka dni instalowali i kon-

figurowali oprogramowanie potrzebne w
czasie trwania imprezy, a tak¿e przez ca³y
czas czuwali nad bezproblemowym przebie-
giem Festiwalu. Podobnie jak w roku ubie-
g³ym, tak¿e i w tym roku odby³ siê wyk³ad
przygotowany przez Monikê Demichowicz
i Paw³a Mazura (studentów IV roku IZ) na
temat historii metod zapisu dŸwiêku, wzbo-
gacony o pokaz urz¹dzeñ ju¿ niemodnych,
takich jak magnetofon szpulowy, a tak¿e
najnowszych osi¹gniêæ techniki, do których
mo¿emy zaliczyæ np. telefon komórkowy z
wbudowanym odtwarzaczem MP3.

KoordynatorWydzia³owy IZ     

 dr in¿. Urszula Markowska-Kaczmar
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Jak co roku m³odzi (i nieco starsi) entu-
zjaœci wiedzy œpieszyli z radoœci¹ w oczach
i nieopisanym zapa³em autokarami, tram-
wajami, autobusami i pieszo na uczelniê by
skorzystaæ z przygotowanej dla nich przez
Wydzia³ Chemiczny bogatej oferty wyk³a-
dów, pokazów i prezentacji.

Sesjê wyk³adow¹ otwiera³ wyk³ad prof.
dr hab. Pawe³ Kafarskiego pt. „Czy po-
radzimy sobie z AIDS?” Problem, nad
rozwi¹zaniem którego od oko³o 15 lat in-
tensywnie pracuj¹ naukowcy na ca³ym
œwiecie, rodzi niepokój i ciekawoœæ. O
AIDS naukowcy wiedz¹ ju¿ bardzo du¿o,
ale piêtrz¹cych siê trudnoœci jest coraz wiê-
cej. Choruje na ni¹ 40 milionów ludzi, a
rocznie umiera a¿ 4 miliony. Czy wreszcie
znajdziemy lekarstwo, które uratuje ca³e
spo³eczeñstwa? Prelegent jest zdania, ¿e
„chemik wszystko potrafi”!

„Zdrowie zaklête w kamieniach – emi-
tuj¹ca energia minera³u” zaprezentowa³a
dr hab. Jadwiga So³oducho. By³y kamie-
nie cenn¹ ozdob¹ oraz widocznym wyra-
zem zamo¿noœci, w³adzy i dostojeñstwa,
œwiadczy³y o przynale¿noœci do wspólno-
ty plemiennej lub religijnej, by³y przedmio-
tem kultu i magii, czêsto lekarstwem. Od-
pêdza³y z³e moce, leczy³y, przeciwdzia-
³a³y niepowodzeniom. Minera³y s¹
zreszt¹ do dziœ sk³adnikami wielu le-
karstw.

Przez bogato ilustrowany wyk³ad przewi-
ja³ siê „motyw agatu” – wspania³ego kamie-
nia który, w œredniowieczu uznawano za ka-
mieñ dobroczynny i afrodyzjak. Swoj¹ za-
wrotn¹ karierê agat zawdziêcza swym
walorom estetycznym, a tak¿e zdolnoœci sta-
bilizowania poziomu energetycznego w or-
ganizmie, co poprawia odpornoœæ. Nadzwy-
czajny eksponat – szara, pozornie niecieka-
wa bry³a kamienia, która w przekroju okazuje
siê byæ wspania³ym okazem agatu – mia³
uœwiadomiæ s³uchaczom powody niezwyk³e-
go zainteresowania ludzi dla minera³ów. Nie-
stety sala nie by³a w stanie pomieœciæ zainte-
resowanych. Na specjaln¹ proœbê wyk³ad ten
powtórzono nastêpnego dnia.

Prof. dr hab. Adam Soko³owski  w
wyk³adzie „Czy emulsje s¹ pi¹tym ¿ywio-
³em?” stara³ siê wyjaœniæ, czym s¹ i jak¹
rolê pe³ni¹ emulsje w naszym ¿yciu, w
otaczaj¹cym nas œrodowisku i co jest
podstaw¹ zaliczenia EMULSJI, obok zie-
mi, powietrza, ognia i wody do ¿ywio³ów?

O zapachach, które przybli¿aj¹ lub
zniechêcaj¹, a czêsto u³atwiaj¹ kontakty

 Wydzia³ Chemiczny PWr
na V Dolnoœl¹skim Festiwalu Nauki 2002

miêdzyludzkie mówi³a dr in¿. Beata Do-
magalska na wyk³adzie „Pani pachnie
jak tuberozy(...), czyli w krainie zapa-
chów”. Bardzo licznie zgromadzona dol-
noœl¹ska m³odzie¿ mog³a dowiedzieæ siê,
jak stosownym zapachem „podrepero-
waæ” swoj¹ urodê i jak poruszaæ siê w
œwiecie ró¿norodnych pachn¹cych ko-
smetyków. Zainteresowanie wyk³adem
by³o ogromne, co organizatorzy przewi-
dzieli: umieœcili wyk³ad w programie fe-
stiwalu dwukrotnie.

Mo¿na te¿ by³o zapoznaæ siê z chemi¹,
która odleg³a jest od szkolnych wyobra¿eñ.
Proszê tylko pomyœleæ o inteligentnych
materia³ach biomolekularnych, czyli takich,
które „zgodnie z naszymi ¿yczeniami” re-
aguj¹ na ró¿ne bodŸce. To w³aœnie „So-
czewki kontaktowe, sztuczny lód, bioim-
planty – wspania³a rodzina hydro¿eli”
przedstawione m³odej, licznie zgromadzo-
nej widowni przez mgr in¿. Urszulê Ko-
morek.

Dr Jacek Lipok przyby³ z Uniwersytetu
Opolskiego, by przedstawiæ „Najstarszy
jêzyk przyrody”. W niezwykle ciekawy
sposób mówi³ o problemie dotycz¹cym
wymiany informacji w przyrodzie i znacze-
niu bodŸców tworzonych i odbieranych
przez organizmy. Zauwa¿amy, ¿e w³aœnie
zwi¹zki chemiczne mog¹ pe³niæ rolê pod-
stawowych mediatorów – bodŸców prze-
nosz¹cych informacjê zarówno w obrêbie
organizmu, jak i pomiêdzy ró¿nymi orga-
nizmami. Aktualny stan wiedzy pozwala na
stwierdzenie, ¿e istnieje utrwalony, chocia¿
stale wzbogacany jêzyk uniwersalny – jê-
zyk chemii. W myœl tego, wydzielanie i
percepcjê substancji chemicznych, trakto-
waæ mo¿na jako najbardziej pierwotny i
naturalny sposób porozumiewania siê w
przyrodzie o¿ywionej.

Czymkolwiek siê zajmujemy, trafiamy
na polimery – stwierdza dr Andrzej Puszyñ-
ski w wyk³adzie „Od bomby atomowej do
komputera, czyli polimery wokó³ nas”.
Stosuje siê je we wszystkich dziedzinach
¿ycia. Tworzywa konstrukcyjne z polime-
rów znalaz³y zastosowanie w budownic-
twie, przemyœle okrêtowym, samochodo-
wym i lotnictwie. Polimery wykorzystuje
przemys³ elektryczny, elektroniczny, farma-
cja, medycyna, rolnictwo. Znamy ju¿ takie
polimery, które „zapamiêtuj¹”, oraz ciek³o-
krystaliczne, pó³przewodz¹ce, a tak¿e prze-
wodz¹ce pr¹d. Po prostu nie mo¿na siê bez
nich obejœæ.

Kawiarnie festiwalowe

W tym cyklu najwiêcej uczestników
zgromadzi³o siê na spotkaniu z prof. J.Zió³-

kowskim, który przedstawi³ „Bogus³awê

Je¿owsk¹-Trzebiatowk¹ i W³odzimierza

Trzebiatowskiego – bardzo udane che-

miczne ma³¿eñstwo”. Do klubu PWr przy-
byli ich uczniowie i wieloletni wspó³pra-
cownicy, wœród nich: prof. Wojciech Suski
(PAN), prof. Adam Jezierski (UWr) oraz
pracownicy I-5 PWr: prof. Walter Wojcie-
chowski, prof. Adam Bartecki, prof. An-
drzej Idzikowski, prof. Witold Charewicz i
dr Tomasz Palewski. Gospodyni¹ spotka-
nia by³a prof. Kazimiera A.Wilk.

Prof. Zió³kowski opisa³ te dwie silne
osobowoœci naukowe, zwróci³ przy tym
uwagê na niezwyk³¹ pracowitoœæ ma³¿on-
ków i wyznawan¹ przez nich zasadê, ¿e
badania naukowe nale¿y ³¹czyæ z naucza-
niem. Inwestowali nie tylko w ludzi, od
których bardzo wiele wymagali, ale tak¿e
w obiekty i laboratoria.

Wbrew kr¹¿¹cym w œrodowisku nauko-
wym licznych anegdot na ich temat, byli
bardzo dobrym ma³¿eñstwem. Kawiarnia-
ni goœcie wspominali zabawne historie z ich
¿ycia, a osoby bywaj¹ce w ich domu pod-
kreœla³y ich poczucie humoru.

Kawiarenka „Profesor Henryk Ku-

czyñski - pionier analizy konformacyj-

nej w Polsce”

(prelegenci: prof. dr hab. Marek Waw-
rzeñczyk z AR, dr in¿. Stanis³aw Lochyñ-
ski z PWr).

zgromadzi³a wychowanków jego szko-
³y. Kawiarenkê prowadzi³ najm³odszy „ter-
minator profesora”, dr in¿. Stanis³aw Lo-
chyñski, we wspomnieniach o profesorze
udzia³ brali: profesor-emeryt  Krzysztof
Pi¹tkowski (PWr), em. prof. Antoni Siewiñ-
ski (AR), prof. Andrzej Zab¿a (PWr), prof.
Czes³aw Wawrzeñczyk (AR), a tak¿e dr
hab. Jadwiga So³oducho. Wspominano o
profesorze jako cenionym twórcy chemii
terpenów w Polsce, a tak¿e za³o¿ycielu
wspania³ej naukowej placówki chemii or-
ganicznej w powojennym Wroc³awiu, na
Politechnice Wroc³awskiej. W dyskusji o
zas³ugach profesora przedstawiono myœl,
by nadaæ budynkowi nowej chemii jego
imiê lub wmurowaæ na jednej z sal wyk³a-
dowych gmachu chemii tablicê poœwiêcon¹
pamiêci tego wspania³ego chemika.

Trzecia impreza z tego cyklu to gawêda
prof. Ignacego Siemion (UWr) „Ze Lwo-
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wa do Wroc³awia”. Goœcia przedstawi³
prof. Adam Jezierski, a obecni byli m.in.
prof. K.A.Wilk, dr hab. J.So³oducho, prof.
A.Grzech, mgr A. Ostoja-Solecki. Prelegent
przedstawi³ konkretne postacie chemików
– od czasów osiemnastowiecznej lwowskiej
Akademii Jezuickiej. Przewinê³y siê tu na-
zwiska Radziszewskiego, To³³oczki, Ma³a-
chowskiego i wielu innych. Swoj¹ drog¹
ciekawe, ¿e we Wroc³awiu siedzib¹ uczel-
ni jest te¿ dawna akademia jezuicka!

Wystawa Prac Studenckich „Zio³a na
ka¿dy dzieñ” o bardzo bogatej tematyce

(„Ale ci zió³ko?’, „Trendy w kosmetyce i

farmacji”, „Ach, te wspania³e zapachy

olejkowe”, „ Flora i fauna w walce o

miejsce w œrodowisku”, „Roœliny i to ja-

kie?”) cieszy³a siê szczególnym zaintere-

sowaniem osób bardzo, bardzo licznie

przyby³ych na „festiwalowe szaleñstwa”.

Zwiedzaj¹cy miêdzy innymi mieli niepo-

wtarzaln¹ okazjê dowiedzieæ siê wielu

ciekawostek o roœlinach, tak¿e tych bu-

dz¹cych wiele kontrowersji, jak na przy-

k³ad Vilcacora. Mogli rozkoszowaæ siê

ró¿nymi zapachami olejkowymi, o któ-

rych z du¿ym zaanga¿owaniem opowia-

da³a mgr in¿. Bo¿ena Fr¹ckowiak.

Studenci z ko³a studentów Wydzia³u
Chemii „Allin” pokazali zwiedzaj¹cym
wa¿ne i równoczeœnie popularne reakcje
chemiczne pod ogólnym tytu³em „Zaska-

kuj¹ca, niecodzienna chemia”. A wieczor-
ne czwartkowe i pi¹tkowe pokazy „Kolo-

rowy, plenerowy show chemiczny” ba-
jecznych b³ysków powsta³ych w wyniku

reakcji chemicznych prezentowane przez
„allinowców” œci¹gnê³y t³umy m³odych
osób ³akn¹cych nie tylko wiedzy, ale i moc-
nych wra¿eñ.

Zainteresowanie programem przygoto-
wanym przez wyk³adowców i studentów
chemii z ko³a naukowego „Allin” zasko-
czy³o nawet organizatorów. Przez czwar-
tek i pi¹tek prze¿yliœmy prawdziwy „na-
jazd, potop” m³odzie¿y z Wroc³awia i oko-
lic, która oczekiwa³a w kolejce na salê
wyk³adow¹, czy pokaz reakcji chemicz-
nych.

Wierzcie mi, to by³a wspania³e, niepo-
wtarzalne chwile!

dr hab. Jadwiga So³oducho    

Przedstawicielka Wydzia³u Chemii

w Radzie Programowej Festiwalu 

19 wrzeœnia

• W sali im. prof. Witolda Romera prof.
Józef Gierczak wyg³osi³ wyk³ad o drapa-

czach chmur, któremu towarzyszy³ pokaz
slajdów. Temat ten – szczególnie interesu-
j¹cy po wypadkach z 11 wrzeœnia zesz³ego
roku – zgromadzi³ bardzo liczne audyto-
rium. S³uchacze poznali genezê powstawa-
nia wysokich budynków (wzrastaj¹ce ceny
gruntów w centrach miast, czynnik presti-
¿u inwestora) i obejrzeli najstarsze (Chry-
sler Tower z 1929 r, Empire State Building
z 1930 r. – 381 m wysokoœci) i najwy¿sze
wysokoœciowce

(Petronas Twin Towers w Kuala Lum-
pur, w Malezji wys. 451 m – obecnie naj-
wy¿szy na œwiecie oraz Sears Tower, w
Chicago – 441m wys.).

W skrócie otrzymali równie¿ informacje
o statyce wysokich budowli i problemach
konstrukcyjno-instalacyjnych, z którymi
zmagaj¹ siê ich projektanci. Sala wype³nio-
na by³a po brzegi m³odzie¿¹ licealn¹, nie-
stety nie zawsze zainteresowan¹ tematem.
Problemem okaza³a siê równie¿ bardzo z³a
akustyka sali, przy braku nag³oœnienia.

• Ten mankament sali nr 301 uwidoczni³
siê równie¿ podczas multimedialnej pre-

zentacji pokonkursowego projektu Par-

ku Milenijnego we Wroc³awiu. Projekt
parku-pomnika autorstwa Paw³a Ogielskie-
go, Aliny Drapelli-Hermansdorfer, Ryszar-
da Majewicza i Teresy Lorenz zosta³ wy³o-
niony w ogólnopolskim konkursie SARP.
Park ma zostaæ zlokalizowany na zachod-
nich obrze¿ach Wroc³awia, jako równowa¿-
nik dla historycznego Parku Szczytnickie-
go we wschodniej czêœci miasta. Bêdzie po-

siada³ liczne elementy symboliczne, np.:
Kopiec Piastów Œl¹skich na po³udniowym
zakoñczeniu widokowej osi, w kszta³cie
przypominaj¹cy budynek Hali Ludowej,
Bulwar Dziesiêciu Wieków czy aleje „Zie-
lone Kroniki” poœwiêcone poszczególnym
stuleciom. Nie zabraknie tam równie¿ atrak-
cji rekreacyjnych, takich jak: sztuczne jezio-
ro, boiska sportowe, korty tenisowe, sztucz-
ny stok narciarski, place zabaw dla dzieci,
pola piknikowe, œcie¿ki i szlaki rowerowe.
Sztuczne jezioro ma mieæ równie¿ funkcjê
przeciwpowodziow¹ i stabilizuj¹c¹ lokalny
klimat. Realizacja projektu przewidziana jest
na cztery lata i ma siê rozpocz¹æ ju¿ w przy-
sz³ym roku. Ten bardzo interesuj¹cy dla wie-
lu wroc³awian projekt mo¿na by³o obejrzeæ
równie¿ na planszach, niestety nie zawsze
czytelnych i w³aœciwie wyeksponowanych.
Prezentacja przy zamienionej sali i przesu-
niêta o godzinê zgromadzi³a niestety dos³ow-
nie kilka osób.

• Na brak widowni nie mo¿na by³o za to
narzekaæ podczas wyk³adu dr Jadwigi So-
³oducho. Czêœæ chêtnych, której nie uda³o
siê wejœæ do sali, s³ucha³a wyk³adu na ko-
rytarzu. „Zdrowie zaklête w kamieniu”

by³o interesuj¹ce nie tylko dla gimnazjali-
stów , ale i dla starszego pokolenia. Zapew-
ne ka¿dy chcia³ siê dowiedzieæ, jakimi mi-
nera³ami powinien siê otaczaæ, by zacho-
waæ jak najlepsz¹ formê i czerpaæ z nich
korzystn¹ dla siebie energiê Wyk³ad by³ ilu-
strowany piêknymi slajdami przedstawia-
j¹cymi zarówno surowe kryszta³y jak i ka-
mienie w wyrobach jubilerskich.

• Równie¿ wyk³ad dr hab. Ma³gorzaty
Komorowskiej o „Ptasim kompasie” zgro-
madzi³ bardzo liczne grono, g³ównie szkol-

nej m³odzie¿y. By³a to ciekawa prelekcja z
pogranicza fizyki i zoologii, bogato ilustro-
wana przeŸroczami. S³uchacze mieli oka-
zjê poznaæ obyczaje podró¿nicze ró¿nych
gatunków ptaków, pos³uchaæ opowieœci o
eksperymentach przeprowadzanych w celu
poznania ich zachowañ, a przede wszyst-
kim dowiedzieæ siê jak ptaki rozpoznaj¹
kierunek swoich podró¿y i miejsca, w któ-
rych maj¹ je zakoñczyæ.

• T³umy przyci¹gn¹³ po³¹czony z poka-
zem wyk³ad pani prof. dr hab. Ewy Dobie-
rzewskiej-Mozrzymas „Z³amany wymiar w
przyrodzie – fraktale”. Byæ mo¿e widzo-
wie byli zachêceni zesz³orocznym wyst¹-
pieniem tej samej autorki, która umiejêtnie
gromadzi materia³y ilustruj¹ce temat. Ob-
szerna sala 322 w A-1 powinna byæ jesz-
cze znacznie wiêksza, by zmieœciæ wszyst-
kich chêtnych. Sam temat z pogranicza
matematyki, fizyki i przyrody wydaje siê
szczególnie dobrze dobrany ze wzglêdu na
walory popularyzatorskie.

20 wrzeœnia

• W budynku A1 odby³a siê dyskusja

panelowa „ Cz³owiek, czas i przemija-

nie”, w której udzia³ wziêli prof. Czes³aw
Nosal – psycholog , prof. Ludwik Komo-
rowski – fizykochemik, prof. Antoni Ogo-
rza³ek – biolog, ks. prof. Franciszek Ro-
siñski – antropolog i prof. Wojciech Wrze-
siñski – historyk. Ka¿dy z nich przedstawi³
ujêcie czasu i przemijania widziane w œwie-
tle w³asnej dziedziny wiedzy. Us³yszeliœmy
wiêc o absolutnej prêdkoœci – prêdkoœci
œwiat³a, o przewidywalnych zjawiskach
kosmicznych jako ramach istnienia nasze-
go œwiata, o zdolnoœci materii do samoor-

Byli, widzieli, powiedzieli o Festiwalu Nauki
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ganizacji, a tak¿e o walce organizmów z
destrukcj¹, o œmierci i nieœmiertelnoœci
komórek. Ks. prof. Rosiñski opowiedzia³
o zwyczajach mierzenia czasu (albo o bra-
ku takich zwyczajów) u ludów pierwot-
nych, i wzglêdnoœci tych pomiarów, prof.
Wrzesiñski mówi³ o tym, jak z up³ywem
lat zmienia siê widzenie ró¿nych wydarzeñ
historycznych, a prof. Nosal przedstawi³
sposoby postrzegania up³ywaj¹cego czasu
przez ludzi, w zale¿noœci od ich p³ci i stop-
nia aktywnoœci. Prelegenci czêsto urozma-
icali swoje wyst¹pienia anegdotami, dziê-
ki czemu stawa³y siê one bardziej przystêp-
ne dla du¿ego grona gimnazjalistów, bo
g³ównie z nich sk³ada³ siê t³um wype³nia-
j¹cy po brzegi salê wyk³adow¹. Chocia¿ w
programie nie wskazano, do jakiej grupy
wiekowej adresowana jest ta impreza, wy-
daje siê, ¿e œrednia wieku s³uchaczy by³a
jednak zbyt niska; zapewne tym trzeba t³u-
maczyæ brak dyskusji i pytañ z sali.

• Na wyk³ad prof. Romana Galara za-
proszono maturzystów (co najmniej) i by³
to chyba trafiony pu³ap wiekowy. Pasjonu-
j¹cy wyk³ad pt.: „Wynalazki przysz³oœci

i co z tego wyniknie” ukazywa³ nie tylko
nasze oczekiwania wobec przysz³oœci , ale
i t³o historyczne wynalazczoœci, jej uwa-
runkowania i mechanizmy, a tak¿e zagro-
¿enia, jakie siê pojawiaj¹ w zwi¹zku z roz-

wojem np. technologii przed³u¿ania ¿ycia,
czy te¿ coraz powszechniejszym przenosze-
niem siê ludzi w œwiat wirtualnej rzeczy-
wistoœci

Wed³ug prof. Galara najwa¿niejszymi
odkryciami, które maj¹ zrewolucjonizowaæ
nasze ¿ycie (lub ¿ycie nastêpnych pokoleñ)
bêd¹: 1) ogniwa paliwowe wytwarzaj¹ce
energiê elektryczn¹ z wodoru, 2) dwuko-
³owy pojazd (napêdzany ogniwem paliwo-
wym) zintegrowany z komunikacj¹ pu-
bliczn¹, 3) inteligentne materia³y, których
rozpad by³by sterowany przez cz³owieka.
Czy te prognozy oka¿¹ siê trafne? Przeko-
namy siê za kilkadziesi¹t lat, a mo¿e i szyb-
ciej... Na razie dziêki takim wyk³adom
mo¿emy uruchomiæ wyobraŸniê i snuæ
marzenia o tym, jak chcielibyœmy uspraw-
niæ nasze ¿ycie. Byæ mo¿e kiedyœ w³aœnie
któryœ z m³odych s³uchaczy przyczyni siê
do jednego z tych najwa¿niejszych odkryæ.

• Dr in¿. Beata W. Domagalska w swo-
im wyk³adzie po³¹czonym z pokazem
„Pani pachnie jak tuberozy (...), czyli w

krainie zapachu” umiejêtnie odwo³a³a siê
zarówno do ciekawoœci jak pró¿noœci ludz-
kiej. Zapach to coœ ka¿demu znanego, a jed-
nak trudnego do zakwalifikowania i zdefi-
niowania. Prezentacja przybli¿a³a s³ucha-
czom: historiê perfumowania cia³a i
otoczenia, sposób otrzymywania i rodzaje

olejków eterycznych, sposób tworzenia
przez specjalistów nowych kompozycji za-
pachowych i perfum, podstawowe kierun-
ki zapachowe wykszta³cone w przemyœle
perfumeryjnym, historie powstania kilku
s³ynnych kompozycji zapachowych np.
Chanel No 5. W trakcie wyk³adu mo¿na
by³o dowiedzieæ siê: jak pachn¹ tuberozy,
kto pierwszy stosowa³ perfumy, co to jest
pi¿mo i ambra, itd.

Ka¿dy z dwóch wyk³adów zgromadzi³
pe³n¹ salê s³uchaczy. W sali P³a¿ka (310 A-
2) zajête by³y wszystkie miejsca siedz¹ce,
³¹cznie ze schodami, parapetami i pod³og¹.
Wœród s³uchaczy dominowa³a starsza m³o-
dzie¿, ale i przybyli te¿ doroœli. S³uchacze
chêtnie w³¹czyli siê w konkurs polegaj¹cy na
zgadywaniu zapachów olejków eterycznych
(dostarczonych przez firmê Pollena Aroma)
i opisywaniu doznañ przy w¹chaniu perfum
(tym razem z Polleny Ewy).

• 20 wrzeœnia przyprowadzi³em moj¹
wnuczkê na pokaz "W krainie gier i ba-

œni". Gdy odbiera³em j¹ po godzinie, zwró-
ci³a mi uwagê, ¿e zdecydowana wiêkszoœæ
widzów to zorganizowane grupy przypro-
wadzone przez wychowawców. Zapewne
wynika to z faktu, ¿e prezentacje odbywaj¹
siê w godzinach pracy. Mo¿e warto dopa-
sowaæ godziny i tematykê imprez do po-
trzeb ca³ych rodzin?

Wspólna
uczelnia?

Ukaza³ siê w³aœnie kolejny numer
pisma Uniwersytet Wroc³awski [nr
4(12), z paŸdziernika 2002], a w nim
reporta¿ z DFN na Uniwersytecie Wro-
c³awskim „Nauka z Festiwalu”. Nad-
tytu³: „ T y s i ¹ c e  l u d z i  s z t u r -

m o w a ³ y  n a s z ¹  u c z e l n i ê ” .

Autor: Igor Borkowski.

 Czytamy i oczy przecieramy. Choæ
w tekœcie nie ma ani s³owa o Politech-
nice Wroc³awskiej, zdjêcia s¹ wy³¹cz-
nie z Politechniki! Dwa z nich poka-
zuj¹ eksperymenty chemiczne w wy-
konaniu ko³a ALLIN przed g³ównym
wejœciem do A-1 (widaæ nawet charak-
terystyczne ³uki nad schodami), zaœ
dwa pozosta³e zrobiono na Wydziale
Mechanicznym. Jest tu nawet nasz ulu-
biony pojazd marsjañski, dzie³o Mars
Society. Nie œmiemy pos¹dzaæ autora
o jakieœ hochsztaplerstwo dziennikar-
skie, ale rodz¹ siê dwa podejrzenia. Po
pierwsze, ¿e pan Borkowski na tyle

s³abo zna w³asn¹
uczelniê, ¿e nie wie,
jak wygl¹da jej
gmach g³ówny. (Jeœli
tak, to zapraszamy do
nas na zwiedzanie;
zw³aszcza zachêcamy
do odwiedzenia nas w
czasie festiwalu. Jest
cudownie!) Po dru-
gie, ¿e na fali obcho-
dów jubileuszowych
Autor postanowi³ po-
wróciæ do korzeni –
no, tych póŸniej-
szych, czyli powojen-
nych, i uznaæ, ¿e
mamy znowu
wspóln¹ uczelniê
„Uniwersytet i Poli-
technika”. Jeœli tak, to
w porz¹dku. Zgadza-
my siê. Ale pod jed-
nym warunkiem. ¯e
bêdziemy mieæ 50%
praw do profesora Lu-
cjana Sobczyka.

(mk)
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Liczni goœcie tegorocznego Dolnoœl¹-
skiego Festiwalu Nauki obejrzeli plenero-
wy pokaz obs³ugi odbiorników sygna³ów
satelitarnych s³u¿¹cych do pozycjonowania
obiektów stacjonarnych i ruchomych. (Tê
drug¹ czynnoœæ okreœlamy jako nawigacjê.)
Wykorzystuje siê tu Globalny System Po-
zycjonowania, tzw. GPS (ang. Global Po-
sitioning System), który pozwala na niemal
natychmiastowe wyznaczenie pozycji do-
wolnego punktu na powierzchni Ziemi, bez
wzglêdu na porê dnia (lub nocy) oraz wa-
runki pogodowe. Po³o¿enie obiektu poda-
wane jest w globalnym geocentrycznym
uk³adzie odniesienia (WGS-84 – World
Geodetic System). Rosn¹ca iloœæ zastoso-
wañ tej metody œwiadczy o jej praktycz-
nym znaczeniu i o pomys³owoœci coraz licz-
niejszych u¿ytkowników (obok znajduje siê
krótka charakterystyka systemu GPS).

Autorzy pokazu: Jan Blachowski, Piotr
Grzempowski i Marcin Jab³oñski, dokto-
ranci z Zak³adu Geodezji i GIS w Instytu-
cie Górnictwa PWr, ju¿ po raz drugi w hi-
storii festiwalu przedstawili mo¿liwoœci za-
stosowania nowej metody do wyznaczania
po³o¿enia obiektów stacjonarnych i rucho-
mych w zastosowaniach geodezyjnych, in-
¿ynierskich, aplikacjach GIS (ang. Geogra-
phic Information Systems - Systemów In-
formacji Geograficznej) oraz nawigacji
pomocnej na przyk³ad w turystyce rowe-
rowej i pieszej.

Uczestnicy prezentacji mogli bli¿ej po-
znaæ zasady satelitarnego wyznaczania po-
zycji z wykorzystaniem systemu GPS, jego
ograniczenia i zalety, us³yszeæ o nieco-

„Uwa¿ni obserwatorzy mogli dostrzec grupki osób poruszaj¹cych siê

po terenie Politechniki z niewielkimi ¿ó³tymi urz¹dzeniami w d³oniach.”

„Gdzie jesteœmy, dok¹d zmierzamy?”
Pozycjonowanie obiektów w oparciu o system GPS – satelitarne odbior-

niki GPS na Wydziale Górniczym PWr

dziennych aplikacjach GPS oraz o korzy-
œciach p³yn¹cych z wdro¿enia systemu w
ró¿nych zastosowaniach. „Wtajemniczeni”
mogli uzyskaæ odpowiedzi na bardziej
szczegó³owe kwestie, oczywiœcie w miarê
mo¿liwoœci i wiedzy prowadz¹cych. Szcze-
góln¹ atrakcj¹ by³a mo¿liwoœæ w³asnorêcz-
nej obs³ugi i praktycznego wykorzystania
odbiorników GPS. Uwa¿ni obserwatorzy
mogli dostrzec w sobotê 21 wrzeœnia grup-
ki osób poruszaj¹cych siê po terenie Poli-
techniki z niewielkimi ¿ó³tymi urz¹dzenia-
mi w d³oniach. To uczestnicy pokazu, któ-
rzy samodzielnie nawigowali do
wybranych miejsc, np. do wejœcia do gma-
chu g³ównego Politechniki. Wykorzystywa-
li funkcjê punktów drogi (ang. waypoints)
bêd¹cych zapisanymi w pamiêci odbiorni-
ków GPS wspó³rzêdnymi geograficznymi
wybranych punktów. Ta pozycja programu
cieszy³a siê nies³abn¹cym zainteresowa-
niem goœci. Pozwala³a te¿ osobiœcie prze-
konaæ siê o precyzji satelitarnej metody
okreœlania po³o¿enia.

Ciekawostk¹ tegorocznego pokazu by³a
mo¿liwoœæ obejrzenia i obs³ugi sprzêtu pra-
cuj¹cego w trybie RTK-DGPS (ang. Real-
Time Kinematic, Differential GPS), który
pozwala na okreœlenie pozycji i nawigacjê
w czasie rzeczywistym. Ruchomy odbior-
nik korzysta wtedy z poprawki korekcyjnej
przesy³anej np. drog¹ radiow¹ ze stacji ba-
zowej (referencyjnej). Dok³adnoœæ wyzna-
czenia pozycji siêga w zale¿noœci od typu
odbiornika od centymetrów do kilku metrów.

Inn¹ z kolei atrakcj¹ pokazu by³a mo¿-
liwoœæ wyregulowania zegarka w oparciu

o czas systemu GPS. Jedn¹ z mniej zna-
nych w³aœciwoœci systemu jest bowiem
przekazywanie precyzyjnego czasu. Funk-
cja wykorzystywana jest przez u¿ytkowni-
ków zainteresowanych jego bardzo dok³ad-
nym okreœleniem, np. zak³ady energetycz-
ne czy instytucje finansowe.

Na festiwalu zjawi³y siê tak¿e osoby po-
siadaj¹ce w³asne, przenoœne, turystyczne od-
biorniki GPS, a otwarty i nieformalny cha-
rakter spotkania sprzyja³ wymianie uwag.
Prowadz¹cy chêtnie opowiadali o w³asnych
zainteresowaniach, zarówno naukowych, jak
i pozanaukowych zwi¹zanych z pozycjono-
waniem satelitarnym. Musieli te¿ odpowia-
daæ na liczne pytania, czêsto wymagaj¹ce
dog³êbnej i rozleg³ej wiedzy.

¯ywe zainteresowanie m³odzie¿y i osób
doros³ych oraz ich liczny udzia³ w pokazie
œwiadczy o coraz wiêkszej popularnoœci
systemu GPS. Szczególne emocje wzbudza
mo¿liwoœæ wykorzystania pozycjonowania
w turystyce i nawigacji samochodowej,

Anteny stacji bazowej i odbiornika ruchomego

z kontrolerem

 Przed pokazem (od lewej): P. Grzempowski, J. Blachowski, M. Jab³oñski Praktyczny pokaz nawigacji
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¿egludze czy wycieczkach rowerowych.
Wiele z dostêpnych obecnie na rynku prze-
noœnych odbiorników GPS ma mo¿liwoœæ
wspó³pracy z komputerem, a dostêpne
oprogramowanie umo¿liwia planowanie i
odtwarzanie np. tras wycieczek wraz z opi-
sem (!), przekrojów terenu przebytych tras
czy wykonanie analiz przewy¿szeñ (przy-
datne zw³aszcza dla rowerzystów). Spada-
j¹ce ceny odbiorników pozwalaj¹ realnie
myœleæ o zakupie w³asnego przenoœnego
urz¹dzenia.

W trakcie pokazu przedstawiono rêcz-
ne odbiorniki GPS Trimble GeoExplorer

3 s³u¿¹ce w praktyce jako rejestratory do
gromadzenia, aktualizacji i utrzymania da-
nych w aplikacjach GIS. Funkcja punktów
drogi (waypoints) pozwala na ich stosowa-
nie w nawigacji. Ponadto zaprezentowano
odbiorniki Trimble serii 4700 wykorzysty-
wane m.in. w precyzyjnych pomiarach geo-
dezyjnych, obserwacjach geodynamicz-
nych (rejestracja przemieszczeñ bloków
tektonicznych skorupy ziemskiej) czy za-
stosowaniach in¿ynierskich i GIS, takich
jak np. pozycjonowanie elementu urabia-
j¹cego koparki wielonaczyniowej w celu
poprawy efektywnoœci procesu wydobyw-
czego. Obydwa modele odbiorników pra-
cuj¹ tak¿e w trybie czasu rzeczywistego
korzystaj¹c z poprawki korekcyjnej prze-
sy³anej drog¹ radiow¹.

Badania prowadzone w ramach prac
doktorskich J. Blachowskiego, P. Grzem-
powskiego i M. Jab³oñskiego wykorzystuj¹
w szerokim zakresie satelitarne pomiary
GPS, zarówno statyczne (obserwacje geo-
dynamiczne), jak i kinematyczne w czasie

rzeczywistym (RTK).
Prace te, realizowane
pod kierunkiem prof.
Stefana Caconia, do-
tycz¹ ró¿norodnych za-
gadnieñ i mog¹ byæ
przyk³adem na bogac-
two zastosowañ oma-
wianych metod. Tematy-
ka tych prac dotyczy:
–  okreœlenia stanu lokal-
nych struktur tektonicz-
nych w rejonie planowa-
nej zapory w Kamieñcu
Z¹bkowickim pod k¹tem
przysz³ych oddzia³ywañ
zbiornik-otoczenie,
–  obserwacji deforma-
cji górotworu na obsza-
rze aglomeracji Wroc³a-
wia  oraz
–  pozycjonowania ele-
mentu urabiaj¹cego ko-
parki wielonaczyniowej

P. Grzempowski prezentuje sprzêt GPS dr hab. in¿. Halinie Kwaœnickiej,

koordynatorce DFN na PWr

na tle mapy numerycznej i numeryczne-
go modelu z³o¿a w celu poprawy efek-
tywnoœci procesu sterowania jakoœci¹
urabianej kopaliny.
Program kszta³cenia na specjalnoœci

Geoinformatyka na Wydziale Górniczym
PWr obejmuje m.in. kursy: „Podstawy po-
zycjonowania satelitarnego GPS”, „Syste-
my pozycjonowania satelitarnego” i „Tech-
niki RTK-DGPS w górnictwie odkrywko-
wym”. W ich trakcie studenci poznaj¹
teoriê pozycjonowania satelitarnego, prak-
tycznie zapoznaj¹ siê z poszczególnymi
technikami pomiarowymi oraz zagadnie-
niami zwi¹zanymi z wykorzystaniem po-
zycjonowania satelitarnego w geodezji,
nawigacji, wspó³pracy z aplikacjami GIS
oraz innymi zastosowaniami geoinforma-
tycznymi. Wiedzê na temat pozycjonowa-
nia satelitarnego mo¿na równie¿ zdobywaæ
na zajêciach popularnego wœród absolwen-
tów wydzia³u Podyplomowego Studium
Systemów Informacji Geograficznej – GIS.

Jan Blachowski

Globalny System Pozycjonowania (ang.

Global Positioning System - GPS) został

stworzony w USA jako wojskowy system

nawigacyjny o zasięgu globalnym. Składa

się z trzech podstawowych segmentów:

kosmicznego, kontroli oraz użytkowników.

Na segment kosmiczny składa się konste-

lacja minimum 24 aktywnych satelitów roz-

mieszczonych na sześciu orbitach po 4,

w sposób, który przez 24 godziny na dobę

zapewnia możliwość jednoczesnej obser-

wacji co najmniej czterech z nich z dowol-

nego miejsca na Ziemi. Segment kontroli,

którego podstawowym zadaniem jest nad-

zór nad poprawnym funkcjonowaniem sys-

temu, tworzy sieć stacji monitorujących

rozmieszczonych w pobliżu równika na kuli

ziemskiej. Podstawowym użytkownikiem

systemu były i są siły zbrojne armii Sta-

nów Zjednoczonych, został on jednak udo-

stępniony, z pewnymi ograniczeniami,

użytkownikom cywilnym. Obecnie w opar-

ciu o dwie podstawowe technologie pomia-

rowe: statyczną (wyznaczanie pozycji

punktów stałych) i kinematyczną (wyzna-

czanie pozycji obiektów ruchomych), roz-

winięto szereg pośrednich technik obser-

wacyjnych, które zaspokajają potrzeby

przeróżnych klientów.

Wymienienie poszczególnych zastoso-

wań systemu GPS zajęłoby tu zbyt wiele

miejsca. Zasygnalizujemy tu więc tylko ich

podstawowe grupy: pozycjonowanie punk-

tów, nawigację (morską, lotniczą, lądową),

śledzenie i monitorowanie obiektów i synchro-

nizację czasu.

Do najważniejszych zalet systemu zalicza

się: możliwość wykonywania pomiarów nie-

zależne od warunków meteorologicznych i po-

ry dnia, krótki czas pomiaru potrzebny do do-

kładnego wyznaczenia pozycji, możliwość

wyznaczenia pozycji w czasie rzeczywistym

(tryb RTK-DGPS) oraz brak konieczności za-

chowania wzajemnej widoczności sąsiednich

punktów.

Pozycjonowanie satelitarne w oparciu o sys-

tem GPS bez wątpienia znacznie ułatwiło i przy-

czyniło się do zwiększenia wydajności i efektyw-

ności jego użytkowników, m.in. żeglugi, trans-

portu lotniczego i lądowego, służb ratownictwa,

komunalnych i wielu innych.

Spadek cen prostych odbiorników GPS

i ich postępująca miniaturyzacja powoduje, że

są one coraz częściej stosowane także przez

zwykłych ndywidualnych użytkowników.

Dodatkowe informacje można uzyskać

w Zakładzie Geodezji i GIS:

Instytut Górnictwa,

Politechnika Wrocławska,

pl. Teatralny 2, 50-051 Wrocław

Tel. (71) 320 68 75

Jan Blachowski

Jan.Blachowski@ig.pwr.wroc.pl

Piotr Grzempowski

Piotr.Grzempowski@ig.pwr.wroc.pl

Marcin Jabłoński

Marcin.Jablonski@ig.pwr.wroc.pl

Charakterystyka systemu GPS
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P ewnego dnia przypadkiem na Wydzia

  le Informatyki i Zarz¹dzania zauwa-

¿y³em informacjê o mo¿liwoœci wyjazdu na

sta¿ do Belgii do firmy CIT Engineering w

ramach projektu Leonardo da Vinci

„MOST” (Mobility of Senior Students
from Wroclaw University of Technology
within Leonardo da Vinci Program). Spraw-
dzi³em szczegó³y i w maju tego roku wzi¹-
³em udzia³ w rozmowie kwalifikacyjnej.
Szef firmy, która mia³a przyj¹æ praktykan-
tów, zapyta³ mnie, czy mo¿e coœ chcia³bym
wiedzieæ o Belgii. Jednym z niewielu sko-
jarzeñ, jakie mia³em, by³a biurokracja bruk-
selska, zapyta³em wiêc o ni¹. Belg roze-
œmia³ siê i odpar³, ¿e rzeczywiœcie jest ona
bardzo uci¹¿liwa w urzêdach i placówkach
pañstwowych, ale w ich firmie czasem jej
nawet brakuje. Ju¿ wkrótce mia³em okazjê
przekonaæ siê o tym osobiœcie –
moja kandydatura zosta³a zaak-
ceptowana.

Wiêkszoœæ spraw zwi¹zanych
z wyjazdem zosta³a za³atwiona
przez Dzia³ Wspó³pracy Miêdzy-
narodowej Politechniki, który
koordynowa³ projekt MOST. W
po³owie czerwca razem z moim koleg¹ Tom-
kiem (drugim zaakceptowanym sta¿yst¹)
znaleŸliœmy siê w Geel, niewielkim mia-
steczku po³o¿onym pó³ godziny jazdy po-
ci¹giem od drugiego co do wielkoœci miasta
Belgii – Antwerpii. Geel s³ynie z fachowej
opieki psychiatrycznej. Niestety nie posia-
da specjalnych atrakcji turystycznych, ale ce-
niliœmy sobie ciszê i spokój. Mieszkaliœmy
w domu studenckim, przez który podczas na-
szego pobytu przewinê³o siê wiele osób z
Belgii, Hiszpanii, Finlandii, Indii, W³och i
oczywiœcie Polski. Miêdzynarodowe towa-
rzystwo stwarza³o wspania³¹ okazjê do na-
wi¹zywania kontaktów, wymiany doœwiad-
czeñ i interesuj¹cych rozmów. Doskonale pa-
miêtam ponad trzygodzinn¹ dyskusjê z
Bertem, m³odym Belgiem, o religii, kultu-
rze, polityce i gospodarce.

Ju¿ na pocz¹tku pobytu zwróci³em uwa-
gê na rolê roweru w Belgii. Przez pierwsze
trzy dni poruszaliœmy siê na piechotê i czu-
liœmy siê bardzo nieswojo widz¹c, jak inni
œmigaj¹ na swoich jednoœladach. Gdy w
koñcu otrzymaliœmy swoje „rumaki”, po-
czuliœmy siê jak prawdziwi Belgowie, jeŸ-
dziliœmy do pracy, na zakupy, do pubów,
na basen. Cudown¹ rzecz¹ w Belgii jest
ogromna iloœæ œcie¿ek rowerowych oraz
respekt kierowców wobec rowerzystów.
Zakazy wjazdu nie dotycz¹ tu rowerów, na
skrzy¿owaniach s¹ odpowiednie strefy, któ-
re u³atwiaj¹ skrêt w lewo, a kierowcy z du¿¹
wyrozumia³oœci¹ traktuj¹ manewry cykli-
stów. Wysoka kultura jazdy kierowców
sprawia, ¿e do rzadkoœci nale¿y ruszanie z

piskiem opon, wymuszanie pierwszeñstwa
czy „wcinanie siê”.

Belgia to czasem kraj kontrastów. Na
zarejestrowanie siê w Urzêdzie Miasta stra-
ciliœmy za pierwszym razem pó³tora godzi-
ny, za drugim – godzinê, bo okaza³o siê, ¿e
urzêdniczka wype³ni³a nieodpowiednie pa-
piery. Najpierw jako dowody osobiste do-
staliœmy ¿ó³te kartoniki ze zdjêciami. Po
paru dniach zamieniono nam je na ksero-
kopie formatu A4. Natomiast za³o¿enie
konta w banku trwa³o piêæ minut, a wyma-
ga³o pokazania paszportu i z³o¿enia jedne-
go podpisu.

Rozczarowa³ mnie nieporz¹dek, jaki
panuje w belgijskich miastach, a szczegól-
nie w Brukseli. Na stancji i na ulicach na-
potykaliœmy brud, nieporz¹dek, œmieci.
Zestawienie ³adnych domów i nowych sa-

mochodów z górami œmieci na d³ugo utkwi-
³o mi w pamiêci. Odnios³em wra¿enie, ¿e
zdaniem Belgów tereny publiczne powin-
ny byæ czyszczone przez odpowiednie s³u¿-
by, wiêc bez ¿enady wyrzucaj¹ wszelkie
œmieci przez okna samochodów w czasie
jazdy.

Belgowie znaj¹ œwietnie jêzyki obce.
Oprócz flamandzkiego i francuskiego, które
s¹ jêzykami urzêdowymi (w zale¿noœci od
rejonu), pos³uguj¹ siê zazwyczaj œwietnie
angielskim, znaj¹ te¿ niemiecki i duñski.
Nie motywowa³o to nas do nauki ich jêzy-
ka, bo bez problemu porozumiewaliœmy siê
po angielsku. Ja opanowa³em jedynie li-
czebniki – dziêki sprzedawczyni, która
wyj¹tkowo nie mówi³a w tym jêzyku. Mu-
szê przyznaæ, ¿e ludzie odnosili siê do nas
bardzo ¿yczliwie i zawsze chêtnie udziela-
li nam pomocy. Trudno mi powiedzieæ, w
jakim stopniu wynika³o to z faktu, ¿e byli-
œmy obcokrajowcami.

Przy okazji rozmów z Belgami wysz³o
na jaw, ¿e w ich œwiadomoœci zakorzenio-
nych jest wci¹¿ wiele stereotypów o Pola-
kach. Dziwili siê, ¿e nie pijemy za wiele
(¿artowali, ¿e pewnie wolimy wódkê od ich
piwa) i odnosi³o siê wra¿enie, ¿e czasem
uwa¿aj¹ nas za doœæ mocno zacofanych. Z
drugiej strony – pozytywnie przyjmowali
nasze aspiracje zwi¹zane z wejœciem do
Unii Europejskiej, choæ przestrzegali przed
zbyt roszczeniow¹ postaw¹.

Bardzo mile wspominam pracê w CIT
Engineering NV. Realizowa³em ciekawe
projekty i choæ czasem by³o ciê¿ko, da³y

mi one du¿o satysfakcji. W zasadzie zaj-
mowa³em siê dwoma g³ównym zadaniami.
Jednym by³o napisanie biblioteki poœred-
nicz¹cej miêdzy NeroAPI a œrodowiskiem
LabVIEW, w którym firma pracuje. W
efekcie mo¿liwe sta³o siê nagrywanie p³yt
CD z poziomu tego drugiego. Nastêpnie
sprawdza³em mo¿liwoœci wykorzystania
systemu baz danych MySQL dla celów fir-
my przenosz¹c istniej¹cy system typu Help-
Desk z platformy ASP/SQL Server na ASP/
MySQL. Zazwyczaj spêdza³em w firmie
oko³o dziewiêciu godzin, z czego nieca³e
osiem przypada³o na pracê, a resztê czasu
wykorzystywa³em na pisanie e-maili, s³u-
chanie muzyki i b³¹dzenie po Internecie.
Nie mieliœmy narzuconych godzin pracy,
co szczególnie odpowiada³o Tomkowi, któ-
ry lubi³ siê wysypiaæ. Ja stara³em siê trzy-

maæ przedzia³u: dziewi¹ta
rano – szósta wieczorem.
Nasi, w wiêkszoœci m³odzi,
koledzy z pracy chêtnie s³u-
¿yli nam pomoc¹ i starali siê,
byœmy dobrze czuli siê w fir-
mie. Nasz szef – Adriaan
Brebels – okaza³ siê wspa-

nia³ym cz³owiekiem i robi³ wszystko, by
uprzyjemniæ nam pobyt w Belgii (umo¿li-
wi³ nam korzystanie z samochodu s³u¿bo-
wego, dziêki czemu mogliœmy zobaczyæ
wiele piêknych miejsc tego kraju oraz po-
kry³ koszty zakwaterowania).

Gdybym mia³ wskazaæ, co niezbyt mi siê
podoba³o, na pierwszym miejscu znalaz³a-
by siê pogoda. W Belgii zazwyczaj jest
ch³odno i pochmurnie, w czasie trzech mie-
siêcy mieliœmy mo¿e 10 dni s³onecznych.
Na d³u¿sz¹ metê psuje to bardzo nastrój,
dlatego wykorzystywa³em ka¿d¹ chwilê, by
siê trochê poopalaæ i przy okazji „pod³a-
dowaæ baterie”.

Za to atrakcj¹ Belgii jest bogactwo jej za-
bytków i muzealnych dzie³ sztuki. Zapew-
niam, ¿e jest w czym wybieraæ. Mi³oœnicy
malarstwa bêd¹ zachwyceni, w koñcu Belgia
jest kolebk¹ sztuki flamandzkiej. Muzea w
Antwerpii i Brukseli zawieraj¹ imponuj¹c¹
kolekcjê dzie³ Rubensa, Bruegla i Rembrand-
ta. Bruksela posiada jeden z najpiêkniejszych
(o ile nie najpiêkniejszy) rynek w Europie,
warto zobaczyæ równie¿ Ardeny, Brugiê i
wiele innych miejsc. Dociekliwym polecam
poszperanie w Internecie.

Polecam wszystkim wyjazd do Belgii,
która ma naprawdê wiele do zaoferowania:
wspania³e zabytki, piêkn¹ sztukê, ponad
200 gatunków pysznego piwa (sam spraw-
dzi³em 34) i jest rajem dla rowerzystów.

Belgia czeka równie¿ na Ciebie!

Michal „Mimal” Maluga

Wydzia³ Elektroniki   

mimal@box43.pl    

Leonardo da Vinci
Belgia stanê³a otworem
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Konferencja prasowa na PWr

Liczne nowoœci
na pocz¹tek
kadencji

„Uniwersytet (w uogólnionym sensie) to
instytucja, która nie znosi demokracji”. To
byæ mo¿e kontrowersyjne dla niektórych
stwierdzenie pad³o z ust JM Rektora PWr
prof. Tadeusza Lutego na konferencji pra-
sowej zorganizowanej 2 paŸdziernika br.
przez nowe w³adze naszej uczelni. Nie by³a
to jednak zapowiedŸ „rz¹dów silnej rêki”,
ale uzasadnienie koniecznoœci zmiany sta-
tutu Politechniki, który powstawa³ 12 lat
temu, w okresie zach³yœniêcia siê przemia-
nami demokratycznymi. Niektóre ze znaj-
duj¹cych siê w nim zapisów, zgodne
wprawdzie z wprowadzon¹ wtedy ustaw¹
o szkolnictwie wy¿szym, nie wytrzymuj¹
próby czasu. Projekty zmian statutu wstrzy-
mywano oczekuj¹c nowelizacji ustawy.
Jednak ostatnia próba zreformowania jej
da³a skutki zaledwie kosmetyczne, a termin
zapowiadanych przez MENiS reform trud-
no jeszcze okreœliæ. Dlatego postanowiono
wprowadziæ do nowego statutu rozwi¹za-
nia, które spe³ni¹ oczekiwania pracowni-
ków naszej uczelni, a jednoczeœnie na tyle
rozs¹dne, aby w przypadku wejœcia w ¿ycie
nowej regulacji by³y z ni¹ zgodne.

Problem ten by³ jednym z wielu przedsta-
wianych podczas przygotowanego i prowa-
dzonego przez prof. Adama Grzecha spotka-
nia w³adz PWr z przedstawicielami mediów.

Po przywitaniu goœci i przedstawieniu
prorektorów prof. T. Luty przypomnia³, ¿e
rozpoczynaj¹cy siê 58. rok akademicki jest
wa¿ny ze wzglêdu na nowe w³adze rektor-
skie, a w du¿ym stopniu i dziekañskie. Pla-
nuje siê realizacjê wielu inicjatyw. Jedn¹ z
nich jest opracowanie kompletnej informa-
tyzacji PWr, której skala, zarówno w sen-
sie wielkoœci uczelni, jak i zakresu prac,
jest wyj¹tkowa. Nowe w³adze chc¹ jak naj-
szybciej za³atwiæ szereg spraw legislacyj-
nych (w tym statut), a w ci¹gu najbli¿szych
3-4 miesiêcy ma powstaæ strategia rozwo-
ju naszej uczelni. Po³o¿ono bardzo silny
akcent na sprawy etyki zawodowej pracow-
ników (co jest szczególnie wa¿ne w kon-
tekœcie tzw. wieloetatowoœci). PWr jako
druga uczelnia w kraju, poza akademiami
medycznymi, stworzy³a komisjê zajmuj¹c¹
siê sprawami etyki. Jest to powo³ana
uchwa³¹ Senatu  komisja senacka ds. aka-
demickich, kadry naukowej i etyki. W ci¹-
gu najbli¿szych miesiêcy maj¹ byæ uchwa-

lone zasady zatrudniania i awansowania
nauczycieli akademickich. Umo¿liwi to
stworzenie takiego modelu kariery akade-
mickiej, który bêdzie premiowa³ osi¹gniê-
cia naukowe i dydaktyczne, ale bêdzie tak-
¿e uwzglêdnia³ aktywnoœæ pracowników w
pozyskiwaniu grantów, a w szczególnoœci
grantów europejskich. PWr pragnie te¿
drog¹ umów prawnych regulowaæ swoj¹
wspó³pracê z uczelniami zawodowymi i
niepañstwowymi. Do priorytetów naucza-
nia zaliczane s¹ studia doktoranckie, kszta³-
cenie interdyscyplinarne i elitarne.

Prorektor ds. Nauczania prof. Jerzy
Œwi¹tek zwróci³ uwagê na przygotowane
dla dziennikarzy materia³y zawieraj¹ce in-
formacje o w³adzach Politechniki, jej wy-
dzia³ach i filiach, a tak¿e rozwijaj¹ce ha-
s³a: Akredytacja oraz Uczelnia i Dolny
Œl¹sk.

Omawiaj¹c strukturê zatrudnienia w
Polsce na tle UE stwierdzi³, ¿e osoby z
wy¿szym wykszta³ceniem stanowi¹ 17%
zatrudnionych, a oczekiwany stan za 2-3
lata - to 30%. Nie osi¹gnie siê tego celu
bez zreformowania ca³ego systemu eduka-
cji. Liczba studentów w 1990 roku w kraju
wynosi³a 650.000, dziœ – 1.300.000, zaœ w
regionie odpowiednio: 54.000 i 140.000. W
znakomitej wiêkszoœci s¹ to jednak studenci
studiów zaocznych, wieczorowych i ró¿-
nych szkó³ niepublicznych. Wszystko to
sk³ania do postawienia pytania o jakoœæ
kszta³cenia.

Prorektor przedstawi³ tak¿e analizê ofer-
ty dydaktycznej na tle potrzeb pracodaw-
ców. Okazuje siê, ¿e oko³o 30% z nich pre-
feruje absolwentów studiów wy¿szych bez
wskazania kierunku, 23-24% – studiów
technicznych, nastêpne 20% – studiów typu
ekonomia, finanse, bankowoœæ. Oferta
wszystkich wroc³awskich  jedenastu szkó³
wy¿szych i pozosta³ych niepublicznych
dotyczy przede wszystkim zarz¹dzania i
marketingu oraz pewnych kierunków hu-
manistycznych, a wiêc odbiega od oczeki-
wañ pracodawców.

Trzeba tak¿e planowaæ zmianê rozk³a-
du akcentów programów kszta³cenia. Po-
dobnie jak w UE, od absolwentów szkó³
wy¿szych bêdzie siê coraz czêœciej wyma-
gaæ dobrego wykszta³cenia podstawowego,
by by³o podstaw¹ kszta³cenia ustawiczne-
go w toku pracy. Pomoc¹ mo¿e tu byæ kom-
pleksowa informatyzacja PWr, która po-
zwoli na indywidualizacjê programu kszta³-
cenia. Do tego student  bêdzie móg³ na
kolejne zajêcia zapisywaæ siê nie wycho-
dz¹c z domu i korzystaæ w szerokim zakre-
sie z materia³ów dydaktycznych i pomoc-
niczych dostêpnych w Internecie.

Oczekuje siê równie¿ zbli¿enia uczelni
do przedsiêbiorstwa, do wymagañ praco-

dawcy. Na to powinno siê z szczególnie
wracaæ uwagê przy realizacji prac dyplo-
mowych. Unia k³adzie równie¿ nacisk na
szkolnictwo w regionie. Ma to byæ szko³a
drugiej szansy dla m³odzie¿y, ale nie dru-
giej kategorii. Oferta ta musi byæ bli¿sza i
ciekawsza.

Uczelnia nasza przystêpuje obecnie do
akredytacji. Do udzia³u w procedurach
zg³osi³y siê wszystkie kierunki studiów na
PWr, ale Komisja Akredytacyjna Uczelni
Technicznych wybra³a na pocz¹tek: auto-
matykê i robotykê, architekturê i urbani-
stykê, informatykê, mechanikê i budowê
maszyn, elektrotechnikê, elektronikê i te-
lekomunikacjê. Pañstwowa Komisja Akre-
dytacyjna podda³a procedurze dwa kierun-
ki: transport oraz górnictwo i geologiê.

Prorektor ds. Studenckich dr in¿.
Krzysztof Rudno-Rudziñski zauwa¿y³, ¿e
przy rosn¹cej od paru lat liczbie studentów
uczelnie musz¹ przeciwdzia³aæ negatyw-
nym skutkom tego zjawiska. Ograniczona
dotacja bud¿etowa na pomoc materialn¹
dzielona jest na coraz wiêksz¹ liczbê zain-
teresowanych. Poniewa¿ znacz¹cy procent
m³odzie¿y kszta³ci siê tylko dziêki temu
wsparciu, sprawê tê nale¿y rozwi¹zaæ jesz-
cze w tym roku, w³¹cznie ze zmian¹ regu-
laminu pomocy materialnej.

Drugim problemem wynikaj¹cym ze
zwiêkszonego naboru jest coraz gorsza
wydolnoœæ uczelnianej administracji syste-
mu dydaktycznego. Pok³ada siê nadziejê w
kompleksowym systemie informatycznym,
którego celem jest u³atwienie ¿ycia na
uczelni, a m.in. zmniejszenie kolejek przed
dziekanatami.

Uczelnia mia³aby trudnoœci z zapewnie-
niem odpowiedniej iloœci miejsc w domach
studenckich, gdyby nie prawa rynku.
Mieszkañcy Wroc³awia oferuj¹ studentom
stancje, których ceny s¹ porównywalne z
miejscami w akademikach. Ten przyk³ad
pokazuje, ¿e studenci s¹ dla miasta Ÿród³em
zysków.

Zapytany o mo¿liwoœæ wprowadzenia
indeksu elektronicznego prof. T. Luty dziœ
jeszcze trudno sobie wyobraziæ odejœcie od
tradycyjnej ksi¹¿eczki – choæby ze wzglê-
dów sentymentalnych.

Ale znany z nowatorskich rozwi¹zañ
Wydzia³ Chemiczny PWr od paru lat sto-
suje system, w którym indeks nie odgrywa
ju¿ centralnej roli i nie jest jedynym miej-
scem odnotowywania sukcesów studenta.

Obecni na sali dziennikarze z regionu
Dolnego Œl¹ska interesowali siê obecnoœci¹
PWr w ma³ych oœrodkach i mo¿liwoœci¹
wspó³pracy z w³adzami samorz¹dowymi.
Rektor przypomnia³, ¿e nasza uczelnia jako
jedna z nielicznych utrzymuje swe filie w
dobrej kondycji przez przesz³o 30 lat i daje
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W LEGNICY

• Podczas wakacji wyremontowano
kilka sal dydaktycznych, urz¹dzono
nowy dziekanat i pokój wyk³adowców.
Utworzono te¿ – dziêki hojnoœci pro-
rektora ds. nauczania prof. Jerzego
Œwi¹tka – now¹ pracowniê kompute-
row¹ z 15 stanowiskami.

• 30 wrzeœnia odby³ siê dzieñ wstêp-
ny. Kandydaci na studentów zapoznali
siê ze struktur¹ uczelni, pracownikami
filii, przysz³ymi prawami i obowi¹zka-
mi oraz rozk³adem zajêæ. Otrzymali te¿
legitymacje, ksi¹¿eczki zdrowia i ter-
minarze. Uroczystoœæ uœwietni³ Chór
Kameralny Filii w Legnicy.

• 1 paŸdziernika zainaugurowano
pierwszy rok akademicki na dwóch
nowo powsta³ych uczelniach: Uczelni
Zawodowej Zag³êbia Miedziowego w
Lubinie i Dolnoœl¹skiej Wy¿szej Szko-
le Przedsiêbiorczoœci i Techniki w Po-
lkowicach. Rektorem tej pierwszej
uczelni jest prof. dr hab. Stanis³aw Wit-
kowski, a drugiej – prof. dr hab. in¿.
Wac³aw Kasprzak.

tym samym dowód powa¿nego traktowa-
nia swej misjê w regionie. Zwróci³ uwagê
na niezsynchronizowane w skali kraju zja-
wisko mno¿enia siê szkó³ zawodowych i
niepañstwowych. PWr nie czuje siê przez
nie zagro¿ona, ale z punktu widzenia po-
datnika tworzenie pañstwowych szkó³ za-
wodowych tam, gdzie istniej¹ filie, np.
Politechniki, jest nieroztropne. Œwiadczy to
o braku strategii.

Natomiast szko³y wy¿sze maj¹ prawo
oczekiwaæ od lokalnych samorz¹dów pew-
nego wsparcia, zw³aszcza ¿e uczelnie sta-
raj¹ siê pomagaæ samorz¹dom. KRUWiO
przyjê³o we wrzeœniu uchwa³ê, w której
apeluje do spo³ecznoœci akademickiej o
aktywnoœæ w wyborach samorz¹dowych i
zwraca uwagê, ¿e kandydaci do w³adz po-
winni baczniej przypatrywaæ siê proble-
mom szkolnictwa wy¿szego i techniki. PWr
podpisa³a te¿ umowê z marsza³kiem o
udziale uczelni w przygotowaniu strategii
rozwoju regionalnego. Oferuje tak¿e za-
równo marsza³kowi jak i wojewodzie swo-
je ekspertyzy.

Prof. J. Œwi¹tek podkreœli³, ¿e Politech-
nika jest zainteresowana silniejszym powi¹-
zaniem z regionem, ale oczekuje w zamian
wiêkszego zainteresowania, pomocy w
tworzeniu i utrzymaniu infrastruktury,  sty-
pendiów dla studentów i promocji wysoko
wykwalifikowanych kadr.

Jednak nie napawa optymizmem przy-
k³ad podany przez prof. Adama Grzecha –
w planie rozwoju regionalnego Dolnego
Œl¹ska nasi samorz¹dowcy przeznaczyli na
rzecz rozwoju „spo³eczeñstwa informacyj-
nego” jedynie czêœæ procenta.

Miejmy nadziejê, ¿e czêstsze wizyty
dziennikarzy na naszej uczelni, którzy bêd¹
szeroko i rzetelnie przekazywali informa-
cje, zmieni¹ tê sytuacjê.

Konferencja
prasowa na AR

(Centrum naukowo-dydaktyczne

na pl. Grunwaldzkim)

26 wrzeœnia na konferencji prasowej na

Akademii Rolniczej poznaliœmy nowe w³a-

dze tej uczelni. Rektorem AR w obecnej ka-

dencji jest prof. Micha³ Mazurkiewicz, a pro-

rektorami: prof. Andrzej Kotecki (ds. nauki),

prof. Roman Ko³acz (ds. wspó³pracy z zagra-

nic¹ i rozwoju uczelni) i prof. Leszek P³ywa-

czyk (ds. studenckich i nauczania).

Ubieg³y rok akademicki przyniós³ uczel-

ni szereg osi¹gniêæ. Decyzj¹ Komisji Akre-

dytacyjnej Uczelni Rolniczych uzyskano

akredytacjê siedmiu kierunków studiów. Po-

wo³ano dwie nowe specjalnoœci: informaty-

kê w in¿ynierii rolniczej oraz towaroznawstwo

artyku³ów spo¿ywczych. Utworzono nowy

punkt kszta³cenia zamiejscowego w Grabo-

nogu (powiat gostyñski). Rozpoczêto szereg

inwestycji: na Biskupinie powstaje budynek

Katedry Zoologii oraz Zak³adu Hodowli

Owiec i Zwierz¹t Futerkowych, w Samotwo-

rze – przechowalnia owoców, a przy ul. Che³-

moñskiego – kryta p³ywalnia. W tym roku

rozpocznie siê te¿ budowa centrum nauko-

wo-dydaktycznego przy pl. Grunwaldzkim.

Obiekt bêdzie mia³ ok.10.000 m2 powierzch-

ni u¿ytkowej.

Rozwija siê te¿ uczelniane arboretum w

Paw³owicach, które za trzy lata ma byæ do-

stêpne dla zwiedzaj¹cych.

We wspó³pracy z Urzêdem Marsza³kow-

skim i Urzêdem Wojewódzkim powstaje na

uczelni centrum monitoringu œrodowiska. Aka-

demia liczy na pozyskanie czêœci œrodków z

VI Programu Ramowego. Jest to tym wa¿niej-

sze, ¿e bol¹czk¹ uczelni s¹ finanse. Bud¿et na

przysz³y rok zwiêkszy siê w porównaniu z te-

gorocznym tylko o 0,1% ponad inflacjê.

Uczelnia szczyci siê ustanowionym w

minionym roku stypendium im. prof. Stani-

s³awa To³py. Jest ono przeznaczone dla m³o-

dej kadry naukowej z krajów by³ego ZSRR

(umo¿liwia krótkoterminowe sta¿e naukowe

na AR we Wroc³awiu) oraz dla studentów

pochodzenia polskiego z tych krajów (studia

na wroc³awskiej AR). Dwa pierwsze stypen-

dia przyznano ju¿ studentom z Bia³orusi.

W ci¹gu roku akademickiego 2001/2002

a¿ 22 pracowników AR uzyska³o habilitacjê.

W tym roku naukê na Akademii rozpoczy-

na 1991 studentów dziennych i 1261 zaocz-

nych. £¹cznie w bie¿¹cym roku uczelnia bê-

dzie kszta³ciæ oko³o 11.300 osób. Oko³o 26%

wszystkich studentów AR pochodzi ze wsi.

Najwiêkszy odsetek studentów z terenów

wiejskich jest na kierunkach rolniczych (oko-

³o 30% studiuj¹cych). Spoœród studentów

pochodz¹cych z miast oko³o 50% to miesz-

kañcy Wroc³awia.

VIII Ogólnopolska
Konferencja
Biologii Komórki

W dniach od 23 do 25 wrzeœnia odby³a
siê we Wroc³awiu VIII Ogólnopolska Kon-
ferencja Biologii Komórki, nad któr¹ pa-
tronat obj¹³ Przewodnicz¹cy Kolegium
Rektorów Wy¿szych Uczelni Wroc³awia i
Opola prof. dr hab. Tadeusz Luty.

Organizatorami konferencji by³y nastê-
puj¹ce instytucje:

Polskie Towarzystwo Biologii Komór-
ki, Miêdzyuczelniane Centrum Biotechno-
logii Agregatów Lipidowych, Uniwersytet
Wroc³awski, Komitet Cytobiologii PAN,
Komisja Biologii Molekularnej i Biotech-
nologii Wroc³awskiego Oddzia³u PAN,
Politechnika Wroc³awska i Akademia Rol-
nicza we Wroc³awiu.

Obrady odbywa³y siê w Instytucie Che-
mii Uniwersytetu Wroc³awskiego.

Uroczystego otwarcia w Auli Leopoldi-
nie dokona³ JM Rektor UW prof. dr hab.

Zdzis³aw Latajka, a wyk³ad inauguracyjny
pt. „Si³y w komórce” wyg³osi³ prof. dr hab.
Stanis³aw Przestalski z Akademii Rolniczej
we Wroc³awiu.

Otwarcie uœwietni³ koncert Kameralne-
go Chóru Akademii Medycznej we Wro-
c³awiu; dyrygowa³a nim Agnieszka Fran-
ków-¯elazny.

Konferencja obejmowa³a 7 sesji:
• Molekularne podstawy ró¿nicowania i

rozwoju komórek,
• Biologia przerzutów,
• Biologia molekularna komórki nerwo-

wej,
• Sygnalizacja wewn¹trz- i miêdzyko-

mórkowa,
· B³ony biologiczne,
• Molekularny mechanizm transportu pê-

cherzykowego,
• Komórka a œrodowisko.

W konferencji wziê³o udzia³ 450 osób,
wystawiono 400 posterów, a wyk³ady wy-
g³osili prelegenci z ró¿nych polskich
oœrodków i zaproszeni goœcie z USA i
Francji.
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MECHANICZNY

27 lutego  na posiedzeniu Rady Wy-

dzia³u wybrano recenzentów w postêpo-

waniu o mianowanie na stanowiska pro-

fesorów PWr dra hab.in¿. Andrzeja Am-

broziaka i dra hab.in¿. Tomasza Nowa-

kowskiego.

• Otwarto przewód habilitacyjny dra

in¿. Wac³awa Skoczyñskiego i przewód

doktorski mgra in¿. Miros³awa Bociana.

• Zatwierdzono ogólny Regulamin

Studiów Podyplomowych prowadzonych

na wydziale i upowa¿niono dziekana do

akceptacji w imieniu RW szczegó³owych

regulaminów dostosowanych do poszcze-

gólnych studiów podyplomowych.

27 marca Rada Wydzia³u nada³a sto-

pieñ doktora nauk technicznych mgrowi

in¿. Krzysztofowi Widance.

• Uchwalono limity przyjêæ na studia

w roku akademickim 2002/2003.

3 kwietnia  na posiedzeniu Rady Wy-

dzia³u odby³o siê kolokwium habilitacyjne

dra in¿. Wac³awa Skoczyñskiego zakoñczo-

ne nadaniem habilitantowi stopnia nauko-

wego doktora nauk technicznych w dyscy-

plinie Budowa i Eksploatacja Maszyn.

24 kwietnia Rada Wydzia³u pozytyw-

nie zaopiniowa³a wnioski o mianowanie

na stanowiska profesorów nadzwyczaj-

nych PWr dra hab. in¿. Andrzeja Ambro-

ziaka i dra hab. in¿. Tomasza Nowakow-

skiego.

• Podjêto uchwa³ê o uruchomieniu na

wydziale zaocznych studiów doktoranc-

kich.

8 maja  na posiedzeniu Rady Wydzia-

³u odby³o siê kolokwium habilitacyjne dra

in¿. Mieczys³awa Szaty zakoñczone nada-

niem habilitantowi stopnia naukowego

doktora nauk technicznych w dyscypli-

nie Mechanika.

29 maja  na posiedzeniu Rady Wy-

dzia³u otwarto przewody habilitacyjne dra

in¿. Tadeusza Smolnickiego i dra in¿.

Wojciecha Wieleby.

• Powo³ano dra hab. in¿. Tomasza No-

wakowskiego, prof. nadzw. PWr, na sta-

nowisko kierownika Zak³adu Naukowo-

Dydaktycznego Logistyki i Systemów

Transportowych w Instytucie Konstruk-

cji i Eksploatacji Maszyn.

• Og³oszono konkurs na zatrudnienie

nauczycieli akademickich.

26 czerwca  na posiedzeniu Rady Wy-

dzia³u otwarto przewód habilitacyjny dra

in¿. Andrzeja Be³zowskiego.

• Przyjêto zasadê oceny punktowej

pracowników wydzia³u w sprawach po-

wo³ania na stanowiska profesorów zwy-

NA WYDZIA£ACH

Dokoñczenie na stronie 40

Od 26 wrzeœnia do 12 paŸdziernika Bi-
blioteka G³ówna prze¿ywa³a prawdziwe
oblê¿enie. Studenci I roku wszystkich wy-
dzia³ów po otrzymaniu indeksów wyruszyli
do Biblioteki G³ównej, aby zapisaæ siê i
wypo¿yczyæ niezbêdne do nauki materia-
³y. Równolegle z nimi pojawili siê nasi „sta-
rzy czytelnicy” – studenci lat wy¿szych,
którzy oddawali, wypo¿yczali i prolongo-
wali ksi¹¿ki lub szczêœliwi rozliczali siê z
uczelni¹.

Pracy by³o o wiele wiêcej ni¿ zwykle.
Sta³a „za³oga” Biblioteki wspierana przez
zatrudnionych do pomocy studentów dwo-
i³a siê i troi³a, aby wszystkich zaintereso-
wanych obs³u¿yæ jak najsprawniej i jak
najlepiej. Mimo to tworzy³y siê kolejki.
Czytelnicy czekali cierpliwie, co œwiad-
czyæ mo¿e o tym, jak du¿y jest pêd do zdo-
bywania wiedzy i jak bardzo potrzebna jest
do tego biblioteka. W tych gor¹cych
dniach odwiedzi³o nas 21.428 osób, któ-
rym wypo¿yczyliœmy lub prolongowali-

Biblioteka niezbêdna studentom
œmy 29.012 woluminów. Zwrócono nam
11.152 ksi¹¿ki.

Bibliotekarze rozumiej¹, ¿e pocz¹tek
roku akademickiego wi¹¿e siê ze spiêtrze-
niem prac. Jednak¿e jest dla nich bardzo
przykre, ¿e niektórzy czytelnicy nie odbie-
raj¹ zamówionych ksi¹¿ek, które po okre-
sie trzydniowego oczekiwania na czytelni-
ka wracaj¹ do magazynu. To zmarnowany
czas i praca wielu osób.

Biblioteka pozyska³a oko³o 4.000 no-
wych czytelników. Aktualnie do Bibliote-
ki G³ównej zapisanych jest ich 28.365.
Chêtnych do korzystania z naszych zbio-
rów jest coraz wiêcej, obecnie zapisujemy
jeszcze oko³o 70 osób dziennie.

Niestety, przy tak du¿ym zainteresowa-
niu naszymi zbiorami zaczyna brakowaæ
ksi¹¿ek do wypo¿yczeñ, przynajmniej tych
najbardziej po¿¹danych. W tej sytuacji na-
turalnym zjawiskiem jest równie¿ wzmo-
¿ony ruch w Czytelni BG. Tutaj na miejscu
mo¿na skorzystaæ ze wszystkich materia³ów

zgromadzonych
w Bibliotece
G³ównej. Ju¿ od
rana pojawiaj¹
siê wiêc pierwsi
pilni studenci, a
oko³o godzin
po³udniowych
sala wype³nia
siê czytelnika-
mi. Tak ju¿ jest
do godzin wie-
czornych. Od 14
paŸdz i e rn ika
czytelniê odwie-
dza ju¿ ponad
300 osób dzien-
nie, którym udo-
stêpniamy – jak
wynika ze staty-
styki – po ponad
500 ksi¹¿ek i
oko³o 1000 ze-
szytów czaso-
pism. Z do-
œ w i a d c z e n i a
wiemy, ¿e ruch
ten nie bêdzie
mala³, a wrêcz
wzrasta³.

Cieszy nas
to, bo wiemy,
jak bardzo po-
trzebuj¹ nas nasi
czytelnicy.

Krystyna Ca³kaF
o
t.
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W dniach od 1 do 5 lipca le¿¹ce
nad jeziorem Bodeñskim Lindau po
raz piêædziesi¹ty drugi goœci³o lau-
reatów Nagrody Nobla, którzy co-
rocznie spotykaj¹ siê tu na kilku-
dniowej konferencji. Imprezy te
poœwiêcone s¹ na przemian fizyce,
chemii oraz medycynie. Komitet
organizacyjny, któremu przewodni-
czy hrabina Sonja Bernadotte, za-
prosi³ na tegoroczne, siedemnaste
z kolei spotkanie poœwiêcone che-
mii, siedemnastu noblistów. Wœród
nich byli:

Werner Arber,
Paul Boyer,
Paul Crutzen,
Johann Deisenhofer,
Manfred Eigen,
Richard Ernst,
Ernst Otto Fischer,
Robert Huber,
Jerome Karle,
Aaron Klug,
Sir Harold Kroto,
Willis Lamb,
Jean-Marie Lehn,
Hartmut Michel,
Rudolf Mößbauer,
George Olah,
i Ahmed Zewail.

Celem konferencji, poza przedstawie-
niem najnowszych osi¹gniêæ w dziedzinach
reprezentowanych przez laureatów, jest
przede wszystkim stworzenie forum, na
którym m³odzi naukowcy maj¹ wyj¹tkow¹
okazjê spotkania siê z uczonymi œwiatowej
klasy. W tym roku z szansy tej skorzysta³o
ponad szeœciuset m³odych naukowców z
szesnastu krajów, m.in. z Indii, Tajwanu i
Izraela. Stworzy³o to wyj¹tkow¹ atmosfe-
rê i umo¿liwi³o nawi¹zanie wielu cieka-
wych kontaktów.

W ubieg³ym roku do udzia³u w konfe-
rencji zosta³a zaproszona doktorantka In-
stytutu Fizyki PWr mgr Sylwia Bujkiewicz.
Tym razem nasza uczelnia mia³a tak¿e swo-
jego reprezentanta. Wœród szeœciu m³odych
naukowców z Polski wyró¿nionych zapro-
szeniem do Lindau znalaz³ siê doktorant In-
stytutu Fizyki PWr – mgr Mateusz Krzy-
¿osiak. Studia doktoranckie w dziedzinie
teorii cia³a sta³ego odbywa on pod opiek¹
prof. Ryszarda Gonczarka. Tematyka jego

badañ koncentruje siê na termodynamice
z³o¿onych uk³adów nadprzewodz¹cych.

Program naukowy konferencji obejmo-
wa³ dyskusje noblistów z aktywnym udzia-
³em publicznoœci oraz wyk³ady dotycz¹ce
aktualnych problemów naukowych w dzie-
dzinie chemii, fizyki i in¿ynierii materia-
³owej. Ogromnym zainteresowaniem cie-
szy³y siê popo³udniowe dyskusje z laure-
atami, w czasie których uczeni bardzo
chêtnie dzielili siê swoimi doœwiadczenia-
mi, odpowiadali na pytania dotycz¹ce pro-
wadzonych przez siebie badañ i udzielali
wielu praktycznych rad m³odszym kolegom
rozpoczynaj¹cym pracê naukow¹. Dlatego
popo³udniowe spotkania czêsto przed³u¿a-
³y siê poza wyznaczone programem ramy
czasowe.

Zdaniem Mateusza Krzy¿osiaka zdecy-
dowanie najwiêksz¹ popularnoœci¹ cieszy³
siê profesor University of Sussex w Brigh-
ton sir Harold Kroto (Nagroda Nobla w
1996 roku wraz z R.F. Curlem i R. Smal-
leyem). Wynika³o to nie tylko z interesuj¹-
cej tematyki jego wyst¹pieñ, ale równie¿ z
jego ogromnego talentu medialnego. W
swoim wyk³adzie zatytu³owanym „Nano-
nauka i nanotechnologia – chemia XXI wie-
ku” przedstawi³ najnowsze osi¹gniêcia i

Lindau po raz piêædziesi¹ty drugi

goœci³o laureatów Nagrody Nobla

Tym razem
by³a to chemia

NA WYDZIA£ACH

Dokoñczenie na stronie 63

GÓRNICZY

12 lipca Rada Wydzia³u powo³a³a re-

cenzentów prac doktorskich mgra in¿.

Marcina Jab³oñskiego, mgr in¿. Urszuli

KaŸmierczak i mgra in¿. Tomasza Rataj-

czaka. Wybrano komisje do przeprowa-

dzenia przewodów doktorskich.

• Wyra¿ono zgodê na zatrudnienie

dra hab. in¿. Jana Butry na stanowisku

adiunkta, a dra in¿. Tadeusza G³owackie-

go na stanowisku wyk³adowcy na okres

od 01.09.2002 r. do 30.09.2003 r.

• Przed³u¿ono zatrudnienie dr in¿. Ja-

ros³awy Szwed-Lorenz na stanowisku

adiunkta na umowê o pracê na 1/4 etatu

od 01.10.2002 r. do 30.09.2003 r.

• Pozytywnie zaopiniowano wniosek

o przed³u¿enie zatrudnienia dr in¿. Woj-

ciecha Sawickiego na stanowisku adiunk-

ta naukowo-badawczego na okres trzech

lat, tj. od 01.10.2002 r. do 30.09.2005 r.

• Zatwierdzono sprawozdanie dzieka-

na z dzia³alnoœci wydzia³u za 2001 rok

Doktorant Instytutu Fizyki PWr – mgr Mateusz Krzy¿osiak

czajnych i nadzwyczajnych oraz podwy¿-

ki uposa¿eñ.

• Przyjêto projekt bud¿etu wydzia³u na

rok 2002.

10 lipca Rada Wydzia³u przyjê³a spra-

wozdanie dziekana z dzia³alnoœci wydzia-

³u od 1 stycznia 2001 r. do 30 czerwca

2002 r.

• Przewodnicz¹cy Wydzia³owej Komi-

sji Wyborczej dr hab. in¿. Andrzej Matu-

szak, prof. nadzw. PWr, wrêczy³ nomina-

cje na stanowiska dziekana oraz prodzie-

kanów kadencji 2002-2005.

• Og³oszono konkursy na stanowiska

profesorów nadzwyczajnych w dyscypli-

nach: Budowa i Eksploatacja Maszyn oraz

Mechanika.

27 wrzeœnia  odby³o siê pierwsze po-

siedzenie Rady Wydzia³u kadencji 2002-

2005. Dziekan przedstawi³ zadania, jakie

winny byæ podjête i wykonane na wydzia-

le w kadencji 2002-2005.

• Powo³ano zak³ady naukowo-dydak-

tyczne w instytutach wydzia³u oraz za-

akceptowano kandydatów na ich kierow-

ników.

• Pozytywnie oceniono Raport Samo-

oceny kierunku Transport przygotowany

dla Pañstwowej Komisji Akredytacyjnej.

16 paŸdziernika odby³o siê kolo-

kwium habilitacyjne dra in¿. Tadeusza

Smolnickiego zakoñczone nadaniem ha-

bilitantowi stopnia naukowego doktora

nauk technicznych w dyscyplinie Budo-

wa i Eksploatacja Maszyn.

Dokoñczenie ze strony 61
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Program Ramowy Unii Europej-

skiej jest g³ównym narzêdziem finan-
sowania badañ w Europie. 6 Program
Ramowy ma przyczyniæ siê do utwo-
rzenia tzw. Europejskiej Przestrzeni
Badawczej (ERA), bêd¹cej wizj¹ euro-
pejskiej nauki w przysz³oœci, nowej ja-
koœci wspó³pracy dla utworzenia wspól-
nego skoordynowanego potencja³u ba-
dawczego Europy. ERA ma umo¿liwiæ
Europie podejmowanie wyzwañ, jakie
stawia œwiatowa konkurencja. Polska
bêdzie uczestniczyæ w 6 Programie
Ramowym dok³adnie na takich samych
zasadach jak kraje cz³onkowskie UE.

Celem konferencji jest przybli¿enie
naukowcom i przedstawicielom firm te-
matyki, priorytetów i zasad udzia³u w
6 Programie Ramowym, typów projek-
tów, sposobów przy³¹czania siê do pro-
jektów oraz przedstawienie pierwszych
konkursów 6PR i ich aspektów finan-
sowo-prawnych.

Konferencja skierowana jest zarów-
no do osób prowadz¹cych badania na-
ukowe, jak i do firm zainteresowanych
udzia³em w innowacyjnych projektach
naukowo-technicznych.

Organizatorem jest Wroc³awskie
Centrum Transferu Technologii Poli-
techniki Wroc³awskiej bêd¹ce Regio-
nalnym Punktem Kontaktowym ds. 5 i
6 PR UE.

Prezentacje w czasie konferencji
bêd¹ prowadzone w jêzyku polskim i
angielskim bez t³umaczenia.

Dziêki wspó³finansowaniu konferen-
cji przez Komisjê Europejsk¹ i Komi-
tet Badañ Naukowych koszt udzia³u w
konferencji wynosi jedynie 50 z³otych.
W cenê wliczono: materia³y konferen-
cyjne, posi³ki (kawa, napoje, obiad, ban-
kiet).

Zainteresowane osoby prosimy o

kontakt z Wroc³awskim Centrum

Transferu Technologii do dnia 11 li-

stopada 2002.

Wroc³awskie
Centrum Transferu Technologii

ul. Smoluchowskiego 48,
50-372 Wroc³aw

tel. (71) 3202189, fax. (71) 3203948

Zg³oszenia przyjmuje Beata Lubicka,
e-mail: b.lubicka@itma.pwr.wroc.pl

oraz  wykorzystania dotacji otrzymanej

na dzia³alnoœæ dydaktyczn¹  w  2001 r.

• Nadano Rados³awowi Zimrozowi

stopieñ naukowy doktora nauk technicz-

nych oraz. postanowiono wyró¿niæ jego

pracê doktorsk¹.

16 wrzeœnia na posiedzeniu Rady

Wydzia³u przyjêto pracê doktorsk¹ mgr

in¿. Urszuli KaŸmierczak pt.: „Gospodar-

cze, przyrodnicze i przestrzenne funkcje

górnictwa skalnego okolic Wroc³awia” i

wyznaczono termin jej obrony.

• Postanowiono zatrudniæ dr Barbarê

Kie³czawê na stanowisku adiunkta nauko-

wo-dydaktycznego w Zak³adzie Geologii

i Wód Mineralnych Instytutu Górnictwa

na podstawie umowy o pracê od

01.10.2002 r. do 30.09.2004 r.

• Wybrano kandydatów na cz³onków

komisji dyscyplinarnej dla nauczycieli

akademickich na kadencjê 2002-2005.

• Powo³ano Wydzia³ow¹ Komisjê

Wyborcz¹ na kadencjê 2002-2005.

• Zatwierdzono sk³ad osobowy oraz

regulamin Wydzia³owej Komisji Jakoœci

Kszta³cenia.

30 wrzeœnia Rada Wydzia³u przyjê³a

pracê doktorsk¹ mgra in¿. Tomasza Ra-

tajczaka pt.: „Mechanizm flotowalnoœci

ziarn mineralnych w roztworach soli nie-

organicznych” i wyznaczono termin jej

obrony.

• Wybrano osoby do prowadzenia za-

jêæ w semestrze zimowym 2002/2003 w

ramach funduszu bezosobowego.

• Przyjêto pracê z badañ statutowych

„Modyfikacja chemiczna i termiczna

wêgla brunatnego w celu otrzymania ad-

sorbentów” i zaakceptowano rozliczenie

kosztów realizacji tego zlecenia.

• Zatwierdzono kandydaturê dr in¿.

Gabrieli Paszkowskiej na cz³onka komi-

sji dyscyplinarnej dla studentów oraz dr

in¿. El¿biety Liber-Madziarz na cz³onka

odwo³awczej komisji dyscyplinarnej dla

studentów na kadencjê 2002-2005.

• Wybrano kandydatów: prof. dra hab.

in¿. Henryka Hawrylaka oraz prof. dra

hab. in¿. Józefa Dubiñskiego  na cz³on-

ków Centralnej Komisji do Spraw Tytu³u

Naukowego i Stopni Naukowych na ka-

dencjê 2003-2005.

• Zatwierdzono przekazane dyrekto-

rom filii przez dziekana pe³nomocnictwa

dotycz¹ce realizacji procesu dydaktycz-

nego oraz administracji toku studiów (na

kadencjê 2002/2005).

• Nadano Urszuli KaŸmierczak stopieñ

naukowy doktora nauk technicznych.
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wyzwania stoj¹ce przed t¹ dziedzin¹ wie-
dzy. Uzupe³ni³ to wyst¹pienie pokazami
modeli wêglowych nanorurek oraz fullere-
nu C

60
 odkrytego przez jego zespó³ w 1985

roku. W czasie popo³udniowych dyskusji
prof. Kroto zawsze gromadzi³ wokó³ sie-
bie spor¹ grupê s³uchaczy w barwny spo-
sób opowiadaj¹c o kulisach odkrycia, któ-
re przynios³o mu Nagrodê Nobla, i odpo-
wiadaj¹c na liczne pytania.

Poza spotkaniami o charakterze nauko-

wym, program pobytu w Lindau obejmo-
wa³ równie¿ imprezy towarzyskie, m.in.
uroczysty bankiet oraz koncert muzyki kla-
sycznej.

Podczas zamykaj¹cej konferencjê wy-
cieczki statkiem na wyspê Mainau prze-
wodnicz¹ca komitetu organizacyjnego hr.
Sonja Bernadotte zapowiedzia³a, ¿e kolej-
ne spotkanie bêdzie poœwiêcone fizjologii
i medycynie. Odbêdzie siê ono na prze³o-
mie czerwca i lipca przysz³ego roku.
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ZAPRASZAMY NA KONFERENCJÊ

 O PROGRAMACH
BADAWCZO – ROZWOJOWYCH

UNII EUROPEJSKIEJ

W dniu 19 listopada 2002
w auli Politechniki Wroc³awskiej

odbêdzie siê

Regionalna Konferencja
Inauguruj¹ca 6 Program Ramowy Badañ,

Rozwoju Technicznego i Prezentacji Unii Europejskiej
2002-2006
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ELEKTRONIKA
MIKROSYSTEMÓW I FOTONIKA

9 stycznia na posiedzeniu Rady Wy-
dzia³u odby³a siê obrona pracy doktorskiej
mgra in¿. £ukasza Nieradki.

17 kwietnia przeprowadzono obronê
pracy doktorskiej mgra in¿. Remigiusza
Szczepanowskiego.

PPT

27 czerwca Rada Wydzia³u popar³a
wniosek do Centralnej Komisji ds. Tytu-
³u Naukowego i Stopni Naukowych o
nadanie uprawnieñ habilitacyjnych Insty-
tutom: Matematyki (w zakresie nauk ma-
tematycznych) i Fizyki (w zakresie nauk
fizycznych).

• Dopuszczono dra Wojciecha Mydlar-
czyka (I18) do kolokwium habilitacyjne-
go.

• Powo³ano komisjê ds. przewodu ha-
bilitacyjnego dra Piotra Kurzynowskiego
(I9).

• Przed³u¿ono stypendium habilitacyj-
ne dr Agnieszki Jurlewicz (I18).

• Przyznano stypendia habilitacyjne dr
Ewie Rysiakiewicz-Pasek (I9) i dr Wie-
s³awie Bronowskiej (I9).

• Udzielono prof. drowi hab. Tomaszo-
wi Byczkowskiemu rocznego p³atnego
urlopu do celów naukowych w roku aka-
demickim 2002/2003.

• Og³oszono konkurs na stanowisko
profesora nadzwyczajnego w Instytucie
Matematyki w dyscyplinie Informatyka,
w specjalnoœci Metody numeryczne.

• Przyjêto bud¿et wydzia³u na rok
2002.

• Wprowadzono zmiany w progra-
mach nauczania i planach studiów.

• Zatwierdzono tematy prac dyplomo-
wych na rok akademicki 2002/2003.

4 lipca na posiedzeniu Rady Wydzia-
³u wszczêto przewód habilitacyjny dra
Piotra Kurzynowskiego (I9) oraz wyzna-
czono recenzentów rozprawy habilitacyj-
nej i dorobku naukowego habilitanta.

Dzia³ Wspó³pracy

Miêdzynarodowej zaprasza

Oferta stypendialna DAAD

na rok akademicki 2002/2003

Dzia³ Wspó³pracy Miêdzynarodowej
przedstawia ofertê stypendiów Niemieckiej
Centrali Wymiany Akademickiej (DAAD).

1. Stypendia roczne dla absolwentów
piêcioletnich studiów wszystkich kie-
runków
• na uczestnictwo w studiach pody-

plomowych na niemieckiej uczel-
ni

• na uczestnictwo w studiach magi-
sterskich na niemieckiej uczelni.

2. Stypendia na pobyty badawcze dla
doktorantów oraz m³odych pracow-
ników naukowych wszystkich spe-
cjalnoœci w celu realizacji krótkoter-
minowych prac badawczych na nie-
mieckiej uczelni lub w niemieckim
instytucie badawczym.

3. Stypendia jednomiesiêczne na wa-

kacyjny kurs jêzyka niemieckiego

na jednym z niemieckich uniwersy-
tetów dla studentów wszystkich kie-
runków oraz dla absolwentów zatrud-
nionych na uczelniach.

4. Stypendia na pobyty badawcze dla
naukowców i nauczycieli akademic-
kich wszystkich specjalnoœci ze stop-
niem naukowym doktora, w celu prze-
prowadzenia programu badawczego
na jednej z niemieckich uczelni.

5. Wyjazdy grupowe. Wyjazdy krótko-
terminowe (7-12 dni) – pobyty grup
studenckich w Niemczech.

6. Stypendia na pobyty studyjne dla

absolwentów kierunków artystycz-

nych umo¿liwiaj¹ce przeprowadze-
nie studiów uzupe³niaj¹cych na jed-
nej z pañstwowych niemieckich
uczelni. (dotyczy architektury).

7. Stypendia na pobyty badawczo-ar-

tystyczne dla nauczycieli akade-

mickich w celu umo¿liwienia wspó³-
pracy badawczo-artystycznej z nie-
mieck¹ instytucj¹ (dotyczy archi-
tektury).

8. Stypendia Siemensa S.A. i DAAD

na roczne magisterskie studia uzu-

pe³niaj¹ce dla m³odych in¿ynierów
z Europy Œrodkowej i Wschodniej.

9. Stypendia DAAD i Wspólnoty im.

Leibniza dla doktorantów i m³o-

dych naukowców w celu przeprowa-
dzenia prac badawczych lub projek-
tu naukowego na jednym z instytu-
tów Wspólnoty im. Leibniza.

10. Powtórne stypendia dla by³ych

rocznych stypendystów maj¹ce na

celu pomoc w podtrzymaniu kontak-
tów. Maj¹ one umo¿liwiæ przeprowa-
dzenie programu badawczego na jed-
nej z niemieckich uczelni lub w in-
stytucie naukowym.

Nowa oferta stypendialna Niemieckiej
Centrali Wymiany Akademickiej (DAAD)
na rok akademicki 2002/2003 dostêpna jest
równie¿ w Internecie na stronach:  www.da-
ad.de/stipendien,  www.ifg.uni.wroc.pl oraz
pod adresem:

Niemiecka Centrala
Wymiany Akademickiej
Przedstawicielstwo w Warszawie
ul. Czeska 24
03-902 Warszawa
tel.: (022) 61-64-847
fax: (022) 61-61-296
Formularze dostêpne s¹ na stronie inter-

netowej www.daad.de/download.html, a
informacje uzupe³niaj¹ce mo¿na uzyskaæ
drog¹ elektroniczn¹: daad@daad.pl, b¹dŸ
w Dziale Wspó³pracy Miêdzynarodowej,
bud. A-1, pok. 147 u p. Miros³awy Le-

narcik.
Termin sk³adania dokumentów up³ywa

15 listopada 2002 (nie dotyczy stypendiów,
przy których zosta³ podany inny termin).

Jednoczeœnie zwracamy uwagê na:
• ofertê Niemieckiej Wspólnoty Badaw-

czej (DFG): Kolegia Doktoranckie „Gra-
duiertenkollegs” (www.dfg.de/aufga-
ben/Forschungsfoerderung.html)

• stypendia Fundacji im. Alexandra von
Humboldta (www.humboldt-founda-
tion.de)

• wspólny program KBN i DAAD, wspie-
raj¹cy realizacjê projektów badawczych
(www.kbn.gov.pl/miedzyn/2/niemcy/
kbn-daad.html).

• Poparto wniosek o przeniesienie dra
in¿. Wojciecha Sawickiego na stanowi-
sko adiunkta naukowo-dydaktycznego na
semestr zimowy 2002/2003.

• Wyra¿ono zgodê na zatrudnienie dr
in¿. Urszuli KaŸmierczak na stanowisku
asystenta dydaktycznego w Zak³adzie
Przeróbki Kopalin i Odpadów Instytutu
Górnictwa na podstawie umowy o pracê
od 01.10.2002 r. do 30.09.2003 r.
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NOWY ODDZIA£
INFORMACJI NAUKOWEJ
W BIBLIOTECE G£ÓWNEJ

PWR
1 paŸdziernika 2002 roku w Bibliotece

G³ównej PWr, z po³¹czenia Oddzia³u In-
formacji Bie¿¹cej oraz Oddzia³u Rozpo-
wszechniania Informacji, powsta³:

Oddzia³ Informacji Naukowej

Budynek A1, klatka sch. „c”,
Pok. 307 d,e,f

tel.: 328-62-12, 320-23-08,
       320-29-03, 320-35-27

e-mail: infnauk@bg.pwr.wroc.pl
Nowy oddzia³ realizuje wszystkie us³u-

gi z zakresu dzia³alnoœci informacyjnej, z
jakich mogli korzystaæ dotychczas pracow-
nicy i studenci Uczelni. S¹ to miêdzy inny-
mi:
• wieloaspektowe wyszukiwanie informa-

cji na podstawie Ÿróde³ tradycyjnych
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BUDOWNICTWO
L¥DOWE I WODNE

25 wrzeœnia na posiedzeniu Rady
Wydzia³u dopuszczono dra in¿. Dariusza
£ydŸbê do kolokwium habilitacyjnego i
wybrano temat wyk³adu habilitacyjnego.

• Rozstrzygniêto konkurs na stanowi-
sko asystenta w Zak³adzie Geodezji I-10.

• Wybrano kandydatów na cz³onków
Komisji:

– Dyscyplinarnej dla Nauczycieli Aka-
demickich (4 osoby),

– Dyscyplinarnej dla Studentów i Od-
wo³awczej (2 osoby).

• Powo³ano Wydzia³ow¹ Komisjê
Wyborcz¹.

• Powo³ano komisje Rady Wydzia³u:
programow¹, ds. badañ naukowych oraz
egzaminów dyplomowych.

• Wybrano dwóch kandydatów na
cz³onków Centralnej Komisji ds. Stopni
Naukowych i Tytu³u Naukowego.

8 maja Rada Wydzia³u zatwierdzi³a
programy nauczania i plany studiów na
rok akademicki 2002/2003.

29 maja dziekan prof. Benedykt Licz-
nerski poinformowa³, ¿e 27 maja Central-
na Komisja do spraw Tytu³u Naukowego
i Stopni Naukowych przyzna³a Wydzia-
³owi Elektroniki Mikrosystemów i Foto-
niki PWr uprawnienia do nadawania stop-
nia naukowego doktora habilitowanego
nauk technicznych w dyscyplinie Elektro-

nika.
• Postanowiono zatrudniæ dra hab. in¿.

Karola Nitscha na stanowisku profesora
nadzwyczajnego.

• Przyznano dr in¿. Reginie Paszkie-
wicz stypendium habilitacyjne.

• Postanowiono zg³osiæ kandydatury:
dra Janusza Markowskiego do Nagrody
Senatu oraz dra hab. Andrzeja Dziedzica
do nagrody prorektora ds. nauczania.

• Zaakceptowano plany i programy
studiów zaocznych na rok akademicki
2002/2003.

10 lipca na posiedzeniu Rady Wydzia-
³u zapoznano siê ze sprawozdaniem finan-
sowym za 2001 r. i zatwierdzono bud¿et
wydzia³u na 2002 r.

• Wszczêto przewód habilitacyjny dra
in¿. Marka T³acza³y.

• Powo³ano komisjê ds. przewodu ha-
bilitacyjnego dra in¿. Jana Dziubana.

• Og³oszono konkurs na stanowisko
profesora nadzwyczajnego.

• Wszczêto przewód doktorski mgra
in¿. Micha³a Baszyñskiego.

oraz elektronicznych dostêpnych w Bi-
bliotece i Internecie

• wyszukiwanie informacji w bazach da-
nych prenumerowanych w Bibliotece

• wykonywanie analiz cytowañ prac na-
ukowych pracowników Uczelni

• lokalizacja poszukiwanych wydaw-
nictw w bibliotekach krajowych i zagra-
nicznych

• udzielanie informacji normalizacyjnej
• sprzeda¿ Polskich Norm i innych wy-

dawnictw normalizacyjnych
• udzielanie informacji patentowej
• sprowadzanie kopii dokumentów Ÿró-

d³owych
• dzia³alnoœæ szkoleniowa, konsultacyjna

oraz promocyjna
• prowadzenie szkoleñ i konsultacji z za-

kresu Ÿróde³ informacji naukowej
Wiêcej szczegó³ów na temat us³ug in-

formacyjnych oraz systemu udostêpniania
baz danych mo¿na znaleŸæ na stronie do-
mowej Biblioteki G³ównej pod adresem:

http://www.bg.pwr.wroc.pl

Zapraszamy wszystkich u¿ytkowników
do naszego oddzia³u od poniedzia³ku do
pi¹tku w godzinach od 800 do 1800 oraz w
soboty w godzinach od 900 do 1400.

mgr in¿. Barbara Urbañczyk  

Kierownik               

Oddzia³u Informacji Naukowej

Ksi¹¿ki zagraniczne
na antresoli

Zgodnie z kilkuletni¹ tradycj¹ Bibliote-
ka G³ówna zorganizowa³a po Miêdzynaro-
dowych Targach Ksi¹¿ki w Warszawie
wystawê ponad 500 zagranicznych ksi¹¿ek
naukowych. Mo¿na je by³o obejrzeæ w po-
³owie czerwca na antresoli w Gmachu
G³ównym PWr.

Przyby³y na ni¹ t³umy chêtnych, wœród
nich tak¿e konsultanci zaproszeni przez
organizatorów do oceny prezentowanych
tytu³ów. Pozycje, które zosta³y najlepiej
ocenione przez zwiedzaj¹cych, znalaz³y siê
na liœcie zakupów Biblioteki.

Mo¿na zadaæ pytanie: dlaczego w dobie
rozwoju nowoczesnych Ÿróde³ informacji,
takich jak na przyk³ad Internet lub CD-
ROMy, lubimy przychodziæ na wystawê?
Wielu z nas nie wystarczy bowiem tylko
wyœwietlenie informacji na monitorze kom-
putera. Potrzebujemy tak¿e bezpoœrednie-
go kontaktu z ksi¹¿k¹ – chcemy j¹ wzi¹æ
do rêki, przejrzeæ oprócz spisu treœci tak¿e
ilustracje i teksty. Wystawa to tak¿e okazja
do spotkañ z ludŸmi, czêsto inspiruj¹cych
i sprzyjaj¹cych dobrym pomys³om... Dla-
tego warto odwiedzaæ wystawy ksi¹¿ek!

Urszula Wojtasik

Œwiêto
Politechniki Wroc³awskiej

Program Uroczystoœci

13 listopada 2002 roku

godz. 10:00 – Aula Politechniki Wrocław-
skiej
• Uhonorowanie Medalem Politechniki

Wrocławskiej
– prof. zw. dr hab. inż. Wacława Kasprza-

ka
– prof. zw. dr hab. inż. Tadeusza Zipsera.

• Wręczenie odznaczeń państwowych
Medalu Komisji Edukacji Narodowej, na-
grody Ministra Edukacji Narodowej i
Sportu.

• Nadanie tytułu doktora honoris causa
Politechniki Wrocławskiej prof. dr hab.
inż. Andrzejowi Burghardtowi.

• Nadanie tytułu doktora honoris causa
Politechniki Wrocławskiej prof. zw. dr
hab. inż. Ryszardowi Tadeusiewiczowi.

Oprawę artystyczną uroczystości zapewni
Akademicki Chór Politechniki Wrocławskiej
oraz Orkiestra Symfoniczna Zespołu Szkół
Muzycznych im. St. Moniuszki w Wałbrzy-
chu pod dyrekcją Małgorzaty Sapiechy-Mu-
zioł.

godz. 18:00 – Kościół Najświętszego Ser-
ca Jezusowego – pl. Grunwaldzki 3
• Msza Święta w intencji pracowników i

studentów Politechniki Wrocławskiej;
godz. 19:00 – Koncert muzyki dawnej a ca-
pella (XII-XIX w.) w wykonaniu solistów chó-
ru „Consonanza” i zespołów instrumental-
nych pod dyrekcją Marty Kierskiej-Witczak.

14 listopada 2002 roku

godz. 18:30 – Uniwersytet Wrocławski, Aula
Leopoldyńska
• Uroczyste posiedzenie Kolegium Rek-

torów Uczelni Wrocławia i Opola;
• Wręczenie nagrody Kolegium za inte-

grację środowiska akademickiego prof.
dr hab. Aleksandrze Kubicz.

15 listopada 2002 roku

godz. 8:30 – pl. Grunwaldzki
• Uroczystość�  złożenia kwiatów

pod Pomnikiem Martyrologii Profesorów
Lwowskich.

godz. 8:30 – ul. Sądowa 1
• Uroczystość złożenia kwiatów pod Ta-

blicą upamiętniającą Profesorów Kra-
kowskich uwięzionych we Wrocławiu w
1939 roku.
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KSI¥¯KI, które polecamy...

`

Marian Suski

Wspomnienia
Oficyna Wydawnicza Politechniki Wroc³awskiej

Wroc³aw 2002

W najbli¿szych dniach uka¿e
siê nak³adem Oficyny Wydawni-
czej PWr ksi¹¿ka spisana przez
niezwyk³ego cz³owieka. W tym
miejscu nale¿y z³o¿yæ serdeczne
podziêkowania wszystkim, któ-
rzy przyczynili siê do opracowa-
nia i wydania tej ksi¹¿ki, zw³asz-
cza Rodzinie Autora.

Profesor Marian Suski w ka¿-
dej dziedzinie, któr¹ siê zainte-
resowa³, osi¹ga³ spektakularne
rezultaty. W latach m³odoœci by³
wybitnym szermierzem, uczest-

nikiem olimpiad, br¹zowym medalist¹ w Los Angeles (1932).
Jako absolwent Oficerskiej Szko³y In¿ynierii i pracownik Biu-

ra Badañ Technicznych Wojsk £¹cznoœci w Warszawie zdobywa³
rzadkie jeszcze wówczas kwalifikacje z zakresu ³¹cznoœci. W kam-
panii wrzeœniowej by³ dowódc¹ ³¹cznoœci w Dowództwie Obrony
Warszawy. Za zas³ugi w tym czasie zosta³ odznaczony Krzy¿em
Walecznych. Po upadku stolicy jako jeniec znalaz³ siê na krótko
we... Wroc³awiu. Nastêpne lata spêdzi³ w oflagu w Murnau, ale i
tu znalaz³ pole do dzia³ania. Prowadzi³ kursy z podstaw radiotech-
niki, a z przemyconych czêœci zdo³a³ z³o¿yæ odbiornik radiowy,
który s³u¿y³ jeñcom a¿ do wyzwolenia. Zosta³ powo³any do s³u¿-
by w II Korpusie WP we W³oszech. Obj¹³ stanowisko szefa na-
praw sprzêtu radiowego.

Mimo ¿e by³ œwiadom problemów, jakie mog¹ go czekaæ w
kraju znajduj¹cego siê pod dominacj¹ sowieck¹, zdecydowa³ siê
na powrót ze wzglêdu na ¿onê i syna.. Zosta³ skierowany do pracy
na Dolnym Œl¹sku, by³ nawet krótko dyrektorem Pañstwowej Fa-
bryki Odbiorników Radiowych w Dzier¿oniowie. Jednak nie chc¹c
i nie mog¹c wejœæ w nomenklaturowe uk³ady odszed³ na uczelniê.
Pracowa³ na Politechnice Wroc³awskiej jako adiunkt, gdy¿ ze
wzglêdu na opiniê, ¿e „marksizmu nie zna, politycznie nie anga-
¿uje siê” mia³ utrudnion¹ karierê. Tytu³ profesora uzyska³ dopiero
w 1974 roku. By³ natomiast dla kolejnych roczników studentów i
pracowników niekwestionowanym autorytetem moralnym i nauko-
wym. Odwo³ywano siê do niego w okresach strajków i stanu wo-
jennego. Jeszcze w koñcu lat osiemdziesi¹tych, a wiêc w póŸnym
okresie ¿ycia, by³ uczestnikiem protestów przeciwko przeœlado-
waniom dzia³aczy zwi¹zkowych. Jan Pawe³ II odznaczy³ go me-
dalem Pro Ecclesia et Pontifice.

W uznaniu zas³ug Profesora Suskiego Senat PWr w 1994 roku
nada³ jego imiê budynkowi Instytutu Telekomunikacji i Akustyki.

15 listopada nast¹pi w tym w³aœnie budynku
uroczyste otwarcie wystawy upamiêtniaj¹cej osobê

profesora Mariana Suskiego

po³¹czone z prezentacj¹ jego Wspomnieñ.
Organizatorzy serdecznie zapraszaj¹ na ni¹ wszystkich pracow-

ników.

Od otwarcia do zamkniêcia
Dwie szczególne imprezy DFN to jego otwarcie i zamkniêcie. Tra-

dycyjnie festiwal rozpoczyna siê w bogatej oprawie hejna³u festiwalo-
wego i oficjalnych przemówieñ na UWr, a koñczy na PWr. Otwarcie
jubileuszowego Festiwalu Nauki odby³o siê 19 wrzeœnia br. w Auli
Leopoldyñskiej w obecnoœci g³ównych organizatorów tej imprezy, rek-
torów szkó³ wy¿szych, parlamentarzystów i zgromadzonych goœci.
Koordynuj¹ca festiwalowe imprezy prof. Aleksandra Kubicz wyrazi³a
przekonanie, ¿e festiwal jest potrzebny spo³eczeñstwu, które chce po-
znaæ dokonania naukowców i praktyczne korzyœci, jakie st¹d wyni-
kaj¹. Podkreœli³a, ¿e od poziomu wykszta³cenia obywateli bêdzie zale-
¿a³a nasza pozycja w Unii Europejskiej, a konkretny postêp na tej dro-
dze osi¹gniêto przybli¿aj¹c wizerunek naukowca spo³eczeñstwu.

Prof. Zdzis³aw Latajka podkreœli³, ¿e tegoroczny V DFN jest inte-
graln¹ czêœci¹ jubileuszu UWr. Podziêkowa³ wszystkim zaanga¿owa-
nym za przygotowanie wielu wspania³ych imprez, a zw³aszcza Komi-
tetowi Organizacyjnemu i prof. Aleksandrze Kubicz – za jej wysi³ek i
determinacjê. Przekaza³ te¿ na jej rêce symboliczny klucz od Uniwer-
sytetu. Tak rozpoczêto imprezy adresowane do szerokiego grona od-
biorców: wyk³ady, prelekcje, pokazy, warsztaty itp., itd. Zamieszcza-
my (od strony 50)szereg doniesieñ o tej ich czêœci, która by³a zwi¹zana
z Politechnik¹ Wroc³awsk¹.

Natomiast na zakoñczenie DFN w auli PWr przybyli przedstawi-
ciele uczelni, przedsiêbiorcy, reprezentanci samorz¹du lokalnego, Wo-
jewództwa Dolnoœl¹skiego, parlamentarzyœci oraz reprezentanci
w³adz koœcielnych. Obecni byli m. in.: przewodnicz¹cy KRUWiO
Rektor PWr prof. Tadeusz Luty, Rektorzy: prof. Zdzis³aw Latajka
(UWr), prof. Marian Noga (AE), ks. prof. Ignacy Dec (PFT), prorek-
torzy uczelni wroc³awskich, byli rektorzy PWr, koordynator DFN
prof. Aleksandra Kubicz oraz cz³onkowie Rady Programowej Festi-
walu. Honory gospodyni pe³ni³a prof. Kazimiera A.Wilk – zastêp-
czyni koordynatora DFN. Przypomnia³a, ¿e w ci¹gu ostatnich piêciu
lat a¿ 1998 autorów przygotowa³o 1981 imprez, a frekwencja z 10
tysiêcy wzros³a do 40 tysiêcy (w ubieg³ym roku). Festiwal jest ju¿
sta³ym elementem ¿ycia miasta, a nauka i technika znalaz³y swoje
miejsce w sercach Dolnoœl¹zaków.

Rektor PWr podzieli³ siê ze s³uchaczami satysfakcj¹ z masowego
udzia³u m³odzie¿y, która wype³nia³a nie tylko sale wyk³adowe, ale tak-
¿e korytarze i otaczaj¹ce uczelniê ulice. Czêsto nie mieœci³a siê w sa-
lach, gdzie odbywa³y siê wyk³ady czy pokazy.

Prof. Tadeusz Luty zwróci³ uwagê, jak trudno zaproponowaæ m³o-
dym ludziom coœ atrakcyjnego, przekazaæ w prostych s³owach to, co
specjaliœci przekazuj¹ zwykle hermetycznym jêzykiem, stosuj¹c nie-
zrozumia³e symbole i rysunki. A przecie¿ „repetitio est mater studio-
rum”. Powracaj¹c do zagadnieñ, które wydaj¹ siê nam ju¿ jasne, t³u-
macz¹c je innym, zaczynamy rozumieæ coraz nowsze, g³êbsze war-
stwy problemu. Ten, kto jest popularyzatorem, musi do g³êbi zrozumieæ
prezentowane zagadnienia.

Naukowcy publikuj¹cy swoje prace w bardzo specjalistycznych cza-
sopismach czêsto nie troszcz¹ siê o odbiór spo³eczny swych dokonañ.
Unia Europejska zaleca, by czyniæ naukê przyjazn¹ spo³ecznie. Jednak
nie mo¿na tego robiæ upraszczaj¹c j¹ czy trywializuj¹c. Nale¿y podj¹æ
wysi³ek przekazania hermetycznej wiedzy prostymi s³owami.

Rektor PWr dostrzega w pracownikach uczelni niewyczerpane po-
k³ady inwencji. Œwiadcz¹ o tym niektóre tytu³y z festiwalowego pro-
gramu, np. „£zy jako natchnienie poetów, lekarzy i fizyków” czy „Dia-
be³ tkwi nie tylko w szczegó³ach”. Za tytu³ami, jak oceni³, id¹ równie
wspania³e wyk³ady.

Prof. T.Luty ¿yczy³ s³uchaczom DFN pokory wobec natury, która
jest niezbêdna przy zdobywaniu wiedzy.

Koñcz¹cymi akcentami by³y: wystêp chóru szkolnego i Akademic-
kiego Chóru Politechniki Wroc³awskiej pod dyr. Ma³gorzaty Sapie-
chy-Muzio³ oraz wyk³ad prof. Mariana Klingera (AMed.) „Opowieœæ
o zdrowiu i chorobie, czyli jak ¿yæ d³ugo i szczêœliwie”.

Porada ta przyda siê zapewne organizatorom kolejnego DFN, którzy
podejmuj¹ siê rzeczywiœcie bardzo odpowiedzialnego zadania.
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